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Pln® znŊn² zpr§v 

OtevŚen² modern²ho televizn²ho domu v BrnŊ 
2.10.2016    ĻT 24    str. 01    22:05 Newsroom ĻT24 

             

Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
MimoŚ§dn® vys²l§n² z tohoto mimoŚ§dn®ho prostoru. Newsroom dnes z Brna. Z²tra se tu chyst§ velk§ sl§va, 
nejen pro jiģn² Moravu a nejen pro Ļeskou televizi. OtevŚen² velk®ho televizn²ho studia, dokonce za ¼ļasti 
premi®ra st§tu. Takģe proto zde dnes vys²l§me speci§l. J§ pŚeji dobrĨ veļer. Pozor, nŊco takov®ho se v Ļesku 
nestalo skoro 40 let. Postaven² ¼plnŊ nov®ho, tvŢrļ²ho a vys²lac²ho komplexu. Takģe sledujte, budete prvn²mi 
n§vġtŊvn²ky. Naġe dalġ² t®mata. PŚekvapen² na tiskov® konferenci ministerstva vnitra. Premi®ra se tam na svŢj 
pŚ²pad ptal ruskĨ novin§Ś, kterĨ je v Ļesku uģ rok bez akreditace. Jak se tam dostal, ptali jsme se.A naġe trojka. 
Hezk§ novinaŚina. Jinak snad ani nejde popsat psan² do Lid® a ZemŊ. Pod²v§me se i tam. OtevŚen² modern²ho 
televizn²ho domu v BrnŊ. V dŊjin§ch m®di² u n§s to bude stejnŊ dŢleģit® jako tŚeba zaļ§tky vys²l§n² v 50. letech 
nebo jako start prvn² komerļn² stanice. A nav²c v tŊchto dnech pŚibyla v zemi i dalġ² dvŊ mal§, ale pro 
zpravodajstv² dŢleģit§ region§ln² centra. I ta uk§ģeme. Ot§zka pro Newsroom zn²: Proļ se vlastnŊ stav² studia v 
dobŊ, kdy kaģdĨ mŢģe s nads§zkou dŊlat televizi doslova jen s pomoc² mobiln²ho telefonu nebo tŚeba tabletu? 
OdpovŊŅ: Velk§ televize nen² mrtv§. DŢkazy ze zahraniļ² i od expertŢ. 
 
Petr OBROVSKħ, redaktor 
-------------------- 
Rok 1961 a prvn² vys²l§n² z brnŊnsk®ho studia. Z§bavn² poŚad Sedmikr§sky nad Brnem. Rok 2016 a nov§ ®ra 
brnŊnsk®ho vys²l§n². Do sv®ho se televize pŚestŊhovala z bĨval®ho bytov®ho domu v centru mŊsta. 
 
Jan SOUĻEK, Śeditel brnŊnsk®ho studia ĻT 
-------------------- 
Naġe studia, to byl pŢvodnŊ kabaret a vin§rna. Dneska jsme v prostor§ch, kter® pŚesnŊ vystihuj² to, co televize v 
druh® dek§dŊ 21. stolet² potŚebuje. 
 
Petr OBROVSKħ, redaktor 
-------------------- 
DŚ²v tu s²dlil vĨrobce traktorŢ Zetor, teŅ se tady bude vyr§bŊt zpravodajstv², dokumenty, filmy i seri§ly. RoļnŊ 
zhruba 2000 hodin poŚadŢ. 
 
Petr DVOřĆK, gener§ln² Śeditel, Ļesk§ televize 
-------------------- 
Budeme schopni na MoravŊ hledat dalġ² talenty, vyuģ²vat studio nejenom pro nat§ļen² zpravodajstv², ale pro 
nat§ļen² dramatiky, nat§ļen² novĨch dokumentŢ, nat§ļen² koncertŢ. ProstŊ takov§ menġ² televize v BrnŊ. 
 
Martin ĠTOLL, historik a teoretik m®di², Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
BrnŊnsk® studio si bŊhem tŊch svĨch let vybudovalo velice sv®bytnou pozici. Vychovalo spoustu lid², kteŚ² jsou 
potom zn§mi v cel® republice. 
 
Petr OBROVSKħ, redaktor 
-------------------- 
Stavba nov®ho are§lu trvala zhruba rok a pŢl a vyġla na v²c neģ 270 milionŢ korun. Nejm®nŊ 100 milionŢ by 
televize mŊla z²skat zp§tky prodejem starĨch budov. Region§ln² vys²l§n² se ale mŊn² i v dalġ²ch kraj²ch. Vlastn² 
zpravodajsk§ studia maj² novŊ v Hradci Kr§lov® a ĻeskĨch BudŊjovic²ch. 
 
Roman ONDRšJ, ġ®fredaktor reg. zpravodajstv², Ļesk§ televize 
-------------------- 
Kdyģ ty zpr§vy maj² bĨt co nejbl²ģ lidem, tak mus² vznikat a mus² se o nich rozhodovat co nejbl²ģ tŊm lidem. 
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Jarom²r VOLEK, sociolog m®di², Fakulta soci§ln²ch studi² MU 
-------------------- 
To studio jednak m§ bl²ģ k aktu§ln²m jevŢm, politickĨm, kulturn²m. To znamen§, m§ lepġ² zdroje, um² l®pe 
pŚeļ²st ten ter®n. 
 
Petr DVOřĆK, gener§ln² Śeditel, Ļesk§ televize 
-------------------- 
Optim§ln² by bylo, kdybychom takov§ zpravodajsk§ studia mohli otevŚ²t ve vġech 13 krajskĨch mŊstech, ale to je 
hudba budoucnosti. 
 
Petr OBROVSKħ, redaktor 
-------------------- 
Nov§ studia vznikaj² i v zahraniļ². Toto je futuristick§ budova Euronews v Lyonu. Toto honosn® londĨnsk® s²dlo 
BBC. Stanice do nich investovaly miliardy korun, i v dobŊ, kdy jim konkuruj² mal® internetov® televize a ģiv® 
vys²l§n² z mobilu. 
 
Martin ĠTOLL, historik a teoretik m®di², Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
VĨznam televizn²ho m®dia je ļ²m d§l t²m vŊtġ², dokonce s t²m, jak ta filmov§ produkce skom²r§ v tom smyslu,  ģe 
se propojuje s tou televiz², a kdyģ uģ dneska i Spielberg a jin², Woody Allen, zaļ²naj² toļit pro televize. 
 
Jarom²r VOLEK, sociolog m®di², Fakulta soci§ln²ch studi² MU 
-------------------- 
Je naivn² si pŚedstavit, ģe je dneska moģn® dŊlat velkou televizi, plnoform§tovou televizi bez studiov® kapacity. 
To je vylouļeno. 
 
Petr OBROVSKħ, redaktor 
-------------------- 
Plnoform§tov® chce do budoucna zŢstat i Brno. Sedmikr§sky uģ ale m²sto div§kŢ slĨchaj² jen vlakov² cestuj²c². 
Redakce a Petr ObrovskĨ, Ļesk§ televize. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
Jan Souļek, Śeditel brnŊnsk®ho studia. Pane Śediteli, Brno v nov®m, jak to poznaj² div§ci v jinĨch koutech 
republiky? Proļ je to tedy vĨznamn® tak® jinde? 
 
Jan SOUĻEK, Śeditel brnŊnsk®ho studia ĻT 
-------------------- 
HezkĨ veļer. SamozŚejmŊ, poznaj² to pŚedevġ²m na kvalitŊ tvorby, kter§ v tady v tomhle tom studiu bude 
vznikat. Jak uģ tady zaznŊlo, Brno nen² jenom zpravodajsk§ redakce. Brno je plnoform§tov® studio. Vyr§b²me 
z§bavu, vyr§b²me hranou tvorbu. Smysl toho, proļ plnoform§tov® studio tady v BrnŊ a pro div§ky, nen² jenom v 
tom, ģe tady vyr§b²me vġechny typy tŊch poŚadŢ. Brno je druh® nejvŊtġ² mŊsto v t®to republice. Je tady velk® 
mnoģstv² univerzit, kter® produkuj² profesion§ly pr§vŊ v tŊch profes²ch, kter® ta televize potŚebuje. Takģe m²t 
velk® 
plnoform§tov® studio pr§vŊ v BrnŊ d§v§ velkou logiku. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
Je tady napŚ²klad JAMU, takģe herci, pŚ²padnŊ reģis®Śi. OstatnŊ, budou tady i novin§Śi, protoģe je tady fakulta 
ģurnalistiky. My se teŅ pod²v§me kousek za studio, do zpravodajsk®ho vel²na. V²m, ģe vy jste pŢvodem 
zpravodajec. Tak, mŊ bude zaj²mat, jak se pr§ce vaġich n§sledovn²kŢ v t®to nov® budovŊ zmŊn²? Je to jenom 
to, ģe budou m²t bl²zko do studia,nebo nŊco pozn§me? 
 
Jan SOUĻEK, Śeditel brnŊnsk®ho studia ĻT 
-------------------- 
Moji n§sledovn²ci jsou 22 let pot®, kdy jsem v t®to branģi zaļ²nal. Ale to studio, 
respektive zpravodajskĨ newsroom naplŔuje pr§vŊ to, co by newsroom naplŔovat mŊl. Ve zpravodajstv² je velmi 
dŢleģit§ okamģit§ reakce, sd²len² informac², takģe ten open space m§ pr§vŊ tu pŚidanou hodnotu. KromŊ toho si 
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slibuji od toho nov®ho, modern²ho studia tak® to, ģe to prostŚed² bude naġe lidi motivovat k lepġ²m vĨkonŢm a 
koneckoncŢ ģe z tohoto studia a z newsroomu budeme schopni odbavovat tŚeba v²ce blokŢ v proudov®m 
vys²l§n² ĻT24. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
MŊ tam jeġtŊ zaujala jedna vŊc. Kdyģ vy jste se narodil, tak uģ se mluvilo o tom,ģe se brnŊnsk§ televize bude z 
toho Typosu, z toho centra stŊhovat. Mluvilo se o tom 55 let. Tak aģ teŅ a vy to budete otev²rat. 
 
Jan SOUĻEK, Śeditel brnŊnsk®ho studia ĻT 
-------------------- 
V t® dobŊ, kdy jsem se narodil, uģ se o tom mluvilo 13 let, uģ od vzniku brnŊnsk®ho studia. Tady uģ zaznŊlo, ģe 
to studio vznikalo v prostor§ch, kter® od poļ§tku pro nŊho nebyly vytvoŚeny. Takģe samozŚejmŊ je to radost, po 
55 letech koneļnŊ m²t dŢm, kterĨ je postavenĨ pr§vŊ k tŊm ¼ļelŢm. J§ bych si ale nerad pŚivlastnil to, ģe je to 
jenom moje d²lo. UrļitŊ nen². To je d²lo tŊch generac², kter® o tom snily. Potom to zase parta lid² naprojektovala, 
my jsme to teŅ postavili, zhmotnil se jeden ze snŢ brnŊnskĨch televiz§kŢ. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
Kaģdop§dnŊ z²tra se bude stŚ²hat p§ska. D²ky, j§ se jeġtŊ pt§t budu. Ale nejdŚ²v si d§me dalġ², konkr®tn² dŢkazy 
o tom, ģe televizi teŅ budou moci Brnu z§vidŊt v cel® zemi. Petr ObrovskĨ novĨ komplex proġel. Sledujte, 
chcete-li, ģasnŊte. 
 
Petr OBROVSKħ, redaktor 
-------------------- 
BrnŊnsk® Studio 1. To je nejvŊtġ² studio Ļesk® televize, kter® m§ vlastn² reģii. Na ploġe v²ce neģ 300 metrŢ 
ļtvereļn²ch mŢģou vznikat z§bavn² poŚady nebo dramatick§ tvorba. V listopadu se tady bude nat§ļet tŚeba 
pokraļov§n² seri§lu Labyrint. Hned vedle studia je sklad a pŚ²pravna dekorac². To je oproti Typosu velk§ vĨhoda. 
Tam totiģ bylo hlavn² studio v suter®nu a vġechno se muselo sloģitŊ stŊhovat vĨtahem. Tady zam²Ś² dekorace z 
kamionu rovnou do studia. Do nejvŊtġ²ho studia se obļas pod²vaj² i zpravodajci. Vys²lala se odtud tŚeba 
pŚedvolebn² debata kandid§tŢ ze Zl²nsk®ho kraje. 
 
moder§torka /23. 9. 2016/ 
-------------------- 
Zaļ²n§ dalġ² pŚedvolebn² debata v ŚadŊ. 
 
Petr OBROVSKħ, redaktor 
-------------------- 
Zat²mco ve Studiu 1 se toļ² ty nejvŊtġ² projekty, ve Studiu 2 jsou doma pravideln® brnŊnsk® poŚady. NapŚ²klad 
Dobr® r§no, Sama doma nebo AZ kv²z. Ten zanedlouho oslav² 20 let na obrazovce. 
 
osoba 
-------------------- 
Ve druh®m kole se dnes pŚedstav² Milena a Jarda, dobrĨ den. Mileno, v²t§m v§s, odkud jste? 
 
Petr OBROVSKħ, redaktor 
-------------------- 
TŚet² a posledn² studio je zpravodajsk®. Vys²laj² se odtud region§ln² magaz²ny nebo online. A kaģdĨ vġedn² den 
v 18 hodin  samozŚejmŊ brnŊnsk® Ud§losti v regionech. Petr ObrovskĨ, Ļesk§ televize. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
Ļ§steļnŊ uģ jsme na to odpovŊdŊli, ale pŚesto jeġtŊ jednou. V Lyonu m§ Euronews nov® studio, BBC 
investovala obrovsk® pen²ze v LondĨnŊ. Takģe televize opravdu nen² mrtv§, ale poŚ§d proti tomu stoj² to, ģe 
nŊkdo mŢģe nŊco natoļit mobilem, tabletem a bude si Ś²kat: VģdyŠ j§ jsem taky televize. 
 
Jan SOUĻEK, Śeditel brnŊnsk®ho studia ĻT 
-------------------- 
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Kdyģ to zkus²te, toļit na mobil a na tablet, budete z toho m²t radost. Ale potom, kdyģ se budete cht²t posouvat 
d§l, zjist²te, ģe ty podm²nky, kter® v§m nab²z² ta mobiln² technika, kterou m§ kaģdĨ v kapse, nestaļ² na to, aby 
oslovila velk® mnoģstv² div§kŢ. A nav²c n§roky div§kŢ neust§le rostou. Fenom®n quality TV, tedy teŅ se 
nebav²me jenom o zpravodajstv², je nŊco, co v§lcuje celĨ svŊt. A to se skuteļnŊ uģ ned§ udŊlat jenom s 
telefonem nebo s malou mobiln² kamerou. K tomu potŚebujete studiov® z§zem², k tomu potŚebujete ġpiļkov® 
profesion§ly. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
MŊ bav², ģe div§ci Ļesk® televize r§di chod² na dny otevŚenĨch dveŚ². Ty bĨvaj² vŊtġinou jednou za rok, nŊkdy 
moģn§ i za delġ² dobu. Nicm®nŊ tady v BrnŊ budete m²t jeden mimoŚ§dnĨ. 
 
Jan SOUĻEK, Śeditel brnŊnsk®ho studia ĻT 
-------------------- 
Ano, ten bude teŅ kr§tce po pŚestŚiģen² t® p§sky. Z²tra stŚ²h§me p§sku a uģ 22. Ś²jna, v sobotu, otevŚeme cel® to 
nov® studio div§kŢm, kteŚ² se budou cht²t pŚij²t pod²vat na to, jak se dŊl§ v nov®m televize v BrnŊ. Uk§ģeme jim 
vġechna studia i to z§zem², protoģe tady je nov® ¼plnŊ vġechno. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
Co vġechno tedy uvid²? Kam je pust²te? Schv§lnŊ. 
 
Jan SOUĻEK, Śeditel brnŊnsk®ho studia ĻT 
-------------------- 
Tak v t® pŚedchoz² report§ģi uģ byla vidŊt ta studia, ta si budou moci ti n§vġtŊvn²ci 
proj²t osobnŊ. Ale m§me tady tŚeba nŊco, co bŊģn®ho div§ka nenapadne, m§me tady tŚeba minikino, kter®mu se 
Ś²k§ "teleprojekce", kam chod² ġt§by, kter® nat§ļ² ty velk® poŚady, jako jsou seri§ly nebo z§bavn§ tvorba, kde se 
ve ġpiļkovĨch podm²nk§ch prom²t§ to, co se natoļilo, hodnot² se to. Uk§ģeme nov® modern² mask®rny, 
kostym®rny. To vġechno budou moci lid® vidŊt na vlastn² oļi. A kromŊ toho k tomu samozŚejmŊ pŚid§me 
atraktivn² vŊci jako koncerty zn§mĨch muzikantŢ a z§bavu pro dŊti. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
Bereme to jako pozv§nku. Jan Souļek, Śeditel brnŊnsk®ho studia. D²ky za pov²d§n², d²ky za rozhovor. 
 
Jan SOUĻEK, Śeditel brnŊnsk®ho studia ĻT 
-------------------- 
D²ky za pozv§n². 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
A zat²mco vy budete sledovat dalġ² z§bŊr ze z§kulis² brnŊnsk®ho zpravodajsk®ho studia, tak j§ pŚid§m report§ģ, 
kter§ bude obsahovat pomŊrnŊ hodnŊ emoc². Protoģe ono to louļen² se starĨm Typosem samozŚejmŊ spoustu 
emoc² pŚid§v§. A kdyģ uģ jsme Śekli, ģe ten Typos existoval 55 let, tak mŢģeme i dodat, ģe jedna pan² reģis®rka 
tady 50 let sv® kari®ry dŊlala. A kdyģ se louļila redakce s Typosem, louļila se tak® s touto pan² reģis®rkou. 
Mimochodem, dneġn² editorka Newsroomu, stejnŊ jako jeho moder§tor, u n² na konci 90. let zaļ²nali. 
 
Andrea PAVELKOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
StŊhovac² krabice, bojov® podm²nky, polopr§zdn® pracovn² stoly.BrnŊnsk® zpravodajstv² ļek§ p§r posledn²ch 
hodin ve star® budovŊ. 
 
OndŚej SCHNEIDER, vedouc² vyd§n², Ud§losti v regionech 
-------------------- 
Ten pŚesun je, pomŊrnŊ bude asi n§roļnej, je to bez nŊjak®, ŚeknŊme, vĨluky vys²l§n². 
 
Andrea PAVELKOVĆ, redaktorka 
-------------------- 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  12 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

Pro Danuġi Nechutovou byl ale ten den jinĨ. StŚihaļka a reģis®rka pŚiġla do pr§ce naposledy. V Typosu proģila 
celou profesn² kari®ru, dohromady 50 let. 
 
Danuġe NECHUTOVĆ, stŚihaļka a reģis®rka 
-------------------- 
Vģdycky jsme se vġichni, cel§ rodina, d²vali, protoģe jsme mŊli jenom jednu, strejda, babiļka, dŊda, naġi, sestra, 
bratr. Vġichni jsme se nadġenŊ d²vali na tu televizi. J§ jsem poŚ§d na to tak koukala a Ś²kala jsem si, mŊ sp²ġ 
zaj²malo to, j§ jsem si Ś²kala: 
Jeģiġi, jak se to asi dŊl§? 
 
Andrea PAVELKOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
V televizi si vyzkouġela snad vġechny profese, vļetnŊ dabingu. Do Typosu poprv® vstoupila coby ļerstv§ 
maturantka. Pamatuje stŚih§n² ļern®ho filmu i nat§ļen² na kazety. A kr§tce pot®, v reģii, kde i ona str§vila tis²ce 
hodin, odstartovalo posledn² vys²l§n². Je po vys²l§n² a s Typosem se louļ² vġichni. Posledn² foto a potlesk pro 
konļ²c² reģis®rku. Andrea Pavelkov§, Ļesk§ televize. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
Sledujete d§l speci§l Newsroomu z brnŊnsk®ho televizn²ho studia. No jo, ale ono by to tŊģko byl nŊjakĨ speci§l 
jen tak ze studia, bez dobr® reģie, kter§ nab²z² nejmodernŊjġ² technologie. Petr ObrovskĨ, kter®ho tak® 
sledujete, v§m pov² o jedn® ze tŚ² novĨch brnŊnskĨch reģi². 
 
Petr OBROVSKħ, redaktor 
-------------------- 
DobrĨ veļer, pod²v§me se do reģie newsroomu pŚ²mo pŚi vys²l§n². SamozŚejmŊ nemŢģe chybŊt sv²t²c² n§pis "on 
air" nade dveŚmi, kterĨ je dŢkazem toho, ģe se pr§vŊ vys²l§. UvnitŚ se o hladkĨ prŢbŊh relace star§ nŊkolik lid². 
NejdŢleģitŊjġ²m z nich je samozŚejmŊ reģis®r. Tento tĨden m§ newsroom na starosti brnŊnskĨ kolega Tom§ġ 
Valent. Takov® reģijn² komplexy jsou tady v BrnŊ celkem tŚi. Jsou zcela nez§visl®. To znamen§, ģe v kaģd®m z 
nich je moģn® odbavit vys²l§n² ze kter®hokoli studia tady v BrnŊ. To se mŢģe hodit tŚeba pŚi nat§ļen² velk®ho 
z§bavn²ho poŚadu, kterĨ se sn²m§ na vyġġ² poļet kamer, nebo pŚi nat§ļen² koncertu velk®ho hudebn²ho tŊlesa. 
A nav²c, brnŊnsk® studio jako prvn² v ĻT opustilo pr§ci s materi§lem ve standardn²m rozliġen². Vġechno, co se 
tady vyrob², odch§z² uģ pouze ve vysok®m rozliġen², tedy v HD. 
 
Luboġ ROSĉ, moder§tor 
-------------------- 
No, kaģdop§dnŊ nejen Brno, Ļesk® BudŊjovice, z nich poch§z² tyto z§bŊry, tyto fotografie, a taky Hradec 
Kr§lov®. Dalġ² dvŊ mŊsta, kde se teŅ otev²raj² nov§, mal§ televizn² studia. JasnŊ, na rozd²l od Brna to nebudou 
televizn² tov§rny na des²tky poŚadŢ, inscenac² ļi filmŢ, ale zlepġ² urļitŊ zpravodajstv². Tak tŚeba kdykoli mŢģou 
hned vstoupit speci§lem do ĻT24. Pov² Michal Klokoļn²k. 
 
Michal KLOKOĻNĉK, redaktor 
-------------------- 
Pos²len® zpravodajsk® ġt§by, modern² technologie a jednotn§ identita. Studio Ļesk® televize v Hradci Kr§lov® 
vzniklo v ¼trob§ch m²stn²ho kongresov®ho centra. S novou adresou se zmŊnilo mnoh®. Dosavadn² redakci 
doplnil zpravodajskĨ newsroom, reģie nebo tŚi postprodukļn² stŚiģny. Moder§toŚi se do vys²l§n² hl§s² z tohoto 
studia. AŠ uģ jde o poŚad TĨden v regionech nebo speci§ly pŚipravovan® pro ĻT24. Moder§torskĨ stŢl s 
prŢhledem do reģie zab²raj² celkem tŚi kamery s vysokĨm rozliġen²m. Takzvan§ levituj²c² obrazovka umoģŔuje 
spojen² s naġimi report®ry nebo hosty pŚ²mo z ter®nu. StejnŊ tak tu reģie mŢģe pouġtŊt nejrŢznŊjġ² grafick® 
pŚehledy. Ve studiu nechyb² ani tahle stahovac², kl²ļovac² stŊna. Technologie n§s bŊhem ģivĨch vstupŢ r§zem 
pŚenese do jak®hokoli virtu§ln²ho prostŚed². A tohle uģ je pomysln® srdce hradeck®ho studia. Do reģie kromŊ 
stŚihaļŢ usedaj² zvukaŚi, technici, editoŚi nebo produkļn². SpoleļnŊ pŚipravuj² vys²l§n². RedaktoŚi se z ter®nu 
hl§s² pomoc² speci§ln²ho pŚenosov®ho batohu nebo z mobiln²ch telefonŢ. A stiskem jedin®ho tlaļ²tka se 
dok§ģeme spojit s kteroukoli redakc² Ļesk® televize. 
 

Cushman & Wakefield OndŚej VodŔanskĨ Å CFA 
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3.10.2016    Euro    str. 73    light lid® a podniky pŚestupy 
             

OndŚej VodŔanskĨ (31) z²skal titul CFA, certifikovanĨ finanļn² analytik, poskytovanĨ organizac² CFA Institute, 
kter§ sdruģuje investiļn² a finanļn² profesion§ly ze 150 zem² svŊta. V Ļesk® republice se titulem CFA pyġn² asi 
150 lid². VodŔanskĨ absolvoval vġechny tŚi zkouġky na prvn² pokus, coģ se podle statistik CFA Institute podaŚ² v 
prŢmŊru m®nŊ neģ deseti procentŢm kandid§tŢ.  
 OndŚej VodŔanskĨ pŢsob² jako seniorn² konzultant v investiļn²m tĨmu realitnŊ poradensk® spoleļnosti 
Cushman & Wakefield od roku 2012. Je zodpovŊdnĨ za Ś²zen² nemovitostn²ch transakc² pro institucion§ln² a 
soukrom® klienty, a to jak na stranŊ prodejŢ, tak i akvizic. V oblasti nemovitost² a investic se VodŔanskĨ 
pohybuje deset let.  
 VodŔanskĨ je absolventem Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd na KarlovŊ UniverzitŊ 
v Praze. Absolvoval rovnŊģ studijn² pobyty na Universit® de Geneve ve ĠvĨcarsku a University of Queensland v 
Austr§lii. SvŢj volnĨ ļas r§d tr§v² cestov§n²m, lyģov§n²m, ļetbou nebo sledov§n²m filmŢ.  
 
Foto popis| 
 

Zaj²maj² v§s okolnosti rozdŊlen² a znovusjednocen² NŊmecka? 
3.10.2016    ĻRo Plus    str. 01    12:30 Radiof·rum 

             

Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
A pŚeji v§m jeġtŊ jednou kr§sn® odpoledne. V cel®m NŊmecku dnes vyvrchol² oslavy 26. vĨroļ² 
znovusjednocen² zemŊ. Hlavn² pozornost bude upŚena na Dr§ģŅany, kter® jsou letos centrem vzpom²nek a 
oslav. Akc² v sask® metropoli se z¼ļastn² i kancl®Śka Angela Merkelov§ nebo prezident Joachim Gauck. No, a 
my se v§s dnes pt§me, jak Angela Merkelov§, tak Joachim Gauck poch§zej² z bĨval® NDR. Znamen§ to nŊco? 
ZvŊtġuje se dnes zase rozd²l mezi bĨvalĨm vĨchodn²m a z§padn²m NŊmeckem a nebo dnes uģ je NŊmecko 
rozdŊleno jinak? To jsou hlavn² ot§zky, kter® n§s zaj²maj² a samozŚejmŊ n§s zaj²m§, co si o tom mysl²te tak® vy, 
kteŚ² n§s poslouch§te. Takģe mŢģete telefonovat od t®to chv²le na zn§m® telefonn² ļ²slo 221552777. Tom§ġ 
Nigrin, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd z Karlovy Univerzity. Tak douf§m, ģe jsem to Śekla 
spr§vnŊ vġechno. Vy jste tady tak trval na tom, aby to bylo pŚesnŊ to vaġe jm®no, pŚ²jmen² a vġechny ty funkce, 
ģe teŅ si ¼plnŊ nejsem jist§. Bylo to v poŚ§dku? 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
Bylo to v poŚ§dku. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
VĨbornŊ. Takģe se mŢģeme pustit do toho NŊmecka. Jak je dnes rozdŊleno NŊmecko, poŚ§d vĨchod z§pad, 
poŚ§d jsou tam rozd²ly? 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
Nen² to, nen² to tak znateln®, jak to bylo dŚ²v, ta hlavn² dŊl²c² linie prob²hala v t® hospod§Śsk® oblasti. Prvn²ch 10, 
15 let po znovusjednocen² NŊmecka ten vĨchod klopĨtal nŊkolik rokŢ za z§padem, to znamen§, ty bĨval® zemŊ, 
kter® patŚily k nŊmeck® demokratick® republice, posl®ze se vyvinulo nebo objevilo dŊlen² sever - jih, kdy severn² 
ļ§sti NŊmecka zaļ²naly m²t hospod§Śsk® probl®my a to jiģn² NŊmecko, Bavorsko, B§densko-W¿rtenbersko, 
PorĨn² Falc jaksi ġlapalo hospod§Śsky velmi dopŚedu. Nyn² se vġak objevuje to, co jiģ bylo t®mŊŚ zapomenuto, a 
to bylo to rozdŊlen² v t®, ŚeknŊme, ment§ln² oblasti a v tom vn²m§n² svŊta, jo, vn²m§n² nejrŢznŊjġ²ch podnŊtŢ, 
kter® pŚich§zej² z vnŊjġku a jeden ten podnŊt dnes je napŚ²klad ta migraļn² krize. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
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Tak ona je ot§zka, jestli migraļn² krize dnes rozdŊluje jeġtŊ NŊmecko, k tomu se, k tomu se dostaneme, protoģe 
kdyģ se pod²v§me, ģe Alternativa pro NŊmecko, tŚeba jako strana s velmi ostrou migraļn² r®torikou, posiluje i 
pr§vŊ na tom z§padŊ, tak je ot§zka, jestli tady ta teorie jeġtŊ plat², ale mŊ zaj²m§ poŚ§d ta ekonomick§ str§nka, 
u kter® bych se r§da zastavila, protoģe v²me, jak z§padn² NŊmci pumpovali do bĨval® NDR pen²ze, platily ty 
takzvan® solidaritªt zu schlagen a tak d§le. Takģe jestli to bylo k nŊļemu, bylo to k nŊļemu, protoģe se 
neradovali na z§padŊ z toho zrovna 3kr§t. 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
Tak ze zaļ§tku se radovali z toho znovusjednocen² a ve chv²li, kdy zaļaly chodit ty ¼ļty... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Tak se radovali m®nŊ. 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
Tak se radovali m®nŊ. A ŚeknŊme, ģe vystŚ²zlivŊli. Kaģdop§dnŊ ta obnova vĨchodn²ho NŊmecka se do velk® 
m²ry podaŚila, ovġem nepodaŚilo se tam obnovit hospod§ŚskĨ syst®m, ten v podstatŊ zkolaboval, ta privatizace, 
restrukturalizace neprobŊhla tak, jak si mnoz² pŚedsevzali. Helmut Kohl mluvil o /nesrozumiteln®/, kvetouc²ch 
krajin§ch, kter® budou z vĨchodn²ho NŊmecka o t® hospod§Śsk® z·nŊ budoucnosti, to NŊmecko, tomu 
vĨchodn²mu NŊmecku v podstatŊ ukradlo Polsko a Ļeskoslovensko po roce 1990, kde byla vĨraznŊ levnŊjġ² 
pracovn² s²la a lepġ² podm²nky pro pŚesun prŢmyslu tŊchto zem², to znamen§, m§me v podstatŊ ve vĨchodn²m 
NŊmecku st§le zhruba dvojn§sobnou nezamŊstnanost, ŚeknŊme, 10 aģ 17 procent, podle toho, v jakĨch 
oblastech se nach§z²me, oproti tomu z§pad, z§padn² NŊmecko, je ta oblast, kter§ t§hne inovace, t§hne mlad® 
lidi, pŚitahuje vysokoġkol§ky, m§me obrovskou vnitŚn² migraci z vĨchodn²ch ļ§st² NŊmecka do z§padn²ch. Takģe 
ten rozd²l tam je skuteļnŊ znatelnĨ. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Jenom bych v§m r§da pŚipomnŊla, ģe mĨm hostem je Tom§ġ Nigrin, odborn²k na NŊmecko z Fakulty 
soci§ln²ch vŊd, tak® bych v§m r§da pŚipomnŊla telefonn² ļ²slo sem k n§m 221552777. MŢģete volat za chvilku. 
Vezmu do vys²l§n² prvn²ho panelistu JiŚ²ho Pavla Peġka. DobrĨ den. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
HezkĨ dobrĨ den. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Zaj²maj² v§s jeġtŊ dnes, zaj²m§ v§s jeġtŊ dnes to, jestli se vĨchodn²m NŊmcŢm uģ ģije stejnŊ dobŚe jako 
z§padn²m nebo uģ vŢbec o tom nepŚemĨġl²te a uģ je to pro v§s dnes jenom jedno NŊmecko. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
No, j§ mysl²m, ģe o tom dnes pŚemĨġl²me mnohem v²ce neģ dŚ²ve, protoģe po ļase v²te, ģe dobr® v²no z²sk§v§ 
svou kvalitu, takovou tou, t²m zr§n²m, t²m procesem maturace a my jsme uģ dlouho, teŅ od toho roku 90 mŊli 
moģnost takto zr§t. A j§ si na tom, na tu atmosf®ru vzpom²n§m velmi dobŚe, protoģe kdo z posluchaļŢ je z 
Prahy, tak si moģn§ vybavuje vlaġskou uliļku nahoru k italsk®mu, k nŊmeck®mu velvyslanectv², kter§ byla 
zaplnŊna trabanty, dneġn² generace mlad§ uģ moģn§ ani si tohle bakelitov® voz²tko nepŚedstav², kter®... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
J§ si ho pŚedstavuje velmi dobŚe a to jsem poŚ§d mlad§, ale, ale teŅ jak vn²m§te NŊmecko souļasnŊ? 
 
posluchaļ 
-------------------- 
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No, j§ se k tomu dostanu. J§ mysl²m, ģe skuteļnŊ pan kolega Nigrin o tom vlastnŊ chtŊl zaļ²t mluvit, tak se 
troġiļku ta, ta, se stoļila na ekonomickĨ aspekt. J§ bych se s dovolen²m tedy zastavil u tŊch dvou aspektŢ, kter® 
povaģuji za stŊģejn². Kaģd§ takov§hle ud§lost vģdycky m§ sv® dopady na vnitropolitick® sc®nŊ, na zahraniļn² 
sc®nŊ. A ty zahraniļnŊpolitick® dopady, jakkoliv se stav² d§lnice, ģe jo, tak je zapotŚeb², a tady ġlo o vytvoŚen² 
nov® d§lnice, novĨch tahŢ a my jsme v t® euforii poļ§teļn² mŊli radost z toho, ģe konļ² bipol§rn² uspoŚ§d§n² 
svŊta, ģe to riziko vypuknut² v§lky se sniģuje. Takģe pŚed t²m, pŚed t²m, neģ mohly pŚijet ty bagry a zaļ²t, zaļ²t 
teda doslova boŚit tu zeŅ v Berl²nŊ, v kter® si jeden italskĨ pŚ²tel, dobrĨ report®r, kterĨ to nat§ļel... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Pane Peġku, pojŅte k vŊci. J§ se omlouv§m, jo, ale poslouch§ n§s cel§ Śada lid², j§ v§s mus²m troġku dotlaļit k 
tomu, abyste mi tedy odpovŊdŊl na tu fin§ln² ot§zku, takģe... 
 
posluchaļ 
-------------------- 
Zahraniļn² aspekt politickĨ spoļ²v§ v tom, ģe v podstatŊ pŚedch§zely dohody, ty dohody mezi Ronaldem 
Reaganem, tehdejġ²m americkĨm prezidentem a Michailem Gorbaļovem, byly dohodami, do kterĨch ingeroval 
taky Hans-Dietrich Genscher samozŚejmŊ jako, jako ministr zahraniļn²ch vŊc² tehdejġ² Spolkov® republiky na t® 
z§padn² ļ§sti, a ty dohody Ś²kaly, bude-li Michail Gorbaļov souhlasit s unifikac² NŊmecka, proti ļemuģ 
mimochodem velmi ostŚe... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Pane Peġku, Śeknete mi v§ġ n§zor, tedy na tu souļasnou, na to souļasn® NŊmecko, j§ se, j§ v§m moc dŊkuju 
za ten historickĨ rozbor, moc si toho v§ģ²m, ale docela bych si ho r§da uġetŚila, protoģe m§m dalġ² zhruba 3 lidi 
na lince, v²te, takģe, takģe pojŅte tady..., ŚeknŊte mi jasnŊ, jak vn²m§te souļasn® NŊmecko, to jde Ś²ct 2 
vŊtama? 
 
posluchaļ 
-------------------- 
My vn²m§me pr§vŊ ve svŊtle toho, o ļem teŅ mluv²m, protoģe byla uļinŊna dohoda, ģe se NATO nepŚibl²ģ² k 
hranic²m tehdejġ²ho SovŊtsk®ho svazu ani o centimetr na mapŊ. A vid²me, kde je teŅ a kde bylo nyn², kde bylo 
tehdy. Ļili to jsou ty zahraniļnŊ politick® dŢsledky unifikace NŊmecka. Pak jsou tam ty vnitŚn², ty vnitropolitick®. 
A o tŊch mluvil pan Nigrin, troġku se jich dotknul, v tom smyslu, ģe my jsme daleko imunnŊjġ², imunizovanŊjġ², 
Śekl bych, v²ce imunn² vŢļi tomu, ļemu se Ś²k§ takzvan§ migrace, ale nen² to migrace, je to v podstatŊ velice 
peļlivŊ propracovan§ strategie, kterou popsal uģ v roce 1925 jeden n§ġ bĨvalĨ spoluobļan, mŊl ļeskoslovenskĨ 
pas, byl to zedn§Ś japonsko-rakousk®ho pŢvodu Richard... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Pane Peġku, j§ v§m dŊkuju, pardon, ģe v§m do toho skoļ²m, vy jste se, vy jste n§m popsal... 
 
posluchaļ 
-------------------- 
Vy jste se ptala, ne, vy jste se ptala, odkud... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
J§ se omlouv§m, ale 3 minuty prostŊ a teŅ jsem a musela jsem v§s donutit, abyste mi Śekl struļnŊ tedy to, k 
ļemu jsem se chtŊla dobrat, my se k t® migraļn² krizi dostaneme. J§ si mysl²m, ģe o tom, na to bude cel§ Śada 
jeġtŊ dalġ²ch ot§zek. Pane Peġku... 
 
posluchaļ 
-------------------- 
NŊmecko, to je dneġn² NŊmecko, protoģe... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
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Ano. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
Angela Merkelov§ dostala v roce 2010 Kalergiho cenu, ļili jestliģe jsou vyznamen§v§ni lid® cenou ļlovŊka, kterĨ 
tvrdil, ģe v EvropŊ budou odstranŊny n§rodn² st§ty a budou nahrazeny novou negroidn² euroasijskou rasou, to 
jsou, pros²m pŊknŊ, jako... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Pane Peġku, j§ v§m podŊkuju, my se dostaneme k migraci jeġtŊ v dalġ² ļ§sti, j§ v§m, j§ v§m dŊkuju, ģe jste se 
z¼ļastnil naġ² debaty. Kr§snĨ den v§m pŚeju, na shledanou, protoģe m§me dalġ² volaj²c², dalġ² z v§s volaj² na 
zn§m® telefonn² ļ²slo, kter® je pro v§s k dispozici vģdy po pŢl 2 a to ļ²slo 221552777. A tam je pan Richter. 
Pane Richtere, dobrĨ den. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
DobrĨ den, v§ģen§ pan² redaktorko, v§ģen² posluchaļi. J§ bych chtŊl Ś²ct ty pŚ²choz² 2 p§ni nŊkde ģijou v 
minulosti, oni tady bydl² v Praze, nikde necestuj², pak se pohybuj² mezi 10procentn² lidmi politiky a tak d§le. J§ 
v§m mohu Ś²ct, jak to vypad§ v 85 procent NŊmecka. VĨchodn² NŊmecko je dneska ochuzen®, tam nejsou velk® 
podniky, ģe ano, a ty lidi se rozliġuj² na /nesrozumiteln®/. A to skuteļnŊ jeden druh®ho nen§vid², ty 
/nesrozumiteln®/ na vĨchodŊ poŚ§d mysl², ģe jsou ochuzeni. Ti druz² st§le, j§ se bav²m o obyļejnĨch lidech, kteŚ² 
to rozhoduj². A vid²m to nejl®pe pŚes zimu na ostrovŊ La Palma, kde jsou sam² nŊmeļt² dŢchodci. A jak se 
oddŊluj² od sebe, protoģe Ś²kaj², ty maj² vġechno zadarmo a tuto. Takģe to vĨchodn² NŊmecko, tam nen² ģ§dnĨ 
prŢmysl, nic tam nen². 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Pane Richtere, dŊkuju, dŊkuju za tuhle pŚipom²nku a za v§ġ n§zor o tom, ģe vlastnŊ nepanuje ¼plnŊ pŚ§telstv² 
mezi t²m vĨchodem a z§padem. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
Neexistuje, neexistuje. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
DŊkuju za to, pŚeju v§m hezkĨ den. Na shledanou. Jenom pŚipom²n§m, ģe Tom§ġ Nigrin, odborn²k na NŊmecko, 
je mĨm hostem a hned mŢģeme zareagovat na to, co jsme slyġeli. 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
J§ bych chtŊl panu Richterovi podŊkovat za jeho telefon§t. A j§ se domn²v§m, ģe tento proģitek toho, toho 
napŊt² se mŢģe tŚeba liġit v r§mci jednotlivĨch generac². V 90. letech v tom procesu znovusjednocen² doġlo k 
transferu elit z vĨchodu, pardon ze z§padu na vĨchod, to znamen§, pŚiġla cel§ Śada z§padn²ch odborn²kŢ, taky 
se jim nŊkdy Ś²kalo Besserwessi, coģ je takovĨ jako lepġ² z§paŅ§k, coģ je, coģ je takov§, pŚirovn§n² k 
Besserwessi, jako ģe v²ce v². A tĨkalo se to rŢznĨch ¼rovn² spoleļnosti, tĨkalo se to tŚeba uļitelŢ, kteŚ² byli 
dosazeni do ġkol a brali samozŚejmŊ v²ce penŊz neģ ti jejich vĨchodn² kolegov®, to znamen§, tam to napŊt², aģ 
nŊkdy nevraģivost samozŚejmŊ byla, zvl§ġtŊ u lid², kteŚ², kteŚ² ztratili sv® zamŊstn§n² nebo prostŊ museli, museli 
opustit, ale dnes se nedomn²v§m, ģe ten vztah je tak konfliktn². SamozŚejmŊ oni si vyļ²taj², ģe v jedn® ļ§sti 
NŊmecka je nŊco lepġ²ho, v jin® nŊco jin®ho, infrastruktura, vzdŊl§n², nebo tŚeba moģnost tr§vit volnĨ ļas, ale 
nen² to nŊco tak konfliktn²ho, co by ten n§rod vyloģenŊ rozdŊlovalo. Je to, Śekl bych, takov® sp²ġ jako, jako 
ġpaļkov§n². A to, ģe ten prŢmysl ve vĨchodn²m NŊmecku z velk® ļ§sti skonļil, to je, o tom jsem hovoŚil, to je 
dŢsledek t® nepoveden® transformace, coģ prostŊ se nepovedlo. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  17 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

Mari§n Vojtek je tak® s n§mi ve studiu, n§ġ editor soci§ln²ch s²t². Mari§ne, jak toto t®ma resonuje, aŠ uģ na 
Twitteru ļi Facebooku? 
 
Mari§n VOJTEK, editor soci§ln²ch s²t² Ļesk®ho rozhlasu Plus 
-------------------- 
Dobr® odpoledne. Na Twitteru se v§s jeġtŊ do 13. hodiny pt§me, zaj²maj² v§s jeġtŊ dnes okolnosti rozdŊlen² a 
znovusjednocen² NŊmecka? Tak tedy mŢģete hlasovat do 13. hodiny. Ocituji alespoŔ 2 n§zory z naġeho 
Facebooku. Gabriel Svoboda p²ġe: "Kdybych byl vĨchodn²m NŊmcem, ostŚe bych dnes protestoval proti anexi 
vĨchodn²ho NŊmecka z§padn²m NŊmeckem bez jak®koliv referenda. Ze z§padn²ho NŊmecka se dnes ġ²Ś² 
ideologie, kter§ nikomu nepŚin§ġ² nic dobr®ho a vyhl§ġen² nez§vislosti je jedin§ moģnost, jak se tomu vĨchodn² 
NŊmci mohou ubr§nit. Nehraje roli, ģe tuto z§padonŊmeckou ideologii n§hodou prosadili vĨchodn² NŊmci 
Merkelov§ a Gauck a je to prostŊ jen kolaborace." To je n§zor Gabriela Svobody. A jeġtŊ Ladislav Harv§nek. 
"NŊmecko mŊlo bĨt obnoveno jako sjednocen® dohodou v²tŊznĨch velmoc². Nakonec d²k politickĨm hr§tk§m 
dopadlo vġechno ¼plnŊ jinak. Aģ teprve v roce 89 vytvoŚil podm²nky pro znovusjednocen². Jenģe to se podle 
m®ho n§zoru pŚ²liġ nepovedlo. VĨchodn² ļ§st NŊmecka st§le zaost§v§ nejen ekonomicky. A jeġtŊ p§r des²tek let 
tomu tak trvat bude." 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Tak to je Mari§n, kterĨ s v§ma debatuje na soci§ln²ch s²t²ch, tak mrknŊte na Facebook ļi Twitter Ļesk®ho 
rozhlasu Plus. Volejte tak® na 221552777. V tuto chv²li se n§m dovolali 3 muģi, tak je vezmeme postupnŊ. Pan 
PukovskĨ zaļne. DobrĨ den. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
DobrĨ den, pan² redaktorko. V²te, NŊmecko bylo poraģeno a rozdŊleno pod spr§vu v²tŊznĨch mocnost². Je 
zn§mo, ģe z§padn² NŊmecko mŊlo pozdŊjġ² nebo hned na zaļ§tku mŊlo podporu hlavnŊ z USA. Tam taky 
putovalo z NŊmecka, kterou tam obļan® naġli, zlato, kter® bylo nakradeno v EvropŊ a na /nesrozumiteln®/. 
Zdevastovan® Rusko nemohlo poskytnout vĨchodn²mu NŊmecku takov® dary, sp²ġ nŊjak® reparace by mŊlo 
jeġtŊ platit. A tak si vzali aspoŔ to Prusko jako odġkodn®. A tak nechtŊjte, aby mŊli je v l§sce, Rusy jako mysl²m 
t²m. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
DobŚe, pane PukovskĨ, dŊkuju za vaġe vyj§dŚen². Dalġ²m volaj²c²m je pan PŚ²ba. DobrĨ den. Pane PŚ²bo, 
slyġ²me se. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
DobrĨ den, pan² nebo sleļno redaktorko, j§ bych v§s jenom chtŊl teda, snad mi nech§te prostor, kterĨ v§m 
uġetŚ²m v pŚ²ġt²m vol§n², jako j§ bych se akor§t chtŊl zeptat, jak vyb²r§te panelisty, ten pan panelista, pros²m 
v§s, ten tam mluvil tak dlouho, pokud to m§ bĨt poŚad pro posluchaļe, vy jste takov§ docela prŢbojn§, zkuste 
tam vydobĨt m²sto 30 minut hodinu nŊkde v tom sch®matu. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
To nezvl§dnu, pane PŚ²bo, to nezvl§dnu. A pana Peġka, jak jste s§m slyġel, jsem nakonec musela, musela 
utnout, jak se Ś²k§ hovorovŊ. Ale, pane PŚ²bo, abych nemusela utnout v§s, pojŅte k t®matu, pojŅte k t®matu. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
Ano, takģe j§ v§m slibuju, ģe to pŚ²ġtŊ uġetŚ²m, v pŚ²ġt²m poŚadu. Takģe jenom bych chtŊl Ś²ct. J§ mysl²m, ģe 
m§m velice dobrĨ dojem ze souļasn®ho NŊmecka a jsem r§d, ģe, ģe se to vyv²j², jak se to prostŊ vyv²j², troġku 
m§m strach teda, tam z tŊch v§ġn² ve vĨchodn² ļ§sti. A co se tĨļe rivality. Rivalita je tady prostŊ Praha - Brno - 
Ostrava t®ģ jako, jo, takģe vlastnŊ jde o nŊjakou jakousi identitu. A jeġtŊ bych chtŊl Ś²ct, v podstatŊ nebĨt 
NŊmecka, nev²m, kolik, kam by ġel ten n§ġ vĨvoj v podstatŊ. A posledn² vŊc, jako jenom, jestli m§me nŊjak® 
pozn§mky, ģe NŊmci z§padn² uģ²vaj² nebo prostŊ, ģe to, tam my jsme za 25 let posunuli Jesenicko, 
Chomutovsko a to. Tak j§ v§m dŊkuji a pŚ²ġtŊ nebudu volat. Na shledanou. 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  18 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Budeme r§di, kdyģ zavol§te kaģdop§dnŊ, protoģe to je linka pro naġe posluchaļe, 221552777. Dovolal se v tuto 
chv²li pan Haranļ²k. DobrĨ den. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
DobrĨ den. NŊmecko v souļasnosti, hovoŚ² se, jak je demokratick® a jak se vyrovnalo s minulost², ale skrytŊ uģ 
mŢģeme vidŊt jeho agresivitu, je to napŚ²klad organizov§n² Majdanu na UkrajinŊ, kdy pan² Merkelov§ br§nila, 
aby policist® zasahovali proti tŊm, kteŚ² ti policisti stŚ²leli. A vyj§dŚil se k tomu Ivan Hoffman, ģe to by se nemohlo 
st§t nikde v jin® zemi. Za druh®, negativn² postoj v SĨrii, kterĨ zast§v§ NŊmecko, kdy chce svrhnout prezidenta 
Asada. Slyġ²me se? 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
J§ v§s poslouch§m. J§ si dŊl§m pozn§mky, ale brzo v§m do toho zas§hnu. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
Pan Steinmeier se vyj§dŚil, kdyģ Aleppo tam bojuje, vyj§dŚil se v tom smŊru, ģe by Rusko mŊlo ukonļit palbu, 
aby mohli na stranŊ ti terorist® a jak je pokl§daj², ti kŚesŠan® a SyŚan® vġichni pokl§daj² za teroristy, aby ukonļilo 
palbu a dalo pŚ²leģitost, aby se vyzbrojil. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Takģe, pane Haranļ²ku, kdyģ to, kdyģ to, pardon, kdyģ to zobecn²m, vy jste znepokojen tou souļasnou tŚeba 
zahraniļn² politikou NŊmecka, rozum²m tomu spr§vnŊ. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
Ano, kter§ vlastnŊ se nŊjak ani v m®di²ch neukazuje, ģe vlastnŊ NŊmecko podporuje teroristy, teŅka se k tomu 
vyj§dŚil Steinmeier, prezident Gauck mlļ² a pŚitom tam jsou kŚesŠan®, kter® maj² jednotnĨ n§zor. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
To je, to je pomŊrnŊ ostrĨ vĨrok, ģe NŊmecko podporuje teroristy. Pane Haranļ²ku. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
To je pravdivĨ vĨrok. To je pravdivĨ vĨrok. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
To si mysl²te vy, to si mysl²te vy. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
Ne, to si mysl² vġichni lidi, co jsou... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
To je druhĨ, to je druhĨ, dŊkuju v§m moc, ģe jste zavolal. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
DŊkuji v§m tak®, na shledanou. 
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Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
J§ jenom pŚipom²n§m, ģe odborn²k na NŊmecko Tom§ġ Nigrin je se mnou ve studiu a je to vlastnŊ druhĨ n§zor, 
kterĨ smŊŚuje k t®muģ, ģe NŊmecko, kdyģ to zjednoduġ²m, je protirusk®, aŠ uģ tady tvrd² p§n, podpora Majdanu, 
snaha svrhnout v SĨrii Asada, tedy ģe se nepodporuje ta linie, tŚeba kterou v SĨrii dŊl§, dŊl§ Rusko. D§ se to tak 
zjednoduġenŊ Ś²ct, ģe NŊmecko je, m§ protiruskou politiku? 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
J§ bych udŊlal jenom kr§tkĨ historickĨ exkurz, jo. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Ale jenom kr§tkĨ, v²te, ģe j§ jako nedovol²m, kdyģ mluv² nŊkdo 30 vteŚin, ģe uģ jsem z toho nervozn², takģe... 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
J§ v²m, jste ostr§. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Takģe pojŅte do toho. 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
NŊmecko investovalo do vztahu s Ruskem, ŚeknŊme, od kancl®Śe Schrºdera, od roku 98 obrovsk® mnoģstv² 
energie, vznikala nŊmecko-rusk§ hospod§Śsk§ osa. NŊmecko bylo velmi jaksi se snaģilo ten vztah s t²m 
Ruskem budovat na pozitivn²m z§kladŊ, konkr®tn² vĨsledek je tŚeba plynovod BaltskĨm moŚem, to je produkt 
tady t®, tady t® mimoŚ§dnŊ intenzivn² spolupr§ce. A to schlazen² tŊch nŊmecko-ruskĨch vztahŢ pŚiġlo pr§vŊ po 
ud§lostech na Krymu a ve vĨchodn² UkrajinŊ, kdy NŊmecko bylo kritizov§no, ģe straġnŊ dlouho v§h§ s nŊjakĨm 
vyj§dŚen²m. Angela Merkelov§ straġnŊ dlouho v§hala s nŊjakĨm ostrĨm protiruskĨm vyj§dŚen²m a dnes se d§ 
Ś²ci, ģe prostŊ nŊmeck§ zahraniļn² politika to Rusko bohuģel jako partnera v tuto chv²li odepsala, nebo prostŊ 
nevn²m§ ho, nevn²m§ ho jiģ jako, jako kl²ļov®ho partnera ve vĨchodn² EvropŊ. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
PojŅme jeġtŊ za naġim posluchaļi. Pan² Novotn§ se dovolala. DobrĨ den. 
 
posluchaļka 
-------------------- 
DobrĨ den. J§ poslouch§m tedy velk® vŊdeck® ¼vahy, ale j§ bych se vr§tila na zem a sice to NŊmecko po 
velk®m nadġen² a velk®m oļek§v§n² pŚi sjednocen² doġlo k velk®mu rozļarov§n², pochopitelnŊ, protoģe tam 
doġlo k nŊļemu, co prostŊ, stŚ²zlivŊ Śeļeno, z§padn² NŊmecko v²cem®nŊ vytunelovalo, zmocnilo se vġeho, co 
bylo k nŊļemu v tom vĨchodn²m NŊmecku a m²stn² na to prostŊ jenom pohl²ģeli. A zjistili, ģe tedy jsou 
hospod§Śsky ubyt². A tahle hoŚkost v tŊch lidech pochopitelnŊ zŢst§v§, protoģe jsou st§le lid® druh® kategorie s 
niģġ²mi pŚ²jmy a odebr§n²m moģnost², kter® by tam teoreticky byly, kdyby nedoġlo pr§vŊ k tomu vytunelov§n². 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Pan² Novotn§, dŊkuju za, i za tento n§zor, je zase ot§zka, to by v§m asi... 
 
posluchaļka 
-------------------- 
A hospod§Śstv² bohuģel je vģdycky z§kladem podhoub²m k rŢznĨm teori²m a k rŢznĨm tedy ideologi²m. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
2 vŊty od naġeho hosta Tom§ġe Nigrina. 
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Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
J§ se pokus²m to nŊjakĨm zpŢsobem jaksi, jaksi analyzovat. V prŢbŊhu sjednocen² doġlo k obrovsk® chybŊ, a to 
byla ta hospod§Śsk§ politika. Hospod§Śsk§ soci§ln² a mŊnov§ unie v ļervenci 1990 pŚinesla v podstatŊ 
sjednocen² nebo rozġ²Śen² platnosti z§padonŊmeck® marky i do vĨchodn²ho NŊmecka, ļ²mģ obrovskĨm 
zpŢsobem ty, ti m²stn² lid® zbohatli, protoģe to bylo provedeno naprosto nerealistickĨm kurzem, v podstatŊ 1 ku 
1. Ale z§roveŔ to zasadilo z§sadn² r§nu tomu prŢmyslu. Ten prŢmysl ze dne na den byl nekonkurenceschopnĨ. 
A v t® transformaci se, jak jsem Ś²kal, ta se nepovedla, ale nedomn²v§m se, ģe by z§padn² NŊmecko vykradlo 
vĨchodn² NŊmecko, protoģe to by pro nŊj samotn® bylo nevĨhodn®, kdyby si... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Proļ by to dŊlali, kdyģ jsou pak ve spoleļn® zemi. 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
Kdyby si vykr§dali ļ§st spoleļn® zemŊ, nav²c oni maj² ¼stavou d§no, ģe ta ¼roveŔ ģivotn² m§ bĨt stejn§, to, ģe 
pŚ²jmy na vĨchodŊ jsou niģġ² neģ na z§padŊ, plat² u nŊkterĨch profes². Na druh® stranŊ ve vĨchodn²m NŊmecku 
jsou vĨraznŊ niģġ² vĨdaje, napŚ²klad na bydlen². J§ s§m jsem tam nŊkolik let bydlel, takģe v²m, ģe... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Ono tak®, jak kde, dnes tŚeba v Dr§ģŅanech to uģ neplat² nebo v Lipsku, ale moģn§ v tŊch menġ²ch oblastech, 
tŚeba v /nesrozumiteln®/, jeġtŊ to asi plat², ģe se tam ģije trochu... 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
PŚesnŊ tak. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
...levnŊji. Pan Ļerm§k se dovolal. Pane Ļerm§ku, jste posledn²m volaj²c²m dnes, takģe j§ v§s popros²m, abyste 
rovnou ġel k vŊci. DobrĨ den. 
 
posluchaļ 
-------------------- 
J§ v§m to Śeknu hned. JasnŊ. J§ jsem kdysi jezd²val hodnŊ do vĨchodn²ho NŊmecka. Potom, co se rozbilo, tedy 
vĨchodn² a z§padn² NŊmecko se spojilo, tak pŚesnŊ takhle jako vĨchodn² NŊmecko dopadly veġkerĨ 
postkomunistickĨ st§ty, prostŊ ty nadn§rodn² spoleļnosti, hlavnŊ ty z§padn², zniļily, rozkradly, prostŊ veġkerĨ 
prŢmysl, ekonomiku, zemŊdŊlstv² a tak d§le. Vemte si to, ģe v ģ§dnĨm postkomunistickĨm st§tu nen² vlastn², 
automobilky nejsou, vĨroba, j§ nev²m, prŢmyslu a ļehokoliv, vġechno to maj² nadn§rodn² spoleļnosti, kterĨ jsou 
ze z§padn²ho st§tu. A tito lidi jsou b²lĨma otrokama ve vlastn² zemi. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Tak hned se vyj§dŚ²me, pane Ļerm§ku, dŊkuju, mysl²m, ģe, mysl²m, ģe to, co Ś²k§te, je jasn® a n§ġ host mŢģe 
zareagovat, jestli se to d§ takhle popsat, nebo jestli to je pŚ²liġ velk§ zkratka. 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe to je velk§ zkratka, samozŚejmŊ ty zisky jaksi, asi kam, kam pan Ļerm§k m²Śil, odch§zej² k 
nadn§rodn²m spoleļnostem, na druhou stranu konkr®tn² pŚ²klad, vļera jsem byl v ĢilinŊ, tam je jedna 
nejmenovan§ automobilka a ten region tam zaģ²v§ neuvŊŚitelnĨ rozkvŊt, kdyģ se pod²v§te, na Slovensku jsou v 
souļasn® dobŊ 3 automobilky, u n§s m§me 1, kter§ je tahounem hospod§Śstv² a to nen² jenom ta jedna 
nŊmeck§ spoleļnost, kter§ konkr®tnŊ u t® ļesk® automobilky Ġkoda jaksi m§ ty zisky, ale je to obrovsk® 
mnoģstv², jsou stovky tis²c lid², kter® maj² buŅ pŚ²mo zamŊstn§n² nebo jsou rodinnĨmi pŚ²sluġn²ky nebo jsou 
zamŊstnan®, zamŊstn§n²m v navazuj²c²m prŢmyslu. Takģe j§ bych to zase nevidŊl, nevidŊl tak negativnŊ. 
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Kaģdop§dnŊ toto je velk® t®ma, jaksi to nakl§d§n² s t²m ziskem nadn§rodn²ch spoleļnost², ale jaksi mysl²m si, 
ģe v souļasn® dobŊ n§m to pŚin§ġ² sp²ġe nebo n§m to pŚin§ġ²... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
N§m to pŚin§ġ² prospŊch a jeġtŊ bychom mohli dlouze mluvit o tom, jak je n§ġ vĨvoz z§vislĨ na NŊmecku a tak 
d§le. A potom je to t®ma, kter® jsme skoro vŢbec nestihli, a to je ta migraļn² krize, kter§ dnes, a jeġtŊ na nŊj 
m§me zhruba minutu, kter§ dnes rozdŊluje tak® ten vĨchod a z§pad NŊmecka. Tak to jeġtŊ asi potrv§, mysl²te? 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
Migraļn² krize, myġleno jako jaksi ģivot migrantŢ souļasnĨch, kteŚ² pŚiġli do NŊmecka, mysl²m si, ģe to potrv§, je 
tam, vyvol§v§ to napŊt² v nŊmeck® spoleļnosti, zvl§ġtŊ to obdob², kdy oni nemŢģou pracovat, nejsou nŊjak 
zaļlenŊni. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Ale vyvol§v§ to stejn® obavy dnes uģ na tom z§padŊ jako na tom vĨchodŊ, protoģe j§, j§ jezd²m tak® do 
NŊmecka, jezd²m i na ten z§pad a v²m, ģe ti lid® z toho maj² velmi podobn® obavy, jak tam od nich slyġ²m, jako 
kdyģ jedu tŚeba do Dr§ģŅan, jo, ģe se to, kdyģ ļlovŊk mluv² s tŊmi, ne, kdyģ mluv²te s nŊjakou intelektu§ln² 
elitou, to nev²m, ale kdyģ se bav²te s norm§ln²mi lidmi, tak ty obavy jsou velmi podobn®. 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
Obavy jsou ¼plnŊ stejn®. Akor§t, akor§t v tom vĨchodn²m NŊmecku, ti maj² tradici uģ od 90. let v rŢznĨch jaksi v 
tŊchto, tŊchto veŚejnĨch protestech, ŚeknŊme, v²ce m²Ś²c²ch v²ce pravĨm smŊrem, nebo pravicovĨm smŊrem, ale 
vzhledem k tomu, ģe jaksi ti uprchl²ci byli rozm²stŊni naprosto stejnomŊrnŊ, oni maj² vnitronŊmeck® kv·ty, tak 
jaksi to vn²m§n² je vġude rovnomŊrnŊ, Śekl bych, jako rozm²stŊn®. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Tom§ġ Nigrin, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, byl mĨm hostem. Moc za to 
dŊkuju, na shledanou. 
 
Tom§ġ NIGRIN, odborn²k na NŊmecko z Fakulty soci§ln²ch vŊd, Karlova Univerzita 
-------------------- 
Taky dŊkuji, na slyġenou. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Mari§n Vojtek mi jeġtŊ Śekne, jak dopadla naġe anketa na Twitteru. Mari§ne. 
 
Mari§n VOJTEK, editor soci§ln²ch s²t² Ļesk®ho rozhlasu Plus 
-------------------- 
Zaj²maj² v§s jeġtŊ dnes okolnosti rozdŊlen² a znovusjednocen² NŊmecka? Tak tedy 69 procent ano, 31 procent 
ne. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
MŊjte se kr§snŊ. Na shledanou. 
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V ļervnu usedl do Śeditelsk®ho kŚesla Slezsk®ho divadla Ilja Racek. Po divadeln²ch pr§zdnin§ch se rozjela 
Sezona novĨch nadŊj² a v n§sleduj²c²m rozhovoru se mŢģou opavġt² div§ci dozvŊdŊt, co se pŚipravuje.  
 
* Jak se V§m l²b² v OpavŊ? Naġel jste si tady sv§ obl²ben§ m²sta, kam r§d chod²te?  
 
 Prozat²m je moje nejobl²benŊjġ² m²sto divadlo a od srpna uģ i pronajatĨ sluģebn² byt. Ale oceŔuji, ģe 
tady je vġude bl²zko - co potŚebuji vyŚ²dit nebo kam potŚebuji zaj²t, tak vŊtġinou zvl§dnu pŊġky. Taky m§m v 
programu n§vġtŊvy vġech zaj²mavĨch prostor, kde by se pŚ²padnŊ daly provozovat divadeln² nebo vŢbec 
umŊleck® aktivity a nestaļ²m se divit, kolik kr§snĨch m²st tu je.  
 
* Co Ś²k§ na slezskou metropoli Vaġe pan²?  
 
 Moje pan² m§ pro tyto situace ġŠastnou vlastnost, ģe mne bez probl®mŢ n§sleduje a dok§ģe z kaģd®ho 
m²sta vykouzlit velmi pŚ²jemn® a ¼ļeln® m²sto k ģivotu. V²m, ģe Opava se j² velmi l²b² a hled§ uģ jen pro sebe 
m²sto, kde mŢģe uplatnit sv® pohybov® a jin® aktivity - j·gu, zumbu, tenis a vĨtvarnou ġkolu pro pokroļil®é A 
pak j² uļarovaly m²stn² kav§rniļky a m²sta k pŚ²jemn®mu posezen², vġe na dosah centra.  
 
* M§te tŚi dŊti. Rozhodly se vydat stejnĨm smŊrem jako Vy?  
 
 Dcera z prvn²ho manģelstv² pracuje na magistr§tŊ v OstravŊ na zahraniļn²m odboru a uģ mi dodala dvŊ 
velk® vnuļky, moment§lnŊ pŚed svatbou. Syn dŊl§ v Praze filmovou reģii, moment§lnŊ pro Primu, tak ten se drģ² 
v²ce m®nŊ umŊleck® branģe a jeho vĨhonky Kryġtof (10) a Johanka (6) uģ pracuj² na rodinn® tradici: oba uģ 
nat§ļeli nŊkolikr§t ve filmu, naposled s panem reģis®rem HŚebejkem, a hostuj² i v divadle jak N§rodn²m (Kryġtof 
v roli Mal®ho prince), tak v Dlouh®. Jeho nejstarġ² syn MatŊj (17) je prozat²m tŚ²dn²m komikem, jak bĨval mŢj 
otec ve ġkole. Druh§ dcera s l®kaŚskĨm Śemeslem anesteziologa dohl²ģ² na naġe zdrav²é Bohud²k zat²m 
teoreticky. Jej² dŊti se jeġtŊ divadelnŊ neprofilovaly. Ale vĨtvarnŊ a pohybovŊ ano. VlastnŊ dnes si ġestilet§ 
Viktorka vynutila dramatickĨ krouģek. ĻtyŚletĨ Samuel se zat²m jev² jako akrobat.  
 
* Na zaļ§tku ļervna jste nastoupil na post Śeditele Slezsk®ho divadla. Je nŊco, co V§s zaskoļilo nebo pŚ²jemnŊ 
pŚekvapilo?  
 
 DvŊ pŚ²jemn® vŊci. Divadlo je opravdu velmi kr§sn®, dŊkujeme naġim pŚedchŢdcŢm, ģe ho tehdy v 
revoluļn² dobŊ poļ§tku devades§tĨch let tak kr§snŊ rekonstruovali. A za druh® - vŊrn² div§ci, kteŚ² zjevnŊ svoje 
divadlo maj² velmi r§di.  
 
* Co se V§m l²bilo na pŚedstaven², kter® jste vidŊl?  
 
 Nejv²ce se mi l²bilo to souznŊn² jeviġtŊ a hlediġtŊ. Bylo vidŊt, jak div§ci jdou s naġimi herci a zpŊv§ky, 
kdyģ c²t², ģe tŊm na jeviġti jde o co nejlepġ² vĨkon. Obrovsk® zaujet²! Ģ§dn§ vlaģnost. To je obecnĨ poznatek, 
kterĨ se tĨk§ nŊkolika titulŢ, kter® jsem vidŊl, a je to velmi dobr§ zpr§va.  
 
* Rozjela se nov§ sezona. Avizoval jste dopŚedu, ģe ģ§dn® velk® zmŊny nechyst§te. PŚesto: opravdu bude 
sezona 2016/2017 beze zmŊn?  
 
 SamozŚejmŊ ģe ne, divadlo je ģivĨ organizmus, kterĨ mus² j²t s dobou a sledovat z§jem svĨch div§kŢ a 
obecn® trendy v divadle a kultuŚe, ale i spoleļensk®m ģivotŊ a politice. DramaturgickĨ pl§n se dŊl§ samozŚejmŊ 
s velkĨm pŚedstihem, je to bŊh na dlouhou traŠ, ale inovace je ļasto z mnoha dŢvodŢ nutn§.  
 
* Dostala se ke mnŊ informace, ģe se pŚedstav²te letos jako reģis®r. Prozrad²te, v jak® to bude hŚe a kdy? TŊġ²te 
se?  
 
 Domluvil jsem se se souļasnĨm veden²m opery, ģe nastuduji DvoŚ§kovu operu Rusalka. Jak funguje 
divadlo, se nejl®pe dozv²te, kdyģ v nŊm reģii realizujete a mus²te se tak v praxi potk§vat se vġemi sloģkami, 
kter® profesion§ln² divadlo d§vaj² dohromady. Je to jin® neģ Ăod stoluñ. To je jedna vŊc. Druh§ je, ģe uģ jsem se 
po letech v kancel§Śi tŊġil na tvŢrļ² pr§ci.  
 
* Na postech dramaturgynŊ ļinohry a dramaturgynŊ a reģis®rka opery jsou dvŊ d§my, kter® jsou od minul® 
sezony veden²m povŊŚeny. Prozrad²te, jak® jsou Vaġe dalġ² pl§ny v tomto smŊru?  
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 SamozŚejmŊ tuto situaci budu muset Śeġit. V podstatŊ jsou tŚi cesty a v tomto okamģiku jsou v podstatŊ 
vġechny otevŚeny. Po mŊs²ci ļervnu, kdy jsem Śediteloval divadlu v bŊģn®m provozu, nem§m jeġtŊ tak 
relevantn² pŚehled, abych mohl vyn§ġet absolutn² soudy. Pr§zdniny byly o nŊļem jin®m: seznamoval jsem se s 
mŊstem, lidmi a vĨznamnĨmi institucemi. Ty tŚi cesty jsou - vyhl§sit vĨbŊrov§ Ś²zen² na tyto funkce nebo oslovit 
konkr®tn² osobnosti z naġeho ļi zahraniļn²ho divadelnictv². Posledn² - promŊnit povŊŚen² ve standardn² funkci. 
Ovġem v ļinohŚe a opeŚe je situace ponŊkud odliġn§.  
 
* V²m, ģe sezona teprve zaļala, ale rĨsuje se V§m uģ nyn², co chcete zaŚadit v dalġ² sezonŊ?  
 
 Teprve n§s ļek§ diskuze na t®ma dramaturgick® smŊŚov§n² pro pŚ²ġt² roky. Mus²me vz²t v potaz nŊkolik 
vŊc²: pŚedevġ²m naġeho div§ka, jehoģ vkus je v²ce konzervativn² neģ tŚeba v OstravŊ, pŚedevġ²m v opeŚe. Na 
druh® stranŊ nemŢģeme rezignovat na osloven² div§ka, kterĨ si teprve - cestu k divadlu hled§, tj. ml§deģ. Za 
tŚet² naġ² ambic² mus² bĨt i pŚedstavovat naġemu publiku souļasn® ļi modernŊjġ² hudebn² tituly, jak tomu bylo 
napŚ²klad v ġedes§tĨch letech dnes jiģ minul®ho stolet². A posledn² kl²ļovou podm²nkou jsou umŊleck® moģnosti 
protagonistŢ z naġich souborŢ. R§d bych pŚizval k t®to diskuzi i renomovan® osobnosti mimo divadlo. M§m v 
¼myslu zŚ²dit umŊleckou radu divadla jako poradn² sbor Śeditele.  
 
* M§te vzkaz pro opavsk® div§ky?  
 
 Aby n§m zŢstali vŊrni jako jejich pŚedchŢdci, kteŚ² po niļiv® v§lce za prioritu povaģovali 
znovuvybudov§n² divadla. A aby mŊli pochopen² i pro nov® cesty, kter® jsou vģdy riskantn², ale pro rŢst kaģd® 
umŊleck® instituce nutn®.  
 
*** 
 
PŊtaġedes§tiletĨ Ilja Racek je synem zn§m®ho ļesk®ho herce stejn®ho jm®na. Vystudoval obor televizn² 
publicistika na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze, obor reģie na DAMU, na Filozofick® fakultŊ 
Univerzity Palack®ho v Olomouci pak absolvoval doktorskĨ studijn² program v oblasti divadeln² vŊdy. V polovinŊ 
sedmdes§tĨch let zaļ²nal jako asistent a reģis®r v Ļeskoslovensk®m rozhlasu a Ļeskoslovensk® televizi v 
OstravŊ. V letech osmdes§tĨch pŢsobil nejprve ve funkci ġ®fa Ļesk® sc®ny TŊġ²nsk®ho divadla, pot® ġ®fa 
ļinohry Divadla F. X. Ġaldy v Liberci. V letech 1991 aģ 1998 Ś²dil St§tn² divadlo Ostrava, pozdŊji pŚejmenovan® 
na N§rodn² divadlo Moravskoslezsk®, bŊhem tohoto obdob² pŢsobil tak® jako Śeditel Jan§ļkovy filharmonie v 
OstravŊ ļi Divadla Petra Bezruļe. Od roku 1998 byl tŚi roky n§mŊstkem ministra kultury ĻR Pavla Dost§la, 
z§roveŔ jako pedagog pŚed§val sv® zkuġenosti studentŢm oboru kulturn² management na UniverzitŊ Palack®ho. 
N§slednŊ rok vedl odbor kultury a pam§tkov® p®ļe Krajsk®ho ¼Śadu Moravskoslezsk®ho kraje. V roce 2002 se 
stal Śeditelem Televizn²ho studia Ostrava, odkud odeġel aģ po jeden§cti letech. V letech 2013 aģ 2014 Ś²dil 
Divadlo Josefa Kajet§na Tyla v Plzni.  
 
Foto autor| Foto: archiv I. Racka 
Foto autor| Foto: Ren§ta Foltysov§ 
Foto autor| Foto: archiv I. Racka 
Foto autor| Foto: archiv I. Racka 
Foto popis| T®mŊŚ cel§ nejmladġ² linie rodiny se vydala umŊleckĨm smŊrem. 
Foto popis| ředitel Racek s manģelkou na zah§jen² Bezruļovy Opavy. 
Foto popis| Vnouļata na kontrole opavsk®ho divadla. 
Foto popis| TvŢrļ² generace rodiny RackŢ. 
 

MŢģe Evropu postihnout finanļn² krize? 
3.10.2016    ĻRo Radioģurn§l    str. 02    12:08 OzvŊny dne - publicistika 

             

Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
MŢģe Evropu postihnout finanļn² krize? Ot§zka, kterou si Śada odborn²kŢ klade v souvislosti s probl®my kolem 
nejvŊtġ² nŊmeck® banky Deutsche Bank. Od americk® vl§dy mŊla kvŢli sporu o hypoteļn² cenn® pap²ry dostat 
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pokutu 14 miliard dolarŢ. Nyn² podle agentury AFP jedn§ americk® ministerstvo spravedlnosti s bankou o pokutŊ 
kolem 5,5 miliardy dolarŢ. Ale pŚesto, co mŢģe nastat? Miroslav Z§meļn²k, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku 
Euro, je naġ²m hostem. V²tejte, dobrĨ den. 
 
Miroslav ZĆMEĻNĉK, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku Euro 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
ZaļnŊme akciemi. Jak se celĨ ten skand§l aktu§lnŊ dotĨk§ akci² banky? 
 
Miroslav ZĆMEĻNĉK, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku Euro 
-------------------- 
No teŅ je potŚeba si Ś²ct, ģe dneska se na frankfurtsk® burze neobchoduje... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Protoģe je v NŊmecku st§tn² sv§tek. 
 
Miroslav ZĆMEĻNĉK, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku Euro 
-------------------- 
Protoģe je v NŊmecku st§tn² sv§tek, tak uvid²me, co se stane na americkĨch trz²ch. Protoģe minulĨ p§tek ceny 
vĨraznŊ stouply v oļek§v§n² toho, ģe Deutsche Bank se podaŚ² dos§hnout dohodu o narovn§n² t® vysok® 
pokuty, kterou ohl§silo americk® ministerstvo spravedlnosti. Tam se licituje i jin® penŊģn² ¼stavy, kter®, kterĨm 
byla vymŊŚena pokuta. Nakonec dos§hly jej²ho podstatn®ho sn²ģen². Jenom pŚipom²n§m, ģe ta pokuta, ta prvn² 
vystŚelen² byla 14 miliard, coģ by samozŚejmŊ bylo pro Deutsche extr®mnŊ nepŚ²jemn®, protoģe si loni vytvoŚila 
na tenhle ¼ļel rezervu 5,5 miliardy a... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Takģe tŊch 5,5 miliardy, pardon, ģe v§m do toho skoļ²m, ta pŊti, ta pokuta 5,5 miliardy, o kter® se ¼dajnŊ podle 
agentury AFP teŅ licituje, ta by byla v pohodŊ, to by banka dobŚe pŚeģila, na to pen²ze nŊkde m§ nŊkde ve 
stroģoku? 
 
Miroslav ZĆMEĻNĉK, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku Euro 
-------------------- 
Ne ¼plnŊ v pohodŊ. Podle MoodyËs nakolik jsem informov§n, by ¼plnŊ v pohodŊ byla pokuta tak do 3,5 miliardy. 
Tenhle tĨden zaļ²n§ ve Washingtonu jedn§n² Mezin§rodn²ho mŊnov®ho fondu, SvŊtov® banky a podle 
dostupnĨch zpr§v se tam chyst§ velice siln§ delegace Deutsche jaksi v r§mci toho zased§n². NepochybnŊ 
probŊhnou velmi vĨznamn§ jedn§n², protoģe tam Mezin§rodn² mŊnovĨ fond oznaļil Deutsche Bank uģ v ļervnu 
ve sv® zpr§vŊ za jeden z hlavn²ch zdrojŢ syst®mov®ho rizika. JinĨmi slovy, pŚedpokl§d§m, ģe ta pokuta bude 
nŊkde v tom rozmez² 3,5-5,5, coģ by znamenalo, ģe by si nemusela Deutsche Bank zavolat emisi bondŢ, kterĨm 
se Ś²k§ /nesrozumiteln®/, coģ je novĨ instrument, kterĨ m§ pos²lit pr§vŊ ten kapit§l kmenovĨ takzvanĨ 
/nesrozumiteln®/. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
JinĨmi... 
 
Miroslav ZĆMEĻNĉK, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku Euro 
-------------------- 
A kdyby tohle dopadlo, tak... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
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Kdyby to, a ne, mŊ zaļ²na..., zaj²..., zaj²mala sp²ġ jin§ vŊc. Kdyby to nedopadlo, pane Z§meļn²ku, tak co by to 
znamenalo? Byla by Evropa v podobn® krizi jako pŚed lety, kdyģ jsme sledovali p§d investiļn² banky Lehman 
Brothers ve SpojenĨch st§tech? Mohla by to situace bĨt podobn§, nebo to je pŚehnan®? 
 
Miroslav ZĆMEĻNĉK, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku Euro 
-------------------- 
J§, j§, j§ mysl²m, ģe ne. Protoģe Lehmani, to je vlastnŊ 15. z§Ś² 2008 a jestli z toho vzeġlo jedno podstatn® 
ponauļen², tak je to vŊtiļka /anglickĨ text/, jo? JinĨmi slovy neopakujte tenhle pŚ²bŊh podruh®, jinĨmi slovy 
povaģuji za vylouļen®, aby nechali Deutsche Bank padnout, aŠ uģ spolkov§ vl§da anebo vlastnŊ cel® 
syst®mov® Śeġen² v EvropŊ. J§ mysl²m, ģe tohle se opakovat nebude. Ta s§zka je... 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Miroslav Z§meļn²k... 
 
Miroslav ZĆMEĻNĉK, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku Euro 
-------------------- 
PŚ²liġ vysok§. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Miroslav Z§meļn²k, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku Euro. DŊkuju mockr§t. Na shledanou. 
 
Miroslav ZĆMEĻNĉK, ekonom, hlavn² analytik tĨden²ku Euro 
-------------------- 
D²ky. Na shle. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Naġ²m dalġ²m hostem je Vladim²r Handl z Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ, kterĨ se zamŊŚuje pr§vŊ na NŊmecko. 
DobrĨ den. 
 
Vladim²r HANDL, Đstav mezin§rodn²ch vztahŢ 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
PojŅme se pod²vat na to, jakĨm zpŢsobem by se vlastnŊ zachovala patrnŊ nŊmeck§ vl§da? Zat²m se zd§, ģe 
bance finanļnŊ pomoci nechce. Proļ? 
 
Vladim²r HANDL, Đstav mezin§rodn²ch vztahŢ 
-------------------- 
Zat²m se banka ani ofici§lnŊ na vl§du neobr§tila s takovou ģ§dost². To zaprv®. Zadruh® banka nem§ dobrou 
povŊst ani v tom NŊmecku ani mezin§rodnŊ moment§lnŊ. SkuteļnŊ do tŊch probl®mŢ se dostala v tĨ znaļnĨ 
svĨm spekulac²m, teŅ se hovoŚilo teda ten, tom poģadavku americk®ho ministerstva spravedlnosti vŢļi bance, 
ale jsou tak® v bŊhu dalġ² l²ļen² nebo dalġ² vyġetŚov§n². NapŚ²klad je za, za, zapleten§ banka skoro 10 
miliardami dolarŢ do pran² ġpinavĨch, ġpinavĨch penŊz v Rusku, ļili ta banka nem§ dobrĨ, nem§ dobrĨ zvuk. A 
zatŚet² prostŊ banky samozŚejmŊ i v t® politick® situaci v NŊmecku jsou nesm²rnŊ nepopul§rn² a pomoc bank§m 
samozŚejmŊ politicky je sloģit§. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
DobŚe. Na druhou stranu, je to nejsilnŊjġ² banka v NŊmecku, je to jedna z nejsilnŊjġ² bank v EvropŊ a patrnŊ, 
kdyby opravdu hrozilo, ģe p§d t®to banky mŢģe zpŢsobit nŊjak® finanļn² probl®my v r§mci Evropy, tak by asi 
nŊmeck® vl§dŊ nic moc nezbylo. Nebo by, nebo by banku nechali padnout, protoģe zkr§tka je rok do voleb a 
tohle si politicky nikdo nevezme na triko takovou z§chranu? 
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Vladim²r HANDL, Đstav mezin§rodn²ch vztahŢ 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ano, teŅ, do tŊch voleb to je straġnŊ tŊģk®. SkuteļnŊ. Tam by se asi hledala nŊjak§ pŚekleno..., 
pŚeklenuj²c² opatŚen², protoģe mysl²m, ģe docela opravdu obt²ģn® se do tŊch voleb naplno do toho pustit. Na 
druh® stranŊ je tŚeba Ś²ct, ģe Sigmar Gabriel, ministr hospod§Śstv² naznaļil, kdyģ hovoŚil a byl dot§z§n na, na 
ot§zku moģn® pomoci, tak on naznaļil, ģe samozŚejmŊ banka ho nezaj²m§, banka je prostŊ si to zpŢsobila 
sama a tak d§le a tak d§le, kritizoval ji velice ostŚe, ale Ś²kal: MnŊ pŢjde o ta pracovn² m²sta. To je to, co mŊ 
zaj²m§. Ļili tam jako se otev²r§ samozŚejmŊ prostor. Ta nŊmeck§ politika bude muset tyhle ty vŊci Śeġit. JeġtŊ 
jednu vŊc jsem chtŊl dodat, ale ģe v§ha banky v nŊmeck®m hospod§Śstv² je podstatnŊ poklesla. Naopak roste v 
posledn²ch 10 letech roste v§ha teda tŊch produktivn²ch oborŢ a v§ha bank asi ani nŊmeckĨch bank podstatnĨm 
zpŢsobem klesla aģ na jednu, jednu tŚetinu ve srovn§n² s rokem 2006. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Takģe, pane Handl, jeġtŊ jedna vŊc mŊ napad§. Popros²m struļnŊ. To, co se Ś²k§, ģe kancl®Śka Angela 
Merkelov§ ust§la zat²m migraļn² krizi a ģe by ji teŅ mohl politicky zlomit vaz to, co se dŊje kolem Deutsche 
Bank, to v§m pŚijde jako ġpatnĨ analytickĨ rozbor? 
 
Vladim²r HANDL, Đstav mezin§rodn²ch vztahŢ 
-------------------- 
MnŊ to pŚipad§ pŚehnan®. J§ bych Śekl takto, ģe, ģe pro n² samozŚejmŊ bude kl²ļov®, aby, aby udrģela 
hospod§ŚskĨ rŢst a stabilitu. Takģe v tomto kontextu urļitŊ i ta banka a zpŢsob Śeġen² toho, t® krize, bude 
dŢleģit§. Ale v z§sadŊ si mysl²m, ģe bude daleko v²c teda o tu obecnou prosperitu nŊmeckou a tam, jak Ś²k§m, 
ta banka zase tuto, tuto roli nehraje a budou se hledat urļitŊ nŊjak§ opatŚen², kter§ by nebyla politicky tak 
brizantn², aby nebyla vl§da obviŔov§na z toho, ģe uģ opŊt pom§h§ tŊm nejbohatġ²m a, a jako zanedb§v§ lidi, 
abych to tak Śekl. 
 
Helena ĠULCOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Vladim²r Handl z Fakulty soci§ln²ch vŊd Karlovy univerzity a z Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ byl naġ²m 
hostem. DŊkuju za to. Na shledanou. 
 
Vladim²r HANDL, Đstav mezin§rodn²ch vztahŢ 
-------------------- 
DŊkuji. Na shledanou. 
 

Ļesk§ sportovn² rozhlasov§ report§ģ slav² devades§tiny 
3.10.2016    ĻRo Plus    str. 01    15:35 ZaostŚeno 

             

Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Ļesk§ sportovn² rozhlasov§ report§ģ slav² devades§tiny. 3. Ś²jna 1926 ji z fotbalov®ho utk§n² praģsk® Slavie a 
Hungarie BudapeġŠ odvys²lal ġŠastnou n§hodou legend§rn² Josef Laufer. A jak§ mŢģe bĨt budoucnost sportovn² 
rozhlasov® report§ģe? T²m vġ²m se budeme v n§sleduj²c²ch dvaceti minut§ch zabĨvat. PŊknĨ den a pŚ²jemnĨ 
poslech pŚeje Jan Suchan. 
 
Vladim²r ZĆPOTOCKħ, bĨvalĨ hr§ļ, bĨvalĨ funkcion§Ś, Slavia Praha 
-------------------- 
Tak, hele, tadydle, co vid²te tu z§stavbu, ministerstvo vnitra a tak d§l a pokraļovat, tak tadydle se chodilo cestou 
ke Slavii. A tam byla vĨchodn² hranice Slavie. Ta z§padn² hranice byla nŊkde v m²stech, kde zrovna stoj²me. A 
popojdeme trochu d§l, abysme byli v m²stŊ, kde byla tribuna a odkud Laufer prvnŊ vys²lal. Slavie mŊla hŚiġtŊ od 
severu k jihu. A podle starĨch brank§ŚŢ Jardy Ch§ni, Frant²ka Pl§niļky byla branka pŚesnŊ proti vod§renskĨm 
hodin§m, kterĨ tady jsou. Ale uģ jsou tady stromy. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
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-------------------- 
Stoj²me s panem Vladim²rem Z§potockĨm, bĨvalĨm hr§ļem i funkcion§Śem Slavie, kterĨ znal osobnŊ Josefa 
Laufera, v m²stech, kde je teŅ parkoviġtŊ na Letn®, aby si to mohli posluchaļi pŚedstavit. Kr§snĨ vĨhled na 
Hradļany. Po prav® stranŊ teŅ tedy stadion praģsk® Sparty. O nŊco, tedy ġikmo od n§s vedle n§s ten dlouhĨ 
dŢm, pokud to zn§te, posluchaļi, na Letn®. 
 
Vladim²r ZĆPOTOCKħ, bĨvalĨ hr§ļ, bĨvalĨ funkcion§Ś, Slavia Praha 
-------------------- 
ř²k§ se mu Molochov. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
A teŅ tedy jdeme tam, kde st§la kabina Josefa Laufera. 
 
Vladim²r ZĆPOTOCKħ, bĨvalĨ hr§ļ, bĨvalĨ funkcion§Ś, Slavia Praha 
-------------------- 
A tady jeġtŊ d§l, jeġtŊ d§l. Tady je druh§, protoģe tady bylo hŚiġtŊ aģ. Takģe tady nŊkde, tady nŊkde toho 3. Ś²jna 
1926 ve tŚi hodiny odpoledne se Josef Laufer dovŊdŊl, ģe bude reportovat fotbal. 
 
Josef LAUFER, koment§tor z§pasu /archiv/ 
-------------------- 
Slavie mŊla v Praze vĨznamnĨ mezin§rodn² z§pas s peġŠskou Hungari². Prvn² poloļas tohoto utk§n² mŊl bĨt 
vys²l§n rozhlasem, a k t®to prv® report§ģi pozval Radioģurn§l jako hlasatele jednoho ze starġ²ch praģskĨch 
ģurnalistŢ pana redaktora N. J§ jsem sice tehdy uģ byl posluchaļem rozhlasu, mŊli jsme doma r§dio, ale s 
vys²l§n²m z§pasu nemŊl jsem nic jin®ho spoleļn®ho, neģ to, ģe jsem jako jednatel poŚ§daj²c²ho klubu dal k 
vys²l§n² jm®nem vĨboru souhlas. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Jenģe vyvolenĨ pan N. se asi velk®ho pokusu zalekl a nedorazil. Zaļalo kvapn® a nerv·zn² hled§n² n§hradn²ka. 
Ale nikomu se k mikrofonu nechtŊlo. 
 
Josef LAUFER, koment§tor z§pasu /archiv/ 
-------------------- 
Byl jsem v ġatnŊ s muģstvem Hungari² a jejich vŢdci. N§hle se rozl®tly dv®Śe a kolega z vĨboru zahŚm² na mŊ: 
"Pep²ku, N. tu nen², nepŚiġel. Nic platno, mus²ġ j²t k mikrofonu ty." Zbl§znil jsi se? Copak j§ nŊkdy mluvil do 
r§dia? Mr§z mi pŚebŊhl po z§dech. J§ a mluvit do r§dia. J§, kterĨ jsem se nikdy nevyznamenal jako Śeļn²k, ba 
mus²m sp²ġ doznat, ģe jsem bĨval sp²ġ Śeļn²kem ġpatnĨm. A teŅ bych mŊl mluvit spatra k mnoha tis²cŢm, kteŚ² 
sed² doma u r§dia a dychtivŊ oļek§vaj² u n§s prvn² pŚenos kopan®? "Jeģ²ġmarj§, Pep²ku, nekoukej tak na mŊ, 
m§ġ to marn®, mus²ġ k mikrofonu, aŠ chceġ, nebo ne." 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Kdyģ tady stoj²me v podstatŊ uprostŚed letensk®ho parku, na ¼rovni Gymn§zia Nad ġtolou, kde tedy st§la budka 
koment§torsk§, tak jak vlastnŊ vypadala? Jak® mŊl podm²nky Josef Laufer? 
 
Vladim²r ZĆPOTOCKħ, bĨvalĨ hr§ļ, bĨvalĨ funkcion§Ś, Slavia Praha 
-------------------- 
Ne, ona byla doļasn§. To byla budka, kdybyste si pŚedstavil jenom jakoby bedĨnku tŚ²strannou. Ļili za z§dy, 
kdyby prġelo a foukal v²tr, tak ty rozhlas§ci udŊlali z§stŊnu. Po stran§ch mŊl takovĨ dvŊ prkĨnka, aby vidŊl na 
obŊ branky. A dopŚedu mŊl kr§snĨ vĨhled. On tady sedŊl, byl asi sedmn§ct metrŢ nad hrac² plochou a byl asi 
ļtrn§ct, patn§ct metrŢ, kdyģ se shodnem, ģe l²py jsou tady od sebe sedm metrŢ, tak byl asi ļtrn§ct metrŢ od 
postrann² ļ§ry. Ta Slavie vŊdŊla, ģe bude zkuġebn² provoz rozhlasu a neprodala l²stky do sektoru, aby neruġili. 
Neboli pod nima ty Śady, aģ asi na prvn² dvŊ, kde chodili bĨval² hr§ļi a zamŊstnanci, tak tam bylo vyblokov§no a 
tam mŊl jakejsi tenhle ten kabinet. 
 
Josef LAUFER, koment§tor z§pasu /archiv/ 
-------------------- 
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VybŊhl jsem rychle z kabiny a po schodech tribuny nahoru a uģ jsem st§l pŚed mikrofonem. Poprv® tv§Ś² v tv§Ś 
t® obludŊ, kter§ svĨm otvorem jako okem Kiklopa hrozivŊ hled² a hypnotizuje toho, kdo se pŚed n² octne jako 
obŊtn² ber§nek. Tak mnohĨ ztrat² v t® chv²li vġechnu odvahu. Mnoh®mu se zataj² dech a sevŚe hrdlo pŚed 
rozhlasovĨm mikrofonem. Je pŚepaden straġlivou ¼zkost², tŊģkou tr®mou, jeģ zatemn² jeho smysly, vezme mu 
nar§z vġechnu vĨrazovou pohotovost, poplete jeho pojmy, takģe nakonec nedovede ani pojmou kloudnou 
myġlenku a d§ti j² slovy jasnĨ vĨraz. To je onen straġlivĨ okamģik, kdy postiģen®mu se zd§, jakoby se mu 
udŊlala tma pŚed oļima. Takģe toho, co se pŚed n²m dŊje a co m§ hl§sit, ani nevid². 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Nic z toho se tehdy pŊtatŚicetilet®mu Josefu Lauferovi nestalo. I kdyģ v podstatŊ jedinĨ pokyn, kterĨ od z§stupcŢ 
Radioģurn§lu dostal, byl, ģ§dn® pŚest§vky, pros²m. Mluvte furt. S mikrofonem to pro vĨznamn®ho slavistick®ho 
funkcion§Śe bylo prvn² setk§n². S novin§Śskou profes² mŊl ovġem bohat® zkuġenosti. VystŚ²dal nŊkolik periodik a 
v t® dobŊ psal do praģsk®ho nŊmeck®ho tĨden²ku Prager Presse. Pokraļuje LauferŢv ģ§k a dalġ² vĨznamnĨ 
sportovn² report®r Karel Tejkal. 
 
Karel TEJKAL, ģ§k Laufera, bĨvalĨ sportovn² report®r 
-------------------- 
On na to ġel moģn§ nevŊdomky, ale geni§lnŊ. On Ś²kal, tak co jsem mŊl dŊlat, tak co je to r§dio? To si pov²daj² 
lidi mezi sebou. A je mezi nimi mikrofon a ten pŚij²maļ, ale je to poŚ§d rozhovor mezi lidmi. Tak j§ jsem na to ġel 
tak, ģe budu popisovat ten fotbal, jako bych to vypr§vŊl kamar§dovi. Jako bych nŊkomu podrobnŊ popisoval, co 
se stalo, coģ bych ļinil v minul®m ļase, ale tady jsem to musel Ś²kat v ļase pŚ²tomn®m. Ale ģ§dnĨ jinĨ rozd²l v 
tom nebyl. To je princip r§dia. On ho geni§lnŊ vystihl. Co je to r§dio. Pov²daj² si lid® mezi sebou. 
 
Josef LAUFER, koment§tor z§pasu /archiv/ 
-------------------- 
Jeho m²ļ pŚej²m§ Ļambal, prohazuje na Puļe, Puļ dobŚe obch§z² Alemandiho, vedeme 1:0! Puļ dal branku, 
vĨbornŊ, Tondo! V pŊtadvac§t® minutŊ vede Ļeskoslovensko 1:0! Tak, v§ģen², aŠ uģ to skonļ², jak chce, 
bojujeme v²ce na ġt²tŊ, se ct². TeŅ kdybyste byli vidŊli v prav®m slova smyslu je to lazar, ten Tonda Puļ. NechtŊl 
jsem to Ś²ct. Belh§ na obou noh§ch ranŊn, r§nu dostal do hlavy, teŅ obeġel dva Italy a vstŚelil Combinu 
falġovanou pŚ²zemn² ranou z lev® strany nezadrģitelnou branku. V ġestadvac§t® minutŊ vedeme 1:0. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Takhle pŚen§ġel sv® nadġen² Josef Laufer z nakonec prohran®ho fin§le fotbalov®ho mistrovstv² svŊta 1934 mezi 
Ļeskoslovenskem a dom§c² It§li². Ona prvn² report§ģ se bohuģel nenahr§vala. ředitel Radioģurn§lu ji sice 
ukonļil po prvn²m poloļase a rozlouļil se s Lauferem s t²m, ģe to mohlo bĨt i horġ². Ale haldy dopisŢ od 
potŊġenĨch posluchaļŢ ho pŚimŊly zaŚadit do programu dalġ² a dalġ² sportovn² report§ģe. Zkr§tka n§ġ 
koncesion§Ś, n§ġ p§n. OstatnŊ uģ samotnĨ n§pad vys²lat kromŊ pŚev§ģnŊ kulturn²ch poŚadŢ i ty sportovn², byl 
motivovanĨ i ekonomicky. Domn²v§ se rozhlasovĨ historik z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy Josef 
Marġ²k. 
 
Josef MARĠĉK, rozhlasovĨ historik, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Ten Radioģurn§l v tŊch prvn²ch letech si nevedl ekonomicky pŚ²liġ dobŚe. Takģe Radioģurn§l dŊlal vġechno pro 
to, aby ten poļet tŊch posluchaļŢ se zvyġoval. A aby odvr§til bankrot, kterĨ skuteļnŊ v roce 1925 rozhlasu 
hrozil. Pak se uk§zalo, ģe, ģe k tomu nedoġlo, vstoupil st§t do t® soukrom® rozhlasov® spoleļnosti, takģe ten 
rozhlas byl zachr§nŊn. Ale moģn§, ģe to byl tak® jeden z dŢvodŢ, ģe ten rozhlas chtŊl nab²dnout posluchaļŢm 
co nejġirġ² sf®ru rŢznĨch poŚadŢ, z rŢznĨch oborŢ, aby to pro posluchaļe bylo zaj²mav®. A aby pŚibĨvali 
samozŚejmŊ i dalġ² nov² plat²c² posluchaļi. Jakmile potom Laufer trvale uģ pŢsobil v rozhlase, tak bylo zjiġtŊno, 
ģe v nedŊli odpoledne, kdyģ se konaly ty Lauferovy report§ģe z fotbalu a pozdŊji tak® z hokeje, tak ģe velmi 
vĨraznŊ prĨ stoupl poļet posluchaļŢ Radioģurn§lu. 
 
Josef LAUFER, koment§tor z§pasu /archiv/ 
-------------------- 
A Ameriļan® z odraģen®ho touġe, je to zase ten Grant, o kter®m pŚ²tel Maġlonka Ś²k§, ģe to je pacifickĨ expres, 
ale tentokr§t n§m uv§zl ve snŊhu. To je dobr®. Z§brodskĨ, po Z§brodsk®m Konop§sek, Konop§sek jde dopŚedu, 
Z§brodskĨ ļ²h§ pŚed brankou, Konop§sek stŚelil, McCabe slabŊ odrazila, ale uģ tady jeden z americkĨch 
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spoluhr§ļŢ Rousseau, aby to napravil, ġel dopŚedu, vymŊnil si to uģ s Grantem. Rousseau z lev® strany stŚ²l², 
zas§hl ale jenom tŊlo L§di Troj§ka. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Jak jste jistŊ poznali, vys²lal prvn² evropskĨ rozhlasovĨ sportovn² report®r kromŊ fotbalu i hokej. Ale tak® atletiku, 
veslov§n², nebo box, odkud takhle referoval o tom, ģe pŚiġlo m®nŊ fanouġkŢ, neģ se oļek§valo. 
 
Josef LAUFER, koment§tor z§pasu /archiv/ 
-------------------- 
Vinou je ovġem poļas². Zat²m sice jeġtŊ neprġ², jenom nŊkolik kapek spadlo, ale jak zn§te Praģ§ky, boj² se 
pŚece jenom deġtŊ. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Rozhlas a Slavia byly jeho velk® l§sky. Ovġem Josef Laufer zaģil tak® dost krutĨch let a utrpen². Druhou 
svŊtovou v§lku pŚeģil coby Ģid d²ky svĨm sportovn²m pŚ§telŢm. NŊkteŚ² ho pom§hali skrĨvat, nŊkteŚ² nav§zali 
kontakt se skupinou vlivnĨch nacistŢ, kteŚ² za ¼platu zaŚ²dili, ģe se na Laufera pozapomnŊlo. ř²k§ jeho osobn² 
pŚ²tel bĨvalĨ hr§ļ i funkcion§Ś Slavie a tak® sportovn² historik Vladim²r Z§potockĨ. 
 
Vladim²r ZĆPOTOCKħ, bĨvalĨ hr§ļ, bĨvalĨ funkcion§Ś, Slavia Praha 
-------------------- 
Jeho otec byl evropsky vĨznamnĨ numismatik a ġel do koncentr§ku jeden z prvn²ch. Ļili ten Pep²k se musel 
skrejvat. Form§lnŊ utekl ¼plnŊ ze ģivota. Tam byla takov§ konspirace, ģe tŚeba tat²nek Standy Konop§ska, 
hokejisty byl noļn², nebo veļern² prom²taļ v kinech, taky ho skrejval a pŚev§ģel. A j§ v²m i vod Franty Pl§niļky, 
ģe i Franta jednou byl jakousi spojkou, prostŊ na j²dlo a na faleġnĨ l²stky. Pep²k Laufer dvakr§t, tŚikr§t v tĨdnu se 
stŊhoval. PŊt let se skrejval, ģivoŚil po sklep²ch, o brambor§ch. S vŊdom²m nŊkolika tŊch NSDAP, jo, co jako, a 
tŊch wehrmachŠ§kŢ. Coģ byli fotbalov² kamar§di. Tyhle ti eses§ci nŊjak se zaj²mali o to, ģe poŚ§d on ġel v poŚad² 
dozadu. Ġli po nŊkom a vģdycky, i kdyģ mŊli j²t po Lauferovi, tak ho dali dozadu, ģe to poļk§, ģe pak nŊkdy. A 
takhle Pep²k pŚeģil. To je nikdy nezmapovanĨ. A on taky se s t²m nikdy nechtŊl publikovat. Ale v²m, a znal jsem 
se s lidma, kterĨ mnŊ l²ļili ¼lomky, ģe to tak bylo. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Ani ve druh®m totalitn²m reģimu nebylo Josefu Lauferovi dobŚe. A tak po komunistick®m puļi poģ§dal o 
vystŊhovaleck§ v²za do Kanady pro celou rodinu. Jenģe to bylo zam²tnuto, a protoģe se stal nedŢvŊryhodnĨm, 
rozhlas ho odstavil od mikrofonu. 
 
Vladim²r ZĆPOTOCKħ, bĨvalĨ hr§ļ, bĨvalĨ funkcion§Ś, Slavia Praha 
-------------------- 
On de facto v rozhlase pŚiġel vo ten svŢj zlatej hŚeb. Jeho rozluļka s kari®rou v jeho oļ²ch by bĨvalo bylo 
reportov§n² Emila Z§topka v Helsink§ch. A tam uģ nemohl. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Josef Laufer pak mohl v rozhlase uģ jen vychov§vat sv® n§stupce a ps§t zpr§vy. KromŊ toho pŢsobil tak® v 
ĻTK. A v polovinŊ ġedes§tĨch let se pod²lel na obrodŊ Slavie. PŚed pades§ti lety 19. Ś²jna 1966 zemŚel. 
M§lokdo m§ v Ļesk®m rozhlase takovĨ pŚehled o archivn²ch sportovn²ch report§ģ²ch, jako Tom§ġ ĻernĨ, kterĨ 
je mimo jin® dramaturgem cyklu R§dio Retro. Tedy i toho R§dia Retra s podtitulem Sportu zdar. Pr§vŊ Tom§ġ 
ĻernĨ je hostem poŚadu ZaostŚeno, jsem za to moc r§d. DobrĨ den. 
 
Tom§ġ ĻERNħ, dramaturg cyklu R§dio Retro 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Ļ²m byl podle v§s Josef Laufer tak vĨjimeļnĨ? 
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Tom§ġ ĻERNħ, dramaturg cyklu R§dio Retro 
-------------------- 
No, tak pŚedevġ²m t²m, ģe byl prvn². To samozŚejmŊ. Protoģe on v nedŊli 3. Ś²jna 1926 ten ģ§nr vymyslel. A to 
nav²c jeġtŊ bez jak®koli moģnosti pŚ²pravy, bez velk® moģnosti o tom pŚemĨġlet, jak by vlastnŊ mŊla vypadat 
sportovn² rozhlasov§ report§ģ. Mysl²m si, ģe Josef Laufer byl vĨjimeļnĨ napŚ²klad t²m, ģe to byl kromobyļejnŊ 
laskavĨ p§n, kterĨ tu svoji laskavost takovou zvl§ġtn² laskavost kombinovanou s neuvŊŚitelnou vŊcnost², 
strukturovanĨm pŚemĨġlen²m dok§zal vtŊlit do t® rychlosti sportovn² report§ģe. I kdyģ ta sportovn² report§ģ 
tenkr§t zdaleka nebyla tak rychl§, ani fotbal nebyl tak rychlĨ, ani hokej nebyl tak rychlĨ, jako dneska. PŚesto on 
dok§zal to, co si vzpom²n§m, ģe mnŊ Ś²kali moji rozhlasov² uļitel®, kdyģ jsem se snaģil zformulovat nŊco do 
mikrofonu. řekni to obyļejnŊ. A mnŊ se vģdycky v tŊch z§znamech, aŠ uģ jsou to tŚic§t§ l®ta, nebo klidnŊ i 
ļtyŚic§t§ pov§leļn§, mnŊ se tam vģdycky l²b² to, ģe Josef Laufer dok§ģe ¼plnŊ norm§ln²m zpŢsobem Ś²ct, dobrĨ 
den, mil² posluchaļi, hl§s²m se v§m z rohovnick®ho utk§n² toho s t²m druhĨm. A tuhle tu report§ģ neuslyġ²te v 
pŚ²m®m pŚenosu, my ji nahr§v§me na desky a budeme v§m ty desky pŚehr§vat s nŊkolikaminutovĨm 
zpoģdŊn²m, protoģe poŚad dneġn²ho vys²l§n² neumoģnil jinak, protoģe pŚedt²m tŚeba byl pŚ²mĨ pŚenos opery z 
N§rodn²ho divadla, nebo nŊco podobn®ho. Takģe on nepouģ²val ģ§dn§ kliġ®. On se neuchyloval k ģ§dnĨm 
fr§z²m. On prostŊ norm§lnŊ Śekl, nahr§v§me to na desky a pak v§m to pust²me. Josef Laufer nebyl jenom 
sportovn² redaktor. On t²m, ģe byl skuteļnŊ osobnost² s klasickĨm vġeobecnĨm vzdŊl§n²m, tak on byl 
rozkroļenĨ mezi spoustu discipl²n a byl schopen reportovat leccos jin®ho, neģ sport. On se zaj²mal tŚeba o 
v§ģnou hudbu. To byl ļlovŊk s neuvŊŚitelnŊ ġirokĨm kulturn²m rozhledem, takģe on pŚi t® sportovn² report§ģi 
dok§zal nejenom mluvit o tom, co se dŊje na hŚiġti, ale dok§zal barvitĨm zpŢsobem tomu posluchaļi d§t obr§zek 
i o tom okoln²m dŊn². Vġiml si, jakĨ klobouk m§ pan² tamhle, kter§ sed² kousek opod§l. Ģe to je asi nejnovŊjġ² 
m·da. VŊdŊl, jak® to m§ souvislosti. A vģdycky do toho dok§zal d§t nŊco takov®ho lidsk®ho, nŊco takov®ho 
hŚejiv®ho. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
Kdyģ jste se tak pŚehraboval, kdyģ to Śeknu troġku oġklivŊ, tŊmi materi§ly sportovn²mi ... 
 
Tom§ġ ĻERNħ, dramaturg cyklu R§dio Retro 
-------------------- 
NŊkdy to tak je doslova. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
... report§ģemi, tak jak® jsou ty skvosty, kter® mŢģeme naj²t v rozhlasov®m archivu? 
 
Tom§ġ ĻERNħ, dramaturg cyklu R§dio Retro 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe obrovskĨ pŚ²bŊh, obrovsk§ emoce a ohromnŊ zaj²mav§ rozhlasov§ report§ģ, taky proto, ģe se 
dochovala vlastnŊ ļ§st druh® tŚetiny a tŚet² tŚetiny, to je Mistrovstv² svŊta v hokeji v roce 1947. To bylo po v§lce, 
mŊlo to neuvŊŚitelnou n§ladu, protoģe na utk§n² se pŚiġel pod²vat prezident Edvard Beneġ. A tenkr§t to bylo i 
sportovnŊ zaj²mav®. A tam se potkal Josef Laufer s Otakarem Proch§zkou a Ġtefanem Maġlonkou. A to si 
mysl²m, ģe je moc hezk§ uk§zka rozhlasov®ho reportov§n². Uģ v t® pozdŊjġ², v t® pov§leļn® dobŊ. 
 
sportovn² redaktor /archiv/ 
-------------------- 
I br§nou pohnul, tak prudkĨ byl jeho let, tak b§jeļn§ byla jeho j²zda na brusl²ch, ģe se neumŊl zarazit, neumŊl 
zahemovat, bych Śekl, svoje brusle. A srazil i brank§Śe americk®ho, i americkou branku. Vġechno sebral jako 
jeden pŚ²val, jako vodop§d. Smetl to vġechno, co mu st§lo v cestŊ. Bohuģel puk pŚedt²m neġel do branky. Do 
toho, do toho, div§ci, a do toho, do toho reprezentanti, to je dŢleģit®. No, proti tomu Stiborovi jsou vġichni obŚi. 
Vġichni, vġichni ameriļt² hr§ļi. A vŢbec vġichni hr§ļi, kteŚ² tu bojovali na svŊtovĨch ġampion§tech. PŚece 
/nesrozumiteln®/, ale Trout²nek teŅ jde, d§v§ Drobn®mu, DrobnĨ se dost§v§ do ¼toļn® tŚetiny, p§l² ... G·l! G·l! 
Nev²dan®. Neslyġiteln®, neslyġiteln® chv²le na stadionu na Ġtvanici. 
 
Josef LAUFER, koment§tor z§pasu /archiv/ 
-------------------- 
Uģ je to v suchu! 
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sportovn² redaktor /archiv/ 
-------------------- 
VĨbornŊ, Josef Laufer, uģ je to v suchu, ano. 
 
Tom§ġ ĻERNħ, dramaturg cyklu R§dio Retro 
-------------------- 
SamozŚejmŊ, ģe velik§nskou kapitolou rozhlasov® sportovn² report§ģe ġedes§tĨch let je Mexiko 68, kdy Karel 
Malina dostal z Prahy pokyn, aŠ vys²l§ report§ģe o VŊŚe Ļ§slavsk®. On vlastnŊ tak docela nevŊdŊl, o tom mi i 
vypr§vŊl, co s tou gymnastikou bude dŊlat. Takov® hodiny, jak to bude reportovat. Tak si pŚizval tren®ra pana 
Matlochu a spoleļnŊ to reportovali a komentovali, protoģe v tom je velkĨ rozd²l. A ta report§ģ m§ taky 
neuvŊŚitelnou emoci. A do dneġka si mysl²m, ģe to patŚ² a vģdycky bude patŚit nejenom d²ky VŊŚe Ļ§slavsk®, ale 
i d²ky tomu Malinovi do zlat®ho fondu naġeho rozhlasu. 
 
Karel MALINA, sportovn² report®r /archiv/ 
-------------------- 
N§skok na bradla, riskantn² pŚesmyļka, VŊrka se dost§v§ na horn² ģerŅ, na doln², drģ² se stateļnŊ, kmih, 
vĨbornŊ. 
 
pan MATLOCHA, tren®r VŊry Ļ§slavsk® /archiv/ 
-------------------- 
VĨbornŊ Hanka. 
 
Karel MALINA, sportovn² report®r /archiv/ 
-------------------- 
VĨbornŊ, vĨbornŊ Hanka Pyġn§. VĨbornŊ Hanka. 
 
pan MATLOCHA, tren®r VŊry Ļ§slavsk® /archiv/ 
-------------------- 
VĨbornŊ Hanka provedla, n§dhernŊ. 
 
Karel MALINA, sportovn² report®r /archiv/ 
-------------------- 
N§dhernŊ, skuteļnŊ, pŚ§tel®. 
 
pan MATLOCHA, tren®r VŊry Ļ§slavsk® /archiv/ 
-------------------- 
A teŅ pŚich§z² ten nejobt²ģnŊjġ² prvek. 
 
Karel MALINA, sportovn² report®r /archiv/ 
-------------------- 
TeŅ nejobt²ģnŊjġ² prvek, pŚ§tel®. Ano, ne, dobŚe, dobŚe, bezvadnŊ, nespadla. Jeģ²ġimarj§, pŚ§tel®, to bylo 
n§dhern®. 
 
pan MATLOCHA, tren®r VŊry Ļ§slavsk® /archiv/ 
-------------------- 
A provedeġ, VŊro. A stŢj. 
 
Karel MALINA, sportovn² report®r /archiv/ 
-------------------- 
Stoj², vĨbornŊ. VĨbornŊ, VŊrko. Zlato patŚ² Ļeskoslovensku, pŚ§tel®, n§dhern®. 
 
Tom§ġ ĻERNħ, dramaturg cyklu R§dio Retro 
-------------------- 
No, a kdybych mŊl Ś²ct ¼plnŊ za sebe, to je neuvŊŚitelnŊ brilantn² sportovn² report§ģ naġeho poŚ§d jeġtŊ 
st§vaj²c²ho kolegy Aleġe Proch§zky z Nagana v devades§t®m osm®m, kdy tam s n²m byl Mirek Augustin. Ale 
ten Proch§zka, to je prostŊ opravdu, mysl²m si, ta nejryzejġ² uk§zka klasick® sportovn² report§ģe. A dovedu si 
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pŚedstavit, ģe kdybychom vedle sebe postavili Laufera a toho naġeho souļasn®ho Aleġe Proch§zku, tak ģe by to 
ten Proch§zka s t²m Lauferem dal tak 1:1. 
 
Aleġ PROCHĆZKA, sportovn² report®r /archiv/ 
-------------------- 
Posledn² sekundy tohoto z§pasu, uģ jich je jenom pŊt. Kotouļ za brankou rusk®ho tĨmu, nakonec vyhozen² 
kotouļe, zak§zan® uvolnŊn², konec z§pasu! Konec z§pasu a m§me zlatou olympijskou medaili. ObrovskĨ 
chumel naġich hr§ļŢ. A tam nŊkde ¼plnŊ vespod v leģe, uģ teŅ asi hodnŊ pomuchlanĨ, poġramocenĨ brank§Ś 
Haġek. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
A kdyģ se pod²v§me jeġtŊ do budoucna z t® naġ² historie, tak bude se ta sportovn² report§ģ st§le dŊlat, vys²lat 
relativnŊ poŚ§d stejnŊ? 
 
Tom§ġ ĻERNħ, dramaturg cyklu R§dio Retro 
-------------------- 
No, to budete sp²ġ asi vŊdŊt vy ve sportovn² redakci. Ale ot§zka je, do jak® m²ry do toho vstoup² dalġ² 
technologie. Jestliģe se n§m jednou i v autŊ bude tŚeba na pŚedn² sklo, byŠ v nŊjak® takov® poloprŢhledn® 
podobŊ prom²tat sportovn² utk§n² a my se pŚi cestŊ po d§lnici nav²c, kdy uģ auta budou samoŚiditeln§, budeme 
moct d²vat i v autŊ, tak si mysl²m, ģe rozhlasov§ sportovn² report§ģ mŢģe ustoupit do pozad². Pak si mysl²m, ģe 
pŚijde neobyļejnŊ tŊģk®, ale z§roveŔ moģn§ neobyļejnŊ zaj²mav® obdob² pro rozhlasov® sportovn² report®ry, 
aby zaļali pŚemĨġlet, co ta rozhlasov§ sportovn² report§ģ mŢģe pŚin®st troġku jin®ho, neģ to, d²vat se pŚ²mo na 
hŚiġtŊ. AŠ uģ to bude zasvŊcenost toho report®ra, aŠ uģ to bude nŊjakĨ zvukovĨ pohled do z§kulis², to znamen§, 
j§ nev²m, ozvuļen² hr§ļi, kdybychom slyġeli, jak na sebe pokŚikujou, jak si nad§vaj², nebo jakĨm zpŢsobem 
mezi sebou komunikujou. To by se dalo vlastnŊ dŊlat uģ dneska. Opravdu si mysl²m, ģe to bude tŊģk®, ale mŢģe 
to bĨt ohromn§ vĨzva. Jak to bude vypadat za dvacet, tŚicet let, tŊģko soudit. Ale je jist®, t²m jsem si teda 
opravdu jist, ģe pokud bude existovat rozhlas, tak ģe bude existovat sportovn² report§ģ. AspoŔ v to douf§m, 
protoģe rozhlasov² report®Śi od Laufera pŚes Maġlonku, pŚes Sikmunda po Proch§zku aģ tŚeba po Suchana nebo 
Kohouta, to byla vģdycky elita rozhlasu. Tak to nepusŠte. 
 
Jan SUCHAN, moder§tor 
-------------------- 
VyzĨv§ sportovn² report®ry odborn²k na rozhlasovou historii Tom§ġ ĻernĨ. I s n²m jsme zavzpom²nali na prvn² 
sportovn² rozhlasovou report§ģ v EvropŊ, kter§ se vys²lala pŚed devades§ti lety. A na prvn²ho report®ra Josefa 
Laufera. Od mikrofonu se louļ² a pŚ²jemnĨ poslech dalġ²ch poŚadŢ v§m pŚeje Jan Suchan. 
 

Spory mezi USA a Ruskem 
4.10.2016    ĻT 24    str. 01    06:30 Zpr§vy 

             

Jana BĉLEK MAREĻKOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
V pŢl sedm® uģ pro v§s m§me dalġ² zpr§vy. Hezk® r§no pŚeji. Spojen® st§ty ukonļily s Ruskem dvoustrannou 
spolupr§ci na syrsk®m pŚ²mŊŚ². Podle Washingtonu nem§ smysl spolupracovat ve chv²li, kdy rusk® a syrsk® 
letouny bombarduj² Aleppo. Moskva obviŔuje Ameriļany, ģe sami nedok§zali splnit kl²ļov® podm²nky dohody o 
SĨrii. Jedn§n² obou zem² ztroskotala taky v ot§zce dohody o likvidaci plutonia. Spolupr§ci pozastavil prezident 
Putin. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
Pokud jde o tu situaci v SĨrii, tak ti, co tu situaci sleduj² a maj² pŚ²stup k arabsky psanĨm zdrojŢm, tak ti tvrd², ģe 
vlastnŊ dokud ty strany nebudou naprosto vyļerpan®, coģ se nezd§ bĨt pravdŊpodobn®, protoģe tam prostŊ 
jsou ty vnŊjġ² s²ly, kter® je z§sobuj² zbranŊmi a stŚelivem a poskytuj² jim diplomatickou podporu, takģe vlastnŊ 
nen² dŢvod, proļ by to vraģdŊn² mŊlo skonļit. 
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Spory mezi USA a Ruskem 
4.10.2016    ĻT 24    str. 01    09:30 Studio ĻT24 - Zpr§vy 

             

Jana BĉLEK MAREĻKOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
PŢl des§t§, ļas na zpr§vy. V²t§m v§s. Hezk® r§no. Spojen® st§ty ukonļily s Ruskem dvoustrannou spolupr§ci 
na syrsk®m pŚ²mŊŚ². Ta podle Washingtonu nem§ smysl ve chv²li, kdy rusk® a syrsk® letouny bombarduj² 
Aleppo. Moskva obviŔuje Ameriļany, ģe sami nedok§zali splnit kl²ļov® podm²nky dohody o SĨrii. Jedn§n² obou 
zem² ztroskotala taky na ot§zce dohody o likvidaci plutonia. Spolupr§ci pozastavil prezident Putin. 
 
Michael ROMANCOV, politickĨ geograf, Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
Pokud jde o tu situaci v SĨrii, tak ti, co tu situaci sleduj² a maj² pŚ²stup k arabsky psanĨm zdrojŢm, tak ti tvrd², ģe 
vlastnŊ dokud ty strany nebudou naprosto vyļerpan®, coģ se nezd§ bĨt pravdŊpodobn®, protoģe tam prostŊ 
jsou ty vnŊjġ² s²ly, kter® je z§sobuj² zbranŊmi a stŚelivem a poskytuj² jim diplomatickou podporu, takģe vlastnŊ 
nen² dŢvod, proļ by to vraģdŊn² mŊlo skonļit. 
 

Arnoġt Vaġ²ļek zavede do Labyrintu z§had 
4.10.2016    MoravskĨ sever    str. 06    Ġumpersko a Jesenicko - Kultura 

    (zak)         

Ġumperk ï Vz§cn®ho hosta bude m²t cyklus komorn²ch setk§n² Via Lucis, kter§ poŚ§d§ volnoļasov® stŚedisko 
Doris v Ġumperku. V pondŊl² 10. Ś²jna pŚijede na besedu spisovatel, scen§rista a z§hadolog Arnoġt Vaġ²ļek. 
PoŚad s n§zvem Labyrint z§had zaļ²n§ v s§le vily Doris v pŢl sedm® veļer.  
Arnoġt Vaġ²ļek vystudoval Fakultu soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze, obor filmov§ a televizn² 
ģurnalistika.  
Jeho hlavn²m z§jmem jsou z§hady.  
BŊhem svĨch cest za z§hadami navġt²vil mnoho zem², kde hledal mimo jin® i dŢkazy o mimozemskĨch 
civilizac²ch na Zemi. Studuje i dosud nezanikl® primitivn² kmeny, kter® ģij² prakticky na ¼rovni doby kamenn®, 
napŚ²klad Veddy na Sr² Lance, Daj§ky na Borneu, kmen Kubu na SumatŚe nebo Antanosy na Madagaskaru. 
Snaģ² se tak® rozluġtit ń§blovu bibli v d²le s n§zvem Tajemstv² ń§blovy bible.  
 Pro Ļeskou televizi napsal zn§m® seri§ly s n§zvem Planeta z§had a Setk§n² s tajemnem.  
D²lo Str§ģce duġ², kter® bylo pŢvodn² kniģn² d²lo, bylo tak® zfilmov§no do podoby seri§lu.  
 
Foto autor| Foto: Den²k/Miroslav Rendl 
 

ĐsteckĨ kraj je pŚipraven jednat s dopravci o mzd§ch ŚidiļŢ 
4.10.2016    e-lounsko.cz    str. 00     

    OldŚich H§jek         

Radn² Kom²nek upozornil, ģe v tuto chv²li neexistuje ģ§dn® usnesen² vl§dy ĻR, kter® by mŊl kraj naplnit, a nikdo 
z dopravcŢ ho k jedn§n² o zvyġov§n² mezd ani nevyzval. ĂM§m osobn² zkuġenost s prac² Śidiļe autobusu, v²m, 
jak je n§roļn§. Z§roveŔ vġak jako pŚedstavitel kraje mus²m plnŊ respektovat uzavŚen® a platn® smlouvy s 
dopravci a aktu§ln² legislativu. Pokud vl§da ĻR avizovan® naŚ²zen² o zvĨġen² mezd ŚidiļŢ autobusŢ vyd§, jsme 
pŚipraveni se vġemi dopravci, se kterĨmi m§ kraj uzavŚenu smlouvu, okamģitŊ v t®to vŊci jednat. Jiģ jsem o tom 
tak® z§stupce dopravcŢ informoval," Śekl Jaroslav Kom²nek. Stanislav Grospiļ byl se z§vŊry jedn§n² 
spokojen.ĂJsem r§d, ģe jsme si mohli vysvŊtlit n§hled Đsteck®ho kraje na Śeġen² platov® ot§zky ŚidiļŢ autobusŢ. 
Na pravou m²ru zde byly uvedeny zkreslen® informace, kter® se v minul®m tĨdnu objevily v m®di²ch po tiskov® 
konferenci pana Kuchynky. OsobnŊ to povaģuji za jeho nepŚ²liġ ġŠastnĨ pŚedvolebn² pokus o upout§n² 
pozornosti, kterĨ si bere za rukojm² Śidiļe," konstatoval Stanislav Grospiļ. Odborov® sdruģen² Ļech, Moravy a 
Slezska zastupuje tak® nŊkter® Śidiļe dopravcŢ pŢsob²c²ch v Đsteck®m kraji.Đsteck®mu kraji se jako jedin®mu v 
Ļesk® republice podaŚilo v transparentn²m vĨbŊrov®m Ś²zen² vysoutŊģit veŚejnou dopravu pro sv® obļany s 
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jasnŊ formulovanĨmi a zesmluvnŊnĨmi poģadavky. Mj. pŚedevġ²m za to obdrģel ocenŊn² ĂDobrĨ zadavatel" v 
r§mci projektu zIndex Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Smlouvy jsou 
uzavŚeny mezi krajem a dopravci, kteŚ² jedin² mohou upravovat nebo rozhodovat v z§konn®m r§mci o vĨġi mezd 
svĨch zamŊstnancŢ.Jelikoģ ĐsteckĨ kraj vn²m§ dlouhodobĨ ¼bytek ŚidiļŢ v autobusov® a n§kladn² dopravŊ, 
inicioval jiģ letos v l®tŊ vznik Region§ln² sektorov® dohody pro ĐsteckĨ kraj v oblasti autodopravy, jej²mģ 
hlavn²m c²lem je umoģnit z§jemcŢm o toto povol§n² vystudovat pŚ²mo tento obor na dvou ġkol§ch zŚizovanĨch 
krajem a z²skat Śidiļsk® opr§vnŊn², profesn² osvŊdļen² a zamŊstn§n² u nŊkter® ze spoleļnost², kter® se na 
tomto projektu pod²lej².Pan Kuchynka poģ§dal o schŢzku s radn²m Kom²nkem, term²n byl stanoven na 4. 10. 
2016, a pŚesto bez znalosti postoje Đsteck®ho kraje svolal jiģ dne 29. 9. 2016 tiskovou konferenci, kde na 
z§kladŊ ¼dajn®ho vyj§dŚen² novin§ŚŢ obvinil ĐsteckĨ kraj, ģe jako jedinĨ kraj v Ļesk® republice se nechce 
pod²let na zvĨġen² mezd ŚidiļŢ. Nyn² se netaj² t²m, ģe k tomuto kroku pŚistoupil pr§vŊ z dŢvodu bl²ģ²c²ch se voleb 
do krajskĨch zastupitelstev. 
 
 
URL| http://www.e-lounsko.cz/zpravy/3234-ustecky-kraj-je-pripraven-jednat-s-dopravci-o-mzdach-ridicu 
 

Televizn² klub mladĨch 
4.10.2016    TĨden²k Televize    str. 18    Retro seri§l 

    Vaġek Vaġ§k         

PoŚad pro ml§deģ 
 
TKM u n§s bĨval nejobl²benŊjġ²m poŚadem pro mlad®. K tomu z§sadnŊ pŚispŊla moder§torsk§ dvojice Jan Vala 
a Ota Ġtajf. 
 
PŚestoģe ho spolu uv§dŊli necel® ļtyŚi roky, dodnes si pamŊtn²ci poŚad spojuj² vlastnŊ jen s jejich jm®ny. KaģdĨ 
z nich byl jinĨ. O to v²ce se doplŔovali. ĂOta byl vzdŊlanĨ v oboru, j§ jsem byl ģivel,ñ glosoval spolupr§ci 
absolvent herectv² na praģsk® DAMU Jan Vala. 
 Ota Ġtajf pŚiġel do Ļeskoslovensk® televize jeġtŊ pŚed z²sk§n²m diplomu na FakultŊ soci§ln²ch vŊd a 
publicistiky. Pak zam²Śil na vojnu, a kdyģ se vr§til, stal se v rod²c²m se TKM jedn²m z āotcŢ zakladatelŢó. Byl jeho 
moder§torem, scen§ristou, redaktorem i dramaturgem. TŚi roky Klub uv§dŊl, na stŚ²daļku s dvŊma dalġ²mi 
mladĨmi muģi a s obl²benou hereļkou Valeri² Chmelovou. Ale ta se pak ocitla v nemilosti a musela odej²t. Byla 
totiģ kĨmsi vidŊna, jak v Krkonoġ²ch lyģuje a na hlavŊ m§ ļepici āz prvkŢ americk® vlajky, coģ je nesluļiteln® s 
jej²m pŢsoben²m ve sledovan®m poŚadu pro ml§deģó. 
 
DobrĨ n§pad ï dvojice 
 
V dobŊ, kdy se zaļalo pŚemĨġlet o nŊkom jin®m, exceloval Jan Vala v poŚadu MladĨma oļima, kam ho tehdy 
pŚivedla hereļka Jana Ġvandov§. ĂA pak mi nŊkdo z veden² redakce navrhl, abych se pŚiġel pod²vat na 
schvalovaļku, ģe tam koneļnŊ uvid²m moder§tora!ñ vypr§vŊl Ġtajf. ĂTŊġili se, ģe zaļnu upozorŔovat na Honzovy 
nedostatky, ale j§ j²m byl nadġen a Śekl jsem: ,Douf§m, ģe jste zajistili, abychom ho mŊli k dispozici i pro 
Televizn² klub mladĨch.ó A bylo to.ñ 
 Poprv® se spolu objevili na obrazovce v roce 1977. Div§ci si je brzo obl²bili. OceŔovali, ģe nememoruj² 
nauļen® texty, a ģe mezi nimi a jejich hosty prob²h§ skuteļn§ diskuze. ĂNebyli jsme jen ohlaġovaļi. Mysl²m, ģe 
jsme pŚispŊli ke zrodu nov® profese, tedy opravdovĨch moder§torŢ,ñ podotkl Vala. Z jejich vystupov§n² bylo 
nav²c patrn®, ģe na sebe neģ§rl². ĂVŊdŊl jsem, ģe buŅ budeme dobŚ² oba, nebo se naġe dvojice rozkl²ģ²,ñ 
vzpom²nal Ġtajf. 
 
Novinky a n§pady 
 
V TKM se realizovaly rŢzn® zaj²mav® n§pady. TŚeba vyhl§sit vĨsledky Zlat®ho slav²ka z vily Karla Gotta, 
uskuteļnit pŚenos z ļes§n² chmele nebo do vys²l§n² TKM Ăpir§tskyñ zaŚadit ģivĨ vstup z koncertu obl²ben®ho 
zpŊv§ka Raye Charlese v LucernŊé Vġechny byly z hlavy reģis®ra JiŚ²ho Adamce. Jan Vala pŚispŊl sportovn²mi 
akcemi, jako byly PetŚ²nskĨ bŊh, MalovanĨ dģb§nek a Setk§n² s Krakonoġem. Ġtajf: ĂTKM charakterizovala 
snaha odliġit se a vyboļit z kliġ®éñ Vala: Ăéa bĨt lidem bl²ģ, coģ je jedna ze z§sad Newyorsk®ho maratonu, 
kterĨ mŊ inspiroval ke vzniku BŊhu Prahou.ñ 
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Konec idylky ï rozchod 
 
Ģe jejich poŚad lid® skuteļnŊ pozornŊ sleduj², pociŠoval Ġtajf vģdy cestou z Kavļ²ch hor metrem domŢ, kdy s 
n²m vedli nekoneļn® debaty. Jenģe tehdejġ² reģim o debaty nest§l, nav²c se mu nel²bilo, ģe jsou oba 
protagonist® nestran²ci. RozdŊlit je se veden² podaŚilo v roce 1981. A o tŚi roky pozdŊji byli z televize vyhozeni. 
Ġtajf nastoupil do tiskov®ho oddŊlen² ĻSAV, Vala pŚijal s povdŊkem m²sto mont®ra, kter® z²skal āprotekļnŊó d²ky 
kamar§dovi. Ale to uģ je na jin® vypr§vŊn². 
Kaģdop§dnŊ jsou oba vdŊļni za to, ģe jim bylo umoģnŊno proģ²t hezk® obdob², kdy mohli dŊlat pr§ci, ze kter® 
mŊli radost. 
 A jeġtŊ jeden postŚeh: pŚi naġem pŚ²jemn®m setk§n² po letech jsem si vġiml, ģe se maj² oba dodnes r§di. 
* 
 
Co bylo TKM? * PoŚad pro ml§deģ, v letech 1973 ml§deģ letec aģ 1990 se odvys²lalo 899 d²lŢ. * Uv§dŊli ho 
napŚ²klad: Valerie Chmelov§, Ota Ġtajf, Jan Vala, Karel Ġ²p, Jaroslav Uhl²Ś, Alexej Pyġko a Petr Vichnar ad. * 
Jan Vala (1943) ï SPĠE a DAMU. Hr§l v Ypsilonce, po ĻST pracoval jako mont®r ocelovĨch konstrukc² v JZD 
Rozvoj Pos§zav², pŚitom vystudoval StŚedn² hotelovou ġkolu, kde se zaļal zaj²mat o v²no. Koncem 80. let 
vytv§Śel z§bavn® poŚady pro JZD Sluġovice, do ĻST se vr§til uv§dŊn²m Silvestra 1989. PozdŊji natoļil mj. seri§l 
Putov§n² za v²nem. PŚed deseti lety se odstŊhoval na jiģn² Moravu a ģije tam. * Otakar Ġtajf (1947) ï Fakulta 
soci§ln²ch vŊd a publicistiky. Po roce 1989 byl tŚeba ġ®fredaktorem TĨden²ku Televize, pŢsobil ve veden² Novy, 
byl poŚadatelem Velk® pardubick®, nyn² ģije obklopen svĨmi dŊtmi a dev²ti vnouļaty a obļas pŚisp²v§ ļl§nky do 
motoristickĨch ļasopisŢ. V ĻĉSLE 43 SI PřIPOMENEME OBLĉBENħ POřAD BRANKY, BODY, VTEřINY 
 
Foto autor| FOTO: MILAN LINHART A ARCHIV O. ĠTAJFA 
Foto popis| OTA ĠTAJF naposledy v TKM (vpravo). S Janem Valou uv§dŊli jako posledn² Osobnosti roku 1981. 
Po ĠtajfovŊ odchodu Vala jeġtŊ TKM chv²li uv§dŊl, Ġtajfa pŚeŚadili do Vlaġtovky, z n²ģ udŊlal velmi sledovanĨ 
poŚad. Z televize byli nakonec oba vyhozeni v roce 1984. 
Foto popis| PřEDĆVĆNĉ CEN ĻASOPISU MELODIE: vlevo textaŚ ZdenŊk Ryt²Ś, vpravo ġ®fredaktor Melodie 
Stanislav Titzl, uprostŚed Otakar Ġtajf. 
Foto popis| DUO VALA + ĠTAJF na spartaki§dŊ v roce 1980 s reģis®rem Petrem Burianem (vpravo). 
Foto popis| TKM V NEJSLAVNŉJĠĉ PODOBŉ - tedy s Janem Valou a Otakarem Ġtajfem (¼plnŊ vpŚedu). 
Foto popis| JEDEN Z PRVNĉCH TKM (1973) - Ota Ġtajf (stoj²c²) hovoŚ² s hercem Josefem DvoŚ§kem 
Foto popis| OTA ĠTAJF (vlevo) a Miloslav Doubrava (uprostŚed) rozmlouvaj² se ġv®dskĨm tenistou Bjºrnem 
Borgem, pŊtin§sobnĨm v²tŊzem Wimbledonu a ġestin§sobnĨm v²tŊzem French Open. 
 

Rozhovor s Josefem VeselĨm 
4.10.2016    ĻRo Radioģurn§l    str. 01    10:05 Host radioģurn§lu 

             

Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Je deset hodin a ġest minut. Dobr® dopoledne, technicky uģ dok§ģeme vys²lat t®mŊŚ z cel®ho svŊta. Sednout si 
do naġeho pŚenosov®ho vozu, kter®mu Ś²k§me R-Stream na n§mŊst² v Olomouci, spustit mikrofony, to vŊru nen² 
probl®m. Jestliģe jsme tady proto, ģe v Olomouci je festival rozhlasov® tvorby Prix Bohemia Radio, pak je to v²c 
neģ v²tan§ pŚ²leģitost pov²dat si s nŊkĨm z r§dia o r§diu. Muģ, kterĨ je spojenĨ s vele¼spŊġnĨm rozhlasovĨm 
projektem Toulky ļeskou minulost² a dalġ²mi poŚady, se jmenuje Josef VeselĨ. DobrĨ den. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
DobrĨ den pŚeju vġem. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Vy jste v rozhlase od roku 1973? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
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-------------------- 
No, jo, no. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
To je d®le neģ j§. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
No, uģ jsem proġel ... Jo? No. J§ jsem si, j§ si vzpom²n§m, jak jste zaļ²nal v r§diu, mysl²m, ģe v Dobr®m r§nu to 
bylo ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
V Dobr®m jitru z Prahy, ano. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Dobr®m jitru z Prahy, si pamatuju, velice mŊ vģdycky potŊġilo, jak se ozval takovĨ svŊģ² mladĨ hl§sek. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Ć, bĨv§valo, pane kolego. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
No, takovĨ ļipernĨ. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Festival rozhlasov® tvorby Prix Bohemia Radio ocen² tŚi rozhlasov® legendy. Do s²nŊ sl§vy uvede gener§ln² 
Śeditel jak Jana Sp§len®ho, skladatele a textaŚe, tak i Josefa Vesel®ho. Jak v§m tam bude, pane VeselĨ, s t²m 
Janem Sp§lenĨm? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Tak s Janem Sp§lenĨm, samozŚejmŊ, pro mŊ to je legenda, stejnŊ jako, jeho br§cha Petr, to jsou pro mŊ takov® 
etalony kvality v naġ² pop music a nebo vŢbec v muzice, kterou r§d poslouch§m. No, j§ douf§m ale, ģe nebudu 
muset zp²vat, protoģe pokud si pamatuju, tak pan gener§ln² Śeditel nŊco prohodil na tiskov® konferenci, kter§ 
pŚedch§zela tomuhle, tomuto festival, ģe jeden z nich by snad mŊl zp²vat. J§ jsem v tom okamģiku zatrnul, 
protoģe kdybych j§ mŊl zp²vat ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Vy jste si myslel, ģe myslel v§s? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ne, ne, ne, j§ jsem jenom zatrnul,  aby to proboha nebylo na mŊ, protoģe to by byla, to by byla katastrofa. 
Kdepak, pan Sp§lenĨ, to je ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Pokud je tedy tahle ġance jeġtŊ radŊji si poslechnu ten z²tŚejġ² pŚenos toho slavnostn²ho veļera, kdybyste 
n§hodou to byl vy, kterĨ by mŊl zp²vat. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
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Jo, dobŚe, dobŚe. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Josef VeselĨ, host dneġn²ho Dopoledn²ho Radioģurn§lu. 
 
/ P²sniļka / 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Deset hodin jeden§ct a pŢl minuty, znovu se v§m hl§s²me z naġeho pŚenosov®ho vozu z Horn²ho n§mŊst² v 
Olomouci s naġ²m milĨm hostem, kterĨ se tady v naġem R-Streamu zastavil vlastnŊ cestou do s²nŊ sl§vy, kam 
bude uvedenĨ z²tra veļer. Je to rozhlasovĨ tvŢrce Josef VeselĨ. V ļem je to r§dio poŚ§d stejn® od toho roku 
1973, co jste do nŊj poprv® vstoupil? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Stejn®? No, v nŊļem je, v nŊļem je, v nŊļem, ģe probouz² v lidech fantazii, vlastnŊ kdyģ tŚeba j§ vys²l§m Toulky 
nebo pŚipravuju Toulky a pak je nat§ļ²me, tak j§ si Ś²k§m, ģe kaģdĨ z tŊch posluchaļŢ, kterĨ je u toho r§dia z 
tŊch, j§ nev²m, 200 moģn§, nebo kolika tis²c, ani jsem to nepoļ²tal, kaģdĨ vlastnŊ hled§ svŢj vlastn² program. On 
v t® hlavŊ si to poskl§d§ podle sv®, podle sv®ho, podle sv®ho rozumu, podle svĨch zkuġenost², podle svĨch 
n§zorŢ a vlastnŊ kolik je posluchaļŢ u r§dia, tolik je Toulek ļeskou minulost², tak v tom je to r§dio od tŊch dob 
vlastnŊ uģ Radioģurn§lu, tedy toho Radioģurn§lu ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Toho pŢvodn²ho. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Toho pŢvodn²ho ano, vlastnŊ stejn® a ļ²m d§l, bych Śekl, v²ce inspiruj²c². 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A v²te, co Ś²k§ jeden mŢj kolega, v ļem se r§dio liġ² od televize? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Jo? 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Ģe m§ hezļ² obr§zky. To je pravda pravdouc². 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
To je perfektn², ano. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Jsou lidi, pro kter® je rozhlas poŚ§d magick® m®dium a vŊŚme, ģe jeġtŊ dlouho bude. Mysl²te si, ģe je to zejm®na 
ta generace, pro kterou je ten rozhlas magickĨm m®diem, kter§ zaģila ty rozhlasov® pŚij²maļe s t²m magickĨm 
okem? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ano, ano, no, j§ jsem to zaģil jeġtŊ. 
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Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
J§ taky. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
My jsme byli hledat moji jednu lampovku, ta byla z /nesrozumiteln®/ kdysi jeġtŊ v pades§tĨch nebo v kolik§tĨch 
letech a ta mŊla zelen® oko magick®, a to jsem si vģdycky zapnul v loģnici, a protoģe naġi tŚeba nebyli doma 
nebo byli v kuchyni a j§, j§ poslouchal rozhlasov® hry a j§ se do toho, zase jsem si j§ s§m vytv§Śel tu svoji 
rozhlasovou hru v sobŊ, v hlavŊ a tenkr§t jsem si Ś²kal: "Safra, vģdyŠ to r§dio, to je vlastnŊ ļlovŊku nejbl²ģ." 
Noviny, ty si ļlovŊk vezme, dejme tomu, odloģ² nebo ļasopis a podobnŊ, televize ta v§m vnut² ten obraz a vnut² 
v§m vlastnŊ, jak to m§te vn²mat, ale rozhlas, ten v§m d§v§ na vybranou. Vy si toho ļlovŊka mŢģete 
pŚedstavovat podle sebe, vy s n²m mŢģete nesouhlasit, sk§kat mu do Śeļi a podobnŊ, ale poŚ§d je to, poŚ§d je to 
dialog mezi n§mi a posluchaļi, poŚ§d je to nŊco, co vis² jaksi, no, luftŊ, no, nakonec, ve vzduchu. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Ano, jak se Ś²k§ u v§s na BrnŊnsku. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
PŚesnŊ. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
J§ m§m takovĨ pocit, ģe n§m jeden z posluchaļŢ telefonuje teŅ, je to pravda? 
 
Jarom²r OSTRħ, Śeditel, ĻeskĨ rozhlas Brno a ĻeskĨ rozhlas Zl²n 
-------------------- 
Hal·, hal·, hal·. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Hal·, kdo to je? Vy se chcete nŊco zeptat? 
 
Jarom²r OSTRħ, Śeditel, ĻeskĨ rozhlas Brno a ĻeskĨ rozhlas Zl²n 
-------------------- 
Je to, je to, pros²m, v§s Radioģurn§lu v Olomouci? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
No, j§ si mysl²m, ģe ano. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Ano, Josef VeselĨ ... 
 
Jarom²r OSTRħ, Śeditel, ĻeskĨ rozhlas Brno a ĻeskĨ rozhlas Zl²n 
-------------------- 
A ten hlas, kterĨ slyġ²m, patŚ² Josefu Vesel®mu? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe, j§ se pod²v§m do obļanky jeġtŊ, jestli to souhlas², ale mysl²m, ģe ano. 
 
Jarom²r OSTRħ, Śeditel, ĻeskĨ rozhlas Brno a ĻeskĨ rozhlas Zl²n 
-------------------- 
Tak v tom pŚ²padŊ, Josefe VeselĨ, tady je Jarom²r OstrĨ, tvŢj celoģivotn² parŠ§k. 
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Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
A safra, j§ jsem tŊ nepoznal, ty mŊn²ġ hlas. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Jarom²re, on tŊ nepoznal. Ono n§m to vyġlo. 
 
Jarom²r OSTRħ, Śeditel, ĻeskĨ rozhlas Brno a ĻeskĨ rozhlas Zl²n 
-------------------- 
Zdrav²m v§s tam, p§nov®, zdrav²m. J§ bych chtŊli takhle na d§lku, sice odpoledne v Olomouci budu, ale takhle 
na d§lku bych ti chtŊl stisknout ruku ... 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ano, d²ky. 
 
Jarom²r OSTRħ, Śeditel, ĻeskĨ rozhlas Brno a ĻeskĨ rozhlas Zl²n 
-------------------- 
J§, kdyģ jsem se r§no obouval doma v pŚeds²ni, tak jsem si Ś²kal: "Jarom²re, ty v pŚeds²ni a Josef VeselĨ v 
rozhlasov® s²ni." Jo, a zat²mco my, co jsme proġli i svatebn² s²n² a v²me, jak§ s²Ŕ uģ n§s ļek§ jeġtŊ v ģivotŊ, tak 
j§ si mysl²m, ģe ta tvoje s²Ŕ z²tra veļer, to je dobr§ volba pro ĻeskĨ rozhlas, jo. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Vid²te. No, moc dobrĨ, vid²te to, ģe j§ to nem§m fakt s naġ²m Śeditelem lehkĨ, no. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Ale m§te. 
 
Jarom²r OSTRħ, Śeditel, ĻeskĨ rozhlas Brno a ĻeskĨ rozhlas Zl²n 
-------------------- 
J§ bych jenom chtŊl Ś²ct, jestli mohu, Honzo, jeġtŊ jednu vŊtu. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
No, jasnŊ, Jarom²re. 
 
Jarom²r OSTRħ, Śeditel, ĻeskĨ rozhlas Brno a ĻeskĨ rozhlas Zl²n 
-------------------- 
Pro mŊ setk§n² s Josefem VeselĨm byla jedna velk§ ģivotn² vĨhra. On byl vģdycky nejlepġ² redaktor v BrnŊ z 
m®ho pohledu, protoģe vģdycky pŚipravoval pro n§s reģis®ry ty nejzaj²mavŊjġ² testy a vlastnŊ vyrŢst v relativnŊ 
dobr®ho reģis®ra nebyl ģ§dnĨ probl®m, protoģe uģ ten text s§m o sobŊ staļilo jen ne nŊjak vĨraznŊ pokazit a 
ļlovŊk ġel nahoru, a mnŊ vģdycky vġichni z§vidŊli spolupr§ci s Josefem VeselĨm. I kdyģ nebylo to vģdycky 
jednoduch®. J§ jsem tŚeba pro nŊho i jako autor pŚipravoval tŚi poŚady a dodal jsem jenom jeden a on se zlobil, 
jo, takģe ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Moģn§ je zbyteļnŊ malichernĨ. 
 
Jarom²r OSTRħ, Śeditel, ĻeskĨ rozhlas Brno a ĻeskĨ rozhlas Zl²n 
-------------------- 
Takģe jeġtŊ jednou, Josefe, gratuluju, dŊkuju za vġecko, cos pro nejenom ĻeskĨ rozhlas Brno, ale celĨ ĻeskĨ 
rozhlas udŊlal, drģ²m palce do dalġ²ch let a zdrav²m Jana Pokorn®ho. MŊjte se tam hezky, p§nov®. 
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Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
J§ ti dŊkuju moc na d§lku. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Jarom²re, j§ ti taky dŊkuju. To je vlastnŊ uģ nerozluļn§ dvojice. Jarom²r OstrĨ - Josef VeselĨ, kteŚ² st§li u zrodu 
legend§rn²ch Toulek ļeskou minulost², o nichģ si budeme pov²dat za chv²li. 
 
/ P²sniļka / 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Tady je Radioģurn§l, tady je Olomouc, Horn² n§mŊst², rozhlasovĨ R-Stream a festival Prix Bohemia Radio 2016 
a milĨ host Josef VeselĨ, rozhlas§k tŊlem i duġ², autor Toulek ļeskou minulost², kterĨ r§d vzpom²n§ dnes uģ na 
to, kterak to tehdy M²lovi Kol§Śovi sl²bil ... 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Kol§Śovi, M²lovi Kol§Śovi, no. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
M²lovi Kol§Śovi sl²bil v tuhle ... 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ve slab® chvilce ale, mus²m Ś²ct. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Ve slab® chvilce, no, ale zaplaŠ p§nbŢh za tuhle slabou chvilku. Tis²covka ta byla loni, pŚedloni? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ta byla loni, loni. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A dnes jsme na kolika? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Dnes jsme na tis²c²m stĨm jeden§ctĨm, tŚin§ctĨm, ļtrn§ctĨm d²lu, ano, tak zhruba. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Co tŊm Toulk§m d§v§ takhle dlouhĨ rozhlasovĨ ģivot? Autor. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
J§ s§m nev²m. J§ s§m nev²m. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
J§ jsem myslel, ģe Śeknete j§ s§m. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
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-------------------- 
Ne, ne, ne, j§ s§m ne, to je sp²ġ, to, co pŚich§z² z t® historie a co ļlovŊka oslovuje, i kdyģ to tŚeba je historie 
star§, j§ nev²m, pŢvodnŊ to bylo, pŢvodnŊ to byl pravŊk, starovŊk,  stŚedovŊk, novovŊk, teŅ uģ jsme na pŚelomu 
devaten§ct®ho a dvac§t®ho stolet² a tam je, tam je to zabydleno, zat²mco v tom tŚin§ct®m stolet² to bylo p§r 
ud§lost², p§r bitev, p§r osobnost² panovn²kŢ, kteŚ² se v²cem®nŊ mezi sebou nen§vidŊli a povraģdili, kdeģto v tom 
devaten§ct®m a dvac§t®m stolet², tam je to uģ zabydleno, tam uģ je plno postaviļek, tam je, tam je plno mal²ŚŢ, 
j§ nev²m, sochaŚŢ, architektŢ, ģe jo, kteŚ² tvoŚili naġe dŊjiny, to jsou ty kam²nky jako do mozaiky, kter® skl§daj² ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Vedle tŊch velkĨch osobnost². 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Vedle tŊch velkĨch osobnost², samozŚejmŊ, i ty tam nemohou jaksi sch§zet, samozŚejmŊ i Franz Josef I. se tam 
objevuje a jeho manģelka, rŢzn² tedy Habsburkov®, uģ vlastnŊ n§m zbyli posledn² Franz Josef a potom Karel I., 
ale je to, je to prostŊ nŊco, co n§s z t® historie, mŊ aspoŔ oslovuje. Si Ś²k§m: "Safra, ty lidi za ta stalet² oni jsou 
poŚ§d stejn², jako uvnitŚ jsou stejn², maj² jen rŢzn® kab§ty, maj² n§krļn²ky nŊjak® ..." 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Jinak se ļeġou, jinak von². 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Jinak von² nebo nevon², ģe jo. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
P§chnou. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ale jinak jsou uvnitŚ stejn², jsou to tŚeba poŚ§d stejnŊ ļist® duġe a nebo hajzl²ci taky, ģe jo, nebo to jsou vrazi 
nebo to jsou naopak stateļn² lid®, kteŚ² nŊco v ģivotŊ dok§zali a pro tu spoleļnost ve sv® dobŊ udŊlali, ale poŚ§d 
vlastnŊ jako bychom byli stejn². To mŊ na tom fascinuje. Ne, ģe bychom byli jin² neģ tŚeba PŚemyslovci. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A to v§s sp²ġ uklidŔuje nebo zneklidŔuje? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Oboje. Oboje. Pokud se jedn§ o ty ġpatn® vlastnosti v n§s, tak to zneklidŔuje tedy, a pokud se jedn§ o ty dobr® 
vlastnosti, o tom, co jsme v ģivotŊ dok§zali, co jsme dok§zali v tomto st§tŊ, v tomto n§rodŊ, tak to mŊ sp²ġ 
uklidŔuje a nŊkdy mŊ to i naplŔuje jakousi hrdost², si Ś²k§m: "Safra, to je dobŚe, ģe j§ jsem Ļech," teda Ļech 
rodu moravsk®ho, abych Śekl. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Aha, vid²te, to pozor, pozor v Olomouci na to. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Jak to Ś²kal, jak to Ś²kal zdejġ², ano, nedaleko studuj²c² Frantiġek PalackĨ. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
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Vy jste, Josefe, pŚeļetl tis²ce kn²ģek o historii, troufnu si Ś²ct, kromŊ toho zjiġtŊn², ģe ļlovŊk je poŚ§d stejnĨ, plat² i 
to, ģe historie se opakuje? Pr§vŊ proto, ģe ten ļlovŊk je poŚ§d stejnĨ? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Opakuje se, opakuje se, ty kulisy jsou samozŚejmŊ troġku pozmŊnŊn®, nŊkdy jsou z latexu, nŊkdy jsou tŚeba za 
papundeklu ty kulisy, ale jsou, jsou v podstatŊ stejn®, protoģe stejn® vlastnŊ vŊci se odehr§valy, j§ nev²m, za 
doby Karla IV., za doby PŚemyslovcŢ, JageloncŢ, LucemburkŢ, j§ nev²m, kolik jsme tŊch rodŢ vlastnŊ mŊli 
panovnickĨch a stejn® vlastnŊ vŊci, kuliġ§rny, spikleneck® z§leģitosti a takov® podrazy se konaj² i dnes. I dnes 
to vid²te, ģe to nen² vlastnŊ nŊco, co by n§m nebylo vlastn², je, je. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A taky, taky byly hodnŊ ty v§lky. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
V§lky, v§lky. TŊmi nestraġte, protoģe v§lka je ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
J§ to jenom Ś²k§m. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
V§lka je hrozn§, v§lka je hrozn§ vŊc, protoģe za v§lek sice se vyvinula paradoxnŊ technologie, ģe jo, zejm®na 
technologie zab²jen² ġla velice kupŚedu, ale druh® stranŊ to oģebraļilo a zniļilo spoustu lidskĨch existenc², tŚeba 
za tŚicetilet® v§lky, mysl²m, ģe tŚetina obyvatel ļesk®ho kr§lovstv² vyhynula, cel® vesnice, ba dokonce cel§ 
mŊsta zpustoġena a bylo to prostŊ nŊco ġ²len®ho, co potkalo tuhle tu zemi. J§ si pŚeju, aby nŊco takov®ho, v 
jin® tŚeba podobŊ, n§s nepotkalo taky. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
ř²k§ Josef VeselĨ, host Dopoledn²ho Radioģurn§lu. 
 
/ P²sniļka / 
 
/ Zpr§vy / 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A ten Dopoledn² Radioģurn§lu je zase takovĨ, ģe za chv²li budeme odpov²dat na dotazy v§s posluchaļŢ, 
napŚ²klad pan ZpŊv§k z Kol²na se pt§ Josefa Vesel®ho, autora Śady rozhlasovĨch projektŢ a zejm®na Toulek 
ļeskou minulost²: "Ġkoda, ģe se nepodaŚilo zjistit v r§mci projektu Archeosteon, jak®ho genetick®ho pŢvodu jsou 
vlastnŊ PŚemyslovci." Tak t®hle subtiln² ot§zce se mŢģeme vŊnovat uģ za chv²li. 
 
/ P²sniļka / 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Autor proslulĨch rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² Josef VeselĨ, mŢj v§ģenĨ rozhlasovĨ kolega, teŅ odpov² 
na p§r vaġich dotazŢ. Uģ jsem ļetl ļ§st z toho mailu pana ZpŊv§ka z Kol²na, ģe nev²me, jak®ho genetick®ho 
pŢvodu jsou PŚemyslovci, zda potomci VikingŢ, KeltŢ ļi SlovanŢ a Jaroslav ZpŊv§k se pt§, jestli by v§s to 
zaj²malo. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
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Velice by mŊ to zaj²malo proniknout do t®to problematiky, ovġem zase na druh® stranŊ, vemte si tŚeba 
souļasnou, souļasnou britskou panovnici AlģbŊtu II.. Ona m§ v nŊjak®m dvac§t®m nebo nev²m kter®m kolenŊ 
PŚemyslovce pŚedky, takģe ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
AlģbŊta? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ano, PŚemyslovci samozŚejmŊ nebyli pouze Slovan®, tam bylo plno nam²chanĨch tŚeba NŊmcŢ, RakuġanŢ 
samozŚejmŊ, Pol§kŢ a podobnŊ, ļili mŊ by to fakt zaj²malo, odkud se ti PŚemyslovci vlastnŊ vzali. Oni se vynoŚili 
v podstatŊ, kdyģ zanikla Velk§ Morava, kter§ jaksi mŊla svoje m²sto na mapŊ Evropy, mŊla tu zŢstat na t® mapŊ 
Evropy, ale pak ji vystŚ²dali naġi bratŚi PŚemyslovci tedy na ļesk®m trŢnŊ a j§, j§ bych se vydal na to p§tr§n², oni 
to dokonce nŊkter® firmy nab²zej², jo. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Ģe udŊlaj² DNA. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
ZaplaŠte nŊkolik des²tek, j§ nev²m, tis²c korun a oni v§m podle DNA zjist², jestli poch§z²te z Balk§nu a nebo 
nŊkde z ruskĨch step² a nebo tŚeba, j§ nev²m, z PorĨn² nebo podobnŊ. Takģe mŊ by to taky zaj²malo, tŚeba na 
z§kladŊ DNA, kdyby se a DNA se muselo zachovat u PŚemyslovcŢ, vģdyŠ nŊjak® ostatky m§me, tak to by, to byl 
ġlo zjistit vlastnŊ. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Tak smŊle do toho. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
SmŊle do toho. J§ si mysl²m, ģe to je vĨzva. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Toulky ļeskou minulost² 2. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Toulky, j®jejeje. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
PromiŔte. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
To byl opravdu podp§sovĨ ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Ne, to bych si nedovolil. Pan KvasnĨ z Pardubic p²ġe, ģe na vaġem poŚadu Toulky ļeskou minulost² je zn§t, ģe 
ho tvoŚ² vŊtġinou Morav§ci. M§te takovĨ specifickĨ styl humoru. řekl byste to taky tak? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
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Ano, vŊtġinou Morav§ci, Morav§ci, je mezi n§mi taky jeden Ļech, kterĨ tam ..., Franta Derfler. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Franta Derfler. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ten je z PlznŊ, no, tak, je to takov§ n§plava brnŊnsk§, ale majitel kr§sn®ho hlas. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
S takovĨm ļeskĨm jm®nem. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ano, tak typicky ļesk® jm®no, ano. No, je pravda, ģe my jsme skuteļnŊ troġku, troġku jin² neģ vy Ļeġi, ale my se 
m§me r§di. My Morav§ci m§me r§di Ļechy a j§ douf§m, ģe vy n§s taky ¼plnŊ nepouġt²te ze zŚetele, ale n§ġ 
humor je tŚeba troġku jinĨ neģ ļeskĨ. N§ġ je takovej jadrnŊjġ², takovej zemitŊjġ², takovej nŊkdy aģ troġku takovej 
hodnŊ zemitej a kdeģto v§ġ je takovĨ sofistikovanŊjġ², takovĨ jemnŊjġ², kdy vy tŚeba dokonce spŚ§d§te, j§ nev²m, 
to je dokonce ve druh®m nebo tŚet²m pl§nu j§ dojdu na tu pointu, mnŊ to docvakne tŚeba aģ za pŢl hodiny, v 
ļem je ten vtip, to je typicky ļesk®. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Takģe ļeskĨ humor je takovĨ, ģe mu rozumŊj² m²sty jenom sami ti Ļeġi, a to jeġtŊ jenom nŊkdy. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
N§m Morav§kŢm to dojde za tu pŢlhodinu, ano. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
N§m ĻechŢm tŚeba nikdy. Josef VeselĨ, host Dopoledn²ho Radioģurn§lu. 
 
/ P²sniļka / 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Radioģurn§l, Olomouc, Horn² n§mŊst², Prix Bohemia Radio, tedy festival rozhlasov® tvorby a muģ, kterĨ z²tra 
vstoup² do rozhlasov§ s²nŊ sl§vy, kde pro Śadu z n§s uģ je d§vno stejnŊ, tak z²tra to bude, Josefe VeselĨ, jen 
takov§ formalitka. Vy taky sb²r§te hlasy zvonŢ, poŚ§d? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Sb²r§m, to je mŢj kon²ļek. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A proļ tomu Ś²k§te hlasy zvonŢ, kdyģ ne, a ne zvuky zvonŢ? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Protoģe zvon nem§ zvuk, ten nevyd§v§ zvuk, kdyģ si natoļ²te ten hlas, mus²m opŊt Ś²ct, zvonu, on nŊco 
vypov²d§,on jakoby promlouv§, promlouv§ lidem, vŊtġinou hl§s§ m²r, ģe je v krajinŊ a ģe je to v poŚ§dku, ģe ten 
den zaļ²n§ r§nem a m§ poledne a m§ i klek§n² nebo prostŊ veļer m§. Velice m§lo hl§s² nŊjak® poplachy 
v§leļn® a podobnŊ, kdyģ tŚeba nŊkde hoŚ² a podobnŊ. Je to hlas. MnŊ tŚeba ty zvony, kaģdĨ je jinĨ, i kdyģ m§ 
tŚeba stejn® ladŊn², tak kaģdĨ je jinĨ, protoģe taky je, ta slitina zvonu je prostŊ ¼plnŊ jin§. PŚid§v§ se do n², do t® 
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formy, neģ se odlije zvonovina, tak se pŚid§vaj² rŢzn® vŊci, tŚeba i pivo, ovġem pozor mus² bĨt nepasterovan®, 
d§le potom koz² chlup ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Ano, nikoliv svrchnŊ kvaġen®. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ano, /nesrozumiteln®/ svrchnŊ kvaġen®, potom koz² chlupy tam jsou dobr®, dokonce sp§lenĨ pap²r se tam 
pŚid§v§, m§ to moģn§ podle zvonaŚŢ rŢzn® vysvŊtlen², proļ to, moģn§ i nŊjak§ magie v tom je, ale kaģdop§dnŊ, 
kdyģ j§ jsem nat§ļel u pan² Laetitie Dytrychov® v jej²m, v jej²m vŊhlasn®m tedy zvonaŚstv² v Brodku u PŚerova, 
tak ta mi to vysvŊtlovala, ģe to prostŊ se nesm² zakŚiknout, nesm² se tam promluvit sprostŊ pŚi odl®v§n² zvonŢ a 
nesm² se tak® zapomenout v jej²m pŚ²padŊ d§t do t® formy vŊtviļku t¼je, kter§ je takovĨm erbovn²m znamen²m 
zrovna t®hle t® zvonaŚsk® d²lny. Na to se vġecko nesm²  zapomenout a pak ten hlas, pak ten zvon tedy skuteļnŊ 
m§ hlas. Zvon², zvon² hlasem. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A kdyģ nat§ļ²te hlasy zvonŢ, to lezete na zvonici s mikrofonem v ruce? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Lezu, lezu na zvonici, ale nesm²m aģ ¼plnŊ do t®, do t® zvonice, protoģe to by mŊ ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
To uģ by bylo moc. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
To by bylo moc, takģe j§ si stoupnu vŊtġinou na schodiġti, nŊkde stoj²m na t® zvonici a nebo taky venku, kdyģ 
nefouk§ v²tr, to je n§ġ nejvŊtġ² nepŚ²tel, ģe jo, v²tr, kdyģ nefouk§ v²tr, tak on ten hlas zvonu zn² nejl®pe v plen®ru, 
tedy venku, a to je prostŊ ovġem dost zŚ²dkav§ z§leģitost, protoģe kolem jezd² auta. Dneska kolem kostelŢ 
samozŚejmŊ vedou komunikace, jezd² auta, ļili natoļit ļistĨ hlas zvonu, to je dneska kumġt, no. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Tak vid²me to i tady na olomouck®m Horn²m n§mŊst². 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Taky to sem tam pŚejede, ano, ale ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
PŚejede auto. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
... uģ m§m 250 hlasŢ zvonŢ. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A to jsou jenom ļesk®, moravsk® zvony? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
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To jsou moravsk® zvony, moravsk® z cel® Moravy a ze Slezska, teda z toho kous²ļku, kterĨ n§m Marie Terezie 
nechala, no ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A na kterĨ m§te pol²ļeno v t® pŚ²ġt² nejbliģġ² dobŊ? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
M§m pol²ļeno do Radost²na nad Oslavou, to je na VysoļinŊ uģ, smŊrem na Vysoļinu, m§m pol²ļeno tak® tady 
ve ZbĨġovŊ u Brna, kde je dokonce i velice kr§snĨ hornickĨ skanzen, velice pŊknŊ vybudovanĨ a pak se jeġtŊ 
chyst§m, to uģ se chyst§m straġnŊ moc dlouho, do svĨch rodnĨch Ģidenic, kov§Śova kobyla chod² bosa a j§ 
poŚ§d nem§m zvony ģidenick® v tom kr§sn®m proveden² tŊch ļtyŚ zvonŢ v tom akordu, je tam zvon Josef, je 
tam zvon Cyril, zvon MetodŊj a mysl²m, jeġtŊ jeden a ten, kdyģ zvon², tak to je n§dhera, protoģe j§ si ho 
pamatuju ze svĨho dŊtstv², kdyģ se otevŚelo okno tŚeba v zimŊ a v zimŊ je to kr§snŊ slyġet a nad tou 
zasnŊģenou krajinou, kdy jeġtŊ nejezdily auta, kdepak auta, u n§s jezdily povozy koŔsk®, tak zn² ten hlas zvonŢ 
a je to prostŊ nŊco, co, co se do ļlovŊka jaksi dostane, vpeļet² se do nŊj a j§ dodneġka, kdyģ prostŊ slyġ²m, v 
ġest hodin, ģe vyzv§n² zvony, otevŚu si okno, poslouch§m chvilku. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
V²te, ģe jsem teŅ ¼plnŊ zapomnŊl, ģe sed²me venku v tom sychravu a ģe prġ²? D²ky Josefu Vesel®mu. 
 
/ P²sniļka / 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Dopoledn² Radioģurn§l, deset minut pŚed jeden§ctou hodinou. Z poġmourn®ho, z poġmourn® Olomouce, ale 
Olomouc za to nemŢģe, za to mŢģe poļas², nicm®nŊ m§me tu kr§snou moģnost pov²dat si o r§diu v r§mci 
festival Prix Bohemia Radio s Josefem VeselĨm, muģem, kterĨ m§ na svŊdom² pŚes tis²c d²lŢ slavnĨch Toulek 
ļeskou minulost², poŚad Trefa bych jeġtŊ chtŊl jmenovat. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
PoŚad Trefa, no, to je takovej ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
To taky bylo hezkĨ. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
S panem Jarom²rem OstrĨm, kterĨ, jehoģ hlas se v t®hle t® hodince jiģ ozval, j§ jsem ho nepoznal, j§ jsem ho 
nepoznal proto ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Vy jste si myslel, ģe jste to vy. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
No, protoģe, j§ jsem si myslel, ģe jsem to j§, ģe vol§m z Brna, totiģ my m§me tak podobn® hlasy za tu dobu, co 
jsme spolupracovali, ģe jsme napodobovali jeden druh®ho a docela se n§m to daŚilo, zm§tli jsme nŊkter® 
posluchaļe a dneska Jarom²r OstrĨ zm§tl mŊ. J§ jsem si myslel, ģe sed²m v Olomouci, vol§m z Brna. A Trefa, to 
byla skvŊl§ ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
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No, tak, ne nadarmo jste Ś²kal, ģe v rozhlasu pracujeme s tou pŚedstavivost², s tou imaginac², takģe kdyģ 
dos§hneme dokonalosti, jako tŚeba Josef VeselĨ, tak m§me pocit, ģe telefonujeme sami sobŊ. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ano, ano, byl to kr§snĨ pocit, ano. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Vy jste natoļil Śadu rozhovorŢ s velkĨmi osobnostmi. Mahler, Koģ²k, manŊ si vybavuju a mnoho dalġ²ch. Je jeġtŊ 
nŊkdo, o koho byste st§l, kter®ho byste chtŊl m²t u mikrofonu? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
O koho bych st§l? No, je jich jeġtŊ hodnŊ, je jich jeġtŊ hodnŊ. J§ bych tŚeba do toho, do t® galerie zaŚadil i 
nŊkolik naġich prezidentŢ, kterĨch jsem se neptal na politiku, ale na jejich osobn² z§leģitosti, na jejich kon²ļky, 
na tom, jak obj²maj² nebo neobj²maj² nŊco nebo nŊkoho ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Stromy. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
J§ jsem to nechtŊl jmenovat. A nebo co, co hr§li a jak byli ġikovn² a ģe se prokliļkovali prostŊ t²m driblov§n²m a 
ģe driblov§n² vlastnŊ jim pom§h§ k dneġn² politice. On se prokliļkuje vġ²m, na kaģdou ot§zku odpov², redaktor 
pŚitom vypad§ jako blbec. Zase jsem nejmenoval, vykliļkoval jsem z toho. Jinak z tŊch osobnost², j§ si jich 
velice moc, moc v§ģ²m, ale vŊtġina z nich uģ tady nen², uģ je v rozhlasov®m tŚeba nebi, to byli moji kantoŚi 
Vladim²r KovaŚ²k z fakulty, to je, to je mŢj mil§ļek, potom ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Jenom dod§m, ģe to byla Fakulta ģurnalistiky Univerzity Karlovy, dneġn² fakulta soci§ln²ch vŊd. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Fakulta ģurnalistiky, no, tak, tak, tak. JiŚ² Marek, autor Panoptika a HŚ²ġnĨch lid² mŊsta praģsk®ho, ten n§s taky 
uļil ļeskou literaturu, pak to byl mŢj kolega z Brna PŚemek Matula, kterĨ, j§ nev²m, 40 let pŚipravoval poŚad 
Paprsek, TĨden²k vŊdy a techniky pro ml§deģ se to jmenovalo, a M²la Kol§Ś, jiģ jmenovanĨ, kterĨ opravdu byl 
rozhlas§k tŊlem i duġ², ale opravdu sp²ġ duġ², neģ t²m tŊlem, protoģe to tŊlo ho potom zrazovalo ... 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Zradilo. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
Ale on byl ¼plnŊ skvŊlĨ a ģil t²m a dĨchal, vlastnŊ d²ky nŊmu, d²ky nŊmu, vznikly Toulky, ne d²ky mnŊ nebo 
Jarom²ru Ostr®mu nebo dalġ²m protagonistŢm, d²ky nŊmu, on je prostŊ zakladatel, on klepal jako, jako Smetana 
klepal na z§kladn² k§men N§rodn²ho divadla, tak on klepal na z§kladn² k§men Toulek. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Mus²me vzpomenout ale i Petra Horu HoŚejġe. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
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Petra Horu HoŚejġe, no, tak, samozŚejmŊ, toho jmenuju pokaģd®, ģe to je n§ġ kniģn² inspir§tor. Bez nŊho by to 
prostŊ neġlo, i kdyģ nŊkdy s n²m polemizuji. NŊkdy prostŊ se dost§v§me do rozporu. On si mysl² nŊco, j§ si 
mysl²m taky nŊco, sejdeme se na pŢl cesty, j§ taky troġku, dejme tomu, slev²m ze svĨch krit®ri², on je nucen 
slevit ze svĨch krit®ri², protoģe ten poŚad je rozhlasovĨ, ale kaģdop§dnŊ nebĨt jeho, tak by to samozŚejmŊ 
neexistovalo, nemohlo. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Josefe, vy odtud z Olomouce jedete zp§tky do brnŊnsk®ho rozhlasu ... 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
J§ jedu do Brna, no, jasnŊ. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
... protoģe m§te pr§ci. Co toļ²te? 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
J§ toļ²m dneska, Raļte vstoupit se to jmenuje, takovĨ tŚ²hodinovĨ nedŊln² poŚad, kterĨ bŊģ² od dev²ti do 
dvan§cti hodin a v nŊmģ jsou pr§vŊ, ten je konļen tŊmi zvony, kaģdou nedŊli prostŊ nŊjak® zvony, 52 zvonŢ do 
roka, to znamen§, nesm² se, nesm² se jeden opakovat, mus²m nat§ļet poŚ§d nov® a nov® a jsou tam taky pŊkn® 
vŊci, kter® se ..., no, tady vlastnŊ kousek od Olomouce je Litovel a v Litovli, snad to mohu Ś²ci, to nebude ģ§dn§ 
reklama, je pivovar a Josef Svozil byl zakladatel tohoto pivovaru a mimo jin® z tohoto rodu poch§z² i hereļka, 
pan² Svozilov§, kter§ hr§la v nŊkolika filmech, ģe jo, pan² Herma Svozilov§ Johnov§ taky, je jich prostŊ hodnŊ a 
pr§vŊ jeho vnuļka, pan² Zlata Svozilov§ napsala skvŊlĨ rom§n SvozilŢv neboli tedy JosefŢv pivovar a teŅ ho ļte 
zrovna Igor Bareġ, kterĨ je rodem z Olomouce, Litovel je kousek od Olomouce. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
A byl taky u Toulek ļeskou minulost². Vġechno do sebe zapad§. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
A jsme, vġecko norm§lnŊ zapad§. 
 
Jan POKORNħ, moder§tor 
-------------------- 
Tak j§ se moc tŊġ²m, aģ z²tra veļer uslyġ²te to proslul®: "Raļte vstoupit do rozhlasov® s²nŊ sl§vy." Josef VeselĨ. 
Na slyġenou. 
 
Josef VESELħ,  tvŢrce rozhlasovĨch Toulek ļeskou minulost² 
-------------------- 
DŊkuju. 
 

Kraj je pŚipraven jednat o mzd§ch ŚidiļŢ 
5.10.2016    Hal· noviny    str. 02    Z domova 

    (za)         

Radn² Đsteck®ho kraje pro oblast dopravy Jaroslav Kom²nek (KSĻM) vļera jednal s pŚedsedou Odborov®ho 
sdruģen² Ļech, Moravy a Slezska Stanislavem Grospiļem. T®matem jejich schŢzky byla problematika zvĨġen² 
platŢ ŚidiļŢ autobusŢ a moģnosti Đsteck®ho kraje pod²let se na Śeġen² st§vaj²c² situace.  
 Radn² Kom²nek upozornil, ģe v tuto chv²li neexistuje ģ§dn® usnesen² vl§dy ĻR, kter® by mŊl kraj naplnit, 
a nikdo z dopravcŢ ho k jedn§n² o zvyġov§n² mezd ani nevyzval. èM§m osobn² zkuġenost s prac² Śidiļe  
 autobusu, v²m, jak je n§roļn§.  
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Z§roveŔ vġak jako pŚedstavitel kraje mus²m plnŊ respektovat uzavŚen® a platn® smlouvy s dopravci a aktu§ln² 
legislativu. Pokud vl§da ĻR avizovan®  
 naŚ²zen² o zvĨġen² mezd ŚidiļŢ autobusŢ vyd§, jsme pŚipraveni se vġemi dopravci, se kterĨmi m§ kraj 
uzavŚenu smlouvu, okamģitŊ v t®to vŊci jednat. Jiģ jsem o tom tak® z§stupce dopravcŢ informoval,ç Śekl 
Kom²nek.  
 Grospiļ byl se z§vŊry jedn§n² spokojen. èJsem r§d, ģe jsme si mohli vysvŊtlit n§hled Đsteck®ho kraje 
na Śeġen² platov® ot§zky ŚidiļŢ autobusŢ.  
Na pravou m²ru zde byly uvedeny zkreslen® informace, kter® se v minul®m tĨdnu objevily v m®di²ch po tiskov® 
konferenci pana Kuchynky.  
OsobnŊ to povaģuji za jeho nepŚ²liġ ġŠastnĨ pŚedvolebn² pokus o upout§n² pozornosti, kterĨ si bere za rukojm² 
Śidiļe,ç konstatoval Grospiļ. Odborov® sdruģen² Ļech, Moravy a Slezska zastupuje tak® nŊkter® Śidiļe 
dopravcŢ pŢsob²c²ch v Đsteck®m kraji.  
 
Cena èDobrĨ zadavatelç  
 
Đsteck®mu kraji se jako jedin®mu v Ļesk® republice podaŚilo v transparentn²m vĨbŊrov®m Ś²zen² vysoutŊģit 
veŚejnou dopravu pro sv® obļany s jasnŊ formulovanĨmi a zesmluvnŊnĨmi poģadavky. Mj. pŚedevġ²m za to 
obdrģel ocenŊn² èDobrĨ zadavatelç v r§mci projektu zIndex Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch 
vŊd Univerzity Karlovy. Smlouvy jsou uzavŚeny mezi krajem a dopravci, kteŚ² jedin² mohou upravovat nebo 
rozhodovat v z§konn®m r§mci o vĨġi mezd svĨch zamŊstnancŢ.  
 Jelikoģ ĐsteckĨ kraj vn²m§ dlouhodobĨ ¼bytek ŚidiļŢ v autobusov® a n§kladn² dopravŊ, inicioval jiģ letos 
v l®tŊ vznik Region§ln² sektorov® dohody pro ĐsteckĨ kraj v oblasti autodopravy, jej²mģ hlavn²m c²lem je 
umoģnit z§jemcŢm o toto povol§n² vystudovat pŚ²mo tento obor na dvou ġkol§ch zŚizovanĨch krajem a z²skat 
Śidiļsk® opr§vnŊn², profesn² osvŊdļen² a zamŊstn§n² u nŊkter® ze spoleļnost², kter® se na tomto projektu 
pod²lej².  
 èPan Kuchynka poģ§dal o schŢzku s radn²m Kom²nkem, term²n byl stanoven  
 na 4. 10. 2016, a pŚesto bez znalosti postoje Đsteck®ho kraje svolal jiģ dne 29. 9. 2016 tiskovou 
konferenci,  
 kde na z§kladŊ ¼dajn®ho vyj§dŚen² novin§ŚŢ obvinil ĐsteckĨ kraj, ģe jako jedinĨ kraj v Ļesk® republice 
se nechce pod²let na zvĨġen²  
 mezd ŚidiļŢ. Nyn² se netaj² t²m, ģe k tomuto kroku pŚistoupil pr§vŊ z dŢvodu bl²ģ²c²ch se voleb do 
krajskĨch  
 zastupitelstev,ç p²ġe se v tiskov® zpr§vŊ Đsteck®ho kraje. 
 

Psychologick§ v§lka proti kouŚen² odstartovala 
5.10.2016    e15.cz    str. 00    Ģurn§l 

             

I kdyģ to v trafik§ch nen² jeġtŊ pŚ²liġ vidŊt, uģ brzy je zaplav² cigaretov® krabiļky s re§lnĨmi odstraġuj²c²mi 
fotografiemi. PŚikazuje to novela z§kona o potravin§ch a tab§kovĨch vĨrobc²ch, kter§ zaļala platit 7. z§Ś². 
 
Ļesko se Śad² mezi zemŊ, kde se ve srovn§n² s jinĨmi st§ty kouŚ² o trochu v²ce. Podle studie Global Youth 
Tobacco Survey holduje cigaret§m zhruba ļtvrtina populace. PodobnŊ jsou na tom tŚeba Francouzi, na druh® 
stranŊ ve Skandin§vii je to v pŚ²padŊ Finska a Norska 17 procent, v USA a Austr§lii 14 a v KanadŊ dokonce jen 
12 procent. Mladistv² ve vŊku od 13 do 15 let se na dom§c²m byznysu s tab§kem pod²lej² zhruba tŚetinou. 
Zat²mco u chlapcŢ je to 28, u d²vek dokonce 33 procent. 
 
Navzdory pŚedpokladu, ģe bohatġ² lid® si mohou kaģdodennŊ dovolit ļastŊjġ² pŚ²sun nikotinu, situace je ve 
skuteļnosti pŚesnŊ opaļn§. ĠetŚen² St§tn²ho zdravotnick®ho ¼stavu prok§zalo, ģe nejv²ce denn²ch kuŚ§kŢ je ve 
skupinŊ s nejniģġ²mi pŚ²jmy. Pod²l tŊch, kteŚ² pracuj² v prestiģn²ch manaģerskĨch pozic²ch, je zhruba jen 
pŊtinovĨ. 
 
Tak® proto st§t pŚistoupil ke kroku, kterĨ m§ mladistv® a socioekonomicky slab® skupiny obyvatel od kouŚen² 
odradit. Pl²ce postiģen® rakovinou, kapesn²k potŚ²snŊnĨ krv² ļi viditelnĨ vĨvod z krku starġ² osoby jsou na 
krabiļk§ch cigaret novŊ doplnŊny claimy, ģe kouŚen² zpŢsobuje rakovinu plic v dev²ti z deseti pŚ²padŢ nebo ģe 
zpŢsobuje rakovinu ¼st a krku. 
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ĂC²lem tohoto opatŚen² je sn²ģit vĨskyt uģ²v§n² tab§kovĨch vĨrobkŢ, minimalizovat poļet osob, kter® tyto vĨrobky 
zaļ²naj² uģ²vat, a pŚedevġ²m zastavit n§rŢst prevalence uģ²v§n² tab§ku u dŊt² a mladistvĨch,ñ vysvŊtlila Strategii 
Mark®ta Jeģkov§ z ministerstva zemŊdŊlstv², jeģ m§ uvedenou oblast na starosti. Dom§c² instituce se pŚitom 
odvol§vaj² na vĨzkumy EU, kter® prĨ zmŊnu vzhledu cigaretov® krabiļky povaģuj² za dostateļnĨ dŢvod, aby se 
u n§s zaļal poļet kuŚ§kŢ postupnŊ sniģovat. 
 
VydŊsit a zhnusit 
 
Uģ nyn² je jasn®, ģe zmŊna nebude Ăboletñ pouze kuŚ§ky, ale tak® samotn® vĨrobce. Jednor§zov® n§klady na 
nov® oznaļen² se podle dŢvodov® zpr§vy z§kona, kterĨ novinku upravuje, pohybuj² mez² 200 aģ 300 miliony 
korun. K tomu je nav²c nutno pŚiļ²st kaģdoroļn² navĨġen² o dalġ²ch 50 milionŢ. 
 
VŊtġina veŚejnosti se shoduje, ģe fotografie pŢsob² opravdu odpudivŊ a jistŊ pŚimŊj² pŚinejmenġ²m k zamyġlen², 
zda s kouŚen²m neskonļit anebo vŢbec nezaļ²nat. St§t nicm®nŊ nechce prozradit, co pŚesnŊ m§ bĨt vĨsledkem 
tŊchto snah. 
 
ĂOdhad sn²ģen² objemu prodeje a trģeb nelze uv®st. Jedn§ se o intern² informaci,ñ odpovŊdŊlo ministerstvo 
zemŊdŊlstv² na dotaz redakce. Jeho kroky maj² ovġem podporu ministerstva zdravotnictv². 
 
ĂUv§dŊn² kombinovanĨch zdravotn²ch doporuļen² na tab§kovĨch vĨrobc²ch rozhodnŊ patŚ² mezi ¼ļinn§ opatŚen² 
pom§haj²c² sniģovat poļty kuŚ§kŢ. To dokl§daj² jak zahraniļn² zkuġenosti, tak odborn® zdroje. ZvŊtġen² plochy 
tŊchto varov§n², doplnŊn² obr§zkŢ a informac² o sluģb§ch pro odvyk§n² kouŚen² by mŊly m²t vŊtġ² dopad neģ 
st§vaj²c² textov§ varov§n²,ñ tvrd² Ladislav Ġticha, tiskovĨ mluvļ² ministerstva zdravotnictv². 
 
Na zahraniļn² studie se odvol§v§ rovnŊģ Eduard PiŔos, strategic planner agentury Ogilvy Prague, jeģ 
dlouhodobŊ pracuje pro British American Tobacco. ĂStudie americk®ho ministerstva zdravotnictv² a dalġ² studie 
ze zem² jako Singapur, Austr§lie, Thajsko ļi Velk§ Brit§nie pomŊrnŊ jasnŊ ukazuj², ģe odstraġuj²c² fotografie 
maj² vŊtġ² efekt neģ varovn® n§pisy. SamotnĨ efekt je vġak tak trochu teoretickĨ ï vŊtġina studi² mluv² o intenci 
kuŚ§kŢ pŚestat kouŚit a o vlivu na nekuŚ§ky, aby se drģeli od cigaret d§le,ñ vysvŊtluje PiŔos. 
 
Marn§ snaha 
 
Jednotliv® analĨzy v z§sadŊ nedokazuj², ģe by kampanŊ na poļty kuŚ§kŢ mŊly konkr®tnŊjġ² dopad. Tot®ģ plat² i 
tam, kde byla tab§kov§ reklama zak§z§na ¼plnŊ. Na Slovensku byla tato propagace v roce 2001 povolena jen v 
m²stech prodeje. Podle z§stupcŢ Imperial Tobacco Slovakia to zpŢsobilo pouze zvĨġen² spotŚebn²ch dan² a 
rostouc² poļet cigaret paġovanĨch ze zahraniļ². 
 
V It§lii a Portugalsku, kde zaļal z§kaz reklamy na cigarety platit v roce 1978, byl o deset let pozdŊji proveden 
vĨzkum, do jak® m²ry se podaŚilo veŚejnost ovlivnit. Uk§zalo se, ģe v obou zem²ch poļet kuŚ§kŢ narostl o v²ce 
neģ sedm procent! 
 
Jinou zem², kde se pokouġ² cigarety chtiv® Ăumravnitñ, je Rusko. A to prostŚednictv²m z§kazu kouŚen² na 
veŚejnĨch m²stech a regulac² propagace v tisku, televizi a v rozhlase. PŚesto se tam nikotinu poŚ§d drģ² zhruba 
dvŊ tŚetiny populace. Regul§toŚi jsou velice aktivn² rovnŊģ v Norsku, Finsku, Braz²lii, Chile, EgyptŊ, 
Kazachst§nu, Malajsii ļi v Thajsku. Konkr®tn² vĨsledky tŊchto omezen² jsou vġak veŚejnosti zpravidla utajeny. 
 
V prŢzkumech se ļasto ukazuje, ģe ļ§st kuŚ§kŢ, zejm®na tŊch m®nŊ z§vislĨch, m§ dojem, ģe se varov§n² tĨkaj² 
jen tŊch, kteŚ² kouŚ² opravdu hodnŊ. Dalġ²m faktem je, ģe pokud se obr§zky neobmŊŔuj², doch§z² k efektu 
Ăslepotyñ a ¼ļinnost kles§. Podle PiŔose mohou varovn® n§pisy na krabiļk§ch cigaret zapŢsobit pŚedevġ²m u 
kuŚ§kŢ v rodin§ch nebo u tŊhotnĨch ģen. 
 
Experti na kouŚen² jsou pŚesvŊdļeni, ģe nov® obr§zky a n§pisy zpŢsob² zvĨġenĨ prodej rŢznĨch obalŢ 
cigaretovĨch krabiļek, jak® pŚedstavuj² tŚeba kovov® ļi koģen® krabiļky, na nichģ mŢģe pak i vzniknout novĨ 
komunikaļn² prostor pro branding v podobŊ reklamn²ch pŚedmŊtŢ. 
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Odborn²ci proto sp²ġe volaj² po jinĨch Śeġen²ch, jako je z§kaz kouŚen² na veŚejnĨch m²stech, a to pŚedevġ²m v 
restauraļn²ch zaŚ²zen²ch. D²ky tomu bude na jedn® stranŊ zachov§na svoboda v podobŊ rozhodnut² spotŚebitele 
konzumovat nŊco, co prokazatelnŊ ġkod² jeho zdrav², na druhou stranu t²m nebude ohroģovat sv® okol². 
 
Protoģe nen² jasn®, jak moc dok§ģou nov® obaly od cigaret odradit, rozhodl se st§t bojovat i prostŚednictv²m 
dalġ²ch komunikaļn²ch kan§lŢ. Munic² proti kuŚ§kŢm maj² bĨt nov® webov® str§nky Koureni-zabiji.cz, jejichģ 
souļ§st² jsou nejen informace o odvyk§n² kouŚen², ale rovnŊģ tŚeba pŚehled region§ln²ch zdravotn²ch center 
slouģ²c²ch ke zvyġov§n² veŚejn® gramotnosti v oblasti dopadŢ tab§ku na lidsk® zdrav². 
 
Kdy to t²pnou? 
 
D§ se Ś²ci, ģe boj proti kouŚen² je starĨ jako cigarety samy. Tab§k je uģ tis²covky let drogou, kter® po cel® 
planetŊ holduj² stamiliony lid². Jedn²m z prvn²ch indi§nskĨch kmenŢ, kterĨ prokazatelnŊ kouŚil, byli ve StŚedn² 
Americe uģ Mayov®. Po z§niku t®to civilizace se tab§k postupnŊ dostal do Jiģn² i Severn² Ameriky a po roce 
1492, kdy tento svŊtad²l objevili Evropan®, se rozġ²Śil i do zbytku svŊta. 
 
Prvn² prŢmyslovŊ vyroben® cigarety zaļala nab²zet ve Francii jiģ v roce 1843 spoleļnost Manufacture des 
tabacs a prvn² znaļka nesla jm®no Sweet Threes. 
 
VĨrobci cigaret vŊd², ģe nem§ cenu tlaļit na pilu, protoģe nikotin si k z§kazn²kovi nakonec stejnŊ cestu najde. 
Philip Morris upozorŔuje, ģe marketing je pro nŊj na jedn® stranŊ dŢleģitĨm n§strojem podpory prodeje, na 
druh® ale respektuje fakt, ģe nen² nam²Śen smŊrem k dŊtem. 
 
ĂNaġe vĨrobky dŊtem neprod§v§me a nepouģ²v§me jak®koliv obr§zky nebo jinĨ obsah apeluj²c² na nezletil®,ñ 
duġuje se tab§kovĨ gigant. Proto tak® firma ned§v§ loga na propagaļn² pŚedmŊty, kter® by mohly bĨt urļeny 
nezletilĨm, v reklam§ch nepouģ²v§ kreslen® filmy, slavn® osobnosti obl²ben® mezi ml§deģ² a ani modelky mladġ² 
25 let. Dalġ² z§sadou je to, ģe neumisŠuje tiskovou inzerci na pŚedn² a zadn² strany publikac² a vlastn² reklamu 
nezapojuje do dŊje filmŢ ļi televizn²ch poŚadŢ. 
 
SvŊtov§ zdravotnick§ federace a prvn² mezin§rodn² svŊtov§ ¼mluva o veŚejn®m zdrav² FCTC jdou jeġtŊ d§le, 
kdyģ tvrd², ģe by se mŊla reklama na tab§kov® vĨrobky zak§zat ¼plnŊ, podle Philipa Morrise ale marketing 
slouģ² jako konkurenļn² n§stroj a dospŊlĨ spotŚebitel by mŊl m²t pr§vo vŊdŊt, jakĨ produkt je mu vlastnŊ 
nab²zen. 
 
Navzdory spornĨm dopadŢm protikuŚ§ckĨch opatŚen² ze svŊta i samotn® historii tab§kov®ho prŢmyslu jsou 
dom§c² z§konod§rci a dalġ² veŚejn® osobnosti pŚesvŊdļeni, ģe d²ky z§sahŢm na krabiļk§ch veŚejnosti 
pomohou. 
 
Jen pro ilustraci: do boje s propagac² tab§ku u n§s mŢģe mluvit nejen Rada pro rozhlasov® a televizn² vys²l§n² a 
ĐŚad pro ochranu osobn²ch ¼dajŢ pro nevyģ§danou reklamu ġ²Śenou elektronickĨmi prostŚedky, ale i 
ministerstvo zdravotnictv², St§tn² ¼stav pro kontrolu l®ļiv, Đstav pro st§tn² kontrolu veterin§rn²ch bioprepar§tŢ a 
l®ļiv a Śada dalġ²ch. Pokuta se mŢģe vyġplhat aģ do vĨġe deseti milionŢ korun v pŚ²padŊ, kdy je klamav§ 
reklama opakovanŊ zad§na, zpracov§na nebo ġ²Śena. 
 
VeŚejn§ popt§vka po tom, aby se s kouŚen²m Ăuģ koneļnŊ nŊco dŊlaloñ, je velk§. Podle spoleļn®ho vĨzkumu 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy a agentury Ipsos, kterĨ probŊhl v loŔsk®m roce, vyplĨv§, ģe si 78 
procent ĻechŢ pŚeje z§kaz kouŚen² v restaurac²ch. 
 
D§l od dŊt² 
 
Prvn² ļesk® pokusy o omezen² tab§kov® reklamy se datuj² do roku 1992, kdy byl pŚijat z§kon o ochranŊ 
spotŚebitele. Ten mimo jin® stanovil, ģe reklama tab§kovĨch vĨrobkŢ se zakazuje. Kontroverzn² paragraf byl po 
necelĨch dev²ti mŊs²c²ch zruġen, protoģe se uk§zalo, ģe s realitou v Ļesku nem§ vŢbec nic spoleļn®ho. 
 
Kodex reklamy z roku 1994 pak apeloval pŚedevġ²m na to, aby komunikace neoslovovala lidi mladġ² 25 let a aby 
se pŚi propagaci nezdŢrazŔovalo, ģe by tab§kovĨ vĨrobek pŚedstavoval n§pomocnĨ prostŚedek pro relaxaci 
nebo koncentraci a podporoval ļi rozġiŚoval sexu§ln², podnikatelsk® nebo sportovn² ¼spŊchy. 
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VŊtġ² prŢlom znamenal aģ z§kon o provozov§n² rozhlasov®ho a televizn²ho vys²l§n², jenģ nejdŚ²ve zak§zal 
reklamu na tab§kov® vĨrobky v televizi a pozdŊji tak® v rozhlasu. SouļasnŊ s t²m zamezil kampan²m, jeģ mŊly 
smŊŚovat na dŊti a ml§deģ, coģ mimo jin® znamenalo, ģe pŚi propagaci uģ nen² povoleno zn§zorŔovat osoby 
mladġ² 18 let. Z§kon o provozov§n² rozhlasov®ho a televizn²ho vys²l§n² stanovil, ģe se reklama nesm² ġ²Śit v 
tiskovĨch m®di²ch pro nezletil® a nesm² bĨt umisŠov§na na velkoploġn® reklamŊ vŊtġ² neģ 10 m2 u ġkol, 
dŊtskĨch hŚiġŠ a dalġ²ch podobnĨch m²stech, a to aģ do vzd§lenosti 300 metrŢ. 
 
Zdravotn² varov§n² se z§konem zvŊtġilo z 10 na 20 procent plochy kaģd® cigaretov® krabiļky a muselo bĨt od t® 
doby komunikov§no pouze dnes jiģ dostateļnŊ zn§mou formulac² ĂMinisterstvo zdravotnictv² varuje: kouŚen² 
zpŢsobuje rakovinuñ. Z§kon o potravin§ch a tab§kovĨch vĨrobc²ch doplnil sdŊlen² souslov²m ĂKouŚen² v§ģnŊ 
poġkozuje zdrav²ñ. 
 
Od roku 2006 nav²c doġlo k rozhodnut², jehoģ prostŚednictv²m si uģ nemohl v jak®koliv reklamŊ nikdo zap§lit. Za 
propagaci cigaret se od t® doby uģ nepovaģovalo pouze obchodn² sdŊlen², ale tŚeba tak® distribuce tab§kovĨch 
vĨrobkŢ zdarma ļi kampaŔ, kter§ se sice o tab§kov®m vĨrobku nezmiŔuje pŚ²mo, ale vyuģ²v§ jeho ochrann® 
zn§mky, embl®mu nebo jin®ho charakteristick®ho rysu. 
 
KouŚen² rozdŊluje spoleļnost na dva nesmiŚiteln® t§bory jiģ nŊkolik stolet² a uģ²v§n² tab§ku se nikde na svŊtŊ 
vymĨtit nepodaŚilo. Lze pochybovat, ģe se tak stane prostŚednictv²m odstraġuj²c²ch obr§zkŢ a sdŊlen² 
um²stŊnĨch na krabiļk§ch cigaret. JedinĨm vĨsledkem tak mŢģe bĨt jen to, ģe se zvĨġ² obrat producentŢ, kteŚ² 
na trh dod§vaj² Ăn§hradn²ñ obaly, do nichģ se tyto krabiļky mohou vloģit. Boj s vŊtrnĨmi mlĨny zkr§tka jeġtŊ 
nikdo nikdy nevyhr§l. 
 
 
URL| http://www.e15.cz/clanek/1323434/psychologicka-valka-proti-koureni-odstartovala 
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U pŚ²leģitosti nedoģitĨch 80. narozenin V§clava Havla si dovol²m tuto osobn² vzpom²nku, ze kter® plyne jedno 
dŢleģit® pouļen² pro ļeskou zahraniļn² politiku. 
 
 Koncem 90. let minul®ho stolet² jsem mŊl tu ļest bĨt mezi hrstkou studentŢ Institutu mezin§rodn²ch 
studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd UK, pro kter® V§clav Havel odpŚedn§ġel s®rii pŚedn§ġek ļi sp²ġe debatn²ch 
semin§ŚŢ na rŢzn§ zahraniļnŊ-politick§ t®mata. MnŊ osobnŊ v hlavŊ nejv²c utkvŊla jeho tehdejġ² analĨza ļesko-
rakouskĨch vztahŢ. 
 
 PŚed rokem 1989 byly obŊ zmiŔovan® zemŊ na opaļn® stranŊ ģelezn® opony. Ta po p§du Berl²nsk® zdi 
a po sametov® revoluci pŚestala existovat a Ļeskoslovensko zavedlo pomŊrnŊ standardn² parlamentn² 
demokracii. Aļkoliv radost mnoha RakuġanŢ z konce studen® v§lky ponŊkud kalily excesy nŊkterĨch 
porevoluļn²ch ļeskĨch turistŢ, vz§jemn® vztahy Prahy i V²dnŊ se rychle zlepġily. 
 
 Jak vġak V§clav Havel uv§dŊl, ļesk§ diplomacie bohuģel podlehla iluzi, ģe t²mto si v z§sadŊ mŢģe 
ļesko-rakousk® vztahy zaŚadit do kolonky ñvyŚeġenoñ, pŚestat na nŊ vynakl§dat pŚ²liġ mnoho energie a vŊnovat 
se jinĨm t®matŢm. AŠ jiģ to bylo nezkuġenost², ļi zda nŊjakou roli sehr§la atmosf®ra Fukuyamovy teze o ñKonci 
historieñ, pŚedkl§daj²c² vizi demokratickĨch zem² automaticky ģij²c²ch v m²ru a souladu ļi jin® dŢvody, jednalo se 
zjevnŊ o chybu. A ta se projevila v rychl®m zhorġov§n² vz§jemnĨch vztahŢ v pŚ²padŊ jadern® elektr§rny 
Temel²n, coģ ļesk§ strana velmi podcenila. V Rakousku se masovŊ podepisovaly protestn² petice, aktivist® 
blokovali hraniļn² pŚechody a V²deŔ komplikovala vstup ĻR do Evropsk® unie. 
 
 PŚitom by podle V§clava Havla nejsp²ġ staļilo zvolit stejnou cestu jako MaŅarsko. BudapeġŠ totiģ zvala 
rakousk® pŚedstavitele a odborn²ky do sv® elektr§rny v Paksu, vġe jim podrobnŊ ukazovala a vysvŊtlovala. Paks 
se podle Havla proto - alespoŔ v t® dobŊ - nestal diplomatickou rozbuġkou jako Temel²n. 
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 Pouļen² je nasnadŊ: nejen v zahraniļn² politice nelze nic br§t za navģdy vyŚeġen®. O vztahy s dalġ²mi 
zemŊmi je nutn® neust§le peļovat a dŢleģitou sloģkou naġich kaģdodenn²ch diplomatickĨch aktivit mus² bĨt tzv. 
opatŚen² k vytv§Śen² dŢvŊry (angl. confidence building measures). V§clav Havel velmi dobŚe ch§pal, ģe tento 
diplomatickĨ n§stroj je potŚeba co nejv²ce pouģ²vat. A plat² to nejen pro Rakousko, ale i pro dalġ² zemŊ. TŚeba 
pro Spojen® st§ty. Proto na ļlovŊka pad§ smutek, kdyģ si porovn§ neoceniteln® zahraniļnŊ-politick® sluģby, 
kter® V§clav Havel naġ² zemi pŚinesl, s pŢsoben²m naġ² souļasn® hlavy st§tu, pro kterou z pochopitelnĨch 
dŢvodŢ zŢst§vaj² napŚ²klad dveŚe B²l®ho domu nad§le zavŚen®. 
 
 JAKUB LEPĠ, VĠ PEDAGOG, MĉSTOSTAROSTA PRAHY 11 A KANDIDĆT DO SENĆTU 
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/article.aspx?rubrika=1410&clanek=457020 
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Vļera jsem v autŊ poslouchal r§dio. PŊknŊ tam shrnuli teroristick® ¼toky, kter® se sebŊhly bŊhem pouhĨch dvou 
tĨdnŢ v EvropŊ. A v z§pŊt², mezi n§dechem a vĨdechem, uvedli dalġ² zpr§vu. Ģe si ļesk§ republika doveze 
prvn²ch 80 SyŚanŢ. Jakoby se nechumelilo. 
 
 Vypadalo to nŊjak takhle: 
 
 Ze svŊta: 
 
 &bull; Đtok n§kladn²m autem v Nice. VĨsledek: 84 obŊt² + stovky ranŊnĨch 
 
 &bull; Na jihu Francie pobodal Maroļan ļtyŚi ģeny kvŢli obleļen². 
 
 &bull; V Bavorsku ve vlaku Ś§dil P§kist§nec. sekerou. 4 tŊģce ranŊn², 1 lehce. 
 
 &bull; StŚelec Ś§dil v Mnichovsk®m obchodn²m domŊ. Zabil 9 lid², 16 zranil. 
 
 &bull; V nŊmeck®m Ansbachu v nedŊli odp§lil ne¼spŊġnĨ syrskĨ ģadatel o azyl. Zranil 12 lid² 
 
 &bull; V jihonŊmeck®m Reutlingenu zabil SyŚan tŊhotnou ģenu maļetou a pŊt dalġ²ch lid² zranil. 
 
 &bull; Ve Normandii drģeli ozbrojen² Arabov® v kostele rukojm², aby nakonec podŚ²zli knŊze. 
 
 Z domova: 
 
 &bull; Ministerstvo vnitra pŚipravuje um²stŊn² prvn²ch osmdes§ti SyŚanŢ v Ļesk® republice. 
 
 Jak je to moģn®, Ś²kal jsem si... Co se jeġtŊ mus² st§t, aby ti lid® pŚestali Śezat vŊtev, na kter® sed²me 
vġichni? EvidentnŊ jsem se spletl se svĨm pŚedpokladem, ģe tyto ud§losti povedou k pŚehodnocen² t®to politiky. 
Opak je pravdou. Politici a ti nejhorlivŊjġ² slouhov® z Śad novin§ŚŢ se jiģ zaļali pŚedh§nŊt v pŚesvŊdļov§n² lid², 
ģe na tuto novou realitu si budeme muset zvyknout. A pokud zde tyto dennodenn² pot²ģe z§padn²ch mŊst dosud 
nem§me, tak si ty lidi stejnŊ dovezeme abychom je mŊli a potom si budeme muset na novou realitu zvyknout. ... 
Proļ pro Boha? 
 
 VysvŊtlen² pŚiġlo vz§pŊt². V interview ļesk®ho rozhlasu vystoupil politolog z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK 
a Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ OndŚej Ditrych. Ten na konstatov§n² moder§tora ģe roste poļet teroristickĨch 
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¼tokŢ v EvropŊ odpovŊdŊl, ģe vŊci mus²me vidŊt v celosvŊtov®m kontextu. A v nŊm prĨ naopak poļty 
teroristickĨch ¼tokŢ klesaj². NapŚ²klad prĨ v Ir§ku, P§kist§nu a Nigerii. 
 
 Myslel jsem, ģe se vzteky zakousnu do volantu. Tak takhle tihle zast§nci teze: ñnen² tŚeba nic mŊnitñ, 
uvaģuj². Pro nŊ jsou to ļ²sla a statistiky. Ale co je platn® zmrzaļen® obŊti z Nice, nebo rodiļi zabit®ho d²tŊte 
tamt®ģ to, ģe v P§kist§nu tento rok ubylo teroristickĨch ¼tokŢ? Vġak v P§kist§nu ¼toļ² P§kist§nci. V Nig®rii 
Nigerijci a v Ir§ku Ir§ļan®. Je to jejich vŊc, jejich odvŊkĨ boj, jejich mentalita. Zde v EvropŊ ale nyn² lid® um²raj² 
rukou cizince, rukou dobyvatele. A co je hlavn² - vŢbec to nebylo nutn®. Ti lid® tu nebyli a nebyli by tu st§le, 
pokud by se k moci nedostala klika ġ²lenĨch hipp²kŢ sn²c²ch o velk® EvropŊ s obļany neurļit®ho pŢvodu, kteŚ² 
nec²t² pŚ²sluġnost k ģ§dn®mu n§rodu a kteŚ² jsou pouhĨmi spotŚebiteli. 
 
 A Ditrych pokraļoval... Konstatoval, ģe integrace menġin do EvropskĨch spoleļnost² bude dlouh§, velmi 
dlouh§, bude trvat dek§dy a bude velmi obt²ģn§ a bŊhem n² bude doch§zet k dalġ²m obŊtem, na kter® si 
budeme muset zvyknout. SouļastnŊ ale uklidŔoval, ģe u n§s zat²m ģ§dn® takov® rizikov® menġiny nem§me a 
proto jsme povinni si je dov®zt. 
 
 Ch§pete logiku tŊchto lid²? Oni uģ vŊd², ģe integrace tam, kde tito lid® jsou, bude velmi tŊģk§ a 
bolestiv§. A souļasnŊ chtŊj² ten probl®m vytvoŚit tam, kde dosud nen² ... a pak ho dek§dy bolestivŊ a za 
vynaloģen² obrovskĨch n§kladŢ a obŊt² Śeġit! Je to moģn®? Je to jakoby sousedovi hoŚel dŢm a j§ bych vidŊl, jak 
se ho ne¼spŊġnŊ pokouġ² hasit, protoģe v nŊm skladuje benz²n ... a j§ bych si ¼levnŊ oddechl, ģe v m®m domŊ 
benz²n nen², ... a vz§pŊt² bych si benzin v domŊ zaļal uskladŔovat tak®, s t²m ģe se pouļ²m a aģ to chytne, 
budu hasit efektivnŊji, neģ to dŊl§ mŢj soused. 
 
 Ne, to uģ nejsou jen paka, to jsou zloļinci. VidŊl jsem fotku, kde z§padonŊmeļt² pionĨŚi v²taj² 
m§v§tkama a zp²vaj² p²snŊ novŊ dorazivġ²m imigrantŢm, mezi kterĨmi byl identifikov§n i ¼toļn²k maļetou z 
minul®ho tĨdne. Lid® spr§vnŊ konstatovali, ģe krev t²mto muģem prolit§, je na rukou Merkelov®. 
 
 A pŚesnŊ tak je na vŊc potŚeba nahl²ģet. Proto jsme se j§ a p§r pŚ§tel rozhodli, ģe zjist²me jm®na vġech 
tŊch 80 imigrantŢ, kteŚ² maj² dorazit a pokud se budeme pohybovat v podobnĨch ļ²slech, tak i jm®na pŚ²padnĨch 
dalġ²ch, kteŚ² doraz² po nich. A jakmile kdokoli z nich sp§ch§ nŊjakĨ zloļin, budeme Sobotku (pŚ²padnŊ dalġ² 
participanty tohoto obchodu s lidmi) ģalovat. VŊŚ²m, ģe v takov®m pŚ²padŊ by se obŊti, nebo jejich pozŢstal² 
pŚidali. 
 
 Nemysl²m si, ģe by takovĨ poļin byl nutnŊ bez ġance. Minim§lnŊ by se rozhoŚela debata o trestnŊpr§vn² 
zodpovŊdnosti tŊch, kteŚ² v dobŊ, kdy mohou sledovat v pŚ²m®m pŚenosu teror v z§padn² EvropŊ, dov§ģ² sem 
lidi z pŚesnŊ stejn®ho kulturn²ho prostŚed² a obļany zemŊ kterou maj² spravovat, tak vŊdomŊ vystavuj² riziku. 
 
 Vyġlo na euportal.parlamentnilisty.cz, publikov§no se souhlasem vydavatele. 
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Vļera jsem v autŊ poslouchal r§dio. PŊknŊ tam shrnuli teroristick® ¼toky, kter® se sebŊhly bŊhem pouhĨch dvou 
tĨdnŢ v EvropŊ. A v z§pŊt², mezi n§dechem a vĨdechem, uvedli dalġ² zpr§vu. 
Ģe si ļesk§ republika doveze prvn²ch 80 SyŚanŢ. Jakoby se nechumelilo. 
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 Vypadalo to nŊjak takhle: 
 
 Ze svŊta: 
 
 Å Đtok n§kladn²m autem v Nice. VĨsledek: 84 obŊt² + stovky ranŊnĨch 
 
 Å Na jihu Francie pobodal Maroļan ļtyŚi ģeny kvŢli obleļen². 
 
 Å V Bavorsku ve vlaku Ś§dil P§kist§nec. sekerou. 4 tŊģce ranŊn², 1 lehce. 
 
 Å StŚelec Ś§dil v Mnichovsk®m obchodn²m domŊ. Zabil 9 lid², 16 zranil. 
 
 Å V nŊmeck®m Ansbachu v nedŊli odp§lil ne¼spŊġnĨ syrskĨ ģadatel o azyl. Zranil 12 lid² 
 
 Å V jihonŊmeck®m Reutlingenu zabil SyŚan tŊhotnou ģenu maļetou a pŊt dalġ²ch lid² zranil. 
 
 Å Ve Normandii drģeli ozbrojen² Arabov® v kostele rukojm², aby nakonec podŚ²zli knŊze. 
 
 Z domova: 
 
 Å Ministerstvo vnitra pŚipravuje um²stŊn² prvn²ch osmdes§ti SyŚanŢ v Ļesk® republice. 
 
 -------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 
 Jak je to moģn®, Ś²kal jsem si... Co se jeġtŊ mus² st§t, aby ti lid® pŚestali Śezat vŊtev, na kter® sed²me 
vġichni? EvidentnŊ jsem se spletl se svĨm pŚedpokladem, ģe tyto ud§losti povedou k pŚehodnocen² t®to politiky. 
Opak je pravdou. Politici a ti nejhorlivŊjġ² slouhov® z Śad novin§ŚŢ se jiģ zaļali pŚedh§nŊt v pŚesvŊdļov§n² lid², 
ģe na tuto novou realitu si budeme muset zvyknout. A pokud zde tyto dennodenn² pot²ģe z§padn²ch mŊst dosud 
nem§me, tak si ty lidi stejnŊ dovezeme abychom je mŊli a potom si budeme muset na novou realitu zvyknout. ... 
Proļ pro Boha? 
 
 VysvŊtlen² pŚiġlo vz§pŊt². V interview ļesk®ho rozhlasu vystoupil politolog z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK 
a Đstavu mezin§rodn²ch vztahŢ OndŚej Ditrych. Ten na konstatov§n² moder§tora ģe roste poļet teroristickĨch 
¼tokŢ v EvropŊ odpovŊdŊl, ģe vŊci mus²me vidŊt v celosvŊtov®m kontextu. A v nŊm prĨ naopak poļty 
teroristickĨch ¼tokŢ klesaj². NapŚ²klad prĨ v Ir§ku, P§kist§nu a Nigerii. 
 
 Myslel jsem, ģe se vzteky zakousnu do volantu. Tak takhle tihle zast§nci teze: Ănen² tŚeba nic mŊnitñ, 
uvaģuj². Pro nŊ jsou to ļ²sla a statistiky. Ale co je platn® zmrzaļen® obŊti z Nice, nebo rodiļi zabit®ho d²tŊte 
tamt®ģ to, ģe v P§kist§nu tento rok ubylo teroristickĨch ¼tokŢ? Vġak v P§kist§nu ¼toļ² P§kist§nci. V Nig®rii 
Nigerijci a v Ir§ku Ir§ļan®. Je to jejich vŊc, jejich odvŊkĨ boj, jejich mentalita. Zde v EvropŊ ale nyn² lid® um²raj² 
rukou cizince, rukou dobyvatele. A co je hlavn² ï vŢbec to nebylo nutn®. Ti lid® tu nebyli a nebyli by tu st§le, 
pokud by se k moci nedostala klika ġ²lenĨch hipp²kŢ sn²c²ch o velk® EvropŊ s obļany neurļit®ho pŢvodu, kteŚ² 
nec²t² pŚ²sluġnost k ģ§dn®mu n§rodu a kteŚ² jsou pouhĨmi spotŚebiteli. 
 
 A Ditrych pokraļoval... Konstatoval, ģe integrace menġin do EvropskĨch spoleļnost² bude dlouh§, velmi 
dlouh§, bude trvat dek§dy a bude velmi obt²ģn§ a bŊhem n² bude doch§zet k dalġ²m obŊtem, na kter® si 
budeme muset zvyknout. SouļastnŊ ale uklidŔoval, ģe u n§s zat²m ģ§dn® takov® rizikov® menġiny nem§me a 
proto jsme povinni si je dov®zt. 
 
 Ch§pete logiku tŊchto lid²? Oni uģ vŊd², ģe integrace tam, kde tito lid® jsou, bude velmi tŊģk§ a 
bolestiv§. A souļasnŊ chtŊj² ten probl®m vytvoŚit tam, kde dosud nen² ... a pak ho dek§dy bolestivŊ a za 
vynaloģen² obrovskĨch n§kladŢ a obŊt² Śeġit! Je to moģn®? Je to jakoby sousedovi hoŚel dŢm a j§ bych vidŊl, jak 
se ho ne¼spŊġnŊ pokouġ² hasit, protoģe v nŊm skladuje benz²n ... a j§ bych si ¼levnŊ oddechl, ģe v m®m domŊ 
benz²n nen², ... a vz§pŊt² bych si benzin v domŊ zaļal uskladŔovat tak®, s t²m ģe se pouļ²m a aģ to chytne, 
budu hasit efektivnŊji, neģ to dŊl§ mŢj soused. 
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 Ne, to uģ nejsou jen paka, to jsou zloļinci. VidŊl jsem fotku, kde z§padonŊmeļt² pionĨŚi v²taj² 
m§v§tkama a zp²vaj² p²snŊ novŊ dorazivġ²m imigrantŢm, mezi kterĨmi byl identifikov§n i ¼toļn²k maļetou z 
minul®ho tĨdne. Lid® spr§vnŊ konstatovali, ģe krev t²mto muģem prolit§, je na rukou Merkelov®. 
 
 A pŚesnŊ tak je na vŊc potŚeba nahl²ģet. Proto jsme se j§ a p§r pŚ§tel rozhodli, ģe zjist²me jm®na vġech 
tŊch 80 imigrantŢ, kteŚ² maj² dorazit a pokud se budeme pohybovat v podobnĨch ļ²slech, tak i jm®na pŚ²padnĨch 
dalġ²ch, kteŚ² doraz² po nich. A jakmile kdokoli z nich sp§ch§ nŊjakĨ zloļin, budeme Sobotku (pŚ²padnŊ dalġ² 
participanty tohoto obchodu s lidmi) ģalovat. VŊŚ²m, ģe v takov®m pŚ²padŊ by se obŊti, nebo jejich pozŢstal² 
pŚidali. 
 
 Nemysl²m si, ģe by takovĨ poļin byl nutnŊ bez ġance. Minim§lnŊ by se rozhoŚela debata o trestnŊpr§vn² 
zodpovŊdnosti tŊch, kteŚ² v dobŊ, kdy mohou sledovat v pŚ²m®m pŚenosu teror v z§padn² EvropŊ, dov§ģ² sem 
lidi z pŚesnŊ stejn®ho kulturn²ho prostŚed² a obļany zemŊ kterou maj² spravovat, tak vŊdomŊ vystavuj² riziku. 
 
 -------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 
   
 
   
 
   
 
 K t®matu: 
 
 Desatero pro sluġn® lidi dobr® vŢle, proļ nepom§hat uprchl²kŢm a migrantŢm. Oni si naġi pomoc, soucit 
a milosrdenstv² nezaslouģ² 
 
 AfrickĨ pŚistŊhovalec mnohon§sobnŊ zn§silnil 15 b²lĨch ģen. PrĨ t²m bojoval proti rasismu. OtŚesn® 
video. Pod²vejte se 
 
 Pouliļn² v§lka ļernĨch pŚistŊhovalcŢ s polici² v It§lii. Dalġ² drsn® z§bŊry, kter® v§m Ļesk§ televize asi 
neuk§ģe 
 
 Jih It§lie. Ļernoġi rabuj² a p§l². Z§bŊry, kter® v Ļesk® televizi asi neuvid²te. Za chv²li bude to sam® u n§s 
 
   
 
 ĻtŊte tak®: 
 
 Dvan§ctiļlennĨ muslimskĨ gang sedm hodin non-stop zn§silŔoval matku dvou dŊt². Muslimġt² div§ci v 
soudn² s²ni tleskali a volali "dŊvka" a "patŚ² j² to". Zn§silnit nezahalenou b²lou ģenu nen² hŚ²chem proti isl§mu 
 
 Isl§m v praxi: Ģena zn§silnŊn§ a rozŚezan§ na kousky. OdpornĨ pohled jen pro siln® povahy. 
Necenzurov§no 
 
 VŊtġinu zn§silnŊn² v Oslu p§chaj² imigranti 
 
 83 z celkem 86 zn§silnŊn² v Oslo maj² na svŊdom² muģi "nez§padn²ho pŢvodu" 
 
 Isl§m v praxi: Ģena zn§silnŊn§ a rozŚezan§ na kousky. OdpornĨ pohled jen pro siln® povahy. 
Necenzurov§no 
 
 
URL| http://euportal.parlamentnilisty.cz/Articles/16098-ucinme-sobotku-zodpovednym-za-jakekoli-budouci-ciny-
prijatych-imigrantu.aspx 
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MšJ TĆTA FELIX HOLZMANN 
6.10.2016    Magaz²n Mlad® fronty DNES    str. 24    Rozhovor 

    IVANA KARĆSKOVĆ         

IRENA PETTRICHOVĆ  
 
Jej² otec rozesm§val div§ky nŊkolika generac², stal se mil§ļkem n§roda. V ml§d² vġak musel Felix Holzmann 
pŚetrpŊt tŊģk® roky. Letos je to 95 let, kdy se narodil. Na velk®ho komika vzpom²n§ jeho jedin§ dcera Irena 
Pettrichov§, sympatick§ pan² uļitelka ve vĨsluģbŊ, kterou ani celoģivotn² pr§ce ve ġkolstv² neobrala o energii.  
 
* Kterou otcovu sc®nku m§te nejradŊji?  
 
 Skler·zu, protoģe to byl celĨ on, ani nemusel hr§t. T§ta byl opravdu roztrģitĨ, hlavnŊ ke st§ru. A pak 
m§m r§da Hrobn²ka, kde mu nahr§val konferenci®r a kouzeln²k Frantiġek Bud²n. O tom, jak chlap²k pŚijde na 
hŚbitov, ģe chce pochovat tchyni. A t§ta na to, moment, vģdyŠ ona uģ tady d§vno leģ².  
 
* Tu si zrovna nevybavuji. V televizi asi nejv²c opakuj² sc®nku Vļera, dnes a z²tra, kde mu dŊlala partnerku Iva 
Janģurov§.  
 
 Nev²m proļ, t§ta mŊl mysl²m lepġ² kousky, i kdyģ Iva Janģurov§ je ¼ģasn§.  
 
* Je pravda, ģe svoje komick§ ļ²sla zrovna nechrlil?  
 
 Je. Ani nev²te, jak jsem ho pŚemlouvala, aŠ p²ġe v²c. Ale on byl takovĨ kliŅas a pohod§Ś. ř²kal, ģe si 
chce uģ²vat ģivota, a ne dŚ²t jako bl§zen. Takģe napsal jednu sc®nku, s tou vystupoval na estr§d§ch a pak s n² 
vyġel v televizi. T²m p§dem ji uģ na z§jezdech pŚedv§dŊt nemohl a napsal novou. Bral to tak, ģe pen²ze jsou 
potŚeba, ale jen natolik, aby se ļlovŊk c²til svobodnĨ.  
 
* Jak takov§ sc®nka vznikala?  
 
 Jeho vĨstupy se nerodily lehce. NejdŚ²v t§ta chodil jako bez duġe a pŚemĨġlel nad t®matem. Sb²ral rŢzn® 
n§pady, vystŚihoval si vtipy ze starĨch DikobrazŢ nebo nŊmeckĨch novin, jelikoģ perfektnŊ mluvil nŊmecky. Kdyģ 
nŊco psal, zkouġel to pŚede mnou a testoval, jak se bav²m. Taky jsme spolu prob²rali jm®na postav. To za mnou 
tŚeba pŚiġel a pov²d§: ĂHele, co Ś²k§ġ, ģe by to byl pan Vopiļka?ñ J§ na to: ĂTati, to je moc.ñ ĂFajn, tak tŚeba pan 
Vyļichlo?ñ Sc®nku se vġ² preciznost² vystavŊl a pak peļlivŊ cizeloval. Byl puntiļk§Ś.  
 
* V kter® dobŊ jste na sebe byli takhle napojeni?  
 
 Bydleli jsme spolu v Mr§zovŊ ulici vlastnŊ aģ do jeho smrti. Adresu pouģil ve sc®nce Akv§rium, tak ji 
klidnŊ Ś²k§m. J§ pak odeġla na p§r let do Đst² nad Labem na pedagogickou fakultu, ale potom jsem se domŢ 
zase vr§tila.  
 
RODINN£ TRAG£DIE  
 
* Pr§vŊ v t® dobŊ tragicky zemŚela vaġe maminka, jestli o tom mŢģeme mluvit.  
 
 Ale ano, to uģ se v². Maminka byla ġvadlena a v tom obdob² zŢst§vala doma dost sama. J§ studovala na 
vysok® v Đst², t§ta jezdil po z§jezdech. Maminka mŊla deprese, hodnŊ dramaticky proģ²vala pŚechod. Dnes by 
se to hravŊ vyŚeġilo antidepresivy nebo hormony, ale tehdy nebyly poŚ§dn® l®ky ani dost informac². V roce 1970 
si pustila plyn. My se snaģili ji hl²dat, stŚ²dali jsme se u n² s t§tou i nevlastn² sestrou Evou, jenģe pŚiġel den, kdy 
nikdo z n§s nemohl. T§tu to sebralo. N§s vġechny.  
 
* Jak se po matļinŊ smrti zmŊnil ģivot rodiny?  
 
 HodnŊ. MnŊ bylo dvacet, nemŊla jsem dostudov§no a musela jsem pŚitom pŚevz²t dom§cnost.  
 
* Proļ ne starġ² sestra?  
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 Eva sice jeġtŊ bydlela s n§mi, ale uģ pracovala. Byla trochu zvl§ġtn², velmi uzavŚen§. Trochu na mŊ 
ģ§rlila, protoģe jsem se l²p uļila. NemŊly jsme k sobŊ bl²zko. Uģ neģije. Zato s t§tou jsme se po maminļinŊ smrti 
jeġtŊ v²c sbl²ģili.  
 
* Vaġi rodiļe se poznali pŚed v§lkou, ale zaļali spolu ģ²t aģ po n². To je trochu sloģitŊjġ² pŚ²bŊh, ģe?  
 
 Oba ģili v LitomŊŚic²ch, maminka se kamar§dila s t§tovou sestrou. Zamilovali se, zaļali spolu chodit, 
jenģe pak vypukla v§lka a t§ta musel narukovat. Maminka se mezit²m provdala a narodila se Eva. Kdyģ bylo 
sestŚe pŢl roku, zastŚelili jej²ho otce v Praģsk®m povst§n² a maminka ovdovŊla. Jakmile se t§ta objevil po v§lce v 
LitomŊŚic²ch, dali se znovu dohromady. A v roce 1949 jsem pŚiġla na svŊt j§. Kdyģ jsme u t® historie, vlastnŊ aģ 
po otcovŊ smrti se uk§zalo, ģe za v§lky slouģil u wehrmachtu. Se svĨm ģivotopiscem OndŚejem SuchĨm si 
dokonce domluvil, aby tuto anab§zi vynechal.  
 
* VŊdŊla jste o tom?  
 
 řekl mi jen m§lo, nechtŊl o tom mluvit. Bylo to pro nŊj trauma. DŊda mŊl nŊmeckou n§rodnost, babiļka 
ļeskou a na t§tu se jako na poloviļn²ho sudetsk®ho NŊmce po zabr§n² pohraniļ² vztahovala brann§ povinnost. 
NemŊl na vĨbŊr, musel narukovat.  
 
* SkuteļnŊ slouģil u n§moŚn²ho dŊlostŚelectva v D§nsku a ve Ġv®dsku?  
 
 Co v²m, tak byl nejprve na nŊjak®m vĨcviku v PaŚ²ģi, pak ho zaŚadili k n§moŚn²mu dŊlostŚelectvu a 
pŢsobil v polsk®m GdaŔsku. MŊl tam hl²dkovat, ochraŔovat pobŚeģ² pŚed nepŚ§telskĨmi lodŊmi. Nebyl v bojov®m 
¼tvaru, v ģivotŊ na nikoho nevystŚelil. Na konci v§lky ho zajali Rusov® a rok str§vil na SibiŚi v zajateck®m l§gru.  
 
* O Rusku v§m vypr§vŊl v²c?  
 
 Byl to pro nŊj straġnŊ krutĨ rok. Zaģil ļtyŚicetistupŔov® mrazy, zajatci spali na pryļn§ch. V pŊt r§no je 
vyhnali s krump§ļi a lopatami, ġli deset kilometrŢ na m²sto, kde pracovali, veļer zp§tky. VŢbec nevŊdŊli, ģe 
v§lka skonļila. Aģ v roce 1946 je z l§gru najednou vyhodili a starejte se. NemŊli obleļen², doklady. T§ta se 
musel ze SibiŚe nŊjak dostat domŢ. Ġlo to vġelijak, n§kladn²mi vlaky, pŊġky...  
 
* Rodiļe ho uģ nejsp²ġ oplakali?  
 
 VŢbec netuġili, ģe ģije. Muselo to bĨt neuvŊŚiteln® shled§n², kdyģ se znenad§n² objevil ve dveŚ²ch. T§ta 
Ś²kal: J§ bych mohl ps§t knihy a jednou to udŊl§m. Ale uģ to nestihl. Nediv²m se, ģe chtŊl tuto ģivotn² etapu z 
hlavy i ģivotopisu vymazat. MŊl strach, ģe by z nŊj udŊlali nacistu a zak§zali mu vystupovat. Byla to divn§ doba. 
Vzpom²n§m, ģe kdyģ v sedmdes§tĨch letech vystupoval v NDR, dostal nab²dku na vystoupen² ze z§padn²ho 
NŊmecka. Musel si sehnat i posudky z uliļn²ho vĨboru KSĻ, vġechno si sloģitŊ vybŊhal a nakonec nikam nejel. 
Kamar§dovi vypr§vŊl ve vlaku nŊjakĨ politickĨ vtip a nŊkdo ho udal.  
 
* Zaj²mal se o politiku?  
 
 Jeho humor byl apolitickĨ, ale komunismus nesn§ġel. Kdyģ doma s m§mou poslouchali Svobodnou 
Evropu, nesmŊli jsme ani p²pnout. A kdyģ se s kamar§dy na nŊjak® oslavŊ trochu picli, s oblibou tipovali, kdy 
komunismus padne. Za pŢl roku to praskne, licitoval t§ta ï ovġem v normalizaļn²ch sedmdes§tĨch letech. Asi to 
bylo d§no i jeho pŢvodem. DŊda mŊl v LitomŊŚic²ch velkoobchod s potravinami a u n§draģ² jeġtŊ velkosklad. 
NŊmci pak dŊdovi obchod zaplombovali, naļeģ pŚiġli Rusov® a vyplenili ho. Komunist® mu pak zabrali ¼plnŊ 
vġechno.  
 
S B RBEL DO SVŉTA  
 
* Odlehļeme t®ma. Pokud v²m, otec mezi pŚedky ģ§dn®ho kumġtĨŚe nemŊl. Nebo ano?  
 
 Ne, dokonce ani mezi potomky se nikdo takovĨ nenaġel. DŊda si sliboval, ģe t§ta pŚevezme jeho podnik, 
a tak ho dal na nŊmeckou obchodn² ġkolu. Jenģe t§tu to t§hlo k divadlu a k cirkusu. Miloval klauny.  
 
* Jak si k divadlu naġel cestu?  
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 Byl naprostĨ samouk, herectv² nikdy nestudoval. V LitomŊŚic²ch ale existoval vynikaj²c² ochotnickĨ 
soubor a t§ta s n²m nacviļil nŊkolik her. VelkĨ ¼spŊch mŊla tŚeba TŊģk§ Barbora od Voskovce a Wericha, hr§l 
taky v komedii Charleyova teta. Jednoho dne se rozhodl, ģe bude vystupovat s§m a s vlastn² tvorbou, a tak 
napsal prvn² sc®nku Akv§rium. Vystupoval v estr§dŊ, kde Frantiġek Bud²n coby kouzeln²k vytahoval z klobouku 
holubiļky. Kouzlen² ho ale asi moc dobŚe neģivilo, a tak se zeptal t§ty, jestli by nemohl vystupovat s n²m. Tak 
vznikla prvn² spoleļn§ sc®nka Banjo. Chytla se, takģe n§sledovaly dalġ². Mezi t§tovĨmi partnery se postupnŊ 
vystŚ²daly i hereck® a pŊveck® hvŊzdy jako Lubom²r LipskĨ, Karel Gott a Iva Janģurov§.  
 
* Vzpom²n§te, jak otec vymyslel svoje charakteristick® rekvizity, brĨle, slam§k, ġ§tek?  
 
 Jeho image vznikla vlastnŊ z nouze. Nikdy jsme nemŊli auto, takģe t§ta jezdil po ġtac²ch vŊtġinou 
autobusem. Musel tedy zvolit nŊco jednoduch®ho, aby nevl§ļel bŢhv²jak§ zavazadla. Nejprve to byly vĨrazn® 
brejle, kostkovan® sako, klobouk a motĨlek. PozdŊji pŚibyl pracovn² pl§ġŠ, pruhovan® triko a ġ§tek kolem krku.  
 
* NechybŊl v§m, kdyģ se po maminļinŊ smrti oģenil s nŊmeckou zpŊvaļkou Bªrbel Greifovou a hodnŊ ļasu 
tr§vil v tehdejġ² NDR?  
 
 Oni sem hodnŊ jezdili. Bªrbel byla sice o dvacet tŚi let mladġ², ale mŊli moc pŊkn® manģelstv². ĐģasnĨ 
vztah. T§tu do vĨchodn²ho NŊmecka pŚivedl zpŊv§k JiŚ² Popper, kterĨ tam hodnŊ vystupoval a potŚeboval 
estr§du oģivit nŊjakĨm komickĨm ļ²slem. Tam se t§ta sezn§mil s Bªrbel. NejdŚ²v vystupovali ve zn§m®m poŚadu 
Ein Kessel Buntes, pak Bªrbel dostala angaģm§ na zaoce§nsk® lodi a zaļali tam pŢsobit spolu. V kontaktu jsme 
zŢstali i po t§tovŊ smrti. Obļas pŚijede na sv§tky. V tom jeho budo§rku v prvn²m patŚe u n§s na chalupŊ m§ k 
dispozici dvŊ m²stnosti.  
 
* Takģe otec na starġ² kolena uvidŊl kus svŊta?  
  
 Byli snad vġude, v Hongkongu, Riu, Americe... Ale v²dali jsme se poŚ§d. Jezdili k n§m do LitomŊŚic na 
stŚ²daļku, protoģe po ġtaci mŊli zase tŚeba mŊs²c volno. T§ta cestov§n² miloval. Jedna cik§nka mu v ml§d² 
pŚedpovŊdŊla, ģe na star§ kolena uvid² svŊt. Vyļetla to z k§vov®ho l·gru. T§ta se samozŚejmŊ sm§l, vŢbec 
tomu nevŊŚil, vģdyŠ panovala hlubok§ totalita. Ke st§ru si na tu cik§nku vzpomnŊl a ģasl, jak to trefila.  
 
V TŉLE M£ VNUĻKY  
 
* Kdyģ jste se stala uļitelkou, nemrzelo tat²nka, ģe nejdete v jeho stop§ch?  
 
 Asi ano. NŊkolikr§t mi nab²zel, aŠ to zkus²m, ģe je to lepġ² neģ uļit. Dokonce mi napsal sc®nku, jenģe j§ 
mu rovnou Śekla, ģe na to nem§m povahu. Ģe na p·dium nevylezu.  
 
* Co v§s zaujalo na kantoŚinŊ?  
 
 MĨm snem bylo studovat medic²nu, ale v²te, jak to tehdy chodilo. NevŊŚila jsem, ģe by mŊ vzali, tak jsem 
si vybrala pedagogickou fakultu. Obor ļeġtina a angliļtina. Jazyky mi ġly a uļen² jsem milovala. Na z§kladce 
jsem s puberŠ§kama vydrģela ļtyŚicet let. A ģe to jednoduch® nebylo. DŊti jsou dnes mnohem sebevŊdomŊjġ² a 
kantor je mus² j· zaujmout. Kdyģ si v§s neobl²b², jste chud§k. J§ nav²c ġest let pŚesluhovala, jeġtŊ loni jsem uļila 
kolegy anglicky.  
 
* UmŊleck® geny nepŚeskoļily ani pŚes generaci? Na vaġe dŊti?  
 
 Ne. Syn je poļ²taļovĨ analytik. Bydl²me spoleļnŊ v domŊ, kterĨ postavil mŢj dŊdeļek. Od syna m§m 
jedinou vnuļku. Dcera vystudovala fakultu soci§ln²ch vŊd a dŊti nechce. MarnŊ jsem do n² mluvila. Ģije v 
BratislavŊ a po m®m t§tovi m§ toulav® boty. A Śekla bych, ģe po nŊm zdŊdila i z§jem o duchovno, sklon k 
mystice.  
 
* Aha, j§ dokonce slyġela, ģe pan Holzmann vŊŚil v posmrtnĨ ģivot.  
 
 VŊŚil, ģe se kaģdĨ narod²me znovu v jin®m tŊle. PŚeļetl stohy kn²ģek o mystice, taky kn²ģky v nŊmļinŊ, 
kter® u n§s ani nebyly. Tolikr§t jsme si o tom vykl§dali a j§ to od nŊj pŚevzala. Kdyģ tomu opravdu vŊŚ²te, 
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usnadn² v§m to ģivot. T§ta napŚ²klad tvrdil, ģe lidi, co jsou v souļasn®m ģivotŊ tŚeba na voz²ļku, slep² nebo bez 
domova, si vlastnŊ odpyk§vaj² nŊco z minulĨch ģivotŢ. Z toho plyne, ģe se m§ ļlovŊk chovat tak, aby v dalġ²m 
ģivotŊ nebyl potrestanĨ.  
 
* To je bohulib§ myġlenka, jen j² uvŊŚit. JakĨ byl vlastnŊ Felix Holzmann otec?  
 
 Nejlepġ² na svŊtŊ. ProstŊ ¼ģasnej. Zaprv® mŊ miloval, a kdyģ byl doma, d§val mi to pŚi kaģd® pŚ²leģitosti 
najevo. Jejda, j§ teŅko asi budu breļet. Jsem dojat§. T§ta mi vġechno vysvŊtlil, mohla jsem se ho zeptat na 
cokoliv. Na sex, na l§sku, na politiku. Byly to hodiny a hodiny pov²d§n², co jsme spolu str§vili. Dal mnŊ do ģivota 
straġnŊ moc.  
 
* Vid²te, tohle si ļlovŊk, kterĨ ho zn§ jen z televize, neum² moc pŚedstavit.  
 
 To docela ch§pu. Na t§tu ģ§dn® fanynky neļekaly. V civilu, bez tŊch jeho rekvizit, ho totiģ nikdo 
nepoznal. Jemu ty mimikry vyhovovaly, na popularitu si nepotrpŊl. Kdyģ st§l tŚeba v obchodŊ ve frontŊ, lid® se 
na nŊj zaļali ot§ļet, aģ kdyģ promluvil. Hlas nezapŚel.  
 
* UtkvŊla v§m v hlavŊ nŊjak§ dŢleģit§ otcovsk§ rada?  
 
 Kdyģ jsme mluvili o partnerskĨch vztaz²ch, vzpom²n§m si, ģe mi vysvŊtloval, jak je dŢleģit®, aby se s 
v§mi v§ġ partner c²til svobodnĨ. TŊģko se to vysvŊtl² jednou vŊtou, ale podstata je takov§, ģe ļ²m v²c svobody 
tomu druh®mu dopŚejete, t²m v²c si ho k sobŊ pŚipout§te.  
 
* Jak® byly jeho posledn² dny?  
 
 ZemŚel v jednaosmdes§ti a teprve posledn² pŢlrok nepracoval. To uģ byl ġpatnĨ, chtŊli jsme mu sehnat 
peļovatelku, protoģe j§ jeġtŊ uļila. MŊl uģ hodnŊ rozvinutou skler·zu a pak pŚiġla mrtvice.  
 
* Co kdyģ ale st§le chod² mezi n§mi. Nenapad§ v§s, v jak®m tŊle?  
 
 Lid®, kteŚ² mŊli k sobŊ bl²zkĨ vztah, se prĨ zase v nŊjak®m ģivotŊ setkaj². Takģe douf§m, ģe se opŊt 
narodil v tŊle m® milovan® vnuļky. A ģe tedy ģije zase s n§mi v naġem domŊ.  
 
*** 
 
V PŉTI ĻĉSLECH  
 
1921ï2002 Ģivot Felixe Holzmanna.  
1 SlavnĨ komik mŊl jedno d²tŊ, pr§vŊ Irenu Pettrichovou.  
28 Tolik bylo jej²mu otci, kdyģ se narodila. Nyn² je j² 67 let.  
2 Holzmann byl dvakr§t ģenatĨ, dceru mŊl s prvn² ģenou.  
40 Tolik let uļila Irena Pettrichov§ na z§kladn² ġkole ļeġtinu a angliļtinu. M§ dospŊl® dŊti Aleġe a Kamilu a 
vnuļku Alici.  
 
FELIX HOLZMANN  
 
ĂJouda? Jakej Jouda? Jo Franta Jouda. Je to moģnĨ? Tak to on uģ neģije? Prosim v§s. Jouda, jo? A poslyġte, 
kterej to vlastnŊ byl, ten Jouda? Jo Franta Jouda, j§ uģ vim. Tak toho jsem neznal...ò Ani nemus²te dod§vat, ke 
komu tyhle zmaten® vŊty patŚ². Byly doby, kdy bez nŊj televizn² silvestr neexistoval. Ono to vlastnŊ plat² poŚ§d, 
ļtrn§ct let po jeho smrti. Felix Holzmann mŊl a m§ svoje vŊrn® fanouġky. Byly doby, kdy kdekdo napodoboval 
jeho zvl§ġtn² styl, nezamŊnitelnou dikci, kdekdo znal jeho sc®nky nazpamŊŠ. NŊkter® vŊty uģ d§vno zlidovŊly. 
Holzmann ve sc®nk§ch potŚeboval nahr§vaļe. VystŚ²dal hodnŊ partnerŢ, nejv²c mu vyhovoval Frantiġek Bud²n. 
To byla skvŊl§ dvojice. A Holzmann byl geni§ln² komik!  
 
O autorovi| IVANA KARĆSKOVĆ, ivana.karaskova@mfdnes.cz 
Foto autor| FOTO ARCHIV IRENY PETTRICHOV£ 
Foto autor| FOTO JAN ZĆTORSKħ, MAFRA 
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Foto popis| 1 DŉDEĻEK. S vnukem Aleġem v roce 1973. 2 OPŉT JAKO DŉDA. Felixovi zde bylo 52 let. 3 
MLADħ FELIX. Vlevo jeho prvn² ģena, maminka pan² Pettrichov®, vpravo jeho sestra, kter§ je sezn§mila. 4 
ZAĻĉNAJĉCĉ HEREC. Je mu ġestn§ct a zaļ²n§ spolupracovat s litomŊŚickĨmi ochotn²ky. 
Foto popis| CESTOVATEL. V roce 1992 na trģiġti v Hongkongu, kdyģ s Bªrbel vystupovali na zaoce§nsk® lodi. 
 

V ruskĨch tendrech zavl§dne dvoj² metr 
7.10.2016    E15    str. 12    Zahraniļ² 

    Jan V§vra         

n Moskva chce v tendrech na n§kup hi-tech d§vat pŚednost dom§c² produkci na ¼kor zahraniļn²ch vĨrobkŢ.  
 
Rusko zpŚ²sŔuje podm²nky veŚejnĨch zak§zek na n§kup elektroniky a vĨpoļetn² techniky. St§tn² spr§va by podle 
z§mŊrŢ Moskvy mŊla upŚednostŔovat ty poļ²taļe, tisk§rny, mobiln² telefony, kamery i kl§vesnice, kter® sjely z 
vĨrobn²ch linek v Rusku ļi jin®m st§tu Eurasijsk® hospod§Śsk® unie, kam spad§ tak® BŊlorusko, Kyrgyzst§n, 
Kazachst§n a Arm®nie.  
 NaŚ²zen², kter® se tĨk§ n§kupu stovky konkr®tn²ch poloģek, ovġem plat² jen v pŚ²padŊ, ģe se tendru 
¼ļastn² alespoŔ dvŊ firmy ze zm²nŊn® Eurasijsk® hospod§Śsk® unie. Aby jejich produkce mohla bĨt povaģov§na 
za dom§c², musej² z²skat pŚ²sluġnou homologaci ļi m²t s Ruskou federac² uzavŚen pŊtiletĨ speci§ln² investiļn² 
kontrakt.  
 Podobn® naŚ²zen² Moskva jiģ dŚ²ve vydala rovnŊģ pro instalaci poļ²taļovĨch programŢ ve st§tn² sf®Śe.  
ĂPreference dom§c²ch vĨrobcŢ v oblasti IT je dlouhodobŊjġ²m trendem.  
Jde o snahu pos²lit hi-tech odvŊtv² v Rusku a z²skat nez§vislost, i kdyģ to je cesta, kter§ mŢģe ve sv®m dŢsledku 
m²t vliv na kvalitu. Nav²c, nezapomeŔme, ģe se tak® budou bl²ģit prezidentsk® volby a podpora dom§c²ch 
vĨrobcŢ je prostŊ popul§rn² vŊc,ñ uv§d² Karel Svoboda z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK.  
 Pochybnosti o ekonomick®m pŚ²nosu rozhodnut² vyjadŚuje ale tak® ruskĨ antimonopoln² ¼Śad. Omezen² 
importu podle nŊj povede jen k prodraģen² zak§zek aģ o des²tky procent, aniģ by se vyġġ² cena nutnŊ odrazila 
na kvalitŊ vĨrobkŢ.  
 Andrej Solovjev z port§lu MobileImho.ru vġak takto v§ģn® obavy nesd²l², protoģe jiģ nyn² podle nŊj v 
Rusku pŢsob² velk® mnoģstv² dom§c²ch firem. Mezi nŊ patŚ² napŚ²klad st§tn² Rostec, kter§ pl§nuje produkci 
Ărusk®ho iPhonuñ, jehoģ cena nem§ pŚekroļit 130 dolarŢ, nebo moskevskĨ vĨrobce mikroprocesorŢ Elbrus 
MCST.  
 
Foto autor| Foto reuters 
Foto popis| podpora. Prezident Vladimir Putin se ļleny vl§dy vŊŚ², ģe nov® opatŚen² zvedne produkci zem² 
Eurasijsk® hospod§Śsk® unie. 
 

Dvoj² metr? Moskva chce v IT tendrech preferovat dom§c² produkci, 
omezen² importu mŢģe ale prodraģit zak§zky 

7.10.2016    e15.cz    str. 00    Technologie a m®dia 
             

Rusko zpŚ²sŔuje podm²nky veŚejnĨch zak§zek na n§kup elektroniky a vĨpoļetn² techniky. St§tn² spr§va by podle 
z§mŊrŢ Moskvy mŊla upŚednostŔovat ty poļ²taļe, tisk§rny, mobiln² telefony, kamery nebo kl§vesnice, kter® sjely 
z vĨrobn²ch linek v Rusku ļi jin®m st§tu Eurasijsk® hospod§Śsk® unie, kam spad§ tak® BŊlorusko, Kyrgyzst§n, 
Kazachst§n a Arm®nie. 
 
NaŚ²zen², kter® se tĨk§ n§kupu stovky konkr®tn²ch poloģek, ovġem plat² jen v pŚ²padŊ, ģe se tendru ¼ļastn² 
alespoŔ dvŊ firmy ze zm²nŊn® Eurasijsk® hospod§Śsk® unie. Aby jejich produkce mohla bĨt povaģov§na za 
dom§c², musej² z²skat pŚ²sluġnou homologaci ļi m²t s Ruskou federac² uzavŚen pŊtiletĨ speci§ln² investiļn² 
kontrakt, pŚipom²n§ rusk§ verze magaz²nu Forbes. 
 
Podobn® naŚ²zen² Moskva jiģ dŚ²ve vydala rovnŊģ pro instalaci poļ²taļovĨch programŢ ve st§tn² sf®Śe. 
ĂPreference dom§c²ch vĨrobcŢ v oblasti IT je dlouhodobŊjġ²m trendem. Jde o snahu pos²lit hi-tech odvŊtv² v 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  62 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

Rusku a z²skat nez§vislost, i kdyģ to je cesta, kter§ mŢģe ve sv®m dŢsledku m²t vliv na kvalitu. NezapomeŔme 
nav²c, ģe se taky budou bl²ģit prezidentsk® volby a podpora dom§c²ch vĨrobcŢ je prostŊ popul§rn² vŊc,ñ uv§d² 
Karel Svoboda z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK, kterĨ se na hospod§Śsk® souvislosti postsovŊtsk®ho prostoru 
zamŊŚuje. 
 
Pochybnosti o ekonomick®m pŚ²nosu rozhodnut² vyjadŚuje ale tak® ruskĨ antimonopoln² ¼Śad. Omezen² importu 
podle nŊj povede jen k prodraģen² zak§zek aģ o des²tky procent, aniģ by se vyġġ² cena nutnŊ odrazila na kvalitŊ 
vĨrobkŢ. 
 
Andrej Solovjev z port§lu MobileImho.ru vġak takto v§ģn® obavy nesd²l², protoģe jiģ nyn² podle nŊj v Rusku 
pŢsob² dostateļnŊ velk® mnoģstv² dom§c²ch firem, uv§d² server Nation News. Mezi nŊ patŚ² napŚ²klad st§tn² 
Rostec, kter§ pl§nuje produkci Ărusk®ho iPhonuñ, jehoģ cena nem§ pŚekroļit 130 dolarŢ (3 140 korun), nebo 
moskevskĨ vĨrobce mikroprocesorŢ MCST. 
 
 
URL| http://www.e15.cz/clanek/1323549/dvoji-metr-moskva-chce-v-it-tendrech-preferovat-domaci-produkci-
omezeni-importu-muze-ale-prodrazit-zakazky 
 

Akademici ocenili Jirkov za zak§zky 
8.10.2016    ChomutovskĨ den²k    str. 03    Chomutovsko 

    J. DUĠEK, M. ĠEBESTOVĆ         

Chomutov a dalġ² mŊsta okresu skonļily pod ļarou  
 
Chomutovsko ï Za dobrou pr§ci pŚi zad§v§n² veŚejnĨch zak§zek ocenili Jirkov akademici z Univerzity Karlovy v 
Praze. Ti ohodnotili tendry ve vġech mŊstech Ļeska za l®ta 2013 aģ 2015.  
 Z Chomutovska nejl®pe dopadl pr§vŊ Jirkov, kterĨ se vyġvihl mezi ļtvrtinu nejl®pe hodnocenĨch. Od 
organiz§torŢ projektu si tak vyslouģil ocenŊn² DobrĨ zadavatel 2014.  
 Chomutov a dalġ² mŊsta okresu se v hodnocen² objevily aģ v ŚadŊ za n²m.  
 ĂPŚi hodnocen² ¼Śadu vych§z²me z tvrdĨch dat o jeho zak§zk§ch,ñ Ś²k§ JiŚ² Skuhrovec z Fakulty 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, kterĨ je jedn²m z autorŢ projektu. ĂPoļ²t§me jeden§ct ukazatelŢ 
pokrĨvaj²c²ch rŢzn® f§ze zak§zky od vyps§n² po plnŊn² ï napŚ²klad kolik firem se o zak§zky uch§z², nebo jestli 
se zak§zky moc ļasto neruġ² a podobnŊ,ñ vysvŊtlil akademik.  
 PŚi hodnocen² vĨzkumn²ci Jirkovu pŚidŊlili takzvanĨ zIndex v hodnotŊ 75. Ļ²m bl²ģe m§ ke stovce, t²m 
l®pe. ĂVysok§ hodnota zIndexu znamen§, ģe je ve veŚejnĨch zak§zk§ch menġ² prostor pro korupci a plĨtv§n²,ñ 
dod§v§ k tomu JiŚ² Skuhrovec s t²m, ģe ti nejlepġ² dos§hli na hodnotu 90.  
 Chomutov napŚ²klad sklidil zIndex 67 a octl se tak spolu s ostatn²mi mŊsty Chomutovska pod ļarou 
(podrobnosti v infoboxu).  
Mezi dobŚe hodnocen§ totiģ patŚ² jen ta mŊsta, kter§ bodovŊ stanou v prvn² ļtvrtinŊ.  
 
CHOMUTOV: PřĉĠTŉ SKONĻĉME VEPřEDU  
 
V pŚ²padŊ Chomutova akademici zkoumali pr§ci, kterou odvedlo pŚedevġ²m minul® veden² mŊsta. To souļasn® 
vŊŚ², ģe pŚi pŚ²ġt²m hodnocen² Chomutov dopadne podstatnŊ l®pe.  
 ĂChomutov patŚ² v oblasti veŚejnĨch zak§zek k velmi transparentn²m mŊstŢm.  
Letos spustil elektronickĨ n§stroj na profilu zadavatele a v n§stroji EZAK zveŚejŔujeme vġechny zak§zky nad sto 
tis²c korun. SmŊrnice mŊsta pro zak§zky jde jeġtŊ nad r§mec z§kona,ñ uvedl mluvļ² magistr§tu Jan Rºdling. 
ĂZ§roveŔ zveŚejŔujeme vġechny zak§zky nad sto tis²c i u mŊstskĨch organizac²,ñ doplnil.  
 
STAROSTA JIRKOVA: JDEME SPRĆVNOU CESTOU  
 
Starosta Jirkova Radek Ġtejnar vn²m§ ocenŊn² jako dŢkaz, ģe jde Jirkov spr§vnou cestou. ĂKritici n§m obļas 
vyļ²taj², ģe nevyuģ²v§me elektronick® zak§zky. Ale tohle ocenŊn² jasnŊ ukazuje, ģe kdyģ se zak§zka dobŚe 
nap²ġe standardn² cestou, je to jen ku prospŊchu vŊci,ñ uzavŚel.  
 
zIndex? Ļ²m bl²ģ stovce, t²m l®pe Jirkov: 75 Chomutov: 67 KadaŔ: 65 Vejprty: 65 Kl§ġterec nad OhŚ²: 59  
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Region| Severn² Ļechy 
 

Ide§ln² dŢchod? Asi 18 tis²c 
8.10.2016    Mlad§ fronta DNES    str. 10    Ekonomika 

    Martin PetŚ²ļek         

Ļeġi se tŊġ², ģe se v dŢchodu budou vŊnovat kon²ļkŢm. Ale nedŊlaj² moc, aby na nŊ mŊli.  
 
Lid® st§tu obvykle pŚ²liġ nevŊŚ². PŚijde-li vġak Śeļ na dŢchody, je vġechno jinak. Jak ukazuje prŢzkum 
poradensk® spoleļnosti Swiss Life Select, t®mŊŚ 85 procent lid² se domn²v§, ģe n§klady spojen® s odchodem do 
dŢchodu by jim mŊl zajistit pr§vŊ st§t.  
 To, ģe lid® ve srovn§n² se z§padn² Evropou nadmŊrnŊ spol®haj² na st§tn² penzi, dokl§daj² nav²c i 
statistiky. Zat²mco v Ļesku tvoŚ² pen²ze od st§tu 94 procent pŚ²jmŢ v dŢchodu, v sousedn²m NŊmecku je to 
pouze 65 procent. A ve ĠvĨcarsku pokrĨv§ st§tn² dŢchod v prŢmŊru dokonce jen ļtvrtinu zdrojŢ v penzi.  
 V obou zem²ch je pŚitom stejnŊ jako v Ļesku spoŚen² na penzi dobrovoln®. ĂLid® spol®haj², ģe st§t vġe 
vyŚeġ². VģdyŠ dosud to tak vģdy bylo,ñ Ś²k§ sociolog Petr Soukup z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v 
Praze. Jenģe penzijn² syst®m je od roku 2009 v deficitu kaģdoroļnŊ o des²tky miliard roļnŊ. A v minusu skonļ² 
penzijn² ¼ļet i letos, navzdory rekordn² zamŊstnanosti.  
 ChmurnŊ vypad§ i vyhl²dka do budoucna. Jak upozorŔuje ekonom Petr Dufek, zmŊna v tomto smŊru 
probŊhne velmi rychle. Uģ v roce 2030 m§ bĨt podle demografickĨch pŚedpokladŢ o 600 tis²c v²c dŢchodcŢ neģ 
dnes, zat²mco lid² v produktivn²m vŊku bude o pŢl milionu m®nŊ.  
 PŚedstavy budouc²ch penzistŢ jsou nav²c podle prŢzkumu pŚinejmenġ²m zkreslen®. Ļeġi sn², ģe budou 
m²t vyġġ² dŢchody, jenģe toho moc nedŊlaj². Uģ dnes se jejich pŚedstavy rozch§zej² se skuteļnost². Zat²mco 
prŢmŊrnĨ dŢchod dnes ļin² 11 400 korun, lid® si jako ide§ln² ļ§stku pŚedstavuj² v prŢmŊru 17 812 korun (v 
souļasnĨch cen§ch). ĻtyŚi z deseti respondentŢ by dokonce r§di kaģdĨ mŊs²c dost§vali v²ce neģ 18 tis²c korun.  
 
Vyġġ² mzda, vyġġ² propad  
 
A na to st§tn² dŢchod nevystaļ² prakticky nikomu, to nedostanou ani lid® s vysokĨmi pŚ²jmy, protoģe dŢchodovĨ 
syst®m je nastaven hodnŊ rovnost§Śsky. DŢchod nyn² dosahuje v prŢmŊru zhruba 40 procent prŢmŊrn® mzdy. 
To je o nŊco vyġġ² pod²l neģ v NŊmecku, ale naopak m®nŊ neģ v Rakousku, kde si dŢchodce pŚijde na v²c neģ 
polovinu prŢmŊrn® mzdy.  
Lidi s vyġġ²mi pŚ²jmy vġak ļek§ vĨraznŊjġ² propad, budou v²ce odk§z§ni na vlastn² ¼spory.  
 ĂOt§zkou pak zŢst§v§, jak kĨģenĨch pŚ²jmŢ ve st§Ś² dos§hnout. Podle prŢzkumu vĨznamnŊ investuje jen 
kaģdĨ tŚet² ekonomicky aktivn² Ļech, o nŊco v²ce lid² se snaģ² ġetŚit na souļasnĨch vĨdaj²ch,ñ Ś²k§ ġ®f Swiss Life 
Select Pavel Manhalter. Jedno je takŚka jist®. PŚev§ģn§ vŊtġina ĻechŢ se na dŢchod tŊġ². A chtŊj² z pr§ce 
Ăzmizetñ, hned jak to pŢjde. NejpozdŊji hned po dosaģen² dŢchodov®ho vŊku. Jen 16 procent lid² chce pracovat, 
dokud to bude moģn®. A z prŢzkumu tak® vyplĨv§, ģe nechuŠ zŢstat v pr§ci d®le se bude sp²ġe prohlubovat.  
 
V penzi pracovat? Ani n§hodou  
 
ĂDneġn² tŚic§tn²ci by do dŢchodu r§di zam²Śili jeġtŊ mnohem dŚ²ve neģ souļasn² pades§tn²ci a ġedes§tn²ci. Lze 
to vysvŊtlit t²m, ģe souļasn® n§roky na pracovn²ky jsou mnohem vyġġ², neģ to bylo dŚ²ve. Do budoucna to mŢģe 
demografickou krizi jeġtŊ prohloubit,ñ doplŔuje Soukup. V²ce neģ tŚi pŊtiny pracuj²c²ch ĻechŢ si pl§nuj², ģe si 
budou v dŢchodu uģ²vat svĨch kon²ļkŢ. A t®mŊŚ polovina oslovenĨch chce v penzi v²ce cestovat. Ve skuteļnosti 
si vġak cestov§n² uģ²v§ jen necel§ tŚetina dneġn²ch penzistŢ.  
 ĂLid®, kter® dŢchod teprve ļek§, si jej pŚedstavuj² takŚka stejnŊ jako svŢj souļasnĨ ģivot, jen bez 
pracovn²ch povinnost², a vĨraznŊ si jej tak idealizuj². Ve skuteļnosti se ģivot seniorŢ mŊn² v²ce, neģ dopŚedu 
tuġ²,ñ vysvŊtluje Soukup.  
 Penzijn² fondy proto nyn² rozj²ģdŊj² kampanŊ, kter® maj² pŚesvŊdļit mlad®, aby se zaloģen²m spoŚen² 
pŚ²liġ neot§leli. St§le totiģ plat², ģe ļ²m d®le si ļlovŊk spoŚ², t²m menġ² ļ§stku mus² d§vat stranou, aby dos§hl v 
dŢchodu na pŚimŊŚenou rentu. U toho, kdo zaļal spoŚit aģ p§r let pŚed dŢchodem, pŚedstavuj² vŊtġinu 
vyplacenĨch prostŚedkŢ jeho vlastn² vloģen® pen²ze, zat²mco u ļlovŊka, kterĨ si spoŚ² od ml§d², obvykle pŚinese 
nadpoloviļn² ļ§st zhodnocen².  
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 ĂMlad² maj² pocit, ģe se jich to netĨk§. Je to jako s pŚedsevzet²m chodit do fitka, neust§le to odkl§d§me. 
Ale chceme mladĨm uk§zat, ģe odchodem do penze ģivot nekonļ², ģe i v dŢchodu mŢģe bĨt ģivot aktivn²,ñ Ś²k§ 
Śeditelka ĻSOB Penzijn² spoleļnosti Marie Zemanov§.  
 Od letoġka nav²c existuje nov§ moģnost zaloģit spoŚen² i pro dŊti, klidnŊ uģ od kol®bky. V prvn²m pololet² 
jich lid® uzavŚeli osm tis²c.  
 
*** 
 
ĂDneġn² tŚic§tn²ci by do dŢchodu r§di zam²Śili mnohem dŚ²ve neģ souļasn² pades§tn²ci. Do budoucna to mŢģe 
demografickou krizi jeġtŊ prohloubit.ñ  
 
Petr Soukup sociolog  
 
Jak Śeġ² dŢchody NŊmci, Rakuġan® a ĠvĨcaŚi  
 
V kolika letech jdou do dŢchodu  
 
Kdo plat² dŢchod  
 
Jak Ļeġi vn²maj² dŢchod (¼daje v %)  
 
Jak velkĨ by mŊl bĨt v§ġ mŊs²ļn² dŢchod v Kļ, abyste mohli proģ²t svŢj dŢchodovĨ vŊk podle svĨch pŚedstav?  
 
Do kolika byste chtŊli ģ²t?  
 
PrŢmŊrn§ penze a pomŊr k prŢmŊrn® mzdŊ  
 
ZemŊ PrŢmŊrn§ (v n§rodn² penze mŊnŊ) Pod²l na mzdŊ prŢmŊrn® (v %)  
 
Ļesko 11 400 Kļ 41  
NŊmecko 1228 ú 35  
Rakousko 1184 ú 54  
ĠvĨcarsko 2023 CHF / 3 359 CHF (p§ry) 32  
 Pramen: Swiss Life  
 
Ļeho se nejv²ce ob§v§te v souvislosti  
s vysokĨm vŊkem?  
 
 Finanļn²ch pot²ģ² 56,5  
Fyzick® z§vislosti na jinĨch (ze zdravotn²ch dŢvodŢ) 87,3  
 Samoty 32,4  
 Nemoģnosti rozhodovat o sv®m dalġ²m osudu 30,7  
 Nudn®ho ģivota bez moģnosti aktivn²ho vyģit² 15,4  
 Jin® 1,3  
 
Kdo pŚedevġ²m by podle v§s mŊl platit n§klady  
spojen® s odchodem do dŢchodu ve spoleļnostech,  
u jejichģ obyvatel se prodluģuje d®lka ģivota?  
 
 Sami dŢchodci 16,0  
 Ļlenov® rodiny 3,3  
 St§t 84,6  
 ZamŊstnavatel® (firmy) 22,5  
Finanļn² instituce a penzijn² spoleļnosti 39,9  
 
Pozn.: prŢzkumu se z¼ļastnilo 306 respondentŢ  
 
O autorovi| Martin PetŚ²ļek, redaktor MF DNES 
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Foto popis| 
 

Lid® si pŚej² dŢchod osmn§ct tis²c, od st§tu se ho vġak nedoļkaj² 
9.10.2016    ekonomika.iDNES.cz    str. 00    Dom§c² ekonomika 

    MF DNES, Martin PetŚ²ļek         

Ļeġi by se v dŢchodov®m vŊku nejradŊji vŊnovali svĨm kon²ļkŢm, pracovat v t®to f§zi ģivota si pŚeje jen 
minimum lid². Nicm®nŊ pro takovĨ ģivot dŊlaj² jen m§lo. Drtiv§ vŊtġina ļeskĨch penzistŢ spol®h§ na pen²ze od 
st§tu a nikoli na sv® ¼spory. Jejich pŚ§n² ohlednŊ vĨġe dŢchodŢ jsou vġak nere§ln§. 
 
Lid® st§tu obvykle pŚ²liġ nevŊŚ². PŚijde-li vġak Śeļ na dŢchody, je vġechno jinak. Jak ukazuje prŢzkum 
poradensk® spoleļnosti Swiss Life Select, t®mŊŚ 85 procent lid² se domn²v§, ģe n§klady spojen® s odchodem do 
dŢchodu by jim mŊl zajistit pr§vŊ st§t.  
 
To, ģe lid® ve srovn§n² se z§padn² Evropou nadmŊrnŊ spol®haj² na st§tn² penzi, dokl§daj² nav²c i statistiky. 
Zat²mco v Ļesku tvoŚ² pen²ze od st§tu 94 procent pŚ²jmŢ v dŢchodu, v sousedn²m NŊmecku je to pouze 65 
procent. A ve ĠvĨcarsku pokrĨv§ st§tn² dŢchod v prŢmŊru dokonce jen ļtvrtinu zdrojŢ v penzi.  
 
V obou zem²ch je pŚitom stejnŊ jako v Ļesku spoŚen² na penzi dobrovoln®. ĂLid® spol®haj², ģe st§t vġe vyŚeġ². 
VģdyŠ dosud to tak vģdy bylo,ñ Ś²k§ sociolog Petr Soukup z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze. 
 
Jenģe penzijn² syst®m je od roku 2009 v deficitu kaģdoroļnŊ o des²tky miliard roļnŊ. A v minusu skonļ² penzijn² 
¼ļet i letos, navzdory rekordn² zamŊstnanosti.  
 
ChmurnŊ vypad§ i vyhl²dka do budoucna. Jak upozorŔuje ekonom Petr Dufek, zmŊna v tomto smŊru probŊhne 
velmi rychle. Uģ v roce 2030 m§ bĨt podle demografickĨch pŚedpokladŢ o 600 tis²c v²c dŢchodcŢ neģ dnes, 
zat²mco lid² v produktivn²m vŊku bude o pŢl milionu m®nŊ.  
 
PŚedstavy budouc²ch penzistŢ jsou nav²c podle prŢzkumu pŚinejmenġ²m zkreslen®. Ļeġi sn², ģe budou m²t vyġġ² 
dŢchody, jenģe toho moc nedŊlaj². Uģ dnes se jejich pŚedstavy rozch§zej² se skuteļnost². 
 
Zat²mco prŢmŊrnĨ dŢchod dnes ļin² 11 400 korun, lid® si jako ide§ln² ļ§stku pŚedstavuj² v prŢmŊru 17 812 
korun (v souļasnĨch cen§ch). ĻtyŚi z deseti respondentŢ by dokonce r§di kaģdĨ mŊs²c dost§vali v²ce neģ 18 
tis²c korun. Vyġġ² mzda, vyġġ² propad  
 
A na to st§tn² dŢchod nevystaļ² prakticky nikomu, to nedostanou ani lid® s vysokĨmi pŚ²jmy, protoģe dŢchodovĨ 
syst®m je nastaven hodnŊ rovnost§Śsky. DŢchod nyn² dosahuje v prŢmŊru zhruba 40 procent prŢmŊrn® mzdy. 
To je o nŊco vyġġ² pod²l neģ v NŊmecku, ale naopak m®nŊ neģ v Rakousku, kde si dŢchodce pŚijde na v²c neģ 
polovinu prŢmŊrn® mzdy.  
 
Lidi s vyġġ²mi pŚ²jmy vġak ļek§ vĨraznŊjġ² propad, budou v²ce odk§z§ni na vlastn² ¼spory.  
 
ĂOt§zkou pak zŢst§v§, jak kĨģenĨch pŚ²jmŢ ve st§Ś² dos§hnout. Podle prŢzkumu vĨznamnŊ investuje jen kaģdĨ 
tŚet² ekonomicky aktivn² Ļech, o nŊco v²ce lid² se snaģ² ġetŚit na souļasnĨch vĨdaj²ch,ñ Ś²k§ ġ®f Swiss Life Select 
Pavel Manhalter. 
 
Jedno je takŚka jist®. PŚev§ģn§ vŊtġina ĻechŢ se na dŢchod tŊġ². A chtŊj² z pr§ce Ăzmizetñ, hned jak to pŢjde. 
NejpozdŊji hned po dosaģen² dŢchodov®ho vŊku. Jen 16 procent lid² chce pracovat, dokud to bude moģn®. A z 
prŢzkumu tak® vyplĨv§, ģe nechuŠ zŢstat v pr§ci d®le se bude sp²ġe prohlubovat. V penzi pracovat? Ani 
n§hodou  
 
ĂDneġn² tŚic§tn²ci by do dŢchodu r§di zam²Śili jeġtŊ mnohem dŚ²ve neģ souļasn² pades§tn²ci a ġedes§tn²ci. Lze 
to vysvŊtlit t²m, ģe souļasn® n§roky na pracovn²ky jsou mnohem vyġġ², neģ to bylo dŚ²ve. Do budoucna to mŢģe 
demografickou krizi jeġtŊ prohloubit,ñ doplŔuje Soukup. 
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V²ce neģ tŚi pŊtiny pracuj²c²ch ĻechŢ si pl§nuj², ģe si budou v dŢchodu uģ²vat svĨch kon²ļkŢ. A t®mŊŚ polovina 
oslovenĨch chce v penzi v²ce cestovat. Ve skuteļnosti si vġak cestov§n² uģ²v§ jen necel§ tŚetina dneġn²ch 
penzistŢ.  
 
ĂLid®, kter® dŢchod teprve ļek§, si jej pŚedstavuj² takŚka stejnŊ jako svŢj souļasnĨ ģivot, jen bez pracovn²ch 
povinnost², a vĨraznŊ si jej tak idealizuj². Ve skuteļnosti se ģivot seniorŢ mŊn² v²ce, neģ dopŚedu tuġ²,ñ vysvŊtluje 
Soukup.  
 
Penzijn² fondy proto nyn² rozj²ģdŊj² kampanŊ, kter® maj² pŚesvŊdļit mlad®, aby se zaloģen²m spoŚen² pŚ²liġ 
neot§leli. St§le totiģ plat², ģe ļ²m d®le si ļlovŊk spoŚ², t²m menġ² ļ§stku mus² d§vat stranou, aby dos§hl v 
dŢchodu na pŚimŊŚenou rentu. U toho, kdo zaļal spoŚit aģ p§r let pŚed dŢchodem, pŚedstavuj² vŊtġinu 
vyplacenĨch prostŚedkŢ jeho vlastn² vloģen® pen²ze, zat²mco u ļlovŊka, kterĨ si spoŚ² od ml§d², obvykle pŚinese 
nadpoloviļn² ļ§st zhodnocen².  
 
ĂMlad² maj² pocit, ģe se jich to netĨk§. Je to jako s pŚedsevzet²m chodit do fitka, neust§le to odkl§d§me. Ale 
chceme mladĨm uk§zat, ģe odchodem do penze ģivot nekonļ², ģe i v dŢchodu mŢģe bĨt ģivot aktivn²,ñ Ś²k§ 
Śeditelka ĻSOB Penzijn² spoleļnosti Marie Zemanov§.  
 
Od letoġka nav²c existuje nov§ moģnost zaloģit spoŚen² i pro dŊti, klidnŊ uģ od kol®bky. V prvn²m pololet² jich lid® 
uzavŚeli osm tis²c.  
 
 
URL| http://ekonomika.idnes.cz/idealni-duchod-18-tisic-korun-d13-
/ekonomika.aspx?c=A161008_2277873_ekonomika_hro 
 

Debata u kulat®ho stolu 
9.10.2016    ĻRo Plus    str. 01    18:10 N§zory a argumenty 

             

Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Tak tedy zpr§vy a jako obvykle v tomto ļase je pro v§s pŚipravena tak® nedŊln² diskuse nad ud§lostmi tĨdne. A 
protoģe ud§lost² tohoto tĨdne jsou st§le volby do krajskĨch zastupitelstev a prvn² kolo voleb do jedn® tŚetiny 
Sen§tu, je tu z§vŊreļn§ v²kendov§ diskuse koment§torŢ nad jejich vĨsledky, vĨhledy a tak® obecnŊ politickou 
situac². U mikrofonu je Radko Kubiļko. No a ve studiu u kulat®ho stolu jsou uģ dneġn² diskut®Śi, kolegov® 
politologov®, koment§toŚi a spolupracovn²ci poŚadu N§zory a argumenty. Je tu politoloģka Vladim²ra DvoŚ§kov§ 
z Vysok® ġkoly ekonomick®. 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Josef Mlejnek z Fakulty soci§ln²ch vŊd. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Petr Holub z tĨden²ku a internetov®ho den²ku Echo24. 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
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DobrĨ veļer. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Luk§ġ Jel²nek z Masarykovy demokratick® akademie. 
 
Luk§ġ JELĉNEK, politolog, Masarykova demokratick§ akademie 
-------------------- 
PŊknĨ veļer. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
A kolega Petr Hartman, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu. 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Jak jsem Ś²kal, je to z§vŊreļn§ diskuse, takģe je n§s tady plnĨ stŢl koment§torŢ. No, tak volby do krajskĨch 
zastupitelstev a prvn² kolo voleb do jedn® tŚetiny Sen§te m§me tedy za sebou, dalġ² volby pŚed sebou. Uģ za 
tĨden se budeme vŊnovat i druh®mu kolu voleb do jedn® tŚetiny Sen§tu. No a uģ za rok tu budou kl²ļov® volby 
do Poslaneck® snŊmovny, kter®, kterĨch jsou tyto volby alespoŔ podle prezidenta Miloġe Zemana pŚedzvŊst² 
tŊchto voleb tedy do Poslaneck® snŊmovny. A bude tu tak® druh® kolo voleb do krajskĨch zastupitelstev, jak 
bylo nŊkolikr§t Śeļeno symbolicky, protoģe se sejdou nov§ sloģen² zastupitelstev a jednotliv® politick® strany 
teprve budou moci z¼roļit svŢj volebn² vĨsledek obsazen²m funkc² v kraj²ch, tolik tedy to druh® kolo. A jak® to 
jsou hlavn² pŚedzvŊsti? PŚedevġ²m je tu velmi mal§ volebn² ¼ļast, o tom tady mluv²me uģ nŊjakĨ ļas, je to nŊco 
nad 30 %, coģ tedy pro poslaneck® volby nevŊst² nic dobr®ho, byŠ toto jsou volby ne tak dŢleģit®. Politick§ 
sc®na se d§le rozdrobuje, to je tak® velmi dŢleģit®, ģ§dn§ strana nakonec nedos§hla na hranici 30 % 
absolutn²ch ļ²sel, takģe i v²tŊzov® jsou v²cem®nŊ relativn², protoģe ta sc®na je dosti rozdroben§. Voliļi zŚejmŊ 
hlasovali i tentokr§t protestnŊ, jak je zvykem tŊchto niģġ²ch voleb, ale tentokr§t zvolilo opozici v r§mci vl§dy 
politick® hnut² ANO, kter®, aļ tŚi roky ve vl§dŊ, st§le se od politiky tak trochu distancuje a oznaļuje se za 
nepolitiky a politick® amat®ry. Ale u v²tŊze voleb se zisk tak® pohybuje kolem pŊtiny vlastnŊ tŊch odevzdanĨch 
hlasŢ. NejsilnŊjġ² vl§dn² strana ĻSSD zaznamenala propad, opozice se ze dne, ze dna pŚ²liġ nepozvedla. Do 
zastupitelstev se dostalo tak® mnoho menġ²ch stran, malĨch stran, jsou rozdrobena zastupitelstva, jak uģ bylo 
Śeļeno, tak® v Sen§tu se nejsp²ġ objev² menġ² strany a uskupen².  O tom vġem uģ m§me moģnost diskutovat  
pŚes 24 hodin, nyn² ale uģ je vġe definitivnŊ seļteno, uloģeno, takģe pŚece jen se mŢģeme d²vat s jistĨm klidem 
a odstupem. A jedn§ se samozŚejmŊ o tŊch krajskĨch koalic²ch a takģe o tom jeġtŊ pŚ²liġ nev²me, ale nicm®nŊ s 
odstupem, kdyģ se pod²v§me na ty volby, nech§m tedy pŚesto, ģe jsem to tak troġku uģ charakterizoval a ģe 
jsme, ģe mnoz² z v§s uģ tady na tŊchto vln§ch diskutovali, tak pŚece jenom nech§m v ¼vodu t®to diskuse to 
zase na v§s tak troġku. Takto s odstupem, uģ ŚeknŊme tŊch 12, 16 hodin, co v§s nejv²ce v tŊchto volb§ch 
nakonec zaujalo, co pŚekvapilo a co vlastnŊ nepŚekvapilo? Vladim²ra DvoŚ§kov§. 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
Tak j§ si nemysl²m, ģe by tam bylo nŊjak® velk® pŚekvapen², v²cem®nŊ se asi tyto vĨsledky pŚedpokl§daly. 
PŚedpokl§daly se jak u toho Sen§tu, tak u vĨsledku krajskĨch voleb. DopŚedu se tuġilo, ģe ten, to hlavn² 
soupeŚen² bude vlastnŊ uvnitŚ vl§dn² koalice, ģe tentokr§t to nebude jakoby protestn² hlasov§n² proti vl§dŊ, ale 
ģe pŢjde vlastnŊ o soupeŚen² tŊch dvou hlavn²ch stran, kter® jsou teŅko ve vl§dŊ. NepŚekvapila bohuģel ani, ani 
¼ļast, kter§ ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Hm, tam byla mal§ velice. 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
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... byla velmi mal§, ale i to se pŚedpokl§dalo, ģe je to sp²ġ tradice u tŊhle voleb, proto tak® je mnohem sloģitŊjġ² 
pŚedv²dat, jak dalece by se to prom²tlo potom tŚeba do voleb v Poslaneck® snŊmovnŊ, kde ta volb..., vlastnŊ 
¼ļast bude dvojn§sobn§, takģe sp²ġ pro manaģery politickĨch stran a lidi, kterĨ dŊlal volebn² kampanŊ, pŚipravuj² 
na parlamentn² volby, bude ta ot§zka, kdo zŢstal doma a jakĨ je tam potenci§l mezi tŊmi lidmi. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Hm. Luk§ġ Jel²nek. 
 
Luk§ġ JELĉNEK, politolog, Masarykova demokratick§ akademie 
-------------------- 
Tak mŊ aģ tak moc nepŚekvapilo vlastnŊ poŚad² tŊch politickĨch stran, ale sp²ġ ten rozd²l mezi nimi, protoģe to, 
ģe Andrej Babiġ bude bodovat v krajskĨch zastupitelstev, zastupitelstvech, to se pŚedpokl§dalo, ale ten n§skok, 
s jakĨm v nŊkterĨch kraj²ch, kter® jsou tŚeba vn²m§ny jako letit® baġty soci§ln² demokracie, tak ten n§skok, s 
jakĨm tam vyhraje, tak ten alespoŔ pro mŊ osobnŊ byl pŚekvapivĨ. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
MoravskoslezskĨ kraj napŚ²klad. 
 
Luk§ġ JELĉNEK, politolog, Masarykova demokratick§ akademie 
-------------------- 
MoravskoslezskĨ kraj, vlastnŊ svĨm zpŢsobem i JihomoravskĨ kraj. Uk§zalo se, ģe ta atraktivita, ta 
neokoukanost, kterou jeġtŊ nemohl pŚedv®st v krajskĨch zastupitelstvech a v Sen§tu jeġtŊ tak® ne vlastnŊ 
naplno, protoģe se z¼ļastnil jenom tŊch posledn²ch voleb do Sen§tu pŚed dvŊmi lety, takģe tady jeġtŊ poŚ§d 
funguje. A to dokonce kdyģ uģ jsem se dotkl tŊch sen§tn²ch voleb, tak to dokonce funguje natolik, ģe to, ģe se 
nevol² sen§toŚi tak, jak se volili v roce 1996, ģe ta krit®ria jsou pŚeci jenom troġku jin§ u tŊch voliļŢ, na to jsme si 
zvykli, ģe se vol² straniļtŊji, ale pŚesto jsme byli vŊtġinou svŊdky, ģe se vyb²r§ z Śad starostŢ, ģe se vyb²r§ z Śad 
l®kaŚŢ nebo osvŊdļenĨch politikŢ. J§ jsem tuġil, j§ jsem si tipoval, ģe budou velmi, ģe budou mnohem 
¼spŊġnŊjġ² tŚeba st§vaj²c² sen§toŚi, kteŚ² budou obhajovat ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Na Facebooku jste pŚiznal velkĨ omyl svŢj, ano, zaznamenal jsem. 
 
Luk§ġ JELĉNEK, politolog, Masarykova demokratick§ akademie 
-------------------- 
Ano, ano, byl to tŊģkĨ omyl, tŊģkĨ omyl, protoģe jsem tŚeba nadhodnotil vĨraznŊ zisky jak soci§ln²ch demokratŢ, 
tak ale tŚeba i ODS. ProstŊ netuġil jsem, ģe v pŚ²padŊ hnut² ANO zafunguje i nŊco v²c neģ jenom ten osobnostn² 
vĨbŊr, ale ģe tam opŊt zafunguje u tŊch kandid§tŢ i ta znaļka Andreje Babiġe, kterĨ se za nŊ postavil a kterĨ jim 
pomohl udŊlat kampaŔ a t²m zpŢsobem se vlastnŊ i do Sen§tu dostala cel§ Śada lid², kteŚ², nechci jim kŚivdit, ģe 
by byli nezn§m² nebo kandiduj² do toho druh®ho kola, lid®, kteŚ² by byli nezn§m², ale jsou to ļasto lid®, tŚeba 
manaģeŚi, jsou to lid®, kteŚ², kteŚ² nejsou zn§m² z nŊjakĨch veŚejnĨch funkc², takģe pokud by se skuteļnŊ to prvn² 
kolo i do toho druh®ho potom prom²tlo, tak by to podle mŊ bylo docela i pŚekvapiv® z hlediska osobnostn²ho 
nebo profesn²ho sloģen² t® horn² parlamentn² komory. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Petr Holub uģ tady hovoŚil, ale teŅ s odstupem, jak se na to d²v§. 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
Tak pro mŊ opravdu bylo nejvŊtġ² pŚekvapen² vĨsledek komunistŢ, ty ġli z 20 na 10 % a s t²m nejen j§, ale asi 
nikdo nepoļ²tal, protoģe se o tom nemluvilo, ani v prŢzkumech to nebylo. Vedle toho soci§ln² demokracie ztratila 
8 %, tak si ļlovŊk Ś²k§, kam se vypaŚuj² pŚ²znivci ļesk® levice. Naopak, coģ by se trochu dalo ļekat, se trochu 
resuscitovala pravice. Sice nem§ jednu stranu, ale v z§sadŊ ve vġech zastupitelstvech jsou ļtyŚi strany, kter® 
maj² mezi  5 aģ 15 %, kter® lze oznaļit za pravicov® nebo pravostŚedov®. A potom jeġtŊ jeden okamģik z tŊch 
voleb si mysl²m, ģe je unik§tn², a to jsou volby v Đsteck®m kraji, kde bylo na posledn² chv²li, kde byla na 
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posledn² chv²li ġkrtnuta kandid§tka hnut² Severoļeġi.cz, byl to jeden z favoritŢ tŊch voleb, bude se to Śeġit pŚed 
soudem a je, mysl²m, vysok§, ne vysok§, znaļn§ pravdŊpodobnost, ģe tyto volby se budou opakovat. To by byla 
opravdu novinka. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Tak to je novinka opravdu, ano. Petr Hartman, jak se jemu to rozleģelo v hlavŊ pŚes noc? 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
Tak j§ bych nav§zal na Petra Holuba. MŊ nejv²c zaujala ta ztr§ta komunistŢ, a to v tŊch souvislostech, o kterĨch 
se hovoŚilo v minulosti, kdyģ se hovoŚilo o tom, jakĨ zaujmout vztah ke komunistŢm, tak se objevovaly n§zory, 
ģe je dobr® zapojit je do pod²lu na moci, ģe pak pŚijdou o tu povŊst t® strany, kter§ nikdy nebyla u moci, kter§ by 
nab²zela ty recepty, jak Śeġit spoustu probl®mŢ, kdyby se k n² dostala. A jak se uk§zalo, tak komunist® byli u 
moci v kraj²ch a najednou maj² znaļnĨ ¼bytek, tak to je jedna vŊc, kter§ mŊ velmi zaujala. A druh§ vŊc, kter§ mŊ 
velmi zaujala, byl vĨsledek ve Zl²nsk®m kraji a v tom slova smyslu, ģe se tam velmi angaģoval prezident 
republiky ve prospŊch Strany pr§v obļanŢ, byli tam lid® z jeho bl²zk®ho okol² a ti neuspŊli jak celkovŊ, tak i z 
hlediska toho, jak® z²sk§vali nebo sp²ġe nez²sk§vali preferenļn² hlasy, tak to jsou takov® dvŊ vŊci, kter® mŊ 
zaujaly. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Josef Mlejnek. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
Tak mŊ jednak zaujal ten pomŊrnŊ velkĨ rozd²l mezi hnut² ANO a ĻSSD, ten odstup. Zaj²mav® je jistŊ, ģe se 
ukazuje, ģe hnut² ANO m§ jak®si pevn® voliļsk® j§dro. Zpoļ§tku se tato strana nebo hnut² charakterizovala tak, 
ģe je to protestn² strana, ģe jsou ty, jsou ti voliļi z²sk§ni pro hlasov§n² pro Babiġe d²ky politick®mu marketingu a 
ģe je to takov® rychlokvaġen® a ģe to vyġum². Ukazuje se, ģe Andrej Babiġ dok§ģe si vypŊstovat pevnŊjġ² 
voliļsk® vazby ke sv®mu hnut², uk§zalo se to uģ pŚed dvŊma lety pŚi komun§ln²ch volb§ch, teŅ ANO uspŊlo ve 
volb§ch krajskĨch, takģe byŠ Andrej Babiġ tvrd², j§ nejsem politik a my nejsme strana, tak paradoxnŊ se mu 
podaŚilo etablovat se v ļesk®m stranick®m syst®mu a bude zaj²mav® sledovat, jak se s t²m d§l vypoŚ§d§. A pak 
urļitŊ zaj²mav®, zaj²mav² jsou ti komunist®. Ten jejich propad je jaksi zaj²mavĨ, zvl§ġtn² pr§vŊ i vzhledem k 
tomu, ģe byla dosti n²zk§ volebn² ¼ļast, kde by se mŊlo, mŊli projevit disciplinovan² voliļi komunistŢ, kdyby toto, 
tento vĨsledek komunist® zaznamenali pŚi 60% volebn² ¼ļasti, tak budiģ, tak si ļlovŊk mŢģe Ś²ct, tak jsou, jsou 
na sv®m, ale kdyģ pŚi 30% ¼ļasti maj² s b²dou 10 %, tak to znamen§, ģe jim jednak ta jejich voliļsk§ z§kladna 
vym²r§ a jednak ģe pŚest§vaj² plnit tu funkci protestn² strany a ģe voliļi, kteŚ² chtŊj² hlasovat protestnŊ, prostŊ si 
vyb²raj², vyb²raj² nŊjak® jin® strany, a to jeġtŊ bych zm²nil posledn² vŊc, kter§ je zaj²mav§, a to je relativn² ¼spŊch 
Tomia Okamury a toho jeho tandemu s Janem Velebou a Stranem pr§v obļanŢ. VlastnŊ je to jedin§ z tŊch, 
ŚeknŊme, populistickĨch stran nebo stran, kter® se chtŊj² nŊjakĨm zpŢsobem teŅ i v²ce etablovat na t® vlnŊ 
strachu ļesk® spoleļnosti z migrantŢ a z pŚ²padn®ho takzvan®ho isl§msk®ho nebezpeļ², tak tato strana, tato 
strana uspŊla aspoŔ v tom smyslu, ģe se dok§zala dostat pŚes tu 5% klauzuli. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Jedin§, bylo jich nepoļ²tanŊ. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
No, no, no, mysl²m, ģe je i t²m, ģe pŚeci jenom Tomio Okamura, byŠ populista, tak m§ nŊjakou schopnost prostŊ 
oslovit urļitĨ segment voliļstva, d§ se Ś²ct, ģe i dost porazil, na hlavu porazil ten pŢvodn² Đsvit, kterĨ ho vlastnŊ 
vypudil a teŅ ¼plnŊ pohoŚel. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
O tŊch komunistŢ je to skuteļnŊ pikantn², my jsme s Josefem, vġichni moģn§ ostatn², l®ta tvrdili, jak komunist® 
maj² pevn® voliļsk® j§dro a nyn² najednou jakoby to pevn® voliļsk® j§dro zŢstalo doma, to je zvl§ġtn². Ale jeġtŊ 
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neģ pŚijde, pŚejdeme k jednotlivĨm politickĨm stran§m a k tŊm rŢznĨm koalic²m, o kterĨch se tady bav²me uģ 
nŊjakou dobu, tak j§ pŚece jenom bych se jeġtŊ zastavil na chv²li u t® volebn² ¼ļasti. Kolem 35 % volebn² ¼ļast, 
samozŚejmŊ nen² to aģ takov® pŚekvapen², protoģe i v pŚedchoz²ch volb§ch ta volebn² ¼ļast byla mal§, ale kdyģ 
se to obr§t²me a taky to tady nŊkolikr§t padlo to ļ²slo, ģe 65 % vlastnŊ je ta voliļsk§ ne¼ļast, 65 %, coģ si 
mysl²m, ģe je docela dost, coģ skoro uģ nŊkteŚ² o tom hovoŚ², ģe to znelegitimŔuje ty instituce, do kterĨch se 
takovĨmto zpŢsobem vol². Co si o tom mysl²te? Vladim²ro DvoŚ§kov§, napŚ²klad o t® volebn² ¼ļasti, nen² to 
opravdu uģ situace, kdy demokracie uģ t®mŊŚ pŚest§v§ fungovat, kdyģ tady m§me 35% voliļskou ¼ļast a v tom 
dalġ²m kole voleb do Sen§tu je moģn® oļek§vat jeġtŊ mnohem niģġ²? 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
Tak samozŚejmŊ nen² to ¼plnŊ dobr§ vizitka, ale nen² to zase nŊco tak zcela vĨjimeļn®ho. Ta volebn² ¼ļast v 
mnoha zem²ch vlastnŊ kles§ i v posledn² dobŊ a tady v tomto pŚ²padŊ prostŊ ta legitimita je i v tom, ģe ti lid® se 
mohou rozhodnout, jestli do tŊch voleb pŢjdou, nebo nepŢjdou. MŢģeme si Ś²kat, proļ tam nejdou, jestli nevid² 
nŊjak® Śeġen², jestli nevid² ģ§dnou alternativu, kter§ by tam byla pro nŊ a tud²ģ si Śeknou zŢstaneme doma, 
protoģe prostŊ nem§m z ļeho vyb²rat, nebo mŢģe to bĨt argument, ģe si Śeknou, jsme spokojenĨ a vlastnŊ jako 
nemus²me to nŊjakĨm zpŢsobem Śeġit. Kaģdop§dnŊ samozŚejmŊ nen² to pŚ²liġ dobŚe, na druhou stranu v tŊch 
zem²ch, kde se tŚeba rozhoduje o povinn®m, povinn® volbŊ, kter§ samozŚejmŊ ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Prezident republiky to tady navrhl. 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
Ano, tak ono se ukazuje, ģe pokud je ta volba povinn§, tak velmi stoupaj² hlasy pr§vŊ pro populistick® strany a 
pro rŢznŊ radik§ln² a krajn² proudy, takģe ona je to ot§zka, co vlastnŊ chceme, protoģe lidi jsou naġtvanĨ, ģe tam 
mus² j²t a prostŊ hlasuj² za kaģdou cenu protestn² a nen² to o tom, ģe by tedy pŚemĨġleli v²c, komu, koho maj² 
volit. Takģe ta rozhodnut² jsou samozŚejmŊ na obļanech. J§ si sp²ġ mysl²m, ģe tady je nutn® se i zamyslet nad 
urļitĨm vĨchovou, vzdŊl§v§n²m, moģn§ i na pŢsoben² m®di². Ten, ten moment, aby lid® teda se, a na zpŢsobu 
veden² politick® kampanŊ, protoģe vlastnŊ tam je potom nutn® uk§zat tŊm lidem, ģe opravdu o nŊco jde a o 
nŊļem se rozhoduje. Pokud m®dia sp²ġe hovoŚ² tŚeba jenom o tŊch skand§lech nebo rŢznĨch vŊcech, kterĨ 
jsou, ŚeknŊme, dobŚe se poslouchaj², tak to pŚ²liġ k tomu nenapom§h§. Nev²m, jestli zrovna i politici teda, kdyģ 
vystupuj² s volebn² kampan², ģe to, ģe by d§vali nebo lidi sp²ġ inspirovali o tom, ģe se maj² v nŊjak® podobŊ 
rozhodovat. Ale ta, ta, v tŊch prostŊ volb§ch druh®ho Ś§du ta, ta ¼ļast je vģdycky, vģdycky niģġ² a mŢģeme 
pŚemĨġlet i o tom, tŚeba o pravomoc²ch krajŢ a jestli maj² lid® pocit, aby tam ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Ano, ta povinn§ ¼ļast, to je samozŚejmŊ problematick§ vŊc, ale nedospŊli jsme do situace, kdy tŚeba nŊkter® 
vŊci zjednoduġit nebo pŚidat kompetence, aby bylo jasnŊjġ² u krajŢ a u Sen§tu, ļ²m se vlastnŊ zabĨvaj², protoģe 
ob§v§m se, ģe to asi mnoho lid² nev², anebo zjednoduġen² toho volebn²ho syst®mu, aby tŊch voleb nebo aby 
byly pŚehlednŊjġ², protoģe zaslechl jsem, ģe ta situace je opravdu velmi uģ komplikovan§, kdyģ tŚeba teŅ v Praze 
se nevolilo, protoģe m§ statut mŊsta, kraje z§roveŔ jsou dvoj² volby do Sen§tu nebo dvŊ kola do Sen§tu, vol² se 
pokaģd® v jin®m term²nu, i kdyģ je to samozŚejmŊ sloģit® sladit, ale nedoġli jsme pŚeci jenom do situace, kdy je 
to uģ tak sloģit® ten volebn² syst®m, ģe by bylo moģn® ho i zjednoduġit? PetŚe Holube. 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
Tak urļitŊ by ġlo zruġit kraje, protoģe ty jsou nejm®nŊ zaveden®. Ony sice si naġly nŊjakou agendu, ale m§lokdo 
tuġ², ģe to je jejich agenda. Jsou to tedy pŚedevġ²m krajsk® silnice, je to zdravot... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
To je m§lo, ano. 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
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Je to zdravotnictv². 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
A ġkolstv². 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
A ġkolstv². 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
Je to ġkolstv², coģ by samozŚejmŊ mŊlo hr§t urļitou roli, ale m§me tu taky to, ģe vlastnŊ nevol² se v Praze do 
krajŢ, a tam je vģdycky ta ¼ļast, v Praze bĨv§ vyġġ², takģe ono to celkovŊ sniģuje tu celost§tn² ¼roveŔ. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Vyġġ², ano. Hm, takģe nedospŊli jsme do t® situace, PetŚe, jestli, kde by uģ nŊjak§ reforma tady skoro uģ mohla 
bĨt? 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
Tak asi by se o tom tedy uvaģovat mŊlo, kdyby se to vġechno nŊjak zjednoduġilo, tak by asi lid® chodili ļastŊji, 
protoģe by vŊdŊli, proļ jdou volit. Ono j²t volit do tŊch krajŢ, tam opravdu ļlovŊku nen² jasn®, o co tam jde. 
Nakonec to skonļ² tak, ģe lid® se rozhoduj² podle toho, podle takovĨch nahodilĨch pŚ²padŢ, ģe i nŊjakĨ skand§l, 
tak se rozhodnou, ģe tedy potrestaj² ty soci§ln² demokraty nebo obļansk® demokraty nebo kdo je zrovna na 
r§nŊ. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Nen² to o t® krajsk® politice, ano, to je ... 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
Toto prakticky vŢbec nen². SamozŚejmŊ jako proti tomu hovoŚ² jedna vŊc, jsou nŊkter® kraje, kter® si vlastnŊ 
vytvoŚily takovou, takovĨ lok§ln² patriotismus, kterĨ by se zase asi tŚeba t²m odboural. TeŅ hovoŚ²m hlavnŊ o 
jiģn²ch Ļech§ch nebo o Liberecku. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Jiģn² Morava taky, MoravskoslezskĨ snad. 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
Ale v tŊchto volb§ch se pr§vŊ jak jiģn² Ļechy, tak Liberecko se vyprofilovaly jakoby proti tomu centru. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Ano, ano. 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
KterĨ na nŊ, kterĨ na nŊ nŊjakĨm zpŢsobem ¼toļ² a oni Śekli ne, my si d§me hlas tomu naġemu hejtmanovi, 
protoģe je n§ġ a ti ostatn² mu urļitŊ ġkod². To je pŚ²pad hlavnŊ libereck®ho hejtmana, kterĨ ļel² trestn²mu 
obvinŊn², ale pŚesto dostal ze vġech kandid§tŢ na hejtmana nejvŊtġ² pod²l hlasŢ. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
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Na hejtmana nejv²c, no to je zvl§ġtn² situace. Josefe Mlejnku, taky jako politologa se tŊ, se tŊ pt§m, nedospŊli 
jsme skuteļnŊ uģ v tŊch, sloģitosti tŊch voleb k tomu, abysme to nŊjak zjednoduġili a volili v nŊjak®m jasn®m 
term²nu, jako je tŚeba ve SpojenĨch st§tech super¼terĨ, jednou za dva roky, vġichni vŊd², ģe ta mus² pŚij²t a 
nŊkoho zvolit? 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
No, ve SpojenĨch st§tech je teŅ voleb relativnŊ hodnŊ, ale moģn§ ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
No ale vol² se v jednom term²nu. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
No, no, ale moģn§ neģ abychom to zjednoduġovali, tak asi urļitŊ by bylo dobr® nŊjak zdŢraznit tu vazbu dan®ho 
politika a jeho odpovŊdnosti, aby to voliļ mohl l®pe posoudit, ponŊvadģ ty kraje maj² skuteļnŊ ty kompetence 
dosti re§lnŊ propleten® s tou ¼rovn² celost§tn², popŚ²padŊ i s ¼rovn² Evropsk® unie, takģe vysvŊtlit voliļi, v ļem 
spoļ²v§ pravomoc hejtmana a co on dŊlat a nemŢģe, je docela komplikovan§ vŊc. A vŊtġinou je to tak, ģe 
voliļsk® chov§n² v tŊch krajskĨch volb§ch kop²ruje aktu§ln² celost§tn² stranick® preference. Ten LibereckĨ kraj 
je celkem, mysl²m, vĨjimka, tam se i vytvoŚil takovĨ aspoŔ polospecifickĨ stranickĨ syst®m, ģe tam uģ v tŊch 
minulĨch volb§ch vģdycky hodnŊ uspŊlo nŊjak® hnut² typu Starostov® a nez§visl², Volba pro LibereckĨ kraj a tak 
d§le. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
DobŚe. Tak to je zase ta sam§ situace, kdy ... 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
Ale prostŊ jenom ģe se st§v§, mŢģe se st§t to, ģe bude hejtman, t²m bude skvŊlej hejtman, z EvropskĨ unie 
vyt§hne 10 miliard, bude m²t obchozen§ vġechna ministerstva, zaŚ²d² tam jako skvŊl® silnice a ġkoly a tak d§l, a 
prostŊ jeho, jeho strana zrovna celost§tnŊ propadne a ten ļlovŊk prostŊ ty krajsk® volby projede a nŊkdo ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
No, je to tak, no. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
Hejtman, kterĨ se tam bude v§let, neudŊl§ nic a jeho strana zrovna, aniģ by on za to mohl, pude nahoru, no tak 
prostŊ utrģ² velk® v²tŊzstv². 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Kdyģ jsme teda u tŊch reforem, tak nŊkde jsem slyġel troġku s nads§zkou, ģe nejlepġ² reforma by byla, jak Ś²kal 
Petr Holub, zruġit kraje a zruġit pŚ²mou volbu prezidenta, ģe t²m by ubyly dvoje volby. Co na to, PetŚe Hartmane? 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
Tak j§ si mysl²m, ģe lidi k volb§m dostane to, kdyģ si Śeknou, ģe m§ smysl tam pŚij²t a ģe ty reformy sice by 
mohly napomoci nepatrnŊ tŚeba vyġġ² ¼ļasti, ale mysl²m si, ģe to nen² to z§sadn². A kdyģ uģ hovoŚ²me o t® n²zk® 
legitimitŊ, tak moģn§ by se st§lo sp²ġ zamyslet nad t²m, co udŊlat s druhĨm kolem sen§tn²ch voleb, kde 
skuteļnŊ nechod² skoro nikdo. Tak tŚeba jestli by neġlo udŊlat dvŊ kola Sen§tu t²m zpŢsobem, ģe by lid® volili 
jenom v prvn²m kole a mŊli pr§vo dvou hlasŢ, kterĨ by ten druhĨ nahradil to druh® kolo a poļ²tal by se u tŊch, 
kteŚ² by postoupili do toho kola druh®ho, tak tŚeba to by byl moģn§ jeden z receptŢ, protoģe kdyģ se pod²v§me 
na tu ¼ļast v tŊch kraj²ch, tak pŚece ta 30% nen² zas tak tragick§. 
 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  73 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
DobŚe, tak budeme o tom jeġtŊ mluvit v druh® ļ§sti naġeho poŚadu, nyn² mus²me naġi debatu na chv²li pŚeruġit, 
protoģe budou n§sledovat zpr§vy. 
 
/ Zpr§vy / 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
J§ za nŊj dŊkuji a my pokraļujeme tedy v nedŊln² diskusi, naġ² nedŊln² diskusi u kulat®ho stolu. A u nŊj jsou 
Vladim²ra DvoŚ§kov§, Luk§ġ Jel²nek, Petr Holub, Petr Hartman a Josef Mlejnek a bavili jsme se tady pŚedevġ²m 
o volebn² ¼ļasti, kter§ je, kter§ byla tedy ve volb§ch velmi mal§. A j§ bych se jeġtŊ zm²nil o t® rozdrobenosti 
politick® sc®ny, protoģe tak® uģ bylo nŊkolikr§t Śeļeno, ģe v²tŊz voleb je sice v²tŊz a vġichni ho oslavuj², ģe ANO 
Andreje Babiġe triumfovalo, ale faktem je, ģe je to pŊtina, je to pouze pŊtina voliļŢ a jeġtŊ tŊch, kteŚ² se vŢbec 
z¼ļastnili, takģe uģ nŊkdo vypoļ²tal, vidŊl jsem ten ¼daj, ģe de facto je to pouze 7 %, 7 % voliļŢ, kteŚ² volili, 
vġech voliļŢ, kteŚ² volili ANO, takģe z toho je vidŊt, ģe ta rozdrobenost politick® sc®ny je opravdu velmi velk§. 
SvŊdļ² to o nŊļem nebo jenom o t® n²zk® volebn² ¼ļasti a o tom, ģe voliļi jednoduġe ty krajsk® volby a sen§tn² 
neberou v§ģnŊ? Josef Mlejnek. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
MŢģe to svŊdļit i o tom, ģe ty krajsk® volby pŚeci jenom maj² specifick® postaven². Ļ§st voliļŢ v tŊch krajskĨch 
volb§ch mŢģe experimentovat, ļ§st voliļŢ pŚeci jenom hlasuje pro nŊjak® region§ln² subjekty a ot§zkou je, jak 
se pr§vŊ, jak se zachovaj², aģ budou volby do Poslaneck® snŊmovny. Tam pŚece jenom pŚijde v²ce lid² a i lid®, 
kteŚ² tŚeba hlasovali pro nŊjak® region§ln² uskupen² nebo pro nŊjak® hnut² starostŢ a tak d§l, tak pŚeci jenom pŚi 
tŊch volb§ch do Poslaneck® snŊmovny mohou volit v²ce na jistotu nebo pŚeci jenom si Śeknou, tak dost 
experimentŢ, to je v§ģn§ vŊc, nejdŢleģitŊjġ² ty snŊmovn² volby, tak d§m hlas nŊjak® z tŊch zavedenĨch stran. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
No my jsme jenom pŚipom²nali, ģe jsme sem ġli s Petrem Holubem, ģe kdyģ v PŚedn²m PomoŚansku, v zemi, ve 
vĨchodn² zemŊ, teda vĨchodonŊmeck® zemi CDU Angely Merkelov® udŊlalo 20 %, tak se o tom hovoŚilo t®mŊŚ 
jako o tot§ln²m krachu, katastrofŊ, ne¼spŊchu, a tady je 20 % v²tŊz voleb. Luk§ġi Jel²nku, mysl²te si, ģe to mŢģe 
znamenat nŊco o politick® sc®nŊ, ģe se drob² a ģe vlastnŊ ten v²tŊz nen² jednoznaļnĨ, ģe ģ§dnĨ v²tŊz nem§ 
prostŊ tolik, tolik hlasŢ, aby mohl jednoznaļnŊ vl§dnout? 
 
Luk§ġ JELĉNEK, politolog, Masarykova demokratick§ akademie 
-------------------- 
Tak jedna vŊc je, ģe se politick§ sc®na drob², samozŚejmŊ ģe Andrej Babiġ naruġuje spoustu uģ n§vykŢ, kter® 
jsme si s politikou a s politickou sc®nou spojovali. To ļlenŊn² napravit si levici, tradiļn², netradiļn² strany, nov®, 
star®, ale mysl²m si nebo respektive j§ bych definitivn² soud skuteļnŊ dŊlal aģ po tŊch snŊmovn²ch volb§ch, 
protoģe v pŚ²padŊ tŊch krajskĨch n§m do hry vstupuje cel§ Śada pr§vŊ tŊch lok§ln²ch kandid§tek, kter® ve 
snŊmovn²ch volb§ch nebudou kandidovat, cel§ Śada subjektŢ, kter® jsou ve skuteļnosti skryt® koalice. Tam je 
docela zaj²mav®, ģe do Śady zastupitelstev se dostalo sedm, nŊkde osm dokonce subjektŢ, z nichģ nŊkter® jeġtŊ 
jsou koalicemi, to znamen§, ģe mŢģeme pŚipoļ²tat dalġ² strany, a z toho se pochopitelnŊ ty krajsk® rady budou 
skl§dat obt²ģnŊ. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
A to m§me 5% klauzuli pŚitom, ģe ano, a tolik stran se dost§v§ do nŊkterĨch zastupitelstev, to je neuvŊŚiteln®. 
 
Luk§ġ JELĉNEK, politolog, Masarykova demokratick§ akademie 
-------------------- 
Ale mysl²m si, ģe v t® Poslaneck® snŊmovnŊ, jakkoliv ta situace moģn§ nebude ¼plnŊ komfortn² pro ty tradiļn² 
politick® strany, jak jsou zvykl® skl§dat vl§dn² koalice, tak si mysl²m, ģe ta divoļina tam nebude tak intenzivn². 
Tam naopak mŢģeme poļ²tat s t²m, ģe se ļ§steļnŊ zredukuje to spektro, to spektrum na krajn² pravici a tak® 
druh§ ot§zka je vlastnŊ, co bude s budoucnost² Obļansk® demokratick® strany a TOP 09, protoģe pŚinejmenġ²m 
pro TOP 09 tady tyto volby byly velmi v§ģnĨm vztyļenĨm ukazov§kem. Pokud si pamatuji, to ļ²slo bylo, tuġ²m, 
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3,8 nebo 3,9 v celost§tn²m propoļtu hlasŢ, procent hlasŢ, coģ si mysl²m, ģe vlastnŊ je pomŊrnŊ intenzivn² 
ponouknut² k tomu, aby ļesk§ pravice uvaģovala o, kdyģ uģ ne o integraci, tak pŚinejmenġ²m o nŊjak® uģġ² 
spolupr§ci. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
MŊl jsem pŚipraven tedy fenom®n ANO, ale kdyģ jste nastartoval t®ma ļesk® pravice, tak abysme pŚ²liġ 
nesk§kali, tak to mŢģeme otevŚ²t, protoģe to bylo jedno z tŊch dalġ²ch t®mat. Ano, hovoŚilo se tady o tom, ģe 
nŊkter® strany se hl§s² k pravici, ale ty tradiļn² pravicov® strany, jako byla ODS dŚ²ve jako, jako urļitĨ fenom®n 
nebo urļitĨ hegemon, a TOP 09, kter§ j² zaļala konkurovat, tak zd§ se, ģe ODS se pŚece jenom trochu 
vzpamatov§v§, zat²mco TOP 09 pad§ do naprost® nicoty a jej² pŚedseda Miroslav Kalousek tvrd², ģe to je proto, 
ģe nedostal sv® voliļe k urn§m, coģ je takov§ zvl§ġtn², zvl§ġtn² vŊc, takģe k ļesk® pravici, jak vid²te teda vŢbec 
to rozvrstven² ļesk® politiky, kde levice upad§, pravice upad§ a ġ²Ś² se tedy sp²ġe ty strany nesyst®mov® nebo 
strany netradiļn²? Petr Hartman. 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
Tak j§ bych jeġtŊ jenom kr§tce se zastavil u t® rozdrobenosti politick® sc®ny. MŊli bychom zdŢraznit, ģe ono je 
nŊco jin®ho z²skat 5 % v dan®m kraji pŚi t® relativnŊ n²zk® ¼ļasti, a nŊco jin®ho je uspŊt na celorepublikov® 
¼rovni, z²skat 5 % v celorepublikov® ¼rovni, takģe od..., to tak® odliġuje vlastnŊ ty krajsk® volby od tŊch voleb do 
Poslaneck® snŊmovny. A kdyģ jsme u t® ļesk® pravice, tak j§ si mysl²m, ģe TOP 09 si ovŊŚila, ģe bez StarostŢ a 
nez§vislĨch je vlastnŊ ve velmi obt²ģn® situaci na ¼rovni kraj², krajŢ a ob§v§m se, ģe za rok si ovŊŚ², ģe ve stejnŊ 
obt²ģn® situaci je i na t® celorepublikov® ¼rovni, ģe zkr§tka ta strategie, kterou zvolil Miroslav Kalousek, pŚ²liġ 
nefunguje a ģe to, jak se tŚeba velmi vĨraznŊ a negativnŊ vymezuje vŢļi Miroslavu Kalouskovi, tak tak® 
zpŢsobilo to, ģe Starostov® a nez§visl² se od nich odklonili. A je to pomŊrnŊ citeln§ ztr§ta. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
O Andrejovi Babiġovi, mysl²ġ, ģe jaksi omezuje, Śekl jsi Kalouskovi, k Babiġovi. 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
Ano, Miroslav Kalousek jak se vyjadŚuje ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
K Babiġovi, ano. Ano, to je jasn®. 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
VŢļi Babiġovi, vŢļi hnut² ANO a t²m vlastnŊ tak® dos§hl toho, ģe Starostov® a nez§visl² opakovanŊ zdŢrazŔuj², 
ģe chtŊj² dŊlat m®nŊ konfrontaļn² politiku, takģe to je, mysl²m, jasnĨ vzkaz tomu, jakĨm zpŢsobem si oni 
vyhodnotili tu politiku. A tak® se ukazuje to, jakĨm zpŢsobem se chov§ tedy ODS, ģe se chov§ trochu jinak a ģe 
je ¼spŊġnŊjġ², takģe j§ si mysl²m, ģe Miroslav Kalousek je ve velmi sloģit® situaci a ģe bude podle m®ho n§zoru 
z§zrak, pokud z n² vytŊģ² to, ģe alespoŔ pŚekon§ to 5% hranici a dostane se do snŊmovny. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
DobŚe. Ale stejnŊ tyto volby potvrdily, ģe pravice je na kolenou, ten vĨsledek ODS je sice urļitĨm z§zrakem za 
t®to situace, ale poŚ§d to nen² to, co ODS m²vala dŚ²ve a co by vŢbec pravice mŊla, protoģe v kaģd® zemi asi by 
mŊla bĨt siln§ pravice, levice. V tuto chv²li je, jak jsme Ś²kali, situace rozdroben§ a hnut², kter® zv²tŊzilo, byŠ ne 
zase takovĨm vĨsledkem, tak nen² ¼plnŊ jasn®, jestli je pravice nebo levice. Co s t²m, Vladim²ro DvoŚ§kov§? 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
Tak samozŚejmŊ je to fenom®n, kterĨ se zaprv® objevoval v mnoha zem²ch stŚedn² a vĨchodn² Evropy, kdy 
doch§zelo postupnŊ k zhroucen² vlastnŊ toho pŢvodn²ho stranick®ho syst®mu, jak se vytv§Śel v tŊch 90. letech, 
takģe to je, to mŢģeme vidŊt i jinde, nen² to nic jako pŚekvapiv®ho. Na druhou stranu tady je opravdu ta ot§zka, 
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jak dalece lidi a zejm®na v kraj²ch se rozhoduj² podle ot§zky pravice a levice. Andrej Babiġ nespornŊ z²skal 
celou Śadu pravicovĨch voliļŢ, ale absurdnŊ d§ se pŚedpokl§dat, ģe mnoh® hlasy, kter® byly pŚedt²m pro 
komunisty, ġly tak® k Andreji Babiġovi. My vid²me tedy ty posuny, kdyģ vezmem pana prezidenta jakoby soci§ln² 
demokrat liber§ln² soci§ln² demokracie kdysi, kdyģ teda se takto definoval, tak uģ nyn² je ¼plnŊ nŊkde jinde a 
povaģovat ho za levicov®ho prezidenta, asi jde tak® velmi obt²ģnŊ, pŚestoģe poŚ§d je, se takovĨmhle zpŢsobem 
nŊkde, nŊkde prezentuje, takģe jako je to obecnŊ probl®m toho zachycen², co je levice, pravice, jak® hodnoty 
m§ vn²mat. Tam je zjevn®, ģe ODS se st§le drģ², ona mŊla, bylo vidŊt i v komun§ln²ch volb§ch, prostŊ m§, 
zŢst§v§ j² takov§ ta ļlensk§ z§kladna, kter§ m§ tu vazbu k ODS. Jak dalece se podaŚ² pŚekonat, se dostat v 
tŊch parlamentn²ch volb§ch nŊkde v²ce nad tŊch 10 %, uvid²me, kaģdop§dnŊ TOP 09 se dost§v§ do t® situace, 
jako  byly vģdycky ty druh® mal® politick® strany, aŠ uģ to byla ODA, Unie svobody nebo jin®, a mysl²m si, ģe to 
je pŚedevġ²m t²m, ģe ta strana se od poļ§tku nebudovala jako strana. Ta strana mŊla regiony d²ky starostŢm. 
Jakmile se rozeġly, tak ty regiony se ztratily. A byla stavŊna teda na, na osobŊ bĨval®ho tedy pŚedsedy 
Schwarzenberga a ten vlastnŊ uģ v tuhle tu chv²li, kdy nen², tak ho pan Kalousek nemŢģe nahradit, to uģ tady 
zaznŊlo ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
A nikdo se nerod², tam jako nŊkdo takovĨ vĨraznŊjġ² jakoby. 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
Ono se tam, ono tam mnoho lid² nen², ono totiģ je tam velmi obt²ģn® vŢbec jako kde br§t nŊkoho, kdo by tu 
stranu v nŊjak® podobŊ budoval a byl by schopen prostŊ se vyj§dŚit a mŊl by urļit® charisma a oslovoval by. A 
mus²m Ś²ct, ģe naprosto souhlas²m s t²m, ģe jednu z nejvŊtġ²ch kampan² dŊlal pro pana Babiġe pan Kalousek, 
protoģe on vystupoval kriticky k ļemukoliv a t²m vlastnŊ i tŚeba ty velk® probl®my, kterĨ pan Babiġ mŊl, Ļap² 
hn²zdo, rŢzn® stŚety z§jmŢ a podobnŊ, ty vlastnŊ zmizely, protoģe on se vyjadŚoval k ļemukoliv, co udŊlal pan 
Babiġ, tak bylo prostŊ ġpatnŊ. VlastnŊ dennŊ vystupoval v²cem®nŊ v m®di²ch a v tom okamģiku vlastnŊ 
rozmŊlnil ty probl®my, kter® tŚeba s hnut²m ANO jsou nespornŊ spjaty, takģe to byla ġpatnŊ podle mŊ vn²man§ 
strategie, ale hlavnŊ negativn² postoje nemohou dlouhodobŊ budovat image tĨ strany a ono tam vlastnŊ kromŊ 
negativn²ho nic moc nebylo a zase ģe by pŢsobil pan Kalousek pŚesvŊdļivŊ, kdyģ h§jil pr§va Tibetu, tak mysl²m 
si, ģe taky mnoho lid² nepŚesvŊdļil, ģe by prostŊ zast§val tyhle ty hodnoty, takģe ta strana prostŊ se jako nem§, 
nem§ vlastnŊ poŚ§dnou vizi. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
KoneckoncŢ pan Burs²k, zn§mĨ tibetolog, ho vlastnŊ kritizoval, ģe tam vŢbec s tou vlajkou pŚiġel, ģe to vypadalo 
sp²ġ jako diskreditace. DobŚe, ale Josefe Mlejnku, existuje tedy ļesk§ pravice a je to dobŚe, ģe existuje, nebo 
neexistuje, nen² to, jaksi nekulh§ teda ļesk§ politick§ sc®na na jednu nebo i obŊ nohy v tuto chv²li? 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
J§ mysl²m, ģe ģijeme v dobŊ velkĨch zmŊn a nejenom v ĻeskĨ republice, takģe je ot§zkou, jestli vŢbec nŊco 
jako pravice, levice tak, jak jsme to znali nebo jak se to definovalo po l®ta, desetilet², se jeġtŊ za pŊt, za deset let 
nŊco takov®ho bude existovat. Vġechny spoleļnosti, nejen ty spoleļnosti zem² stŚedn² Evropy, proch§z² dost 
z§sadn²mi zmŊnami a je docela moģn®, ģe si budeme muset zvyknout na daleko promŊnlivŊjġ² politick® 
spektrum, kde, kter® budou zaplŔovat ļasto i nŊjak® projekty ne moģn§ na jedno pouģit², ale tŚeba na dvŊ, tŚi 
pouģit², ģe se to bude vġechno nŊjakĨm zpŢsobem prudļeji mŊnit a ģe doba, kdy byly nŊjak® vyprofilovan® 
elektor§ty pevn®, kter® po celĨ ģivot ten ļlovŊk vol²val v levici, nebo urļitou stranu nebo aspoŔ nŊjakĨ okruh 
stran, tak ģe to je prostŊ nŊco, co patŚ² minulosti, a to je jedna pozn§mka. A druh§ pozn§mka, ļesk§ pravice je v 
krizi i kvŢli tomu, ģe se pŚed voliļi zļ§sti zdiskreditovala t²m zpŢsobem vl§dnut², jak nŊkterĨmi korupļn²mi 
af®rami, tak ta posledn² pravicov§ vl§da, Neļasova vl§da s TOP 09 a s VŊcmi veŚejnĨmi, no tak to bylo aģ 
panoptikum, ģe jo, samozŚejmŊ tahanice s tŊmi lidmi V²ta B§rty a podobnŊ. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Z toho se nemŢģou vzpamatovat, ano. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
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-------------------- 
Takģe to pak trv§ dlouhou dobu, neģ se ta zkaģen§ znaļka zase znovu nŊjak obnov². 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Obnov². No ale teŅ kdyģ pŚejdeme k levici, tak tam ta situace tak® nen² pŚ²liġ rŢģov§, jak jsme si tady Śekli, 
ĻSSD v urļit® krizi, teŅ ztrat² skoro polovinu hejtmanŢ nebo moģn§ jeġtŊ v²ce, na celost§tn² ¼rovni tak® rŢzn® 
spory, nic moc, KSĻM, tady mluvil Josef Mlejnek dokonce o vym²r§n² t® voliļsk® z§kladny nebo pŚinejmenġ²m k 
jej² neochotŊ uģ chodit vŢbec k volb§m, coģ se u krajskĨch voleb uk§zalo a bylo to paradoxn² zvl§ġtŊ t²m, ģe tam 
v minulĨch volb§ch KSĻM zaznamenala velk® ¼spŊchy, dokonce jednoho hejtmana a tak d§le, kter®mu se taky 
nepodaŚilo uh§jit vlastnŊ volebn² v²tŊzstv², velice zvl§ġtn² vŊc, takģe levice, PetŚe Holube, co ta druh§ noha? 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
Ono to je podobn®. Dalo by se Ś²ci, ģe se kulh§ na obŊ nohy na naġ² politick® sc®nŊ. Ono to je celĨ takovĨ 
proces, kterĨ byl spuġtŊn uģ nŊkdy pŚed osmi lety, kdy zļistajasna zaļali lid® ļ²m d§l t²m hlasovat pro protestn² 
strany. A ty protestn² strany z²sk§valy st§le vŊtġ² pozice, ale nepŚest§valy bĨt protestn²mi, jak teŅ tŚeba vid²me 
na tom hnut² ANO. A prostŊ se projevuje jejich ohavn§ destruktivn² role, protoģe teŅ to postihlo i kraje, protoģe 
m§me aģ devŊt subjektŢ v jednom zastupitelstvo, co Ś²k§m tŊch devŊt, to je PlzeŔ, a pomalu uģ se tam ned§ 
vl§dnout a ta legitimita se sniģuje. Nicm®nŊ samozŚejmŊ pokud ta destrukce jde pŚ²liġ daleko, tak ona by mŊla 
bĨt tak® trochu tvŢrļ², a to v Ļesk® republice nen². Kdyģ to srovn§me tŚeba s NŊmeckem, tak tam tak® bylo 
takov® to hnut² /nesrozumiteln®/ B¿rger, protestn² obļa..., protestuj²c² obļan®, by se to tak® dalo pŚeloģit, a ti 
nejdŚ²ve vyzdvihli stranu ZelenĨch, Pir§ty, teŅ Alternativu pro NŊmecko, ale z§roveŔ zvĨġili ¼Śad tŚeba pŚi tŊch 
zemskĨch volb§ch aģ o 15 %. To se u n§s nedŊje, takģe u n§s ta tvŢrļ² destrukce to zas aģ tolik nen², takģe 
ļlovŊk si Ś²k§, co nastane? Budeme st§le, jeġtŊ jsme nedos§hli toho dna? Je pravda, ģe pŚi tŊchto krajskĨch 
volb§ch je uģ moģn® vidŊt, ģe pŚece jenom doch§z² k nŊjak®mu protipohybu, ģe to, co bylo dlouh§ l®ta niļeno, 
se trochu resuscituje. J§ bych dal za pŚ²klad tu ODS, kter§ v nŊkterĨch kraj²ch opravdu se dostala k 15 %, 
zvl§ġtŊ na takovĨch malĨch venkovskĨch mŊstech. J§ to zn§m z jiģn²ch Ļech, tam s pŚehledem dost§vala 20 % 
a neuplatnilo se tam hnut² ANO, a leccos podobn®ho by se dalo Ś²ci i o lidovc²ch, dokonce i o soci§ln² 
demokracii, takģe my jsme teŅ pŚi tŊch krajskĨch volb§ch zaģili takovĨ prvn² krok k tomu n§vratu, nemysl²m si, 
ģe by ta destrukce byla trval§, ģe bysme ģili v nŊjak®m ļase trval®ho chaosu, ale aģ bude zniļeno, co m§ bĨti 
zniļeno, tak zase se najde nŊkdo, kdo to bude d§vat dohromady, coģ ti konzervativn² Jihoļeġi pochopili sami 
prvn². 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Ale zaj²mav® je, jenom mŊ tak napadlo, to, co jsme si tady tak® mnohokr§t Ś²kali, ģe vŊtġina tŊch protestn²ch 
hlasŢ a tŊch protestn²ch hnut² se nebo tŊch hlasŢ, kterĨ by dostaly protestn² hnut², dostala do hnut² ANO, coģ je 
zaj²mav®, ģe to protestn² hnut² m§ vlastnŊ to ANO, ģe by bylo sp²ġ logiļtŊjġ² a moģn§ to bude horġ², aģ se bude 
jmenovat to hnut² NE tŚeba nŊjak®, kter® bude protestn². Ale Luk§ġ Jel²nek jeġtŊ k levici jako levicovĨ politolog 
tak® nŊkdy oznaļov§n. 
 
Luk§ġ JELĉNEK, politolog, Masarykova demokratick§ akademie 
-------------------- 
No, kdyģ pomineme to, ģe ģijeme v Ļesk® republice v souļasnosti v relativnŊ stabiln² ekonomick® situaci, tak 
vġude kolem n§s stoup§ pocit nŊjak®ho ohroģen², aŠ uģ re§lnĨ nebo, nebo vnucenĨ zvnŊjġku, ale existuje. A to 
si mysl²m, ģe na ty levicov® voliļe pomŊrnŊ vĨraznŊ dol®h§. V tom okamģiku se radikalizuj², aŠ uģ smŊrem 
doleva v nŊkterĨch evropskĨch st§tech, nŊkde sp²ġe smŊrem doprava. A kdyģ uģ ne, kdyģ uģ tento, ten smŊr 
doprava nebudu pŚ²mo vymezovat stranicky, tak pŚinejmenġ²m tŊmi akcenty, kter® zaļ²naj² rezonovat v tom 
levicov®m elektor§tu, to znamen§ pŚ²klon k Śeġen² probl®mŢ pevnou r§znou rukou, pŚ²klon k nejrŢznŊjġ²m 
receptŢm, kter® uģ sp²ġe pŚich§z² /nesrozumiteln®/, sp²ġ krajn² pravice neģ demokratick® levice. To vid²me i v 
tom ļesk®m prostŚed², takovĨ ten vzestup vĨraznŊ nacion§lnŊ soci§ln²ch tendenc², a to potk§v§ podle mŊ 
elektor§t jak soci§ln² demokracie, tak komunistick® strany. Je zaj²mav®, ģe Bohuslav Sobotka dneska zm²nil 
jako moģnĨ recept to, ģe by se soci§ln² demokracie mŊla orientovat na mŊstsk® voliļe, mlad® voliļe, pŚej²mat 
nŊjak® recepty od tŊch menġ²ch stran nebo mladĨch protestn²ch hnut², j§ si mysl²m, ģe samozŚejmŊ ano, ale 
nemysl²m si, ģe by tady toto bylo ¼plnŊ dostaļuj²c². A za druh® si nemysl²m, ģe by tady toto byl ten jedinĨ 
probl®m tŚeba tŊch krajskĨch voleb, kter® vļera skonļily, protoģe tam nav²c jeġtŊ ten ne¼spŊch soci§ln²ch 
demokratŢ kromŊ tady tŊch velkĨch t®mat podle mŊ zpŢsobily tŚi vŊci - nedostateļn§ poctivost, vŊrohodnost a 
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pŚesvŊdļivost nŊkterĨch krajskĨch politikŢ. Bylo vidŊt, ģe tam v tŊch kraj²ch, kde lid® svĨm krajskĨm politikŢm 
vŊŚ², tak dok§zala udŊlat soci§ln² demokracie vĨraznŊ lepġ² vĨsledek neģ v tŊch kraj²ch, kde uģ pŢsobili ti krajġt² 
politici jako, jako celkem spokojen² potent§ti, kteŚ² byli uspokojeni a ostatn² uģ je pŚ²liġ netr§p². A mysl²m si, ģe to 
je probl®m, kterĨ bude muset soci§ln² demokracie urļitŊ Śeġit, tu regionalizaci a vlastnŊ tu m²ru t® ochoty bojovat 
svĨch region§ln²ch, lok§ln²ch politikŢ za soci§ln² demokratickĨ program v praxi mezi voliļi. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Kdyģ jste mluvil vlastnŊ o tŊch mladġ²ch a vzdŊlanŊjġ²ch voliļ²ch, tak mŊ napadl ten videoklip toho hejtmana 
Nov§ka s tou klob§sou, nev²m, jestli tohle skuteļnŊ mŢģe na nŊkoho zapŢsobit, ale pŚejdŊme teda plynule k 
tomu hnut² ANO, protoģe je to v²tŊz voleb samozŚejmŊ, byŠ ne tedy nŊjakĨ tŚeskutĨ, jak j§ Ś²k§m t²m slovem, 20 
% nebo pŊtina voliļŢ nen² zas tolik, ale je to, je to, je to v²tŊz a je to politick§ strana, kter§ je ļasto kritizov§na aŠ 
uģ tedy Miroslavem Kalouskem t²m zvl§ġtn²m zpŢsobem, ale i n§mi koment§tory, politology, ģe nen² ¼plnŊ 
standardn², ģe to je strana, kter§ je postaven§ skoro jako firma, ģe ten jej² majitel, pŚedseda Andrej Babiġ j² 
ovl§d§ t®mŊŚ absolutnŊ a ģe tam nejsou ty klasick® demokratick® stranick® mechanismy, 100 % hlasŢ pro 
pŚedsedu a tak d§le. Jak se na to tedy v²dat? Je tady nejsilnŊjġ² hnut² ANO, kter® nen² tedy standardn² politickou 
stranou, je to hnut², i kdyģ ne ¼plnŊ populistick®, poŚ§d se Ś²k§ teda ANO, nikoliv ne, ale je to hnut², kter® pŚeb²r§ 
to, co si lid® mysl², nem§ ģ§dn® ideologick® ukotven². Co to mŢģe m²t a vliv na politiku, PetŚe Hartmane? 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
Tak ono to uģ vliv na politiku m§, sledujeme to pr§vŊ z hlediska toho, jak politika funguje, ģe ļ²m d§l v²ce se 
mŊn² v soutŊģ, j§ nev²m, zn§mĨch tv§Ś² nebo rŢznĨch marketingovĨch kampan² a v t®to souvislosti pochopitelnŊ 
bude zaj²mav®, jak se to bude vyv²jet d§l z toho ¼hlu pohledu, ģe kdyģ jste sledovali tu kampaŔ do krajskĨch 
voleb, tak vġude byl Andrej Babiġ, ale Andrej Babiġe nebude moci bĨt u vġech vyjedn§v§n² o krajskĨch koalic²ch 
a nebude moct bĨt u toho, aģ ty kraje zaļnou nŊjakĨm zpŢsobem fungovat a nŊjak se budou spravovat. My jsme 
si to mohli ovŊŚit na tom, jak ANO vstoupilo do veden² velkĨch mŊst a v ŚadŊ z nich mŊlo velk® probl®my. 
OstatnŊ n§zornŊ se to ukazovalo i v Praze, kde vlastnŊ, pardon, jsme dospŊli do toho st§dia, ģe to veden² bylo 
Śadu mŊs²cŢ provizorn² a skoro nikomu to nevadilo, takģe to bylo takov® zvl§ġtn² obohacen² toho, jak, tak jak 
mŢģe fungovat spr§va vŊc² veŚejnĨch. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Politika ale, ale zase jsme Ś²kali, jako koment§toŚi jsme Ś²kali, ģe kdyģ Praze nikdo nevl§dne, ģe to je docela fajn, 
ģe se nic, ģe se nic nedŊje, nepŚij²maj² se ģ§dn§ straġliv§ rozhodnut². 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe to nen² spr§vnŊ, ģe bychom si ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
J§ to Ś²k§m ironicky pouze. 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
... nemŊli zvykat. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
J§ to Ś²k§m pouze ironicky. Vladim²ro DvoŚ§kov§, co s ANEM? ANO je opravdu takov§ podivn§ troġku strana, 
poŚ§d se netransformovala ve standardn² stranu, byŠ Andrej Babiġ ji Ś²d² velmi obratnŊ a nerozpad§ se jako VŊci 
veŚejn® a dalġ², ale pŚesto to je strana, kter§, ŚeknŊme, vģdycky oznaļujeme netradiļn² a je to strana, kter§ je 
opravdu je zaloģen§ na jednom ļlovŊku st§le. 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
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Tak ono ten vĨraz tradiļn² nebo netradiļn² strany, protoģe je trochu problematickĨ, protoģe ono tady moc 
tradiļn²ch stran nevid²m, nebo ģe by ty strany se chovaly opravdu tak, jak politologov® by si pŚedstavovali, aby 
se strany chovaly, to jako opravdu nen² samozŚejmŊ ten fenom®n, strana, firma tady existuje, existuje uģ i v 
politologii popsanĨ, zaļ²nal s t²m vlastnŊ vĨraznŊji Berlusconi, byl to, je to tenhle ten model, kterĨ je vlastnŊ 
pŚevzatĨ, a potom skuteļnŊ z§leģ² na voliļ²ch, jak se d²vaj² na to, ģe prostŊ ta strana funguje t²mhle t²m 
zpŢsobem, mŢģeme ale potom vidŊt i to, ģe po tŊch volb§ch najednou se zaļne tedy l§mat chleba a zaļnou se 
vytv§Śet ty rady a je ot§zka, jak dalece se uk§ģe, ģe ten potenci§l je ġirokĨ, ģe m§ velmi ġirokĨ koaliļn² 
potenci§l, nebo jestli se uk§ģe, ģe se bude objevovat nŊkde sp²ġe protestn² hlasov§n², to znamen§ bude snaha 
vlastnŊ ANO vylouļit. Uvid²me, co se stane ve druh®m kole sen§tn²ch voleb, kde sice do prvn²ho kola, to je 
obrovskĨ ¼spŊch, pŚiġlo 14, 14 kandid§tŢ, ale kdyģ se pod²v§te poŚ§dnŊ na ta ļ²sla, tak jako to zase tak ¼plnŊ 
nadŊjnŊ pro ANO v mnoha pŚ²padech nevypad§. A uvid²me, jestli se objev² ten fenom®n protestn²ho hlasov§n². 
Ovġem jsme v sen§tn²ch volb§ch, v druh®m kole sen§tn²ho, a to teda mŢģe bĨt docela probl®m, protoģe kdyģ 
tam pŚijde 15 % lid², tak pot® uģ tam chod² potom jenom ty stran²ci, kteŚ² jdou za svĨmi kandid§ty, takģe ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
No, to uģ jsme vidŊli koneckoncŢ tady tohle to. 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
Takģe tŊģko se to odhaduje v tuhle tu chv²li, ale mŢģe to bĨt velkĨ probl®m vŢbec pro vytv§Śen² koalic celkovŊ 
na tŊch radnic²ch, teda na kraj²ch. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
J§ jsem, si mysl²m tedy, ģe, a taky to padlo tady, ģe ANO pŚineslo do politiky bezesporu mnoģstv² i negativ, i 
kdyģ samozŚejmŊ to zpŢsobily pŚedchoz² reprezentace, kter® se chovaly, jak se chovaly, ale jednu vŊc se teda 
ANU ned§, ned§ upŚ²t, ģe pŚivedlo do politiky pr§vŊ proto, ģe nem§ ty stranick® mechanismy, spoustu novĨch 
lid², coģ samo o sobŊ tu politiku nŊjakĨm zpŢsobem osvŊdļilo. řeknŊte mi ale, proļ si mysl²te, ģe ty tradiļn² 
politick® strany v tomto naprosto selhaly? V tom, ģe nepŚiv§dŊj² do politiky tolik novĨch a ŚeknŊme mladġ²ch 
neotŚelĨch lid², jako se to podaŚilo tomu hnut² ANO? J§ si vzpom²n§m, v§ġ kolega, Vladim²ro DvoŚ§kov§, V§clav 
Ģ§k jednou mi Ś²kal, ģe ho chtŊli nominovat nŊkam v ĻSSD do nŊjak® instituce a ģe si tam pŚipadal jak na ciz² 
svatbŊ, ģe vlastnŊ tam byl tak straġnŊ jako vytŊsŔov§n z toho, ģe ho neznali pŚedt²m, ģe, ģe bylo zcela jasn®, ģe 
ta strana nen² schopn§ vlastnŊ pŚij²mat nov® lidi, proļ si mysl²te, ģe to tak je, ģe ty tradiļn² strany v tom takto 
selhaly, ģe to ANO jim takto dalo vlastnŊ na frak? Josefe Mlejnku tŚeba. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
No, nov² lid® jsou ohroģen²m tŊch starĨch, pokud jde o kandidaturu do rŢznĨch funkc². A ono vlastnŊ bĨt ļlenem 
politick® strany, tak hlavn²m smyslem takov®ho ļlenstv² je to, ģe ten ļlovŊk m§ ambici bĨt zvolen do nŊjak® 
funkce, takģe Śada tŊch stran s t²m, tŊch m²stn²ch organizac² si peļlivŊ hl²d§, kdo tam vstupuje a nevstupuje. 
Pokud jde o hnut² ANO, tak oni moģn§ jsou st§le ve f§zi, kdy se mus² expandovat, kdy mohou m²t ty probl®my 
jako postavit kandid§tku nebo asi to ten probl®m nemaj², ale pŚeci jenom je to strana nov§, takģe jako sh§n² ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Nab²raj², hledaj². 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
Nab²raj², nab²raj², ale aģ se troġku etabluj², tak tam urļitŊ budou podobn® mechanismy a mysl²m si, ģe uģ dnes 
oni si tak® d§vaj² pozor na to, koho si tam vemou mezi sebe a koho si tam nevemou, takģe tenhle ten probl®m 
... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
No nŊkter® funkce jsou zat²m zabetonovan® zcela pŚirozenŊ, to je funkce pŚedsedy pŚedevġ²m. PetŚe ... Ano? 
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Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
Ale, no jenom j§ bych jeġtŊ podoktnul, ģe ten rozd²l mezi hnut²m ANO a ostatn²mi politickĨmi stranami nen² zas 
tak ¼plnŊ ostrĨ nebo ty tendence, ģe se zvyġuje role toho veden² t® strany a ģe se zvyġuje role politick®ho 
marketingu a ģe ten, ta role tŊch ŚadovĨch stran²kŢ kles§, no tak to je tendence, kter§ je zaznamenateln§ ve 
vĨvoji evropskĨch politickĨch stran posledn²ch nŊkolik des²tek let uģ, takģe to jako oni, oni tu tendenci jenom 
jakoby absolutizuj², ale je to prostŊ tendence a koneckoncŢ TOP 09, tak nev²m, kdyģ si srovn§m TOP 09 a hnut² 
ANO, tak samozŚejmŊ jsou tam rozd²ly, ale mohl bych jako zjednoduġenŊ Ś²ct, ģe prostŊ Kalousek, Kalousek, 
Miroslav Kalousek nabral vĨborn®ho maskota Karla Schwarzenberga a tam to bylo vġecko v²cem®nŊ postaven® 
a teŅ jeġtŊ jako maskot pŚece jenom m§ svŢj vŊk a uģ je v dŢchodu fakticky, tak strana, kter§ se oznaļuje jako 
tradiļn², nev²m proļ, tak najednou je vidŊt, ģe m§ jako probl®m. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
PetŚe Holube, nen² to tedy budoucnost politickĨ stran toto, tyto projekty, budoucnost syst®mu? 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
J§ tady douf§m, ģe to tak nen². Ono kdyģ se pr§vŊ pod²v§me, j§ to tŚeba zn§m velice dobŚe z m²stn² ¼rovnŊ, 
jak® lidi vod² do politiky hnut² ANO, tak to jsou vŊtġinou lidi niģġ² kvality neģ ti, co tam byli dosud. NeŚ²k§m, ģe ti, 
co tam byli dosud, jsou nŊjak ... 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
No ale je to osvŊģen² urļit® teda v kaģd®m pŚ²padŊ tŊch starĨch struktur. 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
No osvŊģen², j§ mluv²m teŅ tedy o ĻeskĨch BudŊjovic²ch, abych to ¼plnŊ nezobecŔoval, ale jako od t® doby, co 
tam je nejsilnŊjġ² stranou hnut² ANO, tak ta spr§va vŊc² veŚejnĨch je jeġtŊ horġ², neģ byla pŚedt²m a pŚedt²m byla 
ġpatn§. Ono, oni uģ se vŢbec nejsou schopni na niļem dohodnout. N§m tŚeba tam dŚ²ve vadilo, ģe se dŊlaj², ģe 
se dŊlaj² kompromisy a teŅ se nedŊlaj² ani ty kompromisy, nedŊl§ se nic. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
DobŚe, tak to uģ budeġ muset napsat do svĨch dalġ²ch koment§ŚŢ a v tom tak® budeme pokraļovat v poŚadu 
N§zory a argumenty. Nekonļ²me tady touto diskus², budeme d§l pokraļovat v komentov§n² politick® sc®ny. 
Dnes to dŊlali Josef Mlejnek. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd 
-------------------- 
DŊkuji za pozv§n², na shledanou. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Petr Hartman. 
 
Petr HARTMAN, koment§tor Ļesk®ho rozhlasu 
-------------------- 
Na slyġenou. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Petr Holub. 
 
Petr HOLUB, koment§tor, tĨden²k a internetovĨ den²k Echo24 
-------------------- 
TŊġilo mŊ. 
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Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
Luk§ġ Jel²nek. 
 
Luk§ġ JELĉNEK, politolog, Masarykova demokratick§ akademie 
-------------------- 
HezkĨ zbytek dne. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
A Vladim²ra DvoŚ§kov§. 
 
Vladim²ra DVOřĆKOVĆ, politoloģka, Vysok§ ġkola ekonomick§ v Praze 
-------------------- 
HezkĨ veļer. 
 
Radko KUBIĻKO, moder§tor 
-------------------- 
A od mikrofonu se louļ² naġeho, naġ² diskuse, nedŊln² diskuse poŚadu N§zory a argumenty Radko Kubiļko. Na 
slyġenou. 
 

Jak vĨsledky hlasov§n² v kraj²ch kop²ruj² trend v okoln²ch zem²ch? 
10.10.2016    ĻRo Plus    str. 02    21:10 Den v 60 minutach 

             

VŊra ĠTECHROVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Krajsk® volby jsou tedy za n§mi, rĨsuj² se nov® koalice, a tak se mŢģeme pokusit i ponŊkud ġirġ² pohled. Nakolik 
vĨsledky tohoto hlasov§n² kop²ruj² trend v okoln²ch zem²ch ve stŚedoevropsk®m prostoru? O kr§tkĨ koment§Ś 
poģ§d§me docenta Michela Perottina, vedouc²ho katedry politologie na Institutu politologickĨch studi² Fakulty 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. DobrĨ veļer i v§m. 
 
Michel PEROTTINO, vedouc² katedry politologie na Institutu politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
VŊra ĠTECHROVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Jak tedy zapad§ ten vĨsledek voleb v Ļesku do politick®ho dŊn² ve stŚedn² EvropŊ? Je to patrnĨ nŊjakĨ 
spoleļnĨ trend? 
 
Michel PEROTTINO, vedouc² katedry politologie na Institutu politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Tak moģn§ spoleļnĨ trend je, ŚeknŊme, v oblasti evropsk® politiky, respektive odm²t§n² nŊkterĨch, nŊkterĨch 
vŊc² poch§zej²c² z Bruselu. Respektive nŊjakĨ n§hled na tuto problematiku, zejm®na tedy migraļn² politiku. A v 
tomto ohledu Ļesk§ republika zat²m zŢst§v§ trochu mimo, mimo ten trend, souļasnĨ trend obecnŊ ve stŚedn² 
EvropŊ, respektive v tŊch 3 ostatn²ch zem²ch Visegr§dsk® ļtyŚky. 
 
VŊra ĠTECHROVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Znamen§ to, ģe u n§s ty strany typu, kter® svou kampaŔ stav² hodnŊ naproti imigraļn² politice, nejsou tak 
¼spŊġn® jako v okoln²ch zem²ch? 
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Michel PEROTTINO, vedouc² katedry politologie na Institutu politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
To znamen§ ano, ģe zaprv® tyhlenc ty strany jsou sp²ġe okrajov®, respektive zŢst§vaj² sp²ġe okrajov® a ģe ty 
mainstreamov® strany nebo ty nejvŊtġ² strany maj² pomŊrnŊ, pomŊrnŊ, ŚeknŊme, racion§ln² pohled na tu, na tu 
vŊc. 
 
VŊra ĠTECHROVĆ, moder§torka 
-------------------- 
J§ vid²m dalġ² posun v tom, ģe v minulĨch krajskĨch volb§ch sice vznikly koalice s komunisty, ale jaksi tiġe, 
nikdo se t²m pŚ²liġ nechlubil. TeŅ uģ je KSĻM bran§ v kraj²ch jako bŊģnĨ koaliļn² partner. Je to tak i v ostatn²ch 
postkomunistickĨch zem²ch? Polsko, Slovensko, MaŅarsko? 
 
Michel PEROTTINO, vedouc² katedry politologie na Institutu politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Tak to je specifikum ļesk® republiky. Komunistick§ strana tady existuje, zat²mco u ostatn²ch, v ostatn²ch zem²ch 
stŚedn² Evropy tyto strany se buŅ pŚemŊnily, nebo, nebo zanikly. A v tomto smyslu prostŊ Ļesk§ republika je 
¼plnŊ nŊkde mimo, mimo tenhlec ten prostor. 
 
VŊra ĠTECHROVĆ, moder§torka 
-------------------- 
U n§s se rozeb²r§ fenom®n ANO, kter® aļ je ve vl§dŊ, v krajskĨch volb§ch do znaļn® m²ry uspŊlo. A mluv² se o 
tom, ģe se Andreji Babiġovi podaŚilo se postavit se do jak®si vnitŚn² opozice ve vl§dŊ. Najdeme nŊjakou obdobu i 
v okoln²ch zem²ch? 
 
Michel PEROTTINO, vedouc² katedry politologie na Institutu politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Asi tŊģko najdeme takovou situaci, jakou m§me tady v Ļesk® republice. Ta je hodnŊ specifick§ z rŢznĨch, z 
rŢznĨch ¼hlŢ pohledu. Zat²m sp²ġe v tŊch ostatn²ch zem²ch ovl§daj², ŚeknŊme, klasick® nebo klasiļtŊjġ² politick® 
strany a ģ§dn§ by se takto asi nevymezovala jako jak to dŊl§ ANO v Ļesk® republice. 
 
VŊra ĠTECHROVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Michel Perottino, vedouc² katedry politologie na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, byl naġ²m hostem. 
DŊkujeme. 
 
Michel PEROTTINO, vedouc² katedry politologie na Institutu politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy 
-------------------- 
D²ky. 
 

Newcast 
10.10.2016    Euro    str. 70    Light - Lid® a podniky 

    RED         

Anna BŚezinov§ * director  
 
Contentov§ agentura Newcast, kter§ je souļ§st² komunikaļn² skupiny Publicis One, m§ od z§Ś² novou Śeditelku. 
Stala se j² Anna BŚezinov§, kter§ nahradila Davida Pavla. Jej² hlavn² ¼lohou bude pracovat na dalġ²m 
systematick®m rŢstu agentury a intenzivnŊ se zamŊŚit na pr§ci pro st§vaj²c² a nov® klienty agentury Newcast a 
tak® na integraci agentury v r§mci novŊ vznikl® skupiny Publicis One.  
 Anna BŚezinov§ v agentuŚe Newcast pŢsob² od listopadu 2015, nejprve jako social media consultant & 
content specialist, od dubna letoġn²ho roku zast§vala pozici head of content. PŚedt²m pŢsobila jako creative 
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director & community manager v agentuŚe Ļesk§ produkļn² Social Media. Na stranŊ m®di² pracovala jako 
produkļn² a editorka lifestylov®ho ļasopisu.  
 BŚezinov§ studovala ļeskĨ jazyk a literaturu na Filozofick® fakultŊ Univerzity Karlovy a obor medi§ln²ch 
studi² na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy.  
 
Foto popis| 
 

Pravice po krajskĨch volb§ch 
10.10.2016    ĻRo Plus    str. 04    18:10 N§zory a argumenty 

             

Petr HARTMAN, moder§tor 
-------------------- 
TOP 09 nesm² po volb§ch vych§zet z dojmŢ a nesm² hledat rychl§ Śeġen². MŊlo by se poļkat na podrobnou 
analĨzu, Śekl dnes ĻTK jej² prvn² m²stopŚedseda Marek Ģen²ġek. Strana podle nŊj mus² pŚij²t s t®maty, kter§ ve 
spoleļnosti rezonuj². L®pe c²lit svou kampaŔ a pŚ²padnŊ otevŚ²t kandid§tky novĨm osobnostem, vļetnŊ 
nestran²kŢ, tak® t²mto zpŢsobem reaguje jeden z pŚedstavitelŢ pravicov® strany na ne¼spŊch v krajskĨch 
volb§ch. Co mus² udŊlat pro lepġ² vĨsledek, ve volb§ch snŊmovn²ch? Zde je n§zor politologa Josefa Mlejnka z 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. 
 
Josef MLEJNEK, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlova 
-------------------- 
Krajsk® volby nepochybnŊ mnoh® naznaļily o dalġ²m vĨvoji ļesk® politick® sc®ny. Za hlavn² soupeŚe lze nyn² i 
nad§le povaģovat levicovou soci§ln² demokracii a hnut² ANO 2011, tud²ģ subjekt ideovŊ dosti nevyhranŊnĨ. 
Mohou vġak do jejich souboje nŊjak vĨraznŊji promluvit dvŊ pravicov® strany, kter® v obdob² 2010 - 2013 nesly 
nejvŊtġ² d²l odpovŊdnosti za vl§dnut², tedy ODS a TOP 09? PopularitŊ pravice urļitŊ neprospŊl vĨkon moci v 
ļase hospod§Śsk®ho propadu, na nŊjģ reagovala politikou ġkrtŢ, ani rŢzn® korupļn² af®ry. Zejm®na okolnosti 
p§du Neļasovy vl§dy pak znamenaly tŊģkou r§nu pŚedevġ²m pro prestiģ ODS. Andrej Babiġ dovedl slabin ODS 
dobŚe vyuģ²t a dok§zal sv® hnut² na ļesk® politick® sc®nŊ etablovat hodnŊ na jej² ¼kor. PŚevzal t®ģ voliļe VŊc² 
veŚejnĨch, strany, jeģ se zaļala rozpadat kr§tce po vstupu do koalice s ODS a TOP 09, pŚiļemģ m²sty aģ bizarn² 
chov§n² nŊkterĨch pŚedstavitelŢ tohoto podivuhodn®ho spolku vrhlo st²n i na oba vŊtġ² koaliļn² partnery. Andrej 
Babiġ ODS zļ§sti nahradil rovnŊģ pŚevzet²m jistĨch prvkŢ jej²ho programu: dŢrazem na hospod§rnĨ st§t, na 
sniģov§n² schodku st§tn²ho rozpoļtu a koneckoncŢ i pomoc² obrazu ¼spŊġn®ho kapitalisty - miliard§Śe. ODS 
pŚece od sv®ho zaloģen² tvrdila, ģe pr§vŊ ¼spŊġn² podnikatel® tvoŚ² z§klad rozvoje spoleļnosti a jej²ho blahobytu 
a ģe st§t je z podstaty vŊci ġpatnĨ hospod§Ś. Kdyģ se vġak jeden z nejbohatġ²ch podnikatelŢ stal politikem a na 
svŢj prapor vepsal: ĂBudu st§t Ś²dit jako firmuñ, tedy efektivnŊ a hospod§rnŊ, byla to pr§vŊ ODS, kdo spolu s 
TOP 09 spustil nejvŊtġ² kŚik. Nen² ale divu, ponŊvadģ v pravicovĨch stran§ch pochopili, ģe maj² v rev²ru 
ġkodnou. A pŊknŊ nebezpeļnou, neboŠ je vlastnŊ zļ§sti poslepov§na z jejich snŢ, viz² i programu. Ļesk§ 
spoleļnost tak byla k sympati²m pro nŊkoho takov®ho jako Andrej Babiġ zhruba 20 let vychov§v§na hlavnŊ 
ļeskou pravic². A nutno t®ģ podotknout, ģe TOP 09 vyt§hl k ¼spŊchu pŚedevġ²m jej² l²dr Karel Schwarzenberg, 
kterĨ vyvolal nadŊje na zmŊnu ļesk® politiky, kam mŊl vn®st ġarm, kulturu i poctivost - zajist® notnŊ 
zidealizovanĨch - starĨch dobrĨch ļasŢ. Avġak kouzlo Ăkn²ģeteñ pŚece spoļ²valo v tom, ģe nen² jako ostatn², 
obyļejn² politici, v pŚ²slibu, ģe nebude kr§st, jelikoģ disponuje velkĨm majetkem i vnitŚn²mi mor§ln²mi z§branami. 
ĂKarlom§nieñ kulminovala v prezidentskĨch volb§ch, po por§ģce v nich ale t®mŊŚ logicky vyprchala. Karel 
Schwarzenberg m§ ovġem s Andrejem Babiġem pŚekvapivŊ spoleļn®ho v²ce, neģ si mysl²me. Pokud si pravice 
vĨġe uveden® skuteļnosti neuvŊdom², nem§ moc ġanc² na skuteļnou renesanci. HodnŊ kontraproduktivn² je 
pak tvrzen², ģe lid® by mŊli pŚed marketingovĨm hnut²m velkokapitalisty d§t pŚednost klasickĨm politickĨm 
stran§m. VģdyŠ pr§vŊ onen jeġtŊ celkem ned§vnĨ ¼spŊch Karla Schwarzenberga lze vn²mat t®ģ jako jeden z 
p§dnĨch dŢkazŢ toho, ģe lidem takzvan® klasick® partaje moc nevon² a vonŊt uģ tŚeba nikdy nebudou. 
 

Komunist® zaspali dobu, Babiġovi nejsou schopni konkurovat, napsal 
ļten§ŚŢm politolog Ġvec 

10.10.2016    aktualne.cz    str. 00    Volby 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  83 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

    Dom§c²         

Kamil Ġvec z Fakulty soci§ln²ch vŊd odpov²dal ļten§ŚŢm. Praha / LondĨn ï Politolog Kamil Ġvec odpov²dal na 
dotazy ļten§ŚŢ Aktu§lnŊ.cz a vysvŊtloval, co stoj² za 
 
Praha/LondĨn - Politolog Kamil Ġvec odpov²dal na dotazy ļten§ŚŢ Aktu§lnŊ.cz a vysvŊtloval, co stoj² za 
¼spŊchem hnut² ANO i proļ lid® o krajsk® a sen§tn² volby nemaj² pŚ²liġ z§jem. 
 
"Bude po pŚ²ġt²ch parlamentn²ch volb§ch Andrej Babiġ premi®rem a za dalġ²ch pŊt let prezidentem?" znŊl jeden 
z dotazŢ na v²tŊzn® volebn² taģen² ġ®fa ANO. Podle experta z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy to 
z§leģ² pŚedevġ²m na voliļ²ch a jejich vŢli Babiġovi st§le nŊco odpouġtŊt. "Zat²m to vypad§, ģe Babiġovi voliļi 
odpust² cokoliv a zvol² ho t®mŊŚ kamkoliv," napsal. 
 
Na to, zda se Babiġovo hnut² podaŚ² udrģet pohromadŊ, m§ politolog jasnĨ n§zor: "Pokud se ANO nezaļne 
pŚetv§Śet na klasickou politickou stranu a bude Ś²zeno st§le jedn²m ļlovŊkem, respektive jeho nejbliģġ²mi 
spolupracovn²ky, nebude v jeho sil§ch, aby uhl²dal obecn², krajsk® i celost§tn² politiky," upŚesnil s t²m, ģe hnut² 
se pak mŢģe rozpadnou odspodu. 
 
Ļten§Śe tak® zaj²mala budoucnost ĻSSD a jej²ho pŚedsedy Bohuslava Sobotky po huben®m volebn²m vĨsledku. 
"Zda je ĻSSD v konc²ch z§leģ² zejm®na na n². Probl®mem nen² ani tak veden² strany, jako sp²ġ to, ģe se 
Sobotkovi nepodaŚilo potlaļit tu vnitŚn² opozici, kter§ v ĻSSD st§le pŚetrv§v§," napsal. 
 
Podle nŊj je probl®m, ģe soci§ln² demokrat® maj² jedno kŚ²dlo kolem premi®ra Sobotky a druh®, opoziļn² kolem 
hejtmana Michala Haġka. "Mnoho ļlenŢ si nepŚ§lo v²tŊzstv² ĻSSD pr§vŊ proto, aby mohl bĨt Sobotka nahrazen 
nŊkĨm z Haġkova kŚ²dla. Do budoucna to bude st§le vŊtġ² pŚ²tŊģ, pokud Sobotka stranu nesjednot²," dodal. 
 
Na ot§zku jestli lze povaģovat za ¼spŊch ODS, ģe porazila TOP 09, Ġvec odpovŊdŊl: "PŚed ODS je jeġtŊ hodnŊ 
dlouh§ cesta, m²rnĨ ¼spŊch v kraj²ch neznamen§ ¼spŊch v parlamentn²ch volb§ch. StejnŊ tak ne¼spŊch TOP 09 
neznamen§ jej² konec". Podle nŊj by obŊ strany mŊly zaļ²t v²ce uvaģovat nad spoleļnou spoluprac², aby 
vytvoŚily silnŊjġ² opozici. 
 
TŚet² m²sto komunistŢ ve volb§ch nasvŊdļuje tomu, ģe "trochu zaspali dobu", m²n² expert. Podle nŊj uģ nestaļ² 
jednoduch§ hesla a n²zkĨ rozpoļet na kampaŔ. "PŚiġlo hnut² ANO, kter®mu staļ² taky pomŊrnŊ jednoduch® 
motto, napŚ²klad 'Chceme lepġ² Ļesko'. A vzhledem k vĨġi rozpoļtu tomu komunist® nejsou jiģ schopni 
konkurovat," zdŢvodnil Ġvec. KSĻM podle nŊj tak® doplatila na to, ģe aļ mŊla v pŚedchoz²m obdob² dva 
hejtmany, st§le s§zela na heslo "kdo nic nedŊl§, nic nezkaz²" a nespokojen² obļan® chtŊli zmŊnu - hnut² ANO. 
Okamura mŊl z protiimigrantskĨch stran nejlepġ² kampaŔ 
 
SPD Tomia Okamury podle nŊj vdŊļ² za relativn² ¼spŊch v r§mci protiimigraļn²ch stran dostatku financ² a osobŊ 
l²dra. "A pŚi vġ² slabosti kampanŊ Tomia Okamury, byla ta jeho vĨraznŊjġ², neģ kampaŔ tzv. konviļkovcŢ," 
napsal Ġvec s t²m, ģe Okamurova protimigraļn² politika nen² tak extr®mn², jako ta Konviļkova. 
 
"Kde vid²te probl®m tak (ostudnŊ) n²zk® volebn² ¼ļasti?" znŊl dotaz ļten§Śe. Podle odborn²ka je probl®m v tom, 
"ģe se ģ§dnĨ z politikŢ nikdy poŚ§dnŊ nesnaģil voliļŢm vysvŊtlit, ģe krajsk® volby jsou velmi dŢleģit® a ģe se 
krajsk§ problematika dotĨk§ t®mŊŚ vġech obyvatel republiky". 
 
"PŚedpokl§d§m, ģe jste podobnĨ vĨsledek oļek§val. Vsadil jste si?" ptal se dalġ² ļten§Ś. Ġvec ale pŚiznal, ģe si 
nevsadil. "Ale zn§m kolegy, kteŚ² na volb§ch jiģ nŊkolikr§t vyhr§li," uzavŚel. 
 
 
URL| http://zpravy.aktualne.cz/domaci/volby/kdo-je-skutecnym-vitezem-ptejte-se-politologa-co-znamenaji-
v/r~92d3c4088ec911e68d00002590604f2e/ 
 

Lidem chyb² gramotnost ve virtu§ln²m prostoru, shodili se odborn²ci na 
konferenci 
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10.10.2016    euractiv.cz    str. 00     
    Martin Jiruġek         

Ve ļtvrtek 6. Ś²jna se na FakultŊ soci§ln²ch studi² Masarykovy univerzity v BrnŊ odehr§la konference s n§zvem Ă 
Digit§ln² revoluce a demokracie ñ, kterou poŚ§dal Mezin§rodn² politologickĨ ¼stav Masarykovy univerzity spolu s 
Nadac² Konrada Adenauera. 
Jak jiģ n§zev ļ§steļnŊ napov²d§, zabĨvala se vlivem technologi² na fungov§n² st§tu a spoleļnosti. ĂSoci§ln² s²tŊ 
lidi zbavuj² z§branñ konstatoval hned na ¼vod Tobias Wangermann, kterĨ se v nadaci Konrada Adenauera 
zabĨv§ t®matem digitalizace, a otevŚel konferenci z pozice keynote speakra. V podobn®m duchu pak 
pokraļoval, kdyģ Śekl, ģe uģivatel® se v kyberprostoru ļasto vyjadŚuj² tak, jak by se v realitŊ nevyjadŚovali a Ś²kaj² 
v diskus²ch vŊci, kter® by ģiv®mu ļlovŊku do oļ² pravdŊpodobnŊ neŚekli. Spolu s dalġ²m vystupuj²c²m Frankem 
Niebuhrem z nŊmeck® CDU, kterĨ svŢj pŚ²spŊvek pŚednesl, pŚ²znaļnŊ, prostŚednictv²m konferenļn²ho 
videohovoru, se v z§sadŊ shodili na tom, ģe proti osoļov§n², ur§ģk§m, vĨhrŢģk§m a podobnĨm jevŢm obecnŊ 
nazĨvanĨm Ăhatespeechñ je tŚeba aktivnŊ vystupovat nejen v jednotlivĨch pŚ²padech, ale i syst®movŊ v r§mci 
danĨch s²t². 
V prvn²m panelu pak Miloġ Gregor z Fakulty soci§ln²ch studi² MU popsal zr§dnost hodnocen² volebn²ch kampan² 
dle ohlasu na soci§ln²ch s²t²ch. Zm²nil kampaŔ 
Baracka Obamy z roku 2008, kterĨ jako prvn² prezidentskĨ kandid§t masivnŊ tŊģil z potenci§lu soci§ln²ch s²t² 
nejen v kampani samotn®, ale tak® v z²sk§v§n² prostŚedkŢ na ni. Na Miloġe Gregora pak nav§zal analytik 
Michael SkŚivan se svĨm pohledem na n²zkou volebn² ¼ļast mladĨch voliļŢ a Petr Kolman z Pr§vnick® fakulty 
MU s ot§zkami, se kterĨmi se v souvislosti s novĨmi technologiemi a otevŚenĨm pŚ²stupem k informac²m mus² 
vyrovnat spr§vn² pr§vo. 
Ve druh®m panelu se Śeġily pŚedevġ²m bezpeļnostn² ot§zky. ĂDobrĨ kybernetickĨ ¼tok se pozn§ tak, ģe nejde 
vystopovat jeho pŢvodceñ odpovŊdŊl s lehkĨm ¼smŊvem na jednu z ot§zek Jakub Fuļ²k, odborn²k na 
kyberterorismus z Univerzity obrany, a podtrhl tak v§ģnost hrozeb, kterĨm ļel² nejen instituce stŚeģ²c² citliv§ 
data. Tom§ġ Rezek z Asociace pro mezin§rodn² ot§zky a JiŚ² Skuhrovec z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity 
Karlovy zdŢraznili, ģe aļkoli technologie umoģnily bezprecedentn² rozvoj spoleļnosti, mohou pro ni pŚedstavovat 
tak® hrozbu. Petra Vejvodov§ z Fakulty soci§ln²ch studi² MU pak pŚedstavila svŢj vĨzkum na t®ma ġ²Śen² 
propagandy na internetu, kde mimo jin® rozebrala celou ġk§lu manipulativn²ch technik, kter® vyuģ²vaj² 
propagandistick® weby. 
V z§vŊreļn® diskusi pak vystoupili ģurnalist® a z§stupci internetovĨch projektŢ, kteŚ² reprezentovali jednu z 
nejvŊtġ²ch vĨhod, kterou nov® technologie pŚinesly: aktivizaci obļansk® spoleļnosti. Jedn²m z takovĨch 
aktivizaļn²ch projektŢ je factcheckovĨ web Demagog.cz, kterĨ ovŊŚuje faktickou pravdivost vĨrokŢ politikŢ a 
kterĨ zde zastupoval jeho projektovĨ manaģer ZdenŊk Jirsa. 
(3) 
URL| http://euractiv.cz/pr-sdeleni/digitalni-agenda/lidem-chybi-gramotnost-ve-virtualnim-prostoru-shodili-se-
odbornici-na-konferenci/ 
 

Prohr§li jsme a mŢģe za to BabiġŢv fanklub, zlob² se na sebe komunist® 
10.10.2016    Hospod§Śsk® noviny    str. 05    Volby 2016 

    Ad®la Skoup§, Marek PokornĨ         

Na jindy nekritick®m webu Hal· novin, stranick®ho listu KSĻM, vļera komunist® uznali svou por§ģku titulkem: 
ĂVolby jsou zklam§n²m.ñ V cel® republice pŚiġli o 96 krajskĨch zastupitelŢ, zbylo jim jich jen 86.  
 A v Đsteck®m kraji, kde si nejv²c vŊŚili a kde maj² sv®ho jedin®ho hejtmana OldŚicha Buben²ļka, je o 
sedm mand§tŢ porazilo hnut² ANO. Jindy ĂvŊrn²ñ voliļi ļasto podpoŚili jin® strany. A komunistick® ġpiļky maj² 
jasno: velkou ļ§st voliļŢ n§m pŚebralo pr§vŊ Babiġovo hnut².  
 ĂAndrej Babiġ kanibalizuje politickou sc®nu ve vġech smŊrech. Bere extr®mn² voliļe, prav® voliļe, lev® 
voliļe. Bere vġem. A d§v§ lidem pocit, ģe je tou zmŊnou,ñ uvedl kr§tce po zveŚejnŊn² historicky nejhorġ²ch 
vĨsledkŢ v krajskĨch volb§ch m²stopŚedseda KSĻM JiŚ² Dolejġ, kterĨ je za volebn² kampaŔ zodpovŊdnĨ.  
 
NejhŢŚe v Liberci  
 
NapŚ²klad ve stŚedn²ch Ļech§ch jejich volebn² vĨsledek poklesl na necelou polovinu ï zat²mco pŚed ļtyŚmi lety 
jim dalo hlas pŚes 20 procent lid², a zasedli tak i v radŊ, nyn² maj² jen 10 procent. Poļet mand§tŢ klesl z 19 na 
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osm a pŚipravuj² se po ļtyŚech letech na odchod do opozice. ĐplnŊ nejhŢŚ skonļili komunist® na Liberecku, kde 
klesli ze 17 na osm procent. A poļet mand§tŢ se jim scvrkl z 10 na ļtyŚi.  
Z ne¼spŊchu vin² Babiġe i m²stopŚedseda Josef Sk§la. Podle muģe, kterĨ se netaj² t²m, ģe v roce 1968 v²tal 
sovŊtsk® voj§ky, vzal ġ®f hnut² ANO komunistŢm jejich tradiļn² roli opoziļn²ho kritika ï byŠ je paradoxnŊ s§m ve 
vl§dŊ.  
 ĂStal se mluvļ²m nejostŚejġ² kritiky takovĨch neŚ§dstev, jako je masivn² rozkr§d§n² veŚejnĨch financ²,ñ 
uvedl Sk§la. ĂJe paradox vġech paradoxŢ, ģe tak bytostnŊ levicov® t®ma, jako je masivn² rabov§n² veŚejnĨch 
statkŢ, se stane hlavn²m t®matem miliard§Śova fanklubu,ñ stŊģuje si s t²m, ģe stranŊ Babiġ sebral t®mata.  
 Podle politologa Kamila Ġvece komunist® doplatili na to, ģe zpohodlnŊli a vŊŚili, ģe si navģdy vystaļ² se 
skromnĨmi pŚedvolebn²mi kampanŊmi ï v posledn²ch letech vģdy pouze vyvŊs² p§r billboardŢ a l§kaj² voliļe 
heslem ĂS lidmi pro lidiñ.  
 ĂNajednou se ale situace zmŊnila, pŚiġlo ANO, kter® nab²z² podobnŊ neurļit§, l²biv§ hesla ï Chceme 
lepġ² Ļesko. Vypov²dac² hodnota je totoģn§. A hnut² ANO se souļasnŊ daŚ² tv§Śit, ģe je mnohem modernŊjġ² neģ 
komunistick§ strana, kter§ m§ nav²c svoji minulost,ñ Ś²k§ odborn²k z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy.  
 
MŢģe za to pŚedseda?  
 
Babiġ ale podle politologŢ nen² jedinĨ, kdo okouzlil jindy komunistick® voliļe. Podle politologa Stanislava Bal²ka 
z Fakulty soci§ln²ch studi² Masarykovy univerzity pŚestali bĨt komunist® jedinou Ăantiestablishmentovouñ 
stranou, stejnĨ ®tos m§ hnut² Tomia Okamury nebo Strana pr§v obļanŢ.  
 Bal²k nav²c upozorŔuje, ģe komunisty nyn² zaļ²n§ plnŊ doh§nŊt generaļn² probl®m. Odeġla posledn² 
siln§ generace dneġn²ch sedmdes§tn²kŢ a ļlensk§ z§kladna se drol². UbĨv§ poļet ļlenŢ, na kandid§tky se 
mlad² nehrnou a zanikaj² m²stn² organizace.  
 ĂPŚid§v§ se k tomu urļitŊ jejich naprosto beztvar§ politika na celost§tn² ¼rovni. Jestli je jeden z pŚedsedŢ 
zralĨ na odchod kvŢli tŊmto volb§m, je to VojtŊch Filip. Aby strana mŊla jeġtŊ nŊjakou ġanci, protoģe evidentnŊ 
pod n²m za 11 let jeho veden² velkĨ potenci§l nem§,ñ m²n² Bal²k.  
 S§m pŚedseda Filip, kter®ho na letoġn²m sjezdu stran²ci opŊt podpoŚili ve veden², zat²m k vyvozen² 
osobn² odpovŊdnosti za vĨsledek nevid² dŢvod. ĂNedŊl§m ģ§dn§ ukvapen§ rozhodnut² bez dŢkladn® analĨzy 
pŚ²ļin poklesu na tŚet² m²sto v pozici ļeskĨch politickĨch stran,ñ uvedl na ot§zku HN.  
 Ani podle Dolejġe nen² vhodn§ doba na mimoŚ§dnĨ sjezd a velk® person§ln² zmŊny. ĂNebylo by dobr® 
rozkol²sat stranu necelĨ rok pŚed snŊmovn²mi volbami. Debata urļitŊ bude, protoģe pokles mand§tŢ na polovinu 
opravdu nen² dobrĨ vĨsledek, ale popt§vku po extr®mn²m Śeġen², jako je sloģen² funkce pŚedsedy ļi 
m²stopŚedsedy, jsem nezaznamenal,ñ dodal.  
 
96 kŚesel ztratili v krajskĨch zastupitelstvech po volb§ch komunist®. Zbylo jim jich jen 86.  
 
O autorovi| Ad®la Skoup§, Marek PokornĨ, autori@economia.cz 
Foto autor| Foto: ĻTK 
Foto popis| Por§ģka i v Đst² V Đsteck®m kraji komunist® vĨraznŊ ztratili a mohou tu pŚij²t o sv®ho jedin®ho 
hejtmana OldŚicha Buben²ļka. Z§leģet bude na vyjedn§v§n² pŚ²padn® koalice s ANO. 
 

PrŢmŊrnĨ Ļech chce ģ²t do devades§ti let s dŢchodem 18 tis²c korun 
10.10.2016    investujeme.cz    str. 00    Penze 

             

Ģije do devades§ti let, mŊs²ļnŊ m§ 17 812 korun, vŊnuje se kon²ļkŢm, rodinŊ a cestov§n². To jsou ide§ln² 
pŚedstavy ĻechŢ o sv®m dŢchodu. I kdyģ v²me, ģe st§t na dŢchody podle naġeho pŚ§n² nebude m²t dostatek 
prostŚedkŢ, sami pro finanļn² zajiġtŊn² ve st§Ś² pŚ²liġ nedŊl§me. Podle ĻechŢ chyb² st§tu kromŊ soci§ln²ho 
syst®mu i dostateļn§ infrastruktura, kter§ by rostouc² poļet seniorŢ zvl§dla. S prodluģuj²c² se d®lkou ģivota se 
ob§v§me zejm®na fyzick® z§vislosti na jinĨch lidech a vlastn²ch finanļn²ch pot²ģ². Tato a dalġ² zjiġtŊn² pŚinesl 
mezin§rodn² prŢzkum o dlouhovŊkosti ġvĨcarsk® poradensk® spoleļnosti Swiss Life, kterĨ v Ļesku zrealizovala 
agentura Ipsos mezi lidmi starġ²mi 35 let. 
 
Polovina ĻechŢ chce oslavit devades§tku, aģ 15 % by se dokonce r§do doģilo cel® stovky. M®nŊ neģ 80 let se 
chce doģ²t jen jeden z deseti. Abychom mohli proģ²t delġ² ģivot podle svĨch pŚedstav, snaģ²me se zejm®na ģ²t 
zdravŊ (54 %) a peļovat o rodinn® vztahy (40 %). 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  86 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

 
ĂBŊģn² lid® logicky doufaj², ģe se doģij² vysok®ho vŊku. VģdyŠ z ofici§ln²ch statistik neust§le dost§v§me dobr® 
zpr§vy o tom, ģe se stŚedn² d®lka ģivota zvyġuje. Lid® z§roveŔ nevn²maj² tento fenom®n jako problematickĨ, i 
kdyģ odborn²ci v ĻR I ve svŊtŊ jiģ dlouho bij² na poplach. St§vaj²c² dŢchodov® syst®my, syst®my zdravotn² p®ļe 
a soci§ln²ch sluģeb o seniory nejsou na tuto situaci pŚipraveny. Lid® nadto spol®haj², ģe st§t vġe vyŚeġ², vģdyŠ 
dosud to tak vģdy bylo,ñ Ś²k§ Petr Soukup, sociolog a prodŊkan Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v 
Praze. 
 
Ļeġi chtŊj² vyġġ² dŢchody. Nic pro to vġak nedŊlaj² 
 
Finanļn² str§nku dŢchodu naopak pŚ²liġ neŚeġ²me, pŚestoģe se nedostatku penŊz ob§v§ aģ 60 % dot§zanĨch. 
Ļeġi si jako ide§ln² vĨġi dŢchodu pŚedstavuj² ļ§stku mezi 14 a 18 tis²ci korun v souļasnĨch cen§ch, v prŢmŊru 
17 812 korun mŊs²ļnŊ. Zaj²mav® je, ģe lid® s niģġ²mi pŚ²jmy by si chtŊli na dŢchodu pŚilepġit, naopak lid® s 
prŢmŊrnĨm ļi nadstandardn²m pŚ²jmem poļ²taj² se sn²ģen²m mŊs²ļn²ho pŚ²jmu po odchodu do dŢchodu. 
Z§roveŔ plat², ģe ļ²m vyġġ² maj² dnes pŚ²jem, t²m vŊtġ² propad oļek§vaj². Lid® tak realisticky vn²maj² souļasn® 
fungov§n² syst®mu dŢchodov®ho zabezpeļen². 
 
ĻtyŚi z deseti respondentŢ by naopak kaģdĨ mŊs²c r§di dost§vali v²ce neģ 18 tis²c korun, polovina by se 
spokojila i se ļtrn§cti tis²ci. Souļasn® dŢchody jsou vġak v prŢmŊru jeġtŊ o tŚi tis²covky niģġ². Moģn§ i proto 
vid²me prodluģuj²c² se vŊk ģivota sp²ġe jako vĨznamnĨ zdroj spoleļenskĨch probl®mŢ (39 %). O jeho pŚ²nosu je 
naopak pŚesvŊdļen jen kaģdĨ ļtvrtĨ. 
 
ĂOt§zkou pak zŢst§v§, jak kĨģenĨch pŚ²jmŢ ve st§Ś² dos§hnout. Podle prŢzkumu vĨznamnŊ investuje jen kaģdĨ 
tŚet² ekonomicky aktivn² Ļech, o nŊco v²ce lid² se snaģ² ġetŚit na souļasnĨch vĨdaj²ch. D®le ģ²t nav²c pro Ļechy 
z§roveŔ neznamen§ z§roveŔ d®le pracovat a vydŊl§vat v zamŊstn§n². Do dŢchodu chce odej²t nejpozdŊji v 
Ś§dn®m term²nu osm z deseti lid²,ñ Ś²k§ Pavel Manhalter, vĨkonnĨ Śeditel spoleļnosti Swiss Life Select. 
 
I ti, kteŚ² investuj², nav²c ukl§daj² pŚ²liġ mal® ļ§stky. NapŚ²klad dobrovoln®ho tŚet²ho pil²Śe penzijn²ho spoŚen² se 
podle statistik ¼ļastn² zhruba 80 % aktivn²ch ĻechŢ. KaģdĨ mŊs²c si vġak prŢmŊrnŊ ukl§daj² jen necelĨch 600 
korun. ĂPro dostateļn® zabezpeļen² na dŢchod by si ale Ļeġi mŊli odkl§dat a mŊs²ļnŊ investovat alespoŔ 5ï10 
procent sv® mzdy. Pokud se v§ġ plat pohybuje kolem 26 000 korun, tedy zhruba na ¼rovni dneġn² prŢmŊrn® 
mzdy, mŊli byste si kaģdĨ mŊs²c odloģit na penzi mezi 1300 aģ 2600 korunami. V nŊkterĨch pŚ²padech se nav²c 
mŢģe vyplatit jinĨ produkt neģ penzijn² spoŚen², nejl®pe v§m s vĨbŊrem porad² odborn²k,ñ vysvŊtluje penzijn² 
analytiļka Swiss Life Select Aneģka Kneeov§. 
 
DlouhĨ ģivot: ġance vŊnovat se kon²ļkŢm i zdroj spoleļenskĨch probl®mŢ 
 
Ģe se Evropan® doģ²vaj² st§le vyġġ²ho vŊku, je zn§mĨ fakt. Za poledn²ch sto let se prodlouģila oļek§van§ doba 
doģit² v Ļesk® republice o v²ce neģ 30 rokŢ. Dnes narozen® dŊti maj² ġanci ģ²t pŚesnŊ podle pŚ§n² ĻechŢ z 
aktu§ln²ho prŢzkumu, pŚibliģnŊ 81 let, ukazuj² data Ļesk®ho statistick®ho ¼Śadu. V roce 1920 se pŚitom muģi 
mŊli ġanci doģ²t v prŢmŊru 47 a ģeny necelĨch 50 let. 
 
ĂDelġ² ģivot je paradoxnŊ probl®mem pŚedevġ²m podle samotnĨch dŢchodcŢ. Ti totiģ jiģ pŚesnŊ v², co pŚin§ġ² za 
tŊģkosti. Naopak tŚic§tn²ci a ļtyŚic§tn²ci jsou vĨraznŊ pozitivnŊjġ². DŢchod zat²m vid² jako pŚ²leģitost vŊnovat se 
kon²ļkŢm a cestov§n²,ñ popisuje sociolog Petr Soukup. Rozd²ly najdeme i napŚ²ļ republikou. Pro obyvatele 
vesnic a malĨch mŊst je dlouhĨ ģivot ġanc² prohloubit rodinn® vztahy. Ve vŊtġ²ch mŊstech lid® naopak oceŔuj² 
hlavnŊ moģnost z²skat od starġ²ch ļlenŢ rodiny jejich zkuġenosti. 
 
Delġ² ģivot ĻechŢ m§ financovat st§t 
 
N§klady spojen® s prodluģuj²c²m se ģivotem by podle ĻechŢ mŊl n®st pŚedevġ²m st§t. TŚi ze ļtyŚ dot§zanĨch 
vġak jedn²m dechem dod§vaj², ģe jeho pŚ²stup se pŚ²liġ nezlepġuje. KromŊ penŊz na penze mu chyb² i 
dostateļn§ s²Š soci§ln²ch a zdravotnickĨch sluģeb. Zejm®na souļasn² senioŚi pak c²t² probl®my s hled§n²m 
vhodn®ho bydlen². Mladġ² generace zase dŊs² nedostatek pracovn²ch i spoleļenskĨch pŚ²leģitost². 
 
ĂZ vĨsledkŢ vĨzkumu je zŚejm®, ģe vġe nen² jen o penŊz²ch. DŢleģit® je m²t pŚ²stup k adekv§tn²m sluģb§m a 
moģnost zapojit se do spoleļnosti. Ļeġi se hodnŊ boj², ģe ve vysok®m vŊku nebudou schopni bĨt samostatn² a 
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budou fyzicky i finanļnŊ z§visl² na jinĨch. Mezi dalġ²mi obavami se objevuje samota i prachobyļejn§ nuda,ñ 
doplŔuje Pavel Manhalter. 
 
Tiskov§ zpr§va: Swiss Life 
 
 
URL| http://www.investujeme.cz/prumerny-cech-chce-zit-do-devadesati-let-s-duchodem-18-tisic-korun/ 
 

PrŢmŊrnĨ Ļech chce ģ²t do devades§ti let s dŢchodem 18 tis²c korun 
10.10.2016    nasepenize.cz    str. 00    nasepenize / SpoŚen² / Penze 

    Martin Slapniļka         

Ģije do devades§ti let, mŊs²ļnŊ m§ 17 812 korun, vŊnuje se kon²ļkŢm, rodinŊ a cestov§n². To jsou ide§ln² 
pŚedstavy ĻechŢ o sv®m dŢchodu. I kdyģ v²me, ģe st§t na dŢchody podle naġeho pŚ§n² nebude m²t dostatek 
prostŚedkŢ, sami pro finanļn² zajiġtŊn² ve st§Ś² pŚ²liġ nedŊl§me. 
 
Podle ĻechŢ chyb² st§tu kromŊ soci§ln²ho syst®mu i dostateļn§ infrastruktura, kter§ by rostouc² poļet seniorŢ 
zvl§dla. S prodluģuj²c² se d®lkou ģivota se ob§v§me zejm®na fyzick® z§vislosti na jinĨch lidech a vlastn²ch 
finanļn²ch pot²ģ². Tato a dalġ² zjiġtŊn² pŚinesl mezin§rodn² prŢzkum o dlouhovŊkosti ġvĨcarsk® poradensk® 
spoleļnosti Swiss Life, kterĨ v Ļesku zrealizovala agentura Ipsos mezi lidmi starġ²mi 35 let. 
 
Polovina ĻechŢ chce oslavit devades§tku, aģ 15 % by se dokonce r§do doģilo cel® stovky. M®nŊ neģ 80 let se 
chce doģ²t jen jeden z deseti. Abychom mohli proģ²t delġ² ģivot podle svĨch pŚedstav, snaģ²me se zejm®na ģ²t 
zdravŊ (54 %) a peļovat o rodinn® vztahy (40 %). 
 
ĂBŊģn² lid® logicky doufaj², ģe se doģij² vysok®ho vŊku. VģdyŠ z ofici§ln²ch statistik neust§le dost§v§me dobr® 
zpr§vy o tom, ģe se stŚedn² d®lka ģivota zvyġuje. Lid® z§roveŔ nevn²maj² tento fenom®n jako problematickĨ, i 
kdyģ odborn²ci v ĻR I ve svŊtŊ jiģ dlouho bij² na poplach. St§vaj²c² dŢchodov® syst®my, syst®my zdravotn² p®ļe 
a soci§ln²ch sluģeb o seniory nejsou na tuto situaci pŚipraveny. Lid® nadto spol®haj², ģe st§t vġe vyŚeġ², vģdyŠ 
dosud to tak vģdy bylo,ñ Ś²k§ Petr Soukup, sociolog a prodŊkan Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v 
Praze. 
 
Ļeġi chtŊj² vyġġ² dŢchody. Nic pro to vġak nedŊlaj² 
 
Finanļn² str§nku dŢchodu naopak pŚ²liġ neŚeġ²me, pŚestoģe se nedostatku penŊz ob§v§ aģ 60 % dot§zanĨch. 
Ļeġi si jako ide§ln² vĨġi dŢchodu pŚedstavuj² ļ§stku mezi 14 a 18 tis²ci korun v souļasnĨch cen§ch, v prŢmŊru 
17 812 korun mŊs²ļnŊ. Zaj²mav® je, ģe lid® s niģġ²mi pŚ²jmy by si chtŊli na dŢchodu pŚilepġit, naopak lid® s 
prŢmŊrnĨm ļi nadstandardn²m pŚ²jmem poļ²taj² se sn²ģen²m mŊs²ļn²ho pŚ²jmu po odchodu do dŢchodu. 
Z§roveŔ plat², ģe ļ²m vyġġ² maj² dnes pŚ²jem, t²m vŊtġ² propad oļek§vaj². Lid® tak realisticky vn²maj² souļasn® 
fungov§n² syst®mu dŢchodov®ho zabezpeļen². 
 
ĻtyŚi z deseti respondentŢ by naopak kaģdĨ mŊs²c r§di dost§vali v²ce neģ 18 tis²c korun, polovina by se 
spokojila i se ļtrn§cti tis²ci. Souļasn® dŢchody jsou vġak v prŢmŊru jeġtŊ o tŚi tis²covky niģġ². Moģn§ i proto 
vid²me prodluģuj²c² se vŊk ģivota sp²ġe jako vĨznamnĨ zdroj spoleļenskĨch probl®mŢ (39 %). O jeho pŚ²nosu je 
naopak pŚesvŊdļen jen kaģdĨ ļtvrtĨ. 
 
ĂOt§zkou pak zŢst§v§, jak kĨģenĨch pŚ²jmŢ ve st§Ś² dos§hnout. Podle prŢzkumu vĨznamnŊ investuje jen kaģdĨ 
tŚet² ekonomicky aktivn² Ļech, o nŊco v²ce lid² se snaģ² ġetŚit na souļasnĨch vĨdaj²ch. D®le ģ²t nav²c pro Ļechy 
z§roveŔ neznamen§ z§roveŔ d®le pracovat a vydŊl§vat v zamŊstn§n². Do dŢchodu chce odej²t nejpozdŊji v 
Ś§dn®m term²nu osm z deseti lid²,ñ Ś²k§ Pavel Manhalter, vĨkonnĨ Śeditel spoleļnosti Swiss Life Select. 
 
I ti, kteŚ² investuj², nav²c ukl§daj² pŚ²liġ mal® ļ§stky. NapŚ²klad dobrovoln®ho tŚet²ho pil²Śe penzijn²ho spoŚen² se 
podle statistik ¼ļastn² zhruba 80 % aktivn²ch ĻechŢ. KaģdĨ mŊs²c si vġak prŢmŊrnŊ ukl§daj² jen necelĨch 600 
korun. ĂPro dostateļn® zabezpeļen² na dŢchod by si ale Ļeġi mŊli odkl§dat a mŊs²ļnŊ investovat alespoŔ 5ï10 
procent sv® mzdy. Pokud se v§ġ plat pohybuje kolem 26 000 korun, tedy zhruba na ¼rovni dneġn² prŢmŊrn® 
mzdy, mŊli byste si kaģdĨ mŊs²c odloģit na penzi mezi 1300 aģ 2600 korunami. V nŊkterĨch pŚ²padech se nav²c 
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mŢģe vyplatit jinĨ produkt neģ penzijn² spoŚen², nejl®pe v§m s vĨbŊrem porad² odborn²k,ñ vysvŊtluje penzijn² 
analytiļka Swiss Life Select Aneģka Kneeov§. 
 
DlouhĨ ģivot: ġance vŊnovat se kon²ļkŢm i zdroj spoleļenskĨch probl®mŢ 
 
Ģe se Evropan® doģ²vaj² st§le vyġġ²ho vŊku, je zn§mĨ fakt. Za poledn²ch sto let se prodlouģila oļek§van§ doba 
doģit² v Ļesk® republice o v²ce neģ 30 rokŢ. Dnes narozen® dŊti maj² ġanci ģ²t pŚesnŊ podle pŚ§n² ĻechŢ z 
aktu§ln²ho prŢzkumu, pŚibliģnŊ 81 let, ukazuj² data Ļesk®ho statistick®ho ¼Śadu. V roce 1920 se pŚitom muģi 
mŊli ġanci doģ²t v prŢmŊru 47 a ģeny necelĨch 50 let. 
 
ĂDelġ² ģivot je paradoxnŊ probl®mem pŚedevġ²m podle samotnĨch dŢchodcŢ. Ti totiģ jiģ pŚesnŊ v², co pŚin§ġ² za 
tŊģkosti. Naopak tŚic§tn²ci a ļtyŚic§tn²ci jsou vĨraznŊ pozitivnŊjġ². DŢchod zat²m vid² jako pŚ²leģitost vŊnovat se 
kon²ļkŢm a cestov§n²,ñ popisuje sociolog Petr Soukup. Rozd²ly najdeme i napŚ²ļ republikou. Pro obyvatele 
vesnic a malĨch mŊst je dlouhĨ ģivot ġanc² prohloubit rodinn® vztahy. Ve vŊtġ²ch mŊstech lid® naopak oceŔuj² 
hlavnŊ moģnost z²skat od starġ²ch ļlenŢ rodiny jejich zkuġenosti. 
 
Delġ² ģivot ĻechŢ m§ financovat st§t 
 
N§klady spojen® s prodluģuj²c²m se ģivotem by podle ĻechŢ mŊl n®st pŚedevġ²m st§t. TŚi ze ļtyŚ dot§zanĨch 
vġak jedn²m dechem dod§vaj², ģe jeho pŚ²stup se pŚ²liġ nezlepġuje. KromŊ penŊz na penze mu chyb² i 
dostateļn§ s²Š soci§ln²ch a zdravotnickĨch sluģeb. Zejm®na souļasn² senioŚi pak c²t² probl®my s hled§n²m 
vhodn®ho bydlen². Mladġ² generace zase dŊs² nedostatek pracovn²ch i spoleļenskĨch pŚ²leģitost². 
 
ĂZ vĨsledkŢ vĨzkumu je zŚejm®, ģe vġe nen² jen o penŊz²ch. DŢleģit® je m²t pŚ²stup k adekv§tn²m sluģb§m a 
moģnost zapojit se do spoleļnosti. Ļeġi se hodnŊ boj², ģe ve vysok®m vŊku nebudou schopni bĨt samostatn² a 
budou fyzicky i finanļnŊ z§visl² na jinĨch. Mezi dalġ²mi obavami se objevuje samota i prachobyļejn§ nuda,ñ 
doplŔuje Pavel Manhalter. 
 
 
URL| http://www.nasepenize.cz/prumerny-cech-chce-zit-do-devadesati-let-s-duchodem-18-tisic-korun-287077 
 

PŚedvolebn² spanil§ j²zda 
10.10.2016    ĻT 1    str. 01    21:25 Report®Śi ĻT 

             

Marek WOLLNER, moder§tor 
-------------------- 
Takov§ jsou naġe t®mata. Vys²l§me kauzy a report§ģe. Jsme r§di, ģe se d²v§te. DobrĨ veļer. Ļesk§ republika 
m§ za sebou dalġ² volebn² v²kend. Tentokr§t se volilo do krajskĨch zastupitelstev a ļ§sti Sen§tu. Mezi hodnŊ 
sledovan® kraje patŚil tentokr§t ten Zl²nskĨ a to proto, ģe tu za Stranu pr§v obļanŢ kandidovali 3 muģi z 
nejbliģġ²ho okol² prezidenta republiky. Jeho kancl®Ś Vratislav Myn§Ś, poradce Martin NejedlĨ a vedouc² oddŊlen² 
vnitrost§tn²ch cest Kancel§Śe prezidenta republiky Vladim²r Kruliġ. Na tom by nebylo nic zvl§ġtn²ho, pokud by 
pr§vŊ do Zl²nsk®ho kraje tŊsnŊ pŚed volbami nezav²tal osobnŊ prezident Miloġ Zeman v doprovodu tŊchto tŚ² 
kandid§tŢ. A kdo cestu napl§noval? Uvid²te v report§ģi Terezy Strnadov® a Luk§ġe Landy. 
 
Miloġ ZEMAN, prezident republiky /Luhaļovice, 4.10.2016/ 
-------------------- 
O co v§s chci ¼vodem sv®ho vystoupen² poprosit, obŊtujte maxim§lnŊ dvŊ hodiny sv®ho vz§cn®ho ļasu a jdŊte 
ke krajskĨm volb§m. 
 
Tereza STRNADOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Pr§vŊ kvŢli bl²ģ²c²m se volb§m vzbuzovala prezidentova tŚ²denn² n§vġtŊva po Zl²nsk®m kraji tentokr§t velk® 
emoce. Ļ§st veŚejnosti ji totiģ vn²mala jako souļ§st volebn² kampanŊ jedn® konkr®tn² strany. Na kandid§tce 
Strany pr§v obļanŢ totiģ figurovali 3 bl²zc² spolupracovn²ci prezidenta Zemana, kteŚ² ho na cestŊ krajem tak® 
doprov§zeli. 
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ZbynŊk HORVĆTH, p²sniļk§Ś, aktivista 
-------------------- 
T²m naļasov§n²m, kter® ¼dajnŊ podle tedy prezidentova nŊjak®ho tajemn²ka pro cestov§n², kterĨ mu tady 
shodou okolnost² dŊl§ l²dra v SPO, jo, Kruliġe, tak ten prohl§sil, ģe to je absolutn² n§hoda, ģe to nem§ nic 
spoleļn®ho s volbami. Ale my to, tomu moc nevŊŚ²me. 
 
Vladim²r KRULIĠ, vedouc² oddŊlen² vnitrost§tn²ch cest Kancel§Śe prezidenta republiky, l²dr kandid§tky SPO ve 
Zl²nsk®m kraji /SPO/ 
-------------------- 
Pan prezident se Ś²d² svĨm ļasovĨm programem, jak v²te. MinulĨ tĨden byl na Rhodu, pŚedt²m byl ve SpojenĨch 
st§tech americkĨch, ļili ten jeho program je velmi napjatĨ a je sloģit® tam naj²t 3 dny v jednom kuse, aby byly. 
MinulĨ tĨden, jak jistŊ v²te, tak byl st§tn² sv§tek ve stŚedu, coģ znemoģŔuje tŚ²denn² n§vġtŊvu. Nehledejme v tom 
ģ§dn® zvl§ġtnosti. 
 
Petr JUST, politolog, Metropolitn² univerzita Praha 
-------------------- 
U pana Kruliġe bych v t®to z§leģitosti vidŊl urļitŊ nikoli z§konnĨ ale sp²ġe etickĨ stŚet z§jmŢ. Nen² ¼plnŊ 
standardn², aby ¼Śedn²k prezidentsk® kancel§Śe, kterĨ pŚipravuje tuzemsk® cesty pana prezidenta, z§roveŔ 
vlastnŊ z toho tŊģil pro svoji podporu nebo podporu pro kandid§tku, kterou vede. Mysl²m si, ģe ta cesta mŊla 
skuteļnŊ podprahovŊ propagovat Stranu pr§v obļanŢ a jej² kandid§ty nebo konkr®tnŊ 3 kandid§ty a skrze nŊ 
samozŚejmŊ celou kandid§tn² listinu. 
 
Luk§ġ JANDA, redaktor 
-------------------- 
Vladim²r Kruliġ je kromŊ funkce vedouc²ho vnitrost§tn²ch cest prezidenta republiky tak® l²drem Strany pr§v 
obļanŢ ve Zl²nsk®m kraji. KromŊ nŊj se na spodn²ch m²stech kandid§tn² listiny objevila i dalġ² zn§m§ jm®na z 
prezidentsk® kancel§Śe, kancl®Ś Vratislav Myn§Ś a ekonomickĨ poradce prezidenta Martin NejedlĨ. 
 
Martin NEJEDLħ, poradce prezidenta republiky /SPO/ 
-------------------- 
Nemysl²m si, ģe by to mŊlo bĨt spojov§no s krajskĨmi volbami. Tenhle term²n byl urļen daleko dŚ²ve, neģ si 
mysl²m ģe term²n krajskĨch voleb. Takģe j§ bych tyhle vŊci rozhodnŊ nesluļoval. 
 
Vratislav MYNĆř, kancl®Ś prezidenta republiky /SPO/ 
-------------------- 
J§ tady zast§v§m funkci kancl®Śe pana prezidenta, jsem tady na krajsk® n§vġtŊvŊ, kter§ je kaģdĨ rok stejn§, ve 
stejnĨm term²nu. Jenom mnŊ pŚijde, ģe Ļeskou televizi nebo nŊkoho to vģdycky napadne tŊsnŊ, kdyģ se to 
nŊkomu hod². 
 
Daniel PROKOP, sociolog, analytik spoleļnosti MEDIAN 
-------------------- 
Tak j§ nepochybuju, ģe ta cesta do Zl²nsk®ho kraje byla spojena s kampan², protoģe to nen² tak n§hoda, ģe 
zrovna si vyberete kraj, kde kandiduje SPO samostatnŊ a vyberete si to tĨden pŚed volbami nebo p§r dn² pŚed 
volbami. Takģe nepochybuju, ģe tam byl z§mŊr podpoŚit SPO v tom kraji. 
 
Kamil ĠVEC, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
Kdyby Miloġ Zeman do toho Zl²nsk®ho kraje jel pŚ²ġt² tĨden, po volb§ch, minim§lnŊ tŊch krajskĨch nebo za 14 po 
sen§tn²ch volb§ch, tak si mysl²m, ģe v tom jeho harmonogramu by to ģ§dn® z§sadn² naruġen² nezpŢsobilo. 
 
Tereza STRNADOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
PŚipomeŔme si, kdo jsou nejbliģġ² spolupracovn²ci prezidenta Zemana. 
 
Kamil ĠVEC, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
Vratislav Myn§Ś, t²m jeho nejvŊtġ²m probl®mem je ta chybŊj²c² bezpeļnostn² provŊrka. 
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Luk§ġ JANDA, redaktor 
-------------------- 
Vratislav Myn§Ś podal ģ§dost o udŊlen² provŊrky na stupeŔ pŚ²snŊ tajn® po dev²ti mŊs²c²ch ve funkci kancl®Śe, 
tedy v prosinci 2013. 
 
Miloġ ZEMAN, prezident ĻR /2013, zdroj: archiv ĻT/ 
-------------------- 
BuŅ si tu provŊrku dodŊl§, to znamen§, ģe ji dostane, pak zŢstane kancl®Śem, anebo si ji nedodŊl§ a pak 
pŚestane bĨt kancl®Śem a j§ si budu sh§nŊt kancl®Śe nov®ho 
 
Miloġ ZEMAN, prezident ĻR /2014, zdroj: archiv ĻT/ 
-------------------- 
O d®lce tohoto Ś²zen² nerozhoduje pan kancl®Ś ale N§rodn² bezpeļnostn² ¼Śad. 
 
Vratislav MYNĆř, kancl®Ś prezidenta republiky /2015, zdroj: archiv ĻT/ 
-------------------- 
Mohu potvrdit, ģe u mŊ na sekretari§tu leģ² ob§lka z N§rodn²ho bezpeļnostn²ho ¼Śadu adresovan§ na m® 
jm®no, se kterou se pravdŊpodobnŊ, s jej²mģ obsahem se pravdŊpodobnŊ dneska velmi podrobnŊ sezn§m²m a 
n§slednŊ se rozhodnu, jak postupovat d§l. 
 
Miloġ ZEMAN, prezident ĻR /2015, zdroj: archiv ĻT/ 
-------------------- 
Pokud v t® ob§lce bude rozhodnut² o neudŊlen² provŊrky na stupeŔ pŚ²snŊ tajn®, pŚedpokl§d§m, ale nechci 
mluvit za pana kancl®Śe, ģe tak jako jakĨkoli jinĨ obļan Ļesk® republiky vyuģije moģnost², kter® mu d§v§ proces 
odvol§n². A pokud ani tyto moģnosti nedopadnou dobŚe, pak samozŚejmŊ dodrģ²m slovo, kter® jsem dal. 
 
Vratislav MYNĆř, kancl®Ś prezidenta republiky /2015, zdroj: archiv ĻT/ 
-------------------- 
Jsem obdrģel listinu, kter§ oznamuje, ģe jsem, ģe nedostanu udŊlenu provŊrku na stupeŔ pŚ²snŊ tajn® z 
N§rodn²ho bezpeļnostn²ho ¼Śadu. 
 
Miloġ ZEMAN, prezident ĻR /2016, zdroj: archiv ĻT/ 
-------------------- 
Pokud ani soudn² Śeġen² nepŚinese pozitivn², tedy pro nŊj pozitivn² vĨsledek, takģe ho odvol§m a souļasnŊ jsem 
Śekl, ģe se pro nŊj najde na HradŊ dŢstojn® m²sto. 
 
Vratislav MYNĆř, kancl®Ś prezidenta republiky /SPO/ 
-------------------- 
J§ nemysl²m, ģe by NBĐ mnŊ kdykoliv Śeklo, ģe jsem nedŢvŊryhodnĨ obļan. M®dia st§le zamŊŔuj² a st§le se 
snaģ² naġim obļanŢm nalhat, ģe j§ nem§m provŊrku a jsem jakĨmkoli bezpeļnostn²m rizikem. Nen² to pravda. 
 
Luk§ġ JANDA, redaktor 
-------------------- 
Dalġ² z kandiduj²c²ch Martin NejedlĨ se v bl²zkosti prezidenta ofici§lnŊ pohybuje uģ 4 roky. V roce 2012 byl 
jedn²m ze sponzorŢ jeho prezidentsk® kampanŊ. Pak si ho Miloġ Zeman vybral jako sv®ho poradce a napŚ²klad 
loni se ¼ļastnil setk§n² s ruskĨm prezidentem Vladimirem Putinem. 
 
Eliġka BĆRTOVĆ, redaktorka, Hl²dac²pes.org 
-------------------- 
Martin NejedlĨ pŢsobil nŊjakĨch 10 let v Rusku, kde pracoval, ģil a nen² dodnes moc jasn®, ļ²m se tam zabĨval, 
jak® tam mŊl vazby, na koho byl napojen. Je jasn®, ģe tam nav§zal kontakt s lidmi okolo skupiny Lukoil, kterou 
pak zastupoval i tady v Ļech§ch. Nicm®nŊ tadle ļ§st v minulosti je nejasn§ a proto se d§ Ś²ct v podstatŊ, ģe 
bĨv§ i ļasto nazĨv§n moģnĨm bezpeļnostn²m rizikem pro tenhleten st§t. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Ļ² je podpora Konviļky? Tak hele, podporovat Konviļku. Ovļ§ļek. R§d bych pros²m sluġnost i s takovĨm. 
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nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Jsou to pitomci. No jistŊ. To nejsou norm§ln² lidi. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Jsou sprost² a kradou a oģralci. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Takģe to jsou sam² navyb²ran², ģe jsou to hlup§ci. Co v§m m§m k tomu Ś²ct. J§ s t²m  nesouhlas²m. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Vy jste trapn², no. Kdo v§s plat²? Kdo to vyr§b², ty hesla? 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Firma, pro kterou jsem zamŊstnanĨ, ve kter® jsem zamŊstnanĨ, vzal jsem si dovolenou a ty hesla jsme vyrobili 
tady s moj² ģenou za podpory naġ² dcery Am§lky. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Aha. To je pŊkn®. Kdybyste se vŊnovali radġi v²c Am§lce, udŊlali byste lepġ². 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Pr§vŊ ten zpŢsob, jak se j² vŊnujeme, protoģe to dŊl§me hodnŊ i kvŢli n². 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Komu tyk§ġ ty, kolik m§ rokŢ, ty kŚupe? Aģ budeġ m²t rodinu, ty vole, tak tady si vyskakuj, ļŢr§ku. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
J§ plat²m taky danŊ. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
To bych chtŊla vidŊt. 
 
Tom§ġ PASTERNħ, obļansk® sdruģen² Zl²nsk§ kŚiģovatka /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
J§ zastupuju tady tu skupinku s tŊmi tŚiceti transparenty. Jedn§ se o 30 pŚ²padŢ, kdy si mysl²me, ģe jste udŊlal 
nŊjakĨ pŚeġlap. Povaģujeme tedy vaġi pŚ²tomnost za kampaŔ SPOZ hrazenou z prostŚedkŢ Hradu a v podstatŊ 
n§s vġech obļanŢ. Mysl²te si, ģe toto je role prezidenta ¼ļastnit se pŚed volbami kampan² krajskĨch a naruġovat 
prŢbŊh jejich voleb? DŊkuji. 
 
Miloġ ZEMAN, prezident republiky 
-------------------- 
Pan hejtman, kterĨ mŊ doprov§z² cel® 3 dny, mŢģe potvrdit, ģe jsem bŊhem jedin®ho setk§n² nevyslovil jm®no 
jak®koli politick® strany nebo hnut², kter® bych v tŊchto krajskĨch volb§ch podpoŚil. To je prostĨ fakt. Kdybyste 
mnŊ dok§zal jedin® slovo, jedinou vŊtu, tak bych v§m dal zapravdu. Takto tvrd²m, ģe lģete. Teļka. 
 
nejmenovan§ osoba 
-------------------- 
Ot§zka a odpovŊŅ. D§my a p§nov®, prezident Ļesk® republiky pan Miloġ Zeman. 
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Petr JUST, politolog, Metropolitn² univerzita Praha 
-------------------- 
Ta podprahovost tady je. Vġichni ti p§nov®, vġichni ti 3 p§nov®, kteŚ² kandiduj², tak jsou souļ§st² doprovodu 
prezidenta pŚi tŊchto n§vġtŊv§ch, jsou v jeho nejbliģġ²m okol², jsou zachyceni a vznik§ tam jak§si, jak§si 
vizu§ln², vznik§ tam vizu§ln² propojen² tŚ² konkr®tn²ch kandid§tŢ, konkr®tn² politick® strany v konkr®tn²m kraji s 
osobou Miloġe Zemana. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
MŊ by zaj²malo, jestli povaģujete za f®r to, ģe 3 kandid§ti Strany pr§v obļanŢ se po 3 dny v dobŊ vrchol²c² 
volebn² kampanŊ mohli pohybovat po vaġem boku, byŠ jste je nepodpoŚil slovnŊ, jak Ś²k§te, protoģe ostatn² 
strany tuto ġanci nemŊly. 
 
Miloġ ZEMAN, prezident republiky 
-------------------- 
MilĨ pane redaktore, kdybyste si vġimnul, kdo je po m®m boku, tak to jsou kancl®Ś a pracovn²k protokolu. 
Pracovn²k protokolu proto, ģe m§ v trval® pracovn² n§plni zajiġŠov§n² krajskĨch vĨjezdŢ. A kancl®Ś proto, ģe je 
kancl®Ś a je to rovnŊģ souļ§st² jeho pracovn²ch povinnost². To, ģe tito lid® kandiduj² v krajskĨch volb§ch tady ve 
Zl²nŊ, je jejich svobodn§ vŢle. Nevġiml jsem si jak®hokoli z§kona, kterĨ by kancl®Śi nebo pracovn²ku Kancel§Śe 
prezidenta republiky zakazoval ¼ļast v krajskĨch volb§ch. 
 
Kamil ĠVEC, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
Prezident Zeman se dneska k t® sv® nadstranickosti uģ pŚ²liġ nehl§s². 
 
Miloġ ZEMAN, prezident republiky /inaugurace prezidenta ĻR, 8.3.2013/ 
-------------------- 
Chci bĨt prezidentem vġech obļanŢ bez rozd²lu jejich politickĨch n§zorŢ a jsem si vŊdom toho, ģe tento z§vazek 
nemohu naplnit pouhĨmi slovy ale pŚedevġ²m konkr®tn²mi ļiny v prŢbŊhu sv®ho funkļn²ho obdob². 
 
Kamil ĠVEC, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd UK 
-------------------- 
Tak dnes po tŊch letech ten inauguraļn² projev pro nŊj zŚejmŊ nem§ vŢbec ģ§dnĨ vĨznam. 
 
Petr JUST, politolog, Metropolitn² univerzita Praha 
-------------------- 
OstatnŊ mŊli jsme tady jak®si podpory obou dvou pŚedchoz²ch prezidentŢ, jak V§clava Havla, tak V§clav 
Klause, pro urļit® politick® subjekty. V§clav Havel se netajil t²m, ģe mŊl tŚeba bl²zko ke ļtyŚkoalici nebo 
Obļansk® demokratick® alianci, lidovcŢm, Unii svobody a podobnŊ, pozdŊji k zelenĨm. V§clav Klaus zase 
podporoval, podporoval hodnŊ Janu Boboġ²kovou, pŚ²padnŊ Stranu svobodnĨch obļanŢ. 
 
Tereza STRNADOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
V§clav Klaus v roce 2008 podpoŚil kandid§ty ODS do Sen§tu. UdŊlal to tehdy otevŚenŊ. 
 
V§clav KLAUS /zdroj archiv ĻT, 21.10.2008/ 
-------------------- 
J§ jsem zde, i kdyģ uģ dobŚe v²m, jakĨ vznikne kŚik, ģe tady bĨt nem§m. 
 
Tereza STRNADOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Na rozd²l od V§clav Klause Miloġ Zeman opakuje, nikoho nepodporuji. 
 
JiŚ² ĻUNEK, l²dr kandid§tky /KDU-ĻSL/ 
-------------------- 
Kdyģ by Śekl, a j§ si mysl²m, ģe si to mŢģe dovolit jako prezident, j§ jedu do Zl²nsk®ho kraje podpoŚit sv® lidi, tak 
bych to bral a zd§lo by se mi to f®r, neģ kdyģ Śekne, ne, j§ tedy jedu ale nejedu. Je to n§hoda, opŊt je to n§hoda 
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a j§ vlastnŊ to nen² ģ§dn§ podpora kampanŊ. A to si mysl²m, ģe vġichni c²t²me, ģe to tak, nebo v²me, ģe to tak 
nen² a to je velmi ġpatnŊ. 
 
Petr GAZDĉK, pŚedseda hnut² /STAN/ 
-------------------- 
Tak je to pro nadstranick® prezidenta ne ¼plnŊ obvykl® a zvl§ġtŊ ten term²n tŊsnŊ pŚed volbami zjevnŊ m§ pos²lit 
Stranu pr§v obļanŢ, kter§ tady ve Zl²nsk®m kraji jako v jednom z m§la krajŢ m§ alespoŔ teoretickou ġanci, ģe 
se dostane do zastupitelstva. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
A mŢģu se zeptat, bl²ģ² se krajsk® volby, jste taky voliļi Strany pr§v obļanŢ anebo jin® strany? 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Jin® strany. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Jin® strany. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Nebudu volit Stranu pr§v obļanŢ. Ne. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
To nebudu. 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
Jste i voliļkou Strany pr§v obļanŢ? 
 
nejmenovan§ osoba /Zl²n, 6.10.2016/ 
-------------------- 
No, nejsem. 
 
Vladim²r KRULIĠ, vedouc² oddŊlen² vnitrost§tn²ch cest Kancel§Śe prezidenta republiky, l²dr kandid§tky SPO ve 
Zl²nsk®m kraji /SPO/ 
-------------------- 
J§ z§sadnŊ ģ§dnĨ vĨsledky nikdy neodhaduju. A mysl²m si, ģe to neodhadne asi nikdo. Zl²nskĨ kraj urļitŊ bude 
velmi nap²navĨ. 
 
Luk§ġ JANDA, redaktor 
-------------------- 
A vĨsledky SPO? Tak v§ġ odhad nŊjakĨ? 
 
Vladim²r KRULIĠ, vedouc² oddŊlen² vnitrost§tn²ch cest Kancel§Śe prezidenta republiky, l²dr kandid§tky SPO ve 
Zl²nsk®m kraji /SPO/ 
-------------------- 
J§ vŊŚ²m, ģe budou velmi dobr®. 
 
Luk§ġ JANDA, redaktor 
-------------------- 
To znamen§, ģe se podle v§s dostanete do zastupitelstva? 
 
Vladim²r KRULIĠ, vedouc² oddŊlen² vnitrost§tn²ch cest Kancel§Śe prezidenta republiky, l²dr kandid§tky SPO ve 
Zl²nsk®m kraji /SPO/ 
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-------------------- 
To znamen§, ģe vŊŚ²m samozŚejmŊ, ģe se, ģe pŚehoupneme tŊch 5 % a ģe se dostaneme. 
 
V§clav MORAVEC, moder§tor /volebn² vys²l§n² ĻT24, 8.10.2016/ 
-------------------- 
Po tŚetinŊ seļten² hlasŢ hradn² muģi Kruliġ, Myn§Ś a NejedlĨ ztr§cej². 
 
Daniel PROKOP, sociolog, analytik spoleļnosti MEDIAN 
-------------------- 
Ta kampaŔ jim moc nepomohla nebo ta cesta moc nepomohla. My jsme na konci srpna mŊŚili SPO ve Zl²nsk®m 
kraji volebn² potenci§l nŊkde mezi 3 aģ 4 %, oni nakonec dostali 2 %, takģe vlastnŊ ho naplnili nŊkde z poloviny. 
Takģe se nestalo to, ģe by oslovili t²m nov® lidi. Naopak ani vġichni lid®, kteŚ² je zvaģovali, je nevolili nakonec. 
 

PrŢmŊrnĨ Ļech chce ģ²t do devades§ti let s dŢchodem 18 tis²c korun 
10.10.2016    finparada.cz    str. 00    Penze, SpoļtŊtŊ si 

    ZdenŊk Bub§k, zpr§va Swiss Life Select         

Ģije do devades§ti let, mŊs²ļnŊ m§ 17 812 korun, vŊnuje se kon²ļkŢm, rodinŊ a cestov§n². To jsou ide§ln² 
pŚedstavy ĻechŢ o sv®m dŢchodu. I kdyģ v²me, ģe st§t na dŢchody podle naġeho pŚ§n² nebude m²t dostatek 
prostŚedkŢ, sami pro finanļn² zajiġtŊn² ve st§Ś² pŚ²liġ nedŊl§me. Podle ĻechŢ chyb² st§tu kromŊ soci§ln²ho 
syst®mu i dostateļn§ infrastruktura, kter§ by rostouc² poļet seniorŢ zvl§dla. S prodluģuj²c² se d®lkou ģivota se 
ob§v§me zejm®na fyzick® z§vislosti na jinĨch lidech a vlastn²ch finanļn²ch pot²ģ². 
 
@@Diskuse@@PŚin§ġ²me v§m zjiġtŊn² mezin§rodn²ho prŢzkumu o dlouhovŊkosti od ġvĨcarsk® poradensk® 
spoleļnosti Swiss Life, kterĨ v Ļesku zrealizovala agentura Ipsos mezi lidmi starġ²mi 35 let. Polovina ĻechŢ 
chce oslavit devades§tku, aģ 15 % by se dokonce r§do doģilo cel® stovky. M®nŊ neģ 80 let se chce doģ²t jen 
jeden z deseti. Abychom mohli proģ²t delġ² ģivot podle svĨch pŚedstav, snaģ²me se zejm®na ģ²t zdravŊ (54 %) a 
peļovat o rodinn® vztahy (40 %). 
 
@@Adverts@@ 
 
ñBŊģn² lid® logicky doufaj², ģe se doģij² vysok®ho vŊku. VģdyŠ z ofici§ln²ch statistik neust§le dost§v§me dobr® 
zpr§vy o tom, ģe se stŚedn² d®lka ģivota zvyġuje. Lid® z§roveŔ nevn²maj² tento fenom®n jako problematickĨ, i 
kdyģ odborn²ci v ĻR i ve svŊtŊ jiģ dlouho bij² na poplach. St§vaj²c² dŢchodov® syst®my, syst®my zdravotn² p®ļe 
a soci§ln²ch sluģeb nejsou na tuto situaci pŚipraveny. Lid® nadto spol®haj², ģe st§t vġe vyŚeġ², vģdyŠ dosud to tak 
vģdy bylo,ñ Ś²k§ Petr Soukup, sociolog a prodŊkan Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze. 
 
Ļeġi chtŊj² vyġġ² dŢchody. Nic pro to vġak nedŊlaj² 
 
Finanļn² str§nku dŢchodu naopak pŚ²liġ neŚeġ²me, pŚestoģe se nedostatku penŊz ob§v§ aģ 60 % dot§zanĨch. 
Ļeġi si jako ide§ln² vĨġi dŢchodu pŚedstavuj² ļ§stku mezi 14 a 18 tis²ci korun v souļasnĨch cen§ch, v prŢmŊru 
17 812 korun mŊs²ļnŊ. Zaj²mav® je, ģe lid® s niģġ²mi pŚ²jmy by si chtŊli na dŢchodu pŚilepġit, naopak lid® s 
prŢmŊrnĨm ļi nadstandardn²m pŚ²jmem poļ²taj² se sn²ģen²m mŊs²ļn²ho pŚ²jmu po odchodu do dŢchodu. 
Z§roveŔ plat², ģe ļ²m vyġġ² maj² dnes pŚ²jem, t²m vŊtġ² propad oļek§vaj². Lid® tak realisticky vn²maj² souļasn® 
fungov§n² syst®mu dŢchodov®ho zabezpeļen². 
 
JakĨ je v§ġ vŊk pro odchod do dŢchodu? 
 
ĻtyŚi z deseti respondentŢ by naopak kaģdĨ mŊs²c r§di dost§vali v²ce neģ 18 tis²c korun, polovina by se 
spokojila i se ļtrn§cti tis²ci. Souļasn® dŢchody jsou vġak v prŢmŊru jeġtŊ o tŚi tis²covky niģġ². Moģn§ i proto 
vid²me prodluģuj²c² se vŊk ģivota sp²ġe jako vĨznamnĨ zdroj spoleļenskĨch probl®mŢ (39 %). O jeho pŚ²nosu je 
naopak pŚesvŊdļen jen kaģdĨ ļtvrtĨ. 
 
ñOt§zkou pak zŢst§v§, jak kĨģenĨch pŚ²jmŢ ve st§Ś² dos§hnout. Podle prŢzkumu vĨznamnŊ investuje jen kaģdĨ 
tŚet² ekonomicky aktivn² Ļech, o nŊco v²ce lid² se snaģ² ġetŚit na souļasnĨch vĨdaj²ch. D®le ģ²t nav²c pro Ļechy 
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z§roveŔ neznamen§ d®le pracovat a vydŊl§vat v zamŊstn§n². Do dŢchodu chce odej²t nejpozdŊji v Ś§dn®m 
term²nu osm z deseti lid²,ñ Ś²k§ Pavel Manhalter, vĨkonnĨ Śeditel spoleļnosti Swiss Life Select. 
 
PŚehled fondŢ tŚet²ho pil²Śe najdete zde 
 
I ti, kteŚ² investuj², nav²c ukl§daj² pŚ²liġ mal® ļ§stky. NapŚ²klad dobrovoln®ho tŚet²ho pil²Śe penzijn²ho spoŚen² se 
podle statistik ¼ļastn² zhruba 80 % aktivn²ch ĻechŢ. KaģdĨ mŊs²c si vġak prŢmŊrnŊ ukl§daj² jen necelĨch 600 
korun. ñPro dostateļn® zabezpeļen² na dŢchod by si ale Ļeġi mŊli odkl§dat a mŊs²ļnŊ investovat alespoŔ 5-10 
procent sv® mzdy. Pokud se v§ġ plat pohybuje kolem 26 000 korun, tedy zhruba na ¼rovni dneġn² prŢmŊrn® 
mzdy, mŊli byste si kaģdĨ mŊs²c odloģit na penzi mezi 1300 aģ 2600 korunami. V nŊkterĨch pŚ²padech se nav²c 
mŢģe vyplatit jinĨ produkt neģ penzijn² spoŚen², nejl®pe v§m s vĨbŊrem porad² odborn²k,ñ vysvŊtluje penzijn² 
analytiļka Swiss Life Select Aneģka Kneeov§. 
 
Graf: Jak se Ļeġi pŚipravuj² na delġ² ģivot? 
 
@@Gallery1@@=Pro zvŊtġen² kliknŊte na obr§zek= 
 
DlouhĨ ģivot: ġance vŊnovat se kon²ļkŢm i zdroj spoleļenskĨch probl®mŢ 
 
Ģe se Evropan® doģ²vaj² st§le vyġġ²ho vŊku, je zn§mĨ fakt. Za poledn²ch sto let se prodlouģila oļek§van§ doba 
doģit² v Ļesk® republice o v²ce neģ 30 rokŢ. Dnes narozen® dŊti maj² ġanci ģ²t pŚesnŊ podle pŚ§n² ĻechŢ z 
aktu§ln²ho prŢzkumu, pŚibliģnŊ 81 let, ukazuj² data Ļesk®ho statistick®ho ¼Śadu. V roce 1920 se pŚitom muģi 
mŊli ġanci doģ²t v prŢmŊru 47 a ģeny necelĨch 50 let. 
 
Srovn§n² spoŚic²ch ¼ļtŢ najdete zde 
 
ñDelġ² ģivot je paradoxnŊ probl®mem pŚedevġ²m podle samotnĨch dŢchodcŢ. Ti totiģ jiģ pŚesnŊ v², co pŚin§ġ² za 
tŊģkosti. Naopak tŚic§tn²ci a ļtyŚic§tn²ci jsou vĨraznŊ pozitivnŊjġ². DŢchod zat²m vid² jako pŚ²leģitost vŊnovat se 
kon²ļkŢm a cestov§n²,ñ popisuje Soukup. Rozd²ly najdeme i napŚ²ļ republikou. Pro obyvatele vesnic a malĨch 
mŊst je dlouhĨ ģivot ġanc² prohloubit rodinn® vztahy. Ve vŊtġ²ch mŊstech lid® naopak oceŔuj² hlavnŊ moģnost 
z²skat od starġ²ch ļlenŢ rodiny jejich zkuġenosti. 
 
Delġ² ģivot ĻechŢ m§ financovat st§t 
 
N§klady spojen® s prodluģuj²c²m se ģivotem by podle ĻechŢ mŊl n®st pŚedevġ²m st§t. TŚi ze ļtyŚ dot§zanĨch 
vġak jedn²m dechem dod§vaj², ģe jeho pŚ²stup se pŚ²liġ nezlepġuje. KromŊ penŊz na penze mu chyb² i 
dostateļn§ s²Š soci§ln²ch a zdravotnickĨch sluģeb. Zejm®na souļasn² senioŚi pak c²t² probl®my s hled§n²m 
vhodn®ho bydlen². Mladġ² generace zase dŊs² nedostatek pracovn²ch i spoleļenskĨch pŚ²leģitost². 
 
PŚehled pod²lovĨch fondŢ najdete zde 
 
ñZ vĨsledkŢ vĨzkumu je zŚejm®, ģe vġe nen² jen o penŊz²ch. DŢleģit® je m²t pŚ²stup k adekv§tn²m sluģb§m a 
moģnost zapojit se do spoleļnosti. Ļeġi se hodnŊ boj², ģe ve vysok®m vŊku nebudou schopni bĨt samostatn² a 
budou fyzicky i finanļnŊ z§visl² na jinĨch. Mezi dalġ²mi obavami se objevuje samota i prachobyļejn§ nuda,ñ 
doplŔuje Manhalter. 
 
Informace o prŢzkumu: 
 PrŢzkum veŚejn®ho m²nŊn² o dlouhovŊkosti pro ġvĨcarskou poradenskou spoleļnost Swiss Life Select provedla 
agentura Ipsos. Online dotazov§n² na reprezentativn²m vzorku 303 osob ve vŊku vyġġ²m neģ 35 let probŊhlo v 
dubnu 2016. 
 
 
URL| http://www.finparada.cz/clanek.aspx?ID=3933 
 

ĻeskĨ cider vznikl u piva 
10.10.2016    Hospod§Śsk® noviny    str. 22    Podnik§n² 
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    Barbora Loudov§         

Prvn²ch pades§t litrŢ cideru vyrobili OndŚej Frunc a Cyril Holub pŚed t®mŊŚ sedmi lety na dom§c²m 
odġŠavŔovaļi. TeŅ uģ jim nen² mal§ jen zahrada, ale i sedmisetmetrovĨ sklep, a tak spoleļnost F. H. Prager 
ļek§ dalġ² stŊhov§n². SvĨmi n§poji z§sobuje stovky ļeskĨch i zahraniļn²ch podnikŢ.  
 
Dva zn§m² sedŊli v hospodŊ v praģskĨch Dejvic²ch a pŚemĨġleli nad t²m, ģe jim pivo a v²no pŚijde uģ ĂponŊkud 
nudn®ñ. ĂBudu dŊlat cider! Tady se nevyr§b² a pŚitom jablka jsou u n§s z§kladn² potravina, nŊco jako brambory v 
ovoci,ñ napadlo OndŚeje Frunce, souļasn®ho marketingov®ho a obchodn²ho Śeditele firmy F. H. Prager. Cyril 
Holub, kterĨ nyn² Ś²d² vĨrobu a finance podniku, se toho hned chytil a z myġlenky nad pŢllitrem piva vytvoŚil pl§n 
na vlastn² jableļnĨ byznys.  
 Cider oba dneġn² podnikatel® poprv® objevili jeġtŊ za studi², kdyģ byli na britskĨch ostrovech. A pr§vŊ 
tento n§poj znovu spojil i jejich ģivotn² cesty. Znaj² se sice uģ od z§kladn² ġkoly, chodili spolu tak® na tu stŚedn², 
ale pak si ġel kaģdĨ po sv®m. Frunc studoval humanitn² obory, vļetnŊ environmentalistiky. Ovoce a star® odrŢdy 
tak byly jiģ dlouho jeho t®matem. Spolu s kamar§dy se uģ tenkr§t staral o zanedban® sady. Cider ochutnal 
bŊhem n§vġtŊvy Irska a okamģitŊ se pro n§poj nadchl.  
 Holub mezit²m studoval marketing, nejprve v Praze a pot® v britsk®m Bathu, kde mu cider tak® padl do 
noty. ĂCyril si chodil kupovat levnĨ a dobrĨ cider v PET lahv²ch, aby ho veļer pop²jel u televize. A j§ jsem byl 
naopak v tŊch barech a byl jsem nadġenĨ z toho, ģe tam existuje levn§ n²zkoalkoholick§ alternativa k pivu a 
v²nu,ñ vypr§v² dnes Frunc v praģsk® firemn² prodejnŊ. Jeho parŠ§k ale na rozhovory pŚ²liġ nen², a tak ve stejn® 
chv²li radŊji dohl²ģ² ve sklepŊ bĨval®ho pivovaru na to, aby ve vĨrobŊ vġechno klapalo. DivokĨ cider  
 
Kdyģ oba dostudovali a vr§tili se zp§tky do Ļech, kaģdĨ chv²li dŊlal nŊco jin®ho. Holub se vŊnoval marketingu, 
Frunc v neziskov®m sektoru pom§hal seniorŢm. Pak se ale potkali, ĂznudŊni pivemñ, zato nadġeni ciderem, a 
zkusili vyrobit prvn²ch pades§t litrŢ. Jablka sehnali u zn§m®ho, koupili si od nŊj asi deset druhŢ, zkouġeli, 
ochutn§vali a vĨsledek se dal p²t. V l®tŊ 2010 proto kaģdĨ uġetŚil deset tis²c korun, nakoupili hadice, demiģon, 
dalġ² odġŠavŔovaļe a pustili se do vĨroby naplno. Po roce nebyl dŢvod, proļ se d§l tlaļit doma na zahradŊ. A 
tak si nadġen§ dvojice pronajala sklep v praģsk® Libni.  
 Sklep mŊl 42 metrŢ ļtvereļn²ch a jednu velkou vĨhodu ï n§kladn² vĨtah. ĂTak jsme tam nastŊhovali svŢj 
prvn² tis²cilitrovĨ sud, zakvasili jsme, poslouchali jsme bublinky a vġechno tak pozvolna ġlo,ñ vzpom²n§ Frunc. V 
tu dobu byly v Ļesku k m§n² asi dva nebo tŚi druhy cideru, z toho jenom jeden pŢvodnŊ ļeskĨ. Takģe kdyģ 
stoļili prvn²ch tis²c litrŢ, vġiml si jich popul§rn² recenzent tuzemsk® gastronomie Martin Kuciel alias pan Cuketka, 
napsal recenzi a vġechno se hned rozprodalo. ĂA to byl ten cider jeġtŊ hodnŊ divokĨ, hodnŊ po naġem. Cel§ 
vĨroba vypadala asi takhle: Ġli jsme do pr§ce, po pr§ci do sklepa a tam jsme do ļtyŚ do r§na dŊlali cideŚinu. Pak 
jsme ġli domŢ a r§no na osmou zase do pr§ce,ñ popisuje zaļ§tky Frunc.  
 To vydrģeli dva roky. Potom zaļali nab²rat z§kazn²ky. NejdŚ²ve Prager putoval do deseti restaurac², za 
p§r mŊs²cŢ do sedmn§cti a dalġ² rok uģ do tŚiceti. Po dvou letech bylo 42 metrŢ plnĨch, n§kladn² vĨtah zcela 
vyt²ģen a ġest tis²c litrŢ kvasn® kapacity vyļerp§no. ĂTak jsme si Śekli, ģe pŢjdeme do vŊtġ²ho. NejdŚ²ve jsme 
sh§nŊli nŊco po Praze. Obch§zeli jsme sklepy ļinģ§kŢ, ale m²stn² nebyli pŚ²liġ nadġen² a ptali se n§s: A co to 
tam jako budete dŊlat? VaŚit pivo, nebo co? To bude smrdŊt. Nenaġli jsme zkr§tka pochopen² a ceny byly 
relativnŊ vysok®. A pak jsme objevili pivovar na KladnŊ,ñ objasŔuje spolumajitel.  
 V KladnŊ pochopen² rozhodnŊ naġli. Star® kvasn® sklepy s rozlohou asi 700 metrŢ ļtvereļn²ch do t® 
doby zely pr§zdnotou. Jejich majitel Vladislav Tes§rek v nich jen ļas od ļasu uspoŚ§dal nŊjakĨ koncert. Star® 
pivovarsk® lednice tak mŊly zavedenou z§kladn² elektŚinu na osvŊtlen² a na zemi byla jenom hl²na. PŚesto 
n§poj§Śsk® duo okamģitŊ okouzlily. ĂA pana Tes§rka jsme zase okouzlili my. HroznŊ se mu l²bilo, ģe bychom 
tam chtŊli zase vr§tit n§poje. Zkr§tka jsme se do sebe zamilovali. Vyġel n§m vstŚ²c, a tak jsme opravili asi tŚetinu 
prostor, a pak pozvolna bŊhem let i dalġ² ļ§sti, ale teŅ uģ se tam zase nevejdeme,ñ uzav²r§ jednu ļ§st historie 
Frunc.  
 
Vysok§ sklepn²  
 
V dobŊ, kdy dva nadġen² vĨrobci cideru zaļ²nali, hledali inspiraci uģ ve zm²nŊn® Brit§nii. Podle Frunce je vĨroba 
tohoto zkvaġen®ho jableļn®ho moġtu pro Brity bŊģn§ ĂfarmaŚinañ. KaģdĨ, kdo m§ farmu, tak i kvas² moġt. ĂJe to 
takov§ vŊc starĨch dŊdkŢ farm§ŚŢ, kteŚ² se hecuj², kdo m§ lepġ² cider. Maj² i svou asociaci vĨrobcŢ. Vġechny 
zkuġenosti si vymŊŔuj² na obŚ²ch internetovĨch f·rech, kde vedou nekoneļn® diskuse. Do tŊch jsme se zapojili i 
my a taky jsme nakupovali knihy, ale hlavnŊ jsme zkouġeli a zkouġeli. Byla to takov§ rychloġkola,ñ vypr§v² Frunc 
a s ¼smŊvem dod§v§, ģe si skoro pŚipad§, jako kdyby za ty tŚi roky ve sklepŊ vystudovali vinaŚinu. PŢvodn² 
neznalost oboru pŚedstavovala podle Frunce i jistou vĨhodu. ĂD²ky tomu, ģe jsme nestudovali odborn® ġkoly, ani 
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jsme nezdŊdili ģ§dnou fabriku, tak jsme byli dŊsnŊ svobodn². PŚin§ġeli jsme, nebo douf§m, ģe st§le pŚin§ġ²me, 
novĨ nezabŊhlĨ pohled, kterĨ v tom konzervativn²m oboru chyb²,ñ uv§d².  
 NezabŊhlĨ pohled zkusili po dvou letech vĨroby cideru zav®st i do limon§d. ĂNealko, co bylo k dost§n², 
to byla sam§ voda, barva, cukr. Z NŊmecka jsme znali Apfelschorle, coģ je stŚik moġtu a sodovky. Technologii 
jsme na to mŊli, tak jsme to zkusili,ñ popisuje Frunc vznik Pragomoġtu Origin§l.  
 Prvn²ch sto lahv² se hned vypilo, proto nev§hali, k jableļn®mu stŚiku pŚidali i kofeinov® Mat® a spustili i 
nealkoholickou vĨrobu. ĂJenom z moġtu, ģ§dn® konzervanty, ģ§dn§ barviva. Ļekali jsme, co se stane, aģ to 
uk§ģeme lidem. A ono se nestalo nic. PŚijde mi, ģe jsme pŚedbŊhli dobu. Aļkoli je s t²m vġ²m boom a lid® chtŊj², 
aby n§poje byly pŚ²rodn² a bez cukru, tak ale z§roveŔ touģ² po tom, aby byly sladk® a vydrģely tis²c let. Z§kazn²k 
je dneska zkr§tka n§roļnĨ ļlovŊk,ñ popisuje.  
 N§roļn² jsou ale i Frunc s Holubem, a to na vĨbŊr surovin. Nen² se ļemu divit, volba odrŢd ovlivŔuje 
vĨslednou chuŠ i aroma. BŊģn® odrŢdy, kter® se daj² koupit v supermarketu, sice pŊknŊ vypadaj² a sladce 
chutnaj², ale nemaj² v sobŊ nic dalġ²ho, ģ§dnou kyselost, hoŚkost nebo koŚen², takģe se z nich cider dŊlat ned§. 
Po kvaġen² by z nich zbyla jen alkoholov§ voda. Ide§ln² k vĨrobŊ jsou star® odrŢdy. Jenģe F. H. Prager vlastn² 
sady nem§.  
 DŚ²ve to Śeġili tak, ģe si staromiln® pŊstitele sami hledali, jezdili k nim a jablka si i otrhali. To ale s 
rostouc²m podnikem pŚestalo bĨt moģn®. Proto je firma napojen§ na nŊkolik projektŢ, kter® se snaģ² o z§chranu 
starĨch odrŢd. ĂTyhle mnohdy stalet® stromy st§rnou a za pŊt deset let budou fuļ. Nikdo uģ je ale nes§z², proto 
s projektem Na ovoce pŚipravujeme pod Mileġovkou projekt jedl® krajiny a genetick® banky starĨch odrŢd. 
Chceme, aby v krajinŊ stromy i jejich genetick§ informace zŢstaly,ñ ozĨv§ se z Frunce environmentalista.  
 
Poļ²tat a poļ²tat  
 
PodobnŊ jako n§poj§Śsk®mu umu se oba muģi uļili za pochodu i obchodov§n² a ekonomick® str§nce vŊci. ĂZe 
zaļ§tku jsme mŊli urļitou pŚedstavu o tom, kde na trhu m§me bĨt, a podle toho jsme tak® naceŔovali. ChtŊli 
jsme vyl®zat postupnŊ, takģe jsme ceny nastavili hroznŊ n²zko. Ļ²m v²ce jsme dŊlali, t²m m®nŊ jsme mŊli 
penŊz,ñ vzpom²n§ Frunc.  
 Nyn² uģ ale ostŚ²lenŊjġ² n§poj§Ś uzn§v§, ģe firma d²ky tomu pŚeģila na trhu a zabrala urļit® m²sto. PŚesto 
chv²li trvalo, neģ se pŚestala opakovat poļt§Śsk§ m§nie. ĂI kdyģ jsme prodali v²ce a v²ce, mŊli jsme m®nŊ a 
m®nŊ. A tak jsme poŚ§d dokola poļ²tali, kolik n§s stoj² jedna lahev. ĻlovŊk ļasto poļ²t§ jenom s n§klady na 
samotn® produkty a opomene vġe ostatn² okolo. Ale po tŊch skoro sedmi letech uģ tak nŊjak v²me, jak na to,ñ 
objasŔuje poļ§teļn² ġkobrtnut² spolumajitel podniku.  
 I kdyģ to bylo chv²lemi n§roļn®, nezadluģili se. Pravidlo majitelŢ zkr§tka je, ģe mohou rŢst jen o tolik, 
kolik vydŊlaj². Snaģ² se nepŢjļovat si, a kdyģ uģ, tak jen takov® ļ§stky, aby je mohli v kr§tk® dobŊ splatit ï 
ģ§dn® milionov® investice, protoģe jak s ¼smŊvem pŚizn§v§ s§m Frunc, kdyby dvojici nŊkdo na zaļ§tku dal 50 
milionŢ, tak by teŅ nemŊla ani miliony, ani firmu. Museli si to zkr§tka vyzkouġet, pŚij²t o nŊjak® pen²ze a znovu 
poļ²tat.  
 Aģ po tŚech letech pŚibrali prvn²ho zamŊstnance, rozdŊlili si pr§ci a vyrazili prod§vat. ĂZaļali jsme v 
Praze, obch§zeli jsme gastro podniky, kam jsme chodili za mlada. Je zaj²mav®, ģe z tŊch prvn²ch tŚ² podnikŢ, 
kam jsme to d§vali, uģ nikdo nebere, takģe ty zaļ§tky byly zŚejmŊ hodnŊ divok®,ñ smŊje se Frunc. Mimo Prahu 
ch§pou pŚ²bŊh  
 
ĂMnohem pozitivnŊjġ² reakce jsme zaģ²vali a zaģ²v§me mimo Prahu. Mysl²m si, ģe je to jednak t²m, ģe praģskĨ 
trh je straġnŊ konkurenļn². Ne aģ tak v lok§ln²ch vĨrobc²ch, ale v tom, ģe sem kaģdĨ tah§ vŊci ze zahraniļ². 
Provoz§ci jsou zahlcen². ProstŚed² je nav²c velmi konzervativn² a podivnŊ nastaven® skrze politiku velkĨch 
pivovarŢ,ñ m²n² Frunc. KromŊ toho podle nŊj pŚed sedmi lety jeġtŊ tak nerezonovaly biotrendy: ĂTŚi roky jsme 
cider vġude cpali a nikdo vŢbec netuġil, proļ by to mŊl kupovat. Kdyģ uģ se tady totiģ nŊjak® cidery prod§valy, 
tak to byly navonŊn® sladk® vody a my jsme jim najednou pŚinesli nŊco hroznŊ kysel®ho a hoŚk®ho. VŢbec 
nech§pali, proļ by se t²m mŊli, proboha, op²jet.ñ  
 Za branami hlavn²ho mŊsta nav²c maj² spotŚebitel® podle Frunce vŊtġ² pochopen² pro gros cel®ho 
podniku. ĂVyrobeno lidmi v rodinn® firmŊñ ï stoj² na etiket§ch. Uģ z toho je patrn®, ģe tady nepŢjde tolik o byznys 
jako sp²ġ o samotnĨ produkt. A to se podle Frunce lidem mimo metropoli l²b², oceŔuj² pŚ²bŊh samostatnosti 
vĨroby. Ch§pou, ģe je tŊģk® dot§hnout proces od hled§n² jablek po zaz§tkov§n² a doruļen² z§silek. TŊch uģ 
nyn² mus² doruļit pomŊrnŊ dost. Z pŢvodn²ch tŚiceti m§ dnes podnik pŚes 700 firemn²ch z§kazn²kŢ. KlasickĨm 
pŚ²kladem jsou kav§rny nebo bistra, ale Pragery si d§te i v nŊkterĨch restaurac²ch, klubech nebo hospod§ch 
nejen po cel® republice, ale i ve Vratislavi, KrakovŊ, BratislavŊ nebo V²dni. Ļasem by se jabl§Śstv² r§do 
orientovalo i na NŊmecko, zat²m vġak hled§ partnera.  
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 KromŊ gastronomickĨch podnikŢ firma dod§v§ tak® online prodejci potravin Rohl²k.cz nebo dopravci 
RegioJet. N§poje si z§kazn²ci mohou objednat i na eshopu jabl§Śstv² a dostanou je aģ domŢ. BŊģn® kamenn® 
obchody na seznamu chyb². ĂAļ n§m tŚeba Makro nebo Globus p²ġe, tak si je zat²m drģ²me od tŊla. SvŊt gastra 
mi pŚijde bezpeļnŊjġ². M§me 700 klientŢ, i kdyby se na n§s jeden sebedŢleģitŊjġ² vykaġlal, tak m§m dalġ²ch 699 
nohou, na kterĨch se udrģ²m,ñ objasŔuje Frunc a dod§v§, ģe o nŊjak® maloobchodn² s²ti vġak uvaģuje.  
 
Sklepmistrov§ a rovn® platy  
 
V podnik§n² se odr§ģ² i svŊton§zor majitelŢ firmy. Staļ² se pod²vat na etikety ï ġ²pkov® limon§dŊ v®vod² obliļej 
americk® anarchistky Emmy Goldmanov®, kofeinov®mu Mat® zase surrealistick§ mal²Śka Frida Kahlo. Kapitolu 
samu pro sebe pŚedstavuj² i zamŊstnanci. Vġech 20 dost§v§ podobnŊ vysok® mzdy. TĨm na st§ļen² n§pojŢ 
tvoŚ² ģeny a d²vky z kladensk®ho azylov®ho domu a firma tak® zamŊstn§v§ duġevnŊ nemocn®. Prager nav²c 
boŚ² konvence i t²m, ģe m§ sklepmistrovou. TakovĨ post vŊtġinou patŚ² sp²ġe muģŢm.  
 Mimoto se majitel® snaģ² podporovat tak® vġemoģn® kulturnŊ soci§ln² akce. Spolupracuj² s 
dokument§rn²m festivalem v JihlavŊ nebo se sdruģen²m Auto*Mat, kter® kaģdoroļnŊ pŚipravuje sousedsk® 
pouliļn² slavnosti Zaģ²t mŊsto jinak. ĂReklamu neplat²me, prostŊ se n§m l²b² nŊjak® akce, tak je podpoŚ²me. Ale 
nechceme, aby si nŊkam vystavili panel s logem nebo tak. RadŊji, aŠ se tam ty naġe lahviļky pŚirozenŊ objevuj² 
a nese se to d§l. Kamar§dka z vysok®, kter§ o Prageru jeġtŊ vŢbec nic netuġila, bydlela v Olomouci kousek od 
ileg§ln² Urampy. DŊlaly se tam koncerty, skejtovalo se a pop²jely se naġe n§poje. Ona mŊ pak nŊkde potkala a 
ptala se, jestli jsou to naġe pit²ļka. Tak jsem se hned zaradoval, protoģe kdyģ m§te nŊjakou takovou akci, tak 
tam pŚece naġe pit² mus²te m²t! A to je poselstv², kter® jsem si pŚedstavoval, ģe ļasem vznikne. Podporovat 
underground, to je asi jedinĨ marketing, kterĨ dŊl§me,ñ uzav²r§ Frunc.  
 
Lid® chtŊj², aby n§poje byly pŚ²rodn² a bez cukru, tak® ale z§roveŔ touģ² po tom, aby byly sladk® a vydrģely tis²c 
let.  
 
F. H. Prager Jabl§Śstv² F. H. Prager zaloģili v roce 2010 dlouholet² kamar§di OndŚej Frunc a Cyril Holub. Nejprve 
vyr§bŊli cider, ļasem pŚidali i nealkoholick® limon§dy. K m§n² je nyn² Pragomoġt Origin§l, ġ²pkov§, anĨzov§ ļi 
z§zvorov§ limon§da, kofeinov® Mat® i ledov§ ļern§ k§va ve skle. Do nab²dky brzy pŚibude tak® biokola a 
nealkoholick® pivo. Spolumajitel® zaļ²nali s investic² dvacet tis²c korun, nyn² m§ firma roļn² obrat kolem sedmi 
milionŢ a roste zhruba o 40 procent roļnŊ. Frunc a Holub dnes vlastn² 77 procent firmy, zbytek patŚ² dvŊma 
menġ²m spoleļn²kŢm. Pod n§zvem podniku se ukrĨv§ smyġlenĨ pŚ²bŊh o pradŊdovi majitelŢ Frantiġku Hubertu 
Pragerovi, kterĨ dŊlal dom§c² jabļ§k, pak ġel bojovat do ġpanŊlsk® obļansk® v§lky, kde ochutnal ġpanŊlskou 
sidru. Ta ho nadchla tak, ģe hned po n§vratu domŢ zaloģil podnik Pragomoġt a vyr§bŊl alkoholick® i 
nealkoholick® n§poje. V 50. letech byl vġak podnik zn§rodnŊn. Frunc a Holub tak podle legendy nyn² rodinn®mu 
podniku vrac² zaġlou sl§vu.  
 
OndŚej Frunc (32) a Cyril Holub (32) OndŚej Frunc studoval modern² dŊjiny v kombinaci s evropskou etnologi² na 
MasarykovŊ univerzitŊ v BrnŊ a pot® magisterskou environmentalistiku a antropologii na Z§padoļesk® 
univerzitŊ v Plzni. Po studi²ch pracoval v obļansk®m sdruģen² Remedium, kter® pom§h§ seniorŢm. Cyril Holub 
vystudoval katedru marketingov® komunikace a PR na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy a pot® 
marketing v britsk®m Bathu. Po ġkole pracoval ve spoleļnosti Ogilvy Public Relations. M§me 700 klientŢ, i 
kdyby se na n§s jeden sebedŢleģitŊjġ² vykaġlal, tak m§m dalġ²ch 699 nohou, na kterĨch se udrģ²m.  
 
O autorovi| Barbora Loudov§, barbora.loudova@economia.cz 
Foto autor| Foto: HN ï Milan Bureġ 
Foto popis| OndŚej Frunc, spolumajitel podniku F. H. Prager. 
 

Ve st²nu v§lky v SĨrii se sbliģuj² Rusko a Turecko 
11.10.2016    ĻRo Plus    str. 05    17:10 Den podleé 

             

Petr ĠIMšNEK, moder§tor 
-------------------- 
SvŊt se d²v§ na nov® spojenectv². Ve st²nu v§lky v SĨrii se sbliģuj² Rusko a Turecko. Vladimir Putin a Recep 
Erdogan vļera obnovili jedn§n² o ļernomoŚsk®m plynovodu, kterĨ by Rusku dovolil exportovat svŢj plyn na 
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z§pad, aniģ by musel putovat pŚes Ukrajinu. PŚitom vztahy byly u ledu. Mysl²m t²m vztahy mezi Ruskem a 
Tureckem byly u ledu od loŔsk®ho listopadu, kdy Turecko na hranic²ch pr§vŊ se SĨri² sestŚelilo ruskou st²haļku. 
A teŅ se posiluj² ve chv²li, kdy je Rusko naopak pod velkou kritikou Z§padu za bombardov§n² syrsk®ho Aleppa. 
A kdy se s ruskĨm prezidentem tŚeba dnes odm²tl setkat prezident francouzskĨ na v²ce neģ rok pŚipravovan® 
schŢzce v PaŚ²ģi. Jak to se spojenectv²m Rusko - Turecko je, to v² kolega koment§tor Ļesk®ho rozhlasu Libor 
DvoŚ§k. Ahoj, Libore. 
 
Libor DVOřĆK, koment§tor 
-------------------- 
BuŅ zdr§v, PetŚe. A zdrav²m i naġe posluchaļe. Jestli v²m vġechno, o tom pochybuji, protoģe je to m§lo 
pravdŊpodobn®. 
 
Petr ĠIMšNEK, moder§tor 
-------------------- 
A je to tedy nov®, vid²me nov® spojenectv²? Nebo jak se na to m§me d²vat, na to, co se ud§lo dnes a vļera? 
 
Libor DVOřĆK, koment§tor 
-------------------- 
J§ bych to, PetŚe, vidŊl tak, ģe je to spojenectv² troġineļku vynucen®. Kdyģ si uvŊdom²me, ģe ten SU-24 ruskĨ 
byl F-16 Turecka sestŚelen pŚed vlastnŊ m®nŊ neģ rokem, kdy ty vztahy byly opravdu katastrof§ln², a zd§lo se, 
ģe je to na l®ta, tak to moģn§ jako trochu pŚekvapen² vypad§. Na druh® stranŊ ovġem si mus²me uvŊdomit, ģe 
zejm®na Rusko si pŚ²liġ vyb²rat nemŢģe. Turecko m§ v rukou v t®to chv²li neust§le velkĨ trumf v podobŊ dohody 
s Evropskou uni², kter§ m§ nŊjakĨm zpŢsobem m²rnit migraļn² krizi. Ale Rusko je na tom opravdu ġpatnŊ. A ta 
zm²nka o zruġen® schŢzce s prezidentem Hollandem francouzskĨm jenom podtrhuje, jak m§lo m§ souļasn§ 
Moskva spojencŢ. 
 
Petr ĠIMšNEK, moder§tor 
-------------------- 
Jak dŢleģit§ je pro Moskvu ta dohoda, nebo obnoven² dohody a jedn§n² o tom plynovodu pod ĻernĨm moŚem 
pŚes Turecko, kterĨm by dostal, kterĨm by se ruskĨ plyn dostal do z§padn² Evropy, aniģ by musel j²t pŚes 
Ukrajinu? 
 
Libor DVOřĆK, koment§tor 
-------------------- 
To je samozŚejmŊ docela komplikovan§ vŊc. Protoģe kdyby bĨval ten projekt TureckĨ proud pokraļoval bez 
toho pŚeruġen² zpŢsoben®ho pr§vŊ sestŚelen²m rusk®ho bitevn²ku SU-24, tak uģ koncem tohoto roku mohl 
jednou vŊtv² toho plynovodu, kter§ by mŊla kapacitu nŊco pŚes patn§ct miliard kubickĨch metrŢ roļnŊ, proudit uģ 
na konci tohoto roku. Protoģe ale ten projekt byl po tomhle tom konfliktu pozastaven, tak teŅ bude prvn² vŊtev 
toho plynovodu otevŚena nejdŚ²ve ke konci roku 2019. A bude to ta vŊtev, kter§ bude z§sobovat tureck® 
spotŚebitele. Zat²mco Alexej Miller, ġ®f Gazpromu vļera neŚekl, jak to bude s tou druhou vŊtv², kter§ by mŊla 
m²sto toho v²cem®nŊ zruġen®ho projektu Jiģn² proud z§sobovat pŚedevġ²m jiģnŊjġ² ļ§st Evropy. K tomu bych ale 
podotkl jeġtŊ jednu docela zaj²mavou okolnost. Ono je to tak, ģe na tureck® hranici smŊrem k EvropŊ by mŊl 
vzniknout takovĨ had, tedy velkĨ z§sobn²k plynu, ke kter®mu by si v jiģn², nebo dejme tomu, jiģn² a stŚedn² 
Evropa musely pŚibudovat jeġtŊ svŢj pŚ²vod. To je, je to vġechno obestŚeno spoustou probl®mŢ. 
 
Petr ĠIMšNEK, moder§tor 
-------------------- 
ř²k§ koment§tor Ļesk®ho rozhlasu Libor DvoŚ§k. DŊkujeme, Libore. 
 
Libor DVOřĆK, koment§tor 
-------------------- 
Na slyġenou. 
 
Petr ĠIMšNEK, moder§tor 
-------------------- 
A na energetick®m summitu v Istanbulu tak® ruskĨ prezident Putin ozn§mil, ģe se Rusko pŚid§ k omezen² nebo 
zastropov§n² tŊģby ropy, k nŊmuģ pŚistoupilo sdruģen² zem² vyv§ģej²c²ch ropu OPEC. C²lem je totiģ zvednout 
cenu, kter§ je pŚi nŊjakĨch pades§ti dolarech za barel zhruba na poloviļn² hodnotŊ roku 2014. A to uģ jsou 
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ot§zky pro Karla Svobodu z katedry ruskĨch a vĨchodoevropskĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity 
Karlovy. DobrĨ den. 
 
Karel SVOBODA, katedra ruskĨch a vĨchodoevropskĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Petr ĠIMšNEK, moder§tor 
-------------------- 
Jak teŅ vlastnŊ vypad§ trh s ropou a jakou roli v nŊm hraje Rusko? 
 
Karel SVOBODA, katedra ruskĨch a vĨchodoevropskĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Tak, trh s ropou je v souļasn® dobŊ, ŚeknŊme, st§le jeġtŊ v pŚevisu nab²dky. Ten probl®m, ono se zd§, ģe uģ se 
postupnŊ ustaluje. Nicm®nŊ, nicm®nŊ st§le jeġtŊ m§me ty faktory, jako tŚeba nejistotu ohlednŊ Ļ²ny. A ŚeknŊme, 
ŚeknŊme, ģe nen² v souļasn® dobŊ vŢbec jist®, kam se trhy pohnou. Coģ bohuģel nen² vŢbec nikdy. Rusko je 
samozŚejmŊ vĨznamnĨm export®rem. Ono je zaj²mav®, ģe Rusko navyġuje vlastnŊ svŢj vĨvoz dlouhodobŊ. A je 
urļit§ snaha prostŊ v souļasn® dobŊ jakoby ust§lit ty ceny na nŊjak® ¼rovni. A jestli je to pades§t, nebo ġedes§t 
dolarŢ, to je, to je tak troġku ve hvŊzd§ch. Ono pŚi tŊch ġedes§ti dolarech uģ by zase stoupali dalġ² producenti, 
takģe sp²ġe to bude nŊkde kolem tŊch pades§ti, pŊtapades§ti. 
 
Petr ĠIMšNEK, moder§tor 
-------------------- 
Rusko to ozn§milo vlastnŊ nŊjakĨch p§r tĨdnŢ pot®, co stejn® opatŚen² udŊlal OPEC. Ale je potŚeba Ś²ct, ģe 
Rusko zrovna v Ś²jnu m§ nejvŊtġ² produkci ropy od doby SovŊtsk®ho svazu. To znamen§, ģe ono chce zmrazit tu 
svoji vĨrobu a dod§vku ropy asi na t® nejvyġġ² ¼rovni. Ch§pu to dobŚe? 
 
Karel SVOBODA, katedra ruskĨch a vĨchodoevropskĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Je to tak. Ono tam je jeġtŊ dalġ², tam jsou jeġtŊ dalġ² probl®my, ģe vlastnŊ do toho omezen² tŊģby nejsou 
zahrnuty takov® st§ty jako Libye, Nig®rie, ĉr§n, coģ jsou pomŊrnŊ velc² producenti. Takģe ono nen² vŢbec jist® 
to, ģe vlastnŊ k nŊjak®mu omezen² dojde. Proto i trhy, trhy maj² takovou tendenci vlastnŊ reagovat ponŊkud 
hystericky na tyhle ty, na tyhle ty podnŊty. Trhy sice, sice ropa povyskoļila vlastnŊ na souļasnĨch tŚiapades§t, 
pokud mluv²m tedy o brentu, na tŚiapades§t dolarŢ za jeden barel. Ale jak Ś²k§m, je velk§, velkou ot§zkou, jestli k 
tomu vŢbec dojde. Ono kromŊ jin®ho Igor Seļin, kterĨ ġ®fuje RosnŊfti, tak se nechal slyġet, ģe on vlastnŊ vŢbec 
nech§pe, proļ by k nŊjak®mu omezen² mŊlo doj²t. Proļ by, proļ by vlastnŊ se ho mŊla RosnŊfŠ ¼ļastnit. Coģ 
vyvolalo takov® spory o to, jestli existuje nŊjakĨ, nŊjakĨ rozpor mezi, nebo uvnitŚ Kremlu. Ale jak Ś²k§m, to 
vġechno bude, bude jeġtŊ, jeġtŊ hudbou budoucnosti. 
 
Petr ĠIMšNEK, moder§tor 
-------------------- 
Ono totiģ vŊtġinou nevydrģ² moc dlouho ani ta dohoda OPEC. A vģdycky to jeden, nŊkdo z tŊch st§tŢ poruġ², 
protoģe na tom chce vydŊlat. 
 
Karel SVOBODA, katedra ruskĨch a vĨchodoevropskĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
SamozŚejmŊ. SamozŚejmŊ. Ty dohody jsou, jsou velmi, velmi chab®. Ono prostŊ probl®m je ten, ģe OPEC nem§ 
uģ tu s²lu, kterou mŊl kdysi, kdyģ v sedmdes§tĨch letech prostŊ omezil tŊģbu, tak ceny povyskoļily. Dneska 
jakmile OPEC omez² tŊģbu, tak okamģitŊ je nahrazen jinĨmi producenty. Ļili ony ty st§ty tak®, tak® nechtŊj² 
pŚ²liġ v tomhle tom ¼ļinkovat, protoģe Ś²kaj², my to udŊl§me a pŚijdou ameriļt² tŊģaŚi, pŚijdou prostŊ dalġ² st§ty a 
my vlastnŊ ostrouh§me. Budeme vytlaļeni z toho trhu. A ve vĨsledku budeme akor§t biti a nic n§m to vŢbec 
nepŚinese. 
 
Petr ĠIMšNEK, moder§tor 
-------------------- 
O trhu s ropou a ¼loze Ruska na tomto trhu jsme mluvili s Karlem Svobodou ze, z vĨchodoevropskĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. DŊkujeme. 
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Karel SVOBODA, katedra ruskĨch a vĨchodoevropskĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
DŊkuji, na slyġenou. 
 

Akademici ocenili Jirkov za zak§zky 
11.10.2016    chomutovsky.denik.cz    str. 00    Moje Chomutovsko 

    Josef Duġek, Miroslava Ġebestov§         

Chomutovsko - Chomutov a dalġ² mŊsta okresu skonļily pod ļarou. 
 
"Za dobrou pr§ci pŚi zad§v§n² veŚejnĨch zak§zek ocenili Jirkov akademici z Univerzity Karlovy v Praze. Ti 
ohodnotili tendry ve vġech mŊstech Ļeska za l®ta 2013 aģ 2015. 
Z Chomutovska nejl®pe dopadl pr§vŊ Jirkov, kterĨ se vyġvihl mezi ļtvrtinu nejl®pe hodnocenĨch. Od 
organiz§torŢ projektu si tak vyslouģil ocenŊn² DobrĨ zadavatel 2014. 
Chomutov a dalġ² mŊsta okresu se v hodnocen² objevily aģ v ŚadŊ za n²m. 
ĂPŚi hodnocen² ¼Śadu vych§z²me z tvrdĨch dat o jeho zak§zk§ch," Ś²k§ JiŚ² Skuhrovec z Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy, kterĨ je jedn²m z autorŢ projektu. ĂPoļ²t§me jeden§ct ukazatelŢ pokrĨvaj²c²ch rŢzn® f§ze 
zak§zky od vyps§n² po plnŊn² napŚ²klad kolik firem se o zak§zky uch§z², nebo jestli se zak§zky moc ļasto 
neruġ² a podobnŊ," vysvŊtlil akademik. 
PŚi hodnocen² vĨzkumn²ci Jirkovu pŚidŊlili takzvanĨ zIndex v hodnotŊ 75. Ļ²m bl²ģe m§ ke stovce, t²m l®pe. 
ĂVysok§ hodnota zIndexu znamen§, ģe je ve veŚejnĨch zak§zk§ch menġ² prostor pro korupci a plĨtv§n²," dod§v§ 
k tomu JiŚ² Skuhrovec s t²m, ģe ti nejlepġ² dos§hli na hodnotu 90. 
Chomutov napŚ²klad sklidil zIndex 67 a octl se tak spolu s ostatn²mi mŊsty Chomutovska pod ļarou (podrobnosti 
v infoboxu). Mezi dobŚe hodnocen§ totiģ patŚ² jen ta mŊsta, kter§ bodovŊ stanou v prvn² ļtvrtinŊ. 
zIndex? Ļ²m bl²ģ stovce, t²m l²pJirkov: 75Chomutov: 67KadaŔ: 65Vejprty: 65Kl§ġterec nad OhŚ²: 59 
CHOMUTOV: PřĉĠTŉ SKONĻĉME VEPřEDU 
V pŚ²padŊ Chomutova akademici zkoumali pr§ci, kterou odvedlo pŚedevġ²m minul® veden² mŊsta. To souļasn® 
vŊŚ², ģe pŚi pŚ²ġt²m hodnocen² Chomutov dopadne podstatnŊ l®pe. 
ĂChomutov patŚ² v oblasti veŚejnĨch zak§zek k velmi transparentn²m mŊstŢm. Letos spustil elektronickĨ n§stroj 
na profilu zadavatele a v n§stroji EZAK zveŚejŔujeme vġechny zak§zky nad sto tis²c korun. SmŊrnice mŊsta pro 
zak§zky jde jeġtŊ nad r§mec z§kona," uvedl mluvļ² magistr§tu Jan Rºdling. ĂZ§roveŔ zveŚejŔujeme vġechny 
zak§zky nad sto tis²c i u mŊstskĨch organizac²," doplnil. 
STAROSTA JIRKOVA: JDEME SPRĆVNOU CESTOU 
Starosta Jirkova Radek Ġtejnar vn²m§ ocenŊn² jako dŢkaz, ģe jde Jirkov spr§vnou cestou. ĂKritici n§m obļas 
vyļ²taj², ģe nevyuģ²v§me elektronick® zak§zky. Ale tohle ocenŊn² jasnŊ ukazuje, ģe kdyģ se zak§zka dobŚe 
nap²ġe standardn² cestou, je to jen ku prospŊchu vŊci," uzavŚel." 
 
 
URL| http://chomutovsky.denik.cz/zpravy_region/akademici-ocenili-jirkov-za-zakazky-20161011.html 
 

Akademici ocenili Jirkov za zak§zky 
12.10.2016    denik.cz    str. 00    ĐsteckĨ kraj 

    Josef Duġek, Miroslava Ġebestov§         

Chomutovsko - Chomutov a dalġ² mŊsta okresu skonļily pod ļarou. 
 
" 
 
Za dobrou pr§ci pŚi zad§v§n² veŚejnĨch zak§zek ocenili Jirkov akademici z Univerzity Karlovy v Praze. Ti 
ohodnotili tendry ve vġech mŊstech Ļeska za l®ta 2013 aģ 2015. 
 
Z Chomutovska nejl®pe dopadl pr§vŊ Jirkov, kterĨ se vyġvihl mezi ļtvrtinu nejl®pe hodnocenĨch. Od 
organiz§torŢ projektu si tak vyslouģil ocenŊn² DobrĨ zadavatel 2014. 
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Chomutov a dalġ² mŊsta okresu se v hodnocen² objevily aģ v ŚadŊ za n²m. 
 
ĂPŚi hodnocen² ¼Śadu vych§z²me z tvrdĨch dat o jeho zak§zk§ch," Ś²k§ JiŚ² Skuhrovec z Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy, kterĨ je jedn²m z autorŢ projektu. ĂPoļ²t§me jeden§ct ukazatelŢ pokrĨvaj²c²ch rŢzn® f§ze 
zak§zky od vyps§n² po plnŊn² napŚ²klad kolik firem se o zak§zky uch§z², nebo jestli se zak§zky moc ļasto 
neruġ² a podobnŊ," vysvŊtlil akademik. 
 
PŚi hodnocen² vĨzkumn²ci Jirkovu pŚidŊlili takzvanĨ zIndex v hodnotŊ 75. Ļ²m bl²ģe m§ ke stovce, t²m l®pe. 
ĂVysok§ hodnota zIndexu znamen§, ģe je ve veŚejnĨch zak§zk§ch menġ² prostor pro korupci a plĨtv§n²," dod§v§ 
k tomu JiŚ² Skuhrovec s t²m, ģe ti nejlepġ² dos§hli na hodnotu 90. 
 
Chomutov napŚ²klad sklidil zIndex 67 a octl se tak spolu s ostatn²mi mŊsty Chomutovska pod ļarou (podrobnosti 
v infoboxu). Mezi dobŚe hodnocen§ totiģ patŚ² jen ta mŊsta, kter§ bodovŊ stanou v prvn² ļtvrtinŊ. 
 
zIndex? Ļ²m bl²ģ stovce, t²m l²p 
 
Jirkov: 75 
Chomutov: 67 
KadaŔ: 65 
Vejprty: 65 
Kl§ġterec nad OhŚ²: 59 
CHOMUTOV: PřĉĠTŉ SKONĻĉME VEPřEDU 
 
V pŚ²padŊ Chomutova akademici zkoumali pr§ci, kterou odvedlo pŚedevġ²m minul® veden² mŊsta. To souļasn® 
vŊŚ², ģe pŚi pŚ²ġt²m hodnocen² Chomutov dopadne podstatnŊ l®pe. 
 
ĂChomutov patŚ² v oblasti veŚejnĨch zak§zek k velmi transparentn²m mŊstŢm. Letos spustil elektronickĨ n§stroj 
na profilu zadavatele a v n§stroji EZAK zveŚejŔujeme vġechny zak§zky nad sto tis²c korun. SmŊrnice mŊsta pro 
zak§zky jde jeġtŊ nad r§mec z§kona," uvedl mluvļ² magistr§tu Jan Rºdling. ĂZ§roveŔ zveŚejŔujeme vġechny 
zak§zky nad sto tis²c i u mŊstskĨch organizac²," doplnil. 
STAROSTA JIRKOVA: JDEME SPRĆVNOU CESTOU 
 
Starosta Jirkova Radek Ġtejnar vn²m§ ocenŊn² jako dŢkaz, ģe jde Jirkov spr§vnou cestou. ĂKritici n§m obļas 
vyļ²taj², ģe nevyuģ²v§me elektronick® zak§zky. Ale tohle ocenŊn² jasnŊ ukazuje, ģe kdyģ se zak§zka dobŚe 
nap²ġe standardn² cestou, je to jen ku prospŊchu vŊci," uzavŚel." 
 
 
URL| http://www.denik.cz/ustecky-kraj/akademici-ocenili-jirkov-za-zakazky-20161011.html 
 

Princip ñstejnou mzdu za stejnou pr§ci na stejn®m m²stŊò znovu vztyļ² 
ģeleznou oponu 

12.10.2016    euractiv.cz    str. 00     
             

Spolkov§ republika NŊmecko a Francie se rozhodly uplatŔovat institut minim§ln² mzdy novĨm zpŢsobem, kterĨ 
m§ za ¼kol diskriminovat zamŊstnance a zamŊstnavatele z novŊjġ²ch zem² Evropsk® unie. VĨsledkem je 
protekcionistick® opatŚen², kter® vylouļ² ļesk® zamŊstnance z moģnosti bĨt vysl§n na pr§ci do Francie nebo 
SRN, p²ġe v textu pro Hl²dac²Pes.org pr§vn²k Aleġ Rozehnal. 
 
řidiļ ĻSAD Uhersk® HradiġtŊ dostal pokutu 135 EUR za to, ģe m§ niģġ² minim§ln² mzdu, neģ maj² Śidiļi ve 
Francii. Od ļervence totiģ ve Francii plat² novĨ z§kon, podle nŊhoģ mus² i ļeġt² dopravci platit ŚidiļŢm aspoŔ 
minim§ln² francouzskou mzdu, pokud pŚev§ģej² n§klad na ¼zem² Francie. 
StejnĨ z§kon m§ zaļ²t platit i ve Spolkov® republice NŊmecko. Evropsk§ komise dokonce pŚipravuje smŊrnici, 
podle kter® bude platit minim§ln² mzda pŚi vys²l§n² pracovn²kŢ po EvropŊ ve vġech zem²ch EU. 
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Trable s minim§ln² mzdou 
Francie, NŊmecko ale i Evropsk§ komise hal² svŢj postup do zd§nlivŊ vzneġen®ho hesla ñstejnou mzdu za 
stejnou pr§ci na stejn®m m²stŊò, avġak ve skuteļnosti bude znamenat nov® vztyļen² ģelezn® opony mezi 
pŢvodn²mi a novŊjġ²mi ļlenskĨmi zemŊmi Evropsk® unie, alespoŔ co se mobility zamŊstnancŢ tĨļe. 
Funkc² minim§ln² mzdy je zajistit, aby pŚ²jmy zamŊstnance neklesly pod soci§lnŊ akceptovatelnou ¼roveŔ, ale 
z§roveŔ aby motivovali zamŊstnance k vyhled§v§n² pr§ce nam²sto pŚ²jmu soci§ln²ch d§vek. VĨġe minim§ln² 
mzdy nemŢģe bĨt odpout§na od vĨġe prŢmŊrn® mzdy, kter§ je zase odvisl§ od celkov® ekonomick® ¼rovnŊ 
dan® zemŊ. 
Podle vĨzkumu Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy minim§ln² mzda v 
Ļesk® republice nejenģe neslouģ² svĨm proklamovanĨm c²lŢm, ale nav²c nem§ ģ§dnĨ vliv zvĨġen² pracovn²ch 
ani celkovĨch pŚ²jmŢ chudĨch dom§cnost², vĨznamnŊ zatŊģuje ekonomiky oblast², kter® vykazuj² relativnŊ 
n²zkou mzdovou hladinu, a jej² rŢst pŢsob² na zvyġov§n² nezamŊstnanosti. 
Je tedy ot§zkou, zda je minim§ln² mzda vhodnĨm n§strojem ochrany zamŊstnancŢ a zamŊstnavatelŢ. Moģn§ by 
bylo vhodnŊjġ² zav®st m²sto garantovan® minim§ln² mzdy st§tn² pŚ²platky ke mzd§m, negativn² dŢchodovou daŔ 
ļi daŔov® kredity z§visl® na vĨġi vĨdŊlku. 
Organizace pro hospod§Śskou spolupr§ci a rozvoj doporuļila nav²c zruġit vazby mezi syst®mem soci§ln²ch 
d§vek a minim§ln² mzdy. Soci§ln² syst®m by mŊl odr§ģet vĨvoj v oblasti ģivotn²ch potŚeb a n§kladu, naproti tomu 
minim§ln² mzda by mela bĨt nav§z§na sp²ġe na trendy v produktivitŊ a na dalġ² faktory trhu pr§ce. 
Doporuļila d§le indexaci minim§ln² mzdy na vĨvoj cen tak, aby byla zachov§na jej² kupn² s²la, sp²ġe neģ na 
vĨvoj mezd v ekonomice. 
Pokraļov§n² textu najdete na webu Hl²dac²pes.org. 
(2) 
URL| http://euractiv.cz/kratce-odjinud/20-let-jednotneho-trhu-eu/princip-stejnou-mzdu-za-stejnou-praci-na-
stejnem-miste-znovu-vztyci-zeleznou-oponu/ 
 

Princip ñstejnou mzdu za stejnou pr§ci na stejn®m m²stŊò znovu vztyļ² 
ģeleznou oponu 

12.10.2016    hlidacipes.org    str. 00     
    Aleġ Rozehnal         

ANALħZA. Spolkov§ republika NŊmecko a Francie se rozhodly uplatŔovat institut minim§ln² mzdy novĨm 
zpŢsobem, kterĨ m§ za ¼kol diskriminovat zamŊstnance a zamŊstnavatele z novŊjġ²ch zem² Evropsk® unie. 
VĨsledkem je protekcionistick® opatŚen², kter® vylouļ² ļesk® zamŊstnance z moģnosti bĨt vysl§n na pr§ci do 
Francie nebo SRN, p²ġe v textu pro Hl²dac²Pes.org pr§vn²k Aleġ Rozehnal. 
řidiļ ĻSAD Uhersk® HradiġtŊ dostal pokutu 135 EUR za to, ģe m§ niģġ² minim§ln² mzdu, neģ maj² Śidiļi ve 
Francii. Od ļervence totiģ ve Francii plat² novĨ z§kon, podle nŊhoģ mus² i ļeġt² dopravci platit ŚidiļŢm aspoŔ 
minim§ln² francouzskou mzdu, pokud pŚev§ģej² n§klad na ¼zem² Francie. 
StejnĨ z§kon m§ zaļ²t platit i ve Spolkov® republice NŊmecko. Evropsk§ komise dokonce pŚipravuje smŊrnici, 
podle kter® bude platit minim§ln² mzda pŚi vys²l§n² pracovn²kŢ po EvropŊ ve vġech zem²ch EU. 
Trable s minim§ln² mzdou 
Francie, NŊmecko ale i Evropsk§ komise hal² svŢj postup do zd§nlivŊ vzneġen®ho hesla ñstejnou mzdu za 
stejnou pr§ci na stejn®m m²stŊò, avġak ve skuteļnosti bude znamenat nov® vztyļen² ģelezn® opony mezi 
pŢvodn²mi a novŊjġ²mi ļlenskĨmi zemŊmi Evropsk® unie, alespoŔ co se mobility zamŊstnancŢ tĨļe. 
Funkc² minim§ln² mzdy je zajistit, aby pŚ²jmy zamŊstnance neklesly pod soci§lnŊ akceptovatelnou ¼roveŔ, ale 
z§roveŔ aby motivovali zamŊstnance k vyhled§v§n² pr§ce nam²sto pŚ²jmu soci§ln²ch d§vek. VĨġe minim§ln² 
mzdy nemŢģe bĨt odpout§na od vĨġe prŢmŊrn® mzdy, kter§ je zase odvisl§ od celkov® ekonomick® ¼rovnŊ 
dan® zemŊ. 
Podle vĨzkumu Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy minim§ln² mzda v 
Ļesk® republice nejenģe neslouģ² svĨm proklamovanĨm c²lŢm, ale nav²c nem§ ģ§dnĨ vliv zvĨġen² pracovn²ch 
ani celkovĨch pŚ²jmŢ chudĨch dom§cnost², vĨznamnŊ zatŊģuje ekonomiky oblast², kter® vykazuj² relativnŊ 
n²zkou mzdovou hladinu, a jej² rŢst pŢsob² na zvyġov§n² nezamŊstnanosti. 
Je tedy ot§zkou, zda je minim§ln² mzda vhodnĨm n§strojem ochrany zamŊstnancŢ a zamŊstnavatelŢ. Moģn§ by 
bylo vhodnŊjġ² zav®st m²sto garantovan® minim§ln² mzdy st§tn² pŚ²platky ke mzd§m, negativn² dŢchodovou daŔ 
ļi daŔov® kredity z§visl® na vĨġi vĨdŊlku. 
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Organizace pro hospod§Śskou spolupr§ci a rozvoj doporuļila nav²c zruġit vazby mezi syst®mem soci§ln²ch 
d§vek a minim§ln² mzdy. Soci§ln² syst®m by mŊl odr§ģet vĨvoj v oblasti ģivotn²ch potŚeb a n§kladu, naproti tomu 
minim§ln² mzda by mela bĨt nav§z§na sp²ġe na trendy v produktivitŊ a na dalġ² faktory trhu pr§ce. 
Doporuļila d§le indexaci minim§ln² mzdy na vĨvoj cen tak, aby byla zachov§na jej² kupn² s²la, sp²ġe neģ na 
vĨvoj mezd v ekonomice. 
Francie a NŊmecko utahuj² ġrouby 
Spolkov§ republika NŊmecko a Francie se vġak rozhodly uplatŔovat institut minim§ln² mzdy novĨm zpŢsobem, 
kterĨ m§ za ¼kol diskriminovat zamŊstnance a zamŊstnavatele z novŊjġ²ch zem² Evropsk® unie. 
Pokud totiģ budou poģadovat pro vġechny zamŊstnance, kteŚ² jsou vysl§ni na pr§ci na jejich ¼zem², stejnou 
minim§ln² mzdu, nejen, ģe nerespektuj² rozd²lnost ekonomick® ¼rovnŊ jednotlivĨch st§tŢ, ale z§roveŔ zcela 
pop²raj² jednu ze z§sadn²ch svobod, na kterĨch je Evropsk§ unie postavena, a to volnĨ pohyb osob a sluģeb. 
VĨsledkem je tak protekcionistick® opatŚen², kter® vylouļ² ļesk® zamŊstnance z moģnosti bĨt vysl§n na pr§ci do 
Francie nebo SRN, byŠ tato pr§ce spoļ²v§ Ăjenñ v pŚejezdu jejich ¼zem². 
Aby ļeskĨ zamŊstnavatel dos§hnul ¼rovnŊ nŊmeck® minim§ln² mzdy, musel vy sv®mu zamŊstnanci vypl§cet 
ļ§stku okolo 40 500 Kļ, a aby dos§hnul ¼rovnŊ francouzsk® minim§ln² mzdy, musel by vypl§cet dokonce ļ§stku 
okolo 46 000 Kļ. 
Tyto sumy jsou vġak daleko vyġġ² neģ je vĨġe prŢmŊrn® mzdy v Ļesk® republice a nedor§ģ² moģnosti 
zamŊstnavatelŢ ani naġ² ekonomiky. 
O platnosti a ¼ļinnosti zm²nŊnĨch z§konŢ bude zŚejmŊ rozhodovat EvropskĨ soud, nicm®nŊ snaha zamezit 
moģnost ļeskĨch zamŊstnancŢ bĨt vys²l§n na pr§ci do Francie a NŊmecka vzbuzuje ot§zku, jak upŚ²mnŊ to tyto 
zemŊ mysl² se skuteļnou integrac² Evropy, rovnost² ļlenskĨch st§tŢ EU a volnost² pohybu osob a sluģeb. 
URL| http://hlidacipes.org/princip-stejnou-mzdu-za-stejnou-praci-na-stejnem-miste-znovu-vztyci-zeleznou-
oponu/ 
 

Posledn² ļesk® kraje dokonļuj² sestavov§n² svĨch vl§d 
13.10.2016    ĻRo Plus    str. 02    17:10 Den podleé 

             

Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Posledn² ļesk® kraje dokonļuj² sestavov§n² svĨch vl§d. A vyzn²v§ to trochu jinak, neģ jak to vypadalo tŊsnŊ po 
ozn§men² vĨsledku voleb. Soci§ln² demokracie podle vġeho bude m²t pŊt hejtmanŢ, stejnŊ, nebo o jednoho v²c, 
neģ v²tŊzn® ANO. Lidovci, Starostov® a nez§visl² berou po jednom ġ®fovi kraje, stejnŊ tak i komunist® 
pravdŊpodobnŊ. Neobeġlo se to bez nŊkolika zaskŚ²p§n². V Jihomoravsk®m kraji odeġli s pr§zdnou druz² lidovci, 
na severu Ļech se bude muset v²tŊzn® ANO asi spokojit s t²m, ģe pŚenech§ komunistŢm funkci hejtmana. 
Naopak ve stŚedn²ch Ļech§ch ANO hejtmanskou funkci pro Jaroslavu Jermanovou zŚejmŊ uh§jilo. I kdyģ si t²m 
ona sama jeġtŊ poļ§tkem tĨdne nebyla zcela jist§. Pr§vŊ tohle vyjedn§v§n² rozġtŊpilo tamn² TOP 09. Ļ§st z pŊti 
zvolenĨch zastupitelŢ podpoŚila novou koalici, ļ§st chce odej²t do opozice. Snad n§m tuhle situaci vysvŊtl² l²dr 
kandid§tky Petr Tiso. DobrĨ den. 
 
Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Abychom si tu ujasnili. Vy patŚ²te k t® ļ§sti, kter§ se rozhodla odej²t do opozice? 
 
Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
PŚesnŊ tak. J§ bych nehovoŚil o ļ§stech. J§ bych hovoŚil o ofici§ln²m stanovisku TOP 09, kter® vzeġlo ze 
stanoviska vyjedn§vac²ho tĨmu. A to znŊlo jasnŊ, ģe m§me vyjedn§v§n² za tŊchto podm²nek ukonļit. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
No, ale ļ²m si tedy vysvŊtlujete, ģe od tohoto ofici§ln²ho stanoviska se vaġi kolegov® nŊkteŚ² odchĨlili? 
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Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
J§ pro to nem§m vysvŊtlen². My jsme pŚiġli Ś§dnŊ na dneġn² vyjedn§v§n² nejdŚ²ve Ś²ci naġim koaliļn²m, 
potenci§lnŊ koaliļn²m partnerŢm do oļ², ģe vyjedn§v§n² konļ²me. PŚiġli jsme ve ļtyŚech. A tŚi jsme odeġli. K 
m®mu pŚekvapen² tam zŢstal sedŊt jeden ļlen vyjedn§vac²ho tĨmu. A d§l nev²m, co se dŊlo. Nicm®nŊ to 
vyj§dŚen² zn² jasnŊ a op²r§ se jak o mand§t stanoviska vyjedn§vac²ho tĨmu, tak o n§zory krajsk®ho vĨboru. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
No, a na ļem jedn§n² mezi ofici§ln² ļ§st² vaġ² strany a dalġ²mi vyjednavaļi ztroskotalo? 
 
Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
J§ si nejsem jistĨ, jestli ztroskotalo. To stanovisko t® zbyl® ļ§sti, nebo tŊch lid², kteŚ² teda teŅ uģ nemluv² za 
TOP 09, bylo pravdŊpodobnŊ podpŢrn® pro tu koalici, kter§ se rĨsovala. To znamen§ koalici v ļele s pan² 
Jermanovou jako hejtmankou. My jsme mŊli n§zor jinĨ, my jsme si mysleli, ģe TOP 09 by nemŊla tenhle ten 
model podpoŚit, jsme vyjedn§vali ... 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
No, a to je to, na co se pt§m. Proļ? 
 
Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
My jsme vyjedn§vali nŊkolik dn² o form§tu ve tŚech. Bylo to ANO, bylo, byl to hnut² STAN a byla to TOP 09. Tato 
jedn§n² pokroļila velmi daleko, shodli jsme se na tom, ģe hejtmanem bude pan V²t Rakuġan z hnut² STAN. A 
mŊli jsme jasno, jak budou rozdŊleny kŚesla v radŊ. O tŊch pomŊrech, mŊli jsme jasno o urļitĨch pojistk§ch, 
kter® znamenaly, ģe ģ§dn§ ze stran t®to trojkoalice potenci§ln² nemŢģe bĨt pŚehlasov§no ve strategickĨch 
ot§zk§ch. To znamen§ rozpoļet, strategick® dokumenty, operace s majetkem vŊtġ²ho rozsahu a tak d§le a tak 
d§le. Takģe to se n§m l²bilo ... 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Ale? 
 
Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
... a takhle jsme, takhle jsme pokraļovali v jedn§n². A k naġemu pŚekvapen² se, i kdyģ jsme si dali exkluzivitu ve 
tŚech, s tŊmi dalġ²mi partnery, jinĨmi slovy, sl²bili jsme si, ģe nebudeme vyjedn§vat s dalġ²mi subjekty, tak se 
stalo k naġemu pŚekvapen² to, ģe ve stŚedu na dopoledn² jedn§n² byl pozv§n ļtvrtĨ subjekt, byl pozv§n hnut²m 
ANO. A t²mto subjektem bylo ODS. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
A to bylo pro v§s nepŚijateln®? 
 
Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
Ne, ne, ne. J§ si mysl²m, ģe ¼ļast ODS v takov®hle koalici by pro n§s nebyla nepŚijateln®. To si mysl²m, ģe ne. 
Nicm®nŊ zmŊnilo se to z§sadn². Najednou se kandid§tkou na hejtmanku stala pan² Jermanov§. To znamen§ ... 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
A to vy jste nechtŊli, to vy jste nechtŊli. 
 
Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
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To my jsme nechtŊli. To jsme si vyhodnotili, probrali jsme to ... 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Tak to je ten hlavn² dŢvod. Ch§pu. 
 
Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
... v r§mci kraje. A nechtŊli jsme to, protoģe pan² Jermanov§ nepŚedstavuje takovou tu zmŊnu, kterou jsme chtŊli 
na kraji udŊlat. JinĨmi slovy, je spojen§ s ODS z doby pana Bendla. Takģe pro n§s to nebylo ¼plnŊ dŢvŊryhodnĨ 
projekt. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Tak, to byl l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji Petr Tiso. DŊkujeme. Na slyġenou. 
 
Petr TISO, l²dr kandid§tky TOP 09 ve StŚedoļesk®m kraji 
-------------------- 
Na slyġenou. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
A po telefonu jsme ve spojen² s politologem Kamilem Ġvecem z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. 
DobrĨ den. 
 
Kamil ĠVEC, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
Jak moc podle v§s je nepŚ²jemn® pro TOP 09, ģe se jej² zastupitel® ve stŚedn²ch Ļech§ch rozdŊlili, d§ se Ś²ct, na 
dvŊ soupeŚ²c² ļ§sti? AspoŔ tak to mŢģe z pohledu zvenļ² vypadat. 
 
Kamil ĠVEC, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
No, pro TOP 09 je to extr®mnŊ nepŚ²jemn®. Protoģe pokud TOP 09 teŅ po tŊch krajskĨch volb§ch ukazuje, ģe 
nen² jednotn§ a nen² schopn§ se shodnout na tom, s jakĨm koaliļn²m partnerem je ochotn§ vyjedn§vat ļi 
nikoliv, tak to pro ni mŢģe m²t fat§ln² dŢsledky za rok ve volb§ch do Poslaneck® snŊmovny, kde pr§vŊ 
StŚedoļeskĨ kraj spoleļnŊ s Prahou je pro TOP 09 pomŊrnŊ dost kl²ļovĨ. A v okamģiku, kdy ta TOP 09 tam 
nebude v dobr® kondici, pŚ²padnŊ bude rozġtŊpen§, tak to mŢģe znamenat i to, ģe TOP 09 se nemus² dostat do 
Poslaneck® snŊmovny a mŢģe jako strana skonļit na parlamentn² ¼rovni. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
No, a teŅ k tomu aktu§ln²mu. Jak se podle v§s TOP 09 vyrovn§ s tŊmi z§sadn²mi ne¼spŊchy posledn² doby? To 
jest jednak to rozġtŊpen², jednak uģ samotnĨ dost nelichotivĨ vĨsledek krajskĨch a sen§tn²ch voleb. Budou s²lit 
hlasy, aby pŚedseda Kalousek odstoupil? 
 
Kamil ĠVEC, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Tak, tŊģko, tŊģko Ś²ct, co se bude d²t v TOP 09, neboŠ nejsem ļlenem TOP 09. Ale minim§lnŊ bych doporuļil 
TOP 09, aby, aby proġla tedy jakousi debatou v tom, co od n² oļek§vaj² voliļi a co oni tŊm voliļŢm nab²zej². 
Respektive jakĨm zpŢsobem se k t® ot§zce stav². A zŚejmŊ tady doch§z² k nepochopen² voliļŢ ze strany TOP 
09. A stejnŊ tak voliļi TOP 09 jsou zŚejmŊ zmateni z toho, co od t® strany mohou oļek§vat. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
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Tak. A jeġtŊ teŅ pojŅme d§l od TOP 09 k hodnocen² voleb jako celku. Po tom skoro tĨdenn²m vyjedn§v§n². 
ZmŊnil se pohled na to, kdo v nich vlastnŊ byl ¼spŊġnĨ? Protoģe se zd§, ģe soci§ln² demokracie mŢģe m²t aģ 
pŊt hejtmanŢ, tedy moģn§ aģ o jednoho v²c, neģ v²tŊzn® hnut² ANO. O ļem to tedy svŊdļ²? 
 
Kamil ĠVEC, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
No, svŊdļ² to o t® zkuġenosti tŊch krajskĨch politikŢ a tŊch zavedenĨch stran vyjedn§vat, respektive bĨt 
dominantn² pŚi tom vyjedn§v§n². A uzmout si tu, tu prim§rn² vyjedn§vac² pozici. Coģ hnut² ANO ¼plnŊ neum². A 
dopl§c² na tu nezkuġenost. Na druhou stranu to, co mŢģe bĨt pro ANO moment§ln² nevĨhra, tak mŢģe bĨt 
vĨhrou pr§vŊ v okamģiku tŊch poslaneckĨch voleb toho pŚ²ġt²ho roku, kdy oni mohou velmi jednoduġe 
poukazovat na to, ģe opŊt byli tŊmi tradiļn²mi stranami obejiti a ģe oni tedy jsou tou stranou, kter§ chce zmŊnit 
ty st§vaj²c² poŚ§dky. To zn§me, ale i opakovan® rozkr§d§n² st§tu a podobnŊ. 
 
Tom§ġ PAVLĉĻEK, moder§tor 
-------------------- 
VysvŊtluje politolog Kamil Ġvec z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. DŊkuji v§m. Na shledanou. 
 
Kamil ĠVEC, politolog, Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Na shledanou. 
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    Mediaguru         

Zhruba polovina lid² nevŊŚ² tradiļn²m m®di²m. Podle Marka Wollnera ģijeme v dobŊ post-pravdy. 
 
V souļasnosti dŢvŊŚuje tradiļn²m m®di²m v Ļesk® republice jen 59 % populace, coģ je o 12 procentn²ch bodŢ 
m®nŊ neģ v MaŅarsku a o 13 procentn²ch bodŢ m®nŊ neģ na Slovensku. Ve srovn§n² s obŊma zemŊmi m§ 
Ļesko naopak nejvyġġ² pod²l lid² (24 %), kteŚ² dŢvŊŚuj² tzv. alternativn²m m®di²m, pŚin§ġej²c²m Ătu pravou 
pravduñ. VyplĨv§ to z informac², kter® na stŚedeļn² konferenci Czech Internet Forum 2016 prezentoval 
ġ®fredaktor report§ģn² publicistiky Ļesk® televize Marek Wollner. 
 
Tradiļn² vs. alternativn² m®dia: graf ļ. 1 - VŊŚ²m v²ce tradiļn²m m®di²m, graf ļ. 2 - VŊŚ²m v²ce alternativn²m 
m®di²m. 
 
ĂDnes ģijeme v dobŊ post-pravdy. Vġichni lģou a vġichni vrt² psem. DŚ²ve tradiļn² m®dia pŚedstavovala svŊt, kde 
jsme se shodli na barv§ch a liġili se v odst²nech. Nyn² se ve svŊtŊ, kde funguj² tradiļn² m®dia vedle soci§ln²ch 
s²t² a blogŢ, neshodneme ani na t® barvŊ,ñ Śekl Wollner. 
 
Podle studie o medi§ln² gramotnosti ļesk® populace, kterou pro RRTV zpracovala Fakulta soci§ln²ch vŊd UK, 
se st§le nejvŊtġ² dŢvŊŚe tŊġ² rozhlas, kter®mu dŢvŊŚuje 50,4 % respondentŢ. Za nejm®nŊ dŢvŊryhodnĨ zdroj 
povaģuj² tisk. Internet a televize maj² srovnatelnou dŢvŊru kolem 45 %.  
 
Pr§vŊ internetov® prostŚed², zejm®na soci§ln² s²tŊ a blogy vġak podle Wollnera pŚispŊly k naprost® banalizaci 
pravdy. Na jedn® stranŊ lid® pŚest§vaj² dŢvŊŚovat tradiļn²m m®di²m, na stranŊ druh® si vġak neprovŊŚuj² nov® 
informaļn² zdroje. Lid® se uzav²raj² do svĨch n§zorovĨch bublin, v nichģ se vz§jemnŊ utvrzuj² o Ăsv® pravdŊñ. 
SvŢj pod²l na banalizaci pravdy maj² i tzv. dezinformaļn² weby, u kterĨch nikdo nezn§ skuteļn§ jm®na 
redaktorŢ, vydavatelŢ ani zpŢsob financov§n². ĂDobrĨm pŚ²kladem je ġ²Śen² tvrzen², ģe losos je nejjedovatŊjġ² 
ryba, kter® se objevilo na webu lajkit.cz. ř²k§te si, proļ pr§vŊ nevinnĨ norskĨ losos? Vġe vġak dost§v§ smysl, 
kdyģ si to d§te do souvislosti se silnou propagandistickou kampan² Ruska nam²Śenou proti Norsku,ñ vysvŊtlil 
Wollner. 
 
PŚehled dezinformaļn²ch webŢ mŢģete nal®zt zde.  
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PŚesvŊdļen², ģe m®dia lģou, protoģe jinde psali nŊco jin®ho, je velmi siln®. ĂUk§zalo se to napŚ²klad na kauze 
Michal§kov§, kde jsme mŊli tvrzen² pan² Michal§kov®, soudn² spis, z nŊhoģ jsme v z§jmu dŊt² nesmŊli citovat, a 
norskou stranu, kter§ ze stejn®ho dŢvodu mŊla na informace uvaleno embargo. I tak jsme pro Report®ry ĻT 
vytvoŚili report§ģ, kter§ postavila vġe na z§kladŊ dŢkazŢ do jin®ho svŊtla, neģ to pŚedstavovala verze pan² 
Michal§kov®,ñ popsal Wollner a dodal, ģe se mu dostalo reakce od divaļky ze Zl²na, ģe ji zklamal, ģe jsem lh§Ś, 
protoģe ona jeġtŊ pŚed report§ģ² pŚesnŊ vŊdŊla, jak to cel® bylo. Psali to totiģ na internetu, kde se na 
alternativn²ch webech p²ġe, ģe norskĨ st§t odeb²r§ cizincŢm zdrav® dŊti, aby je d§vali homosexu§ln²m p§rŢm. 
 
Vytv§Śen²m v²ce verz² pravdy a n§slednĨm zmaten²m veŚejnosti je doc²leno toho, ģe lid® pŚest§vaj² dŢvŊŚovat 
tradiļn²m m®di²m. Nejv²ce je dŢvŊryhodnost oslabov§na v oblasti z²sk§v§n² zpravodajskĨch informac². Obsah 
zpr§v podle 43 % ĻechŢ ovlivŔuje z§jem vydavatele. D§le je to tak® existence obrazov®ho materi§lu, n§zor 
vydavatel ļi redakļn² uz§vŊrka. 
 
NeovŊŚen® zpr§vy se pŚitom d²ky soci§ln²m s²t²m ġ²Ś² velmi rychle. Podle studie Analysing How People Orient to 
and Spread Rumours in Social Media by Looking at Conversational Threads, jeģ pozorovala chov§n² uģivatelŢ 
na Twitteru, se neovŊŚen® zpr§vy ġ²Ś² v prvn²ch minut§ch dokonce mnohem rychleji neģ ty, kter® neovŊŚenou 
zpr§vu potvrzuj² ļi vyvrac². Na vzorku 4 842 tweetŢ tĨkaj²c²ch se dev²ti zpravodajskĨch ud§lost² zjistila, ģe 
zat²mco nepravdiv® zpr§vy byly vyvr§ceny v prŢmŊru do 14 hodin, ty pravdiv® byly obvykle potvrzeny do dvou 
hodin. 
 
O zm²nŊn® studii se mŢģete v²ce doļ²st zde.  
 
-stk- 
 
 
URL| http://www.mediaguru.cz/2016/10/wollner-je-doba-post-pravdy-kdy-vsichni-vrti-psem/ 
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povaģuj² tisk. Internet a televize maj² srovnatelnou dŢvŊru kolem 45 %.  
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kdyģ si to d§te do souvislosti se silnou propagandistickou kampan² Ruska nam²Śenou proti Norsku,ñ vysvŊtlil 
Wollner. 
 
PŚehled dezinformaļn²ch webŢ mŢģete nal®zt zde.  
 
PŚesvŊdļen², ģe m®dia lģou, protoģe jinde psali nŊco jin®ho, je velmi siln®. ĂUk§zalo se to napŚ²klad na kauze 
Michal§kov§, kde jsme mŊli tvrzen² pan² Michal§kov®, soudn² spis, z nŊhoģ jsme v z§jmu dŊt² nesmŊli citovat, a 
norskou stranu, kter§ ze stejn®ho dŢvodu mŊla na informace uvaleno embargo. I tak jsme pro Report®ry ĻT 
vytvoŚili report§ģ, kter§ postavila vġe na z§kladŊ dŢkazŢ do jin®ho svŊtla, neģ to pŚedstavovala verze pan² 
Michal§kov®,ñ popsal Wollner a dodal, ģe se mu dostalo reakce od divaļky ze Zl²na, ģe ji zklamal, ģe jsem lh§Ś, 
protoģe ona jeġtŊ pŚed report§ģ² pŚesnŊ vŊdŊla, jak to cel® bylo. Psali to totiģ na internetu, kde se na 
alternativn²ch webech p²ġe, ģe norskĨ st§t odeb²r§ cizincŢm zdrav® dŊti, aby je d§vali homosexu§ln²m p§rŢm. 
 
Vytv§Śen²m v²ce verz² pravdy a n§slednĨm zmaten²m veŚejnosti je doc²leno toho, ģe lid® pŚest§vaj² dŢvŊŚovat 
tradiļn²m m®di²m. Nejv²ce je dŢvŊryhodnost oslabov§na v oblasti z²sk§v§n² zpravodajskĨch informac². Obsah 
zpr§v podle 43 % ĻechŢ ovlivŔuje z§jem vydavatele. D§le je to tak® existence obrazov®ho materi§lu, n§zor 
vydavatel ļi redakļn² uz§vŊrka. 
 
NeovŊŚen® zpr§vy se pŚitom d²ky soci§ln²m s²t²m ġ²Ś² velmi rychle. Podle studie Analysing How People Orient to 
and Spread Rumours in Social Media by Looking at Conversational Threads, jeģ pozorovala chov§n² uģivatelŢ 
na Twitteru, se neovŊŚen® zpr§vy ġ²Ś² v prvn²ch minut§ch dokonce mnohem rychleji neģ ty, kter® neovŊŚenou 
zpr§vu potvrzuj² ļi vyvrac². Na vzorku 4 842 tweetŢ tĨkaj²c²ch se dev²ti zpravodajskĨch ud§lost² zjistila, ģe 
zat²mco nepravdiv® zpr§vy byly vyvr§ceny v prŢmŊru do 14 hodin, ty pravdiv® byly obvykle potvrzeny do dvou 
hodin. 
 
O zm²nŊn® studii se mŢģete v²ce doļ²st zde.  
 
-stk- 
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Princip 'stejnou mzdu za stejnou pr§ci na stejn®m m²stŊ' znovu vztyļ² 
ģeleznou oponu 

13.10.2016    zpravy.tiscali.cz    str. 00    Zpr§vy / Magaz²n 
    red         

Spolkov§ republika NŊmecko a Francie se rozhodly uplatŔovat institut minim§ln² mzdy novĨm zpŢsobem, kterĨ 
m§ za ¼kol diskriminovat zamŊstnance a zamŊstnavatele z novŊjġ²ch zem² Evropsk® unie. VĨsledkem je 
protekcionistick® opatŚen², kter® vylouļ² ļesk® zamŊstnance z moģnosti bĨt vysl§n na pr§ci do Francie nebo 
SRN, p²ġe v textu pro Hl²dac²Pes.org pr§vn²k Aleġ Rozehnal. 
 
řidiļ ĻSAD Uhersk® HradiġtŊ dostal pokutu 135 EUR za to, ģe m§ niģġ² minim§ln² mzdu, neģ maj² Śidiļi ve 
Francii. Od ļervence totiģ ve Francii plat² novĨ z§kon, podle nŊhoģ mus² i ļeġt² dopravci platit ŚidiļŢm aspoŔ 
minim§ln² francouzskou mzdu, pokud pŚev§ģej² n§klad na ¼zem² Francie. 
 
StejnĨ z§kon m§ zaļ²t platit i ve Spolkov® republice NŊmecko. Evropsk§ komise dokonce pŚipravuje smŊrnici, 
podle kter® bude platit minim§ln² mzda pŚi vys²l§n² pracovn²kŢ po EvropŊ ve vġech zem²ch EU. 
Trable s minim§ln² mzdou 
 
Francie, NŊmecko ale i Evropsk§ komise hal² svŢj postup do zd§nlivŊ vzneġen®ho hesla "stejnou mzdu za 
stejnou pr§ci na stejn®m m²stŊ", avġak ve skuteļnosti bude znamenat nov® vztyļen² ģelezn® opony mezi 
pŢvodn²mi a novŊjġ²mi ļlenskĨmi zemŊmi Evropsk® unie, alespoŔ co se mobility zamŊstnancŢ tĨļe. 
 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  110 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

Funkc² minim§ln² mzdy je zajistit, aby pŚ²jmy zamŊstnance neklesly pod soci§lnŊ akceptovatelnou ¼roveŔ, ale 
z§roveŔ aby motivovali zamŊstnance k vyhled§v§n² pr§ce nam²sto pŚ²jmu soci§ln²ch d§vek. VĨġe minim§ln² 
mzdy nemŢģe bĨt odpout§na od vĨġe prŢmŊrn® mzdy, kter§ je zase odvisl§ od celkov® ekonomick® ¼rovnŊ 
dan® zemŊ. 
 
Podle vĨzkumu Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy minim§ln² mzda v 
Ļesk® republice nejenģe neslouģ² svĨm proklamovanĨm c²lŢm, ale nav²c nem§ ģ§dnĨ vliv zvĨġen² pracovn²ch 
ani celkovĨch pŚ²jmŢ chudĨch dom§cnost², vĨznamnŊ zatŊģuje ekonomiky oblast², kter® vykazuj² relativnŊ 
n²zkou mzdovou hladinu, a jej² rŢst pŢsob² na zvyġov§n² nezamŊstnanosti. 
 
Je tedy ot§zkou, zda je minim§ln² mzda vhodnĨm n§strojem ochrany zamŊstnancŢ a zamŊstnavatelŢ. Moģn§ by 
bylo vhodnŊjġ² zav®st m²sto garantovan® minim§ln² mzdy st§tn² pŚ²platky ke mzd§m, negativn² dŢchodovou daŔ 
ļi daŔov® kredity z§visl® na vĨġi vĨdŊlku. 
 
Organizace pro hospod§Śskou spolupr§ci a rozvoj doporuļila nav²c zruġit vazby mezi syst®mem soci§ln²ch 
d§vek a minim§ln² mzdy. Soci§ln² syst®m by mŊl odr§ģet vĨvoj v oblasti ģivotn²ch potŚeb a n§kladu, naproti tomu 
minim§ln² mzda by mela bĨt nav§z§na sp²ġe na trendy v produktivitŊ a na dalġ² faktory trhu pr§ce. 
 
Doporuļila d§le indexaci minim§ln² mzdy na vĨvoj cen tak, aby byla zachov§na jej² kupn² s²la, sp²ġe neģ na 
vĨvoj mezd v ekonomice. 
Francie a NŊmecko utahuj² ġrouby 
 
Spolkov§ republika NŊmecko a Francie se vġak rozhodly uplatŔovat institut minim§ln² mzdy novĨm zpŢsobem, 
kterĨ m§ za ¼kol diskriminovat zamŊstnance a zamŊstnavatele z novŊjġ²ch zem² Evropsk® unie. 
 
Pokud totiģ budou poģadovat pro vġechny zamŊstnance, kteŚ² jsou vysl§ni na pr§ci na jejich ¼zem², stejnou 
minim§ln² mzdu, nejen, ģe nerespektuj² rozd²lnost ekonomick® ¼rovnŊ jednotlivĨch st§tŢ, ale z§roveŔ zcela 
pop²raj² jednu ze z§sadn²ch svobod, na kterĨch je Evropsk§ unie postavena, a to volnĨ pohyb osob a sluģeb. 
 
VĨsledkem je tak protekcionistick® opatŚen², kter® vylouļ² ļesk® zamŊstnance z moģnosti bĨt vysl§n na pr§ci do 
Francie nebo SRN, byŠ tato pr§ce spoļ²v§ "jen" v pŚejezdu jejich ¼zem². 
 
Aby ļeskĨ zamŊstnavatel dos§hnul ¼rovnŊ nŊmeck® minim§ln² mzdy, musel vy sv®mu zamŊstnanci vypl§cet 
ļ§stku okolo 40 500 Kļ, a aby dos§hnul ¼rovnŊ francouzsk® minim§ln² mzdy, musel by vypl§cet dokonce ļ§stku 
okolo 46 000 Kļ. 
 
Tyto sumy jsou vġak daleko vyġġ² neģ je vĨġe prŢmŊrn® mzdy v Ļesk® republice a nedor§ģ² moģnosti 
zamŊstnavatelŢ ani naġ² ekonomiky. 
 
O platnosti a ¼ļinnosti zm²nŊnĨch z§konŢ bude zŚejmŊ rozhodovat EvropskĨ soud, nicm®nŊ snaha zamezit 
moģnost ļeskĨch zamŊstnancŢ bĨt vys²l§n na pr§ci do Francie a NŊmecka vzbuzuje ot§zku, jak upŚ²mnŊ to tyto 
zemŊ mysl² se skuteļnou integrac² Evropy, rovnost² ļlenskĨch st§tŢ EU a volnost² pohybu osob a sluģeb. 
 
Aleġ Rozeznal pro Đstav nez§visl® ģurnalistiky 
 
Autor je advok§t. PŚedn§ġ² pr§vo na Pr§vnick® fakultŊ UK a dalġ²ch vysokĨch ġkol§ch 
 
 
URL| http://zpravy.tiscali.cz/princip-stejnou-mzdu-za-stejnou-praci-na-stejnem-miste-znovu-vztyci-zeleznou-
oponu-287228 
 

Turecko: v Antalyi dopadly rakety 
14.10.2016    ĻT 24    str. 21    20:00 90' ĻT24 

             

Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
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Nedaleko obl²ben®ho turistick®ho letoviska v tureck® Ant§lyi dopadly dvŊ rakety. Poġkodily ryb§ŚskĨ sklad, 
nikoho ale nezranily. StŚely odp§lili nezn§m² ¼toļn²ci z hor u hlavn² silnice, nejsp²ġ m²Śili na cisternu s palivem. K 
incidentu se zat²m nikdo nepŚihl§sil, v minulosti ale podobn® ¼toky mŊli na svŊdom² Kurdov®. A ve spojen² uģ 
jsme teŅ s Emilem Aslanem, odborn²kem na bezpeļnost z Institutu mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch 
vŊd Univerzity Karlovy. DobrĨ veļer. 
 
Emil ASLAN, odborn²k na bezpeļnost, Institut mezin§rodn²ch studi², Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlovy 
v Praze 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Posle m²sta a podle zpŢsobu, kdo mohl bĨt za ¼tokem. 
 
Emil ASLAN, odborn²k na bezpeļnost, Institut mezin§rodn²ch studi², Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlovy 
v Praze 
-------------------- 
Je to natolik podivnĨ ¼tok, ģe se ned§ Ś²ci, kdo by za t²mto ¼tokem mohl st§t, jak jste naznaļila, mohli by to bĨt 
Kurdov®, ale ten ¼tok nespad§ ani pod typ, kterĨ je v posledn²ch letech, kurdġt² separatist® z PKK prov§dŊj², 
takģe je to velk§, velk§ nezn§m§. 
 
Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
D§ se vŢbec odhadnout, co mŊlo bĨt c²lem? Objevily se informace o cisternŊ, o tankeru. 
 
Emil ASLAN, odborn²k na bezpeļnost, Institut mezin§rodn²ch studi², Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlovy 
v Praze 
-------------------- 
Tureck§ policie, respektive tureck® bezpeļnostn² sloģky a ani m®dia o tomto nespekuluj² zat²m. D§ se 
pŚedpokl§dat s ohledem na ten moģnĨ c²l ¼toku, ģe c²lem ¼toļn²kŢ bylo nŊjakĨm zpŢsobem zpŢsobit poģ§r u 
letoviska, moģn§ nŊjakĨm zpŢsobem ohrozit turistickĨ sektor v Turecku, na druhou stranu zrovna teŅ v polovinŊ 
Ś²jna to aģ tak ¼plnŊ na poŚadu nen². Jak v Antalyi nejsou moment§lnŊ davy turistŢ, takģe jako ned§v§ celĨ ten 
¼tok moc velkĨ smysl. Moģn§ je to jenom ¼tok nŊkolika lid², kteŚ² nemaj² ģ§dnou skupinu za sebou, ģ§dnou 
skupinu za sebou je to moģnĨ ļin jedincŢ, kteŚ² opravdu nemaj nŊjakou /nesrozumiteln®/. 
 
Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Kdyģ se ale pod²v§me na to m²sto, tak je to m²sto, pobl²ģ kter®ho uģ v srpnu ¼toļili, naposledy to bylo v srpnu 
tedy, Kurdov® a krajnŊ levicov² radik§lov®? Dalo by se tedy ļekat, ģe pŚesunou ¼toky teŅ v²ce neģ na jih zemŊ, 
kam pr§vŊ m²Ś² turist®? 
 
Emil ASLAN, odborn²k na bezpeļnost, Institut mezin§rodn²ch studi², Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlovy 
v Praze 
-------------------- 
Ano, tureck® autority, tureck§ vl§da takovĨ typ ¼tokŢ oļek§vala a oļek§v§ v podstatŊ uģ na jaŚe letoġn²ho roku 
byly pos²leny bezpeļnostn², pos²lena bezpeļnostn² opatŚen² na jihu a na z§padŊ zemŊ, kde je velmi silnĨ 
turistickĨ ruch. Kaģdop§dnŊ dalo by se Ś²ci, ģe pokud by jednali profesion§lov® v uvozovk§ch, pokud by jednali 
lid®, kteŚ² maj² nŊjak® zkuġenosti a kteŚ² maj² konkr®tn² c²le, ģe by bylo jejich z§jmem ¼toļit zrovna teŅ jak ta 
turistick§ sezona v podstatŊ skonļila, a tady je dalġ² zaj²mavost, ģe podle vġeho ty rakety byly, vlastnŊ ta stŚelba 
z tŊch raket se vedle z kopcŢ ve vnitrozem². Nebyly pouģity gran§ty, nebyly pouģity trhaviny, ale stŚ²lelo se z 
raket z pobl²ģ leģ²c²ch kopcŢ z Antaly², takģe je to cel® velmi, velmi tajemn®, velmi bezprecedentn², dalo by se 
Ś²ct. 
 
Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Kdo z tŊch stran vġech sporŢ v Turecku mŢģe m²t rakety? Protoģe to uģ je pŚece jenom n§roļnŊjġ² technologie. 
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Emil ASLAN, odborn²k na bezpeļnost, Institut mezin§rodn²ch studi², Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlovy 
v Praze 
-------------------- 
Ano, ale raketa mŢģe bĨt v podstatŊ rŢzn®ho typu, to nemus² bĨt raketa, kter§ je sofistikovan§, to mŢģe bĨt 
raketa, kterou si mŢģou jedinci vytvoŚit sami bŊhem nŊkolika dnŢ, v podstatŊ to nemus² bĨt opravdu nŊco velmi 
sloģit®ho, jak pozn§me z nŊkolika v§leļnĨch z·n. Mohli by to bĨt, jak jste zm²nila, levicov² extremist®, 
ultralevicov² extremist®, mohli by to bĨt Kurdov®, ale nezd§ se mi intuitivnŊ, Ś²kal samozŚejmŊ, to, co Ś²k§m, 
nezd§ se mi, ģe by zat²m st§li lid®, kteŚ² maj² nŊjak® zkuġenosti s podobnĨm typem ¼tokŢ. 
 
Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Dnes se tak® v souvislosti s Tureckem objevila informace, ģe jim Rusko nab²z² um²stŊn² nebo poskytnut² ļi 
prodej a protiraketov®ho syst®mu. NepŚedpokl§d§m, ģe by to spolu pŚ²mo souviselo, ale z toho ġirġ²ho pohledu, 
co by to znamenalo, pokud by Turecko, jakoģto ļlen NATO souhlasil. 
 
Emil ASLAN, odborn²k na bezpeļnost, Institut mezin§rodn²ch studi², Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlovy 
v Praze 
-------------------- 
Tak pokud by Turecko z²skalo protiraketov® syst®my, tak m²sto, aby mi psala, ģe doġlo k pos²len² tureck® proti 
vzduġn® nebo protipozemn² obrany, ale j§ si mysl²m, ģe Turecko spolupracuje se SpojenĨmi st§ty, s Izraelem, s 
Śadou z§padn²ch zem², takģe vŊtġina vĨzbroje a toho typu technik, kterĨmi disponuje tureck§ arm§da, poch§z² 
ze z§padu, takģe to nebude tak velk§ zmŊna, pokud samozŚejmŊ Turecko nezakoup² velmi sofistikovan® rusk® 
technologie, ļ²mģ p§dem by Turecko se zav§zalo /nesrozumiteln®/ vŢļi Rusku. Moģn§ je to takovĨ obrat v 
oļek§v§n² zhorġen² vztahu mezi Ankarou a Washingtonem, je to, je to moģn®, ale tady zase spekulujeme aģ 
moc. 
 
Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Ano, ale prĨ pr§vŊ i bezpeļnostn² ot§zky a zbrojn² ot§zky byly t®matem mezi prezidenty Erdoganem a Putinem 
pŚi jejich setk§n². Nicm®nŊ jak bezpeļn® tedy, je to ot§zka, kter§ se opakuje, tak nŊjak pravidelnŊ, ale jak 
bezpeļn® tedy je moment§lnŊ um²stŊn² zbran² na to, na ¼zem² Turecka, mimochodem i jadernĨch zbran². 
 
Emil ASLAN, odborn²k na bezpeļnost, Institut mezin§rodn²ch studi², Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlovy 
v Praze 
-------------------- 
Jak bezpeļn® je um²stŊn² jadernĨch zbran² NATO na tureck®m ¼zem² v kontextu turecko-ruskĨch vztahŢ, asi se 
pt§te. 
 
Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Ano, pŚesnŊ tak. 
 
Emil ASLAN, odborn²k na bezpeļnost, Institut mezin§rodn²ch studi², Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlovy 
v Praze 
-------------------- 
No, v kontextu posledn²ch nebo vĨvoje posledn²ch mŊs²cŢ a let by to bylo velmi riskantn² pro /nesrozumiteln®/, 
ģe by Rusov® za¼toļili jadernĨmi hlavicemi proti Turecku, ale ģe by se to nŊjakĨm zpŢsobem interpretovalo z 
rusk® strany jako dalġ² z krokŢ Severoatlantick® aliance s c²lem nŊjakĨm zpŢsobem ohrozit z§padn² kŚ²dlo 
ruskĨch hranic, takģe nebylo by to nic, co by se RusŢm l²bilo, a to by mohlo v®st k dramatick®mu zhorġen² 
vztahŢ jak mezi Tureckem a Ruskem, tak mezi Severoatlantickou alianc² a Ruskem, ale j§ si nemysl²m, ģe je to 
na poŚadu dne mimo jin® proto, ģe Turecko v posledn²ch mŊs²c²ch zaģ²v§ dost citeln® ochlazen² tureck® elity po 
tom pokusu o pŚevrat, vlastnŊ m²Ŕ dŢvŊŚuj² AmeriļanŢm a maj² ve vztahu k AmeriļanŢm a NATO jist®, jist® 
sentimenty, kter® asi nepovedou k tomu, ģe by Ankara souhlasila s um²stŊn²m jadernĨch hlavic na sv®m ¼zem². 
 
Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Emil Aslan. DŊkujeme za rozhovor. 
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Emil ASLAN, odborn²k na bezpeļnost, Institut mezin§rodn²ch studi², Fakulta soci§ln²ch vŊd, Univerzita Karlovy 
v Praze 
-------------------- 
DŊkuju za pozv§n². Na shledanou. 
 
Michala HERGETOVĆ, moder§torka 
-------------------- 
Posledn² rozhovor p§teļn² Devades§tky. TeŅ nab²z²me pŚedpovŊŅ poļas². 
 

Bageta u soudu i v knihovnŊ 
14.10.2016    Mlad§ fronta DNES    str. 19    Praha 

    (baj)         

PRAHA VeŚejnŊ pŚ²stupn® bufety nebo bistra maj² kromŊ magistr§tu i dalġ² velk® instituce s²dl²c² v Praze. Ve 
vŊtġinŊ z nich se d§ naj²st za pomŊrnŊ sluġn® ceny.  
 NejļastŊjġ²m sortimentem zat²m st§le zŢst§vaj² bufetov® klasiky. Ve vŊtġinŊ z kantĨn a bister tak 
najdete obloģen® chleb²ļky, smaģenĨ sĨr, Ś²zek, plnŊn® bagety nebo brambor§ky.  
MŊstsk§ knihovna, Mari§nsk® n§mŊst² Bistro v pŚ²zem² hlavn² budovy praģsk® MŊstsk® knihovny nab²z² hotov§ 
j²dla za cenu kolem sedmdes§ti korun. Po dlouh®m bloudŊn² mezi reg§ly plnĨmi knih pŚijde vhod posezen² u 
bufetov®ho stolku. Na j²deln²m l²stku ļekejte napŚ²klad pol®vky, smaģenĨ sĨr nebo kuŚec² Ś²zek. SamozŚejmost² 
jsou cukr§Śsk® vĨrobky a k§va.  
MŊstskĨ soud v Praze, Sp§len§ ulice Bufet v hlavn² budovŊ mŊstsk®ho soudu, kter§ se nach§z² ve Sp§len® 
ulici, odpov²d§ svĨm vzhledem ¼ctyhodn® secesn² budovŊ, ve kter® soud s²dl². KantĨna je vyhl§ġen§ svĨmi 
smaģenkami i ġunkovĨmi chleb²ļky. V nab²dce jsou i hotov§ j²dla.  
N§rodn² knihovna, Klementinum I bufet v historick® budovŊ N§rodn² knihovny v Klementinu je pŚ²stupnĨ 
veŚejnosti. Nejprve je nutn® koupit si n§vġtŊvnickou vstupenku do knihovny za deset korun. Sortiment bufetu je 
klasickĨ. NechybŊj² obloģen® bagety, brambor§ky, ġirok§ nab²dka majon®zovĨch sal§tŢ nebo smaģenĨ sĨr s 
hranolky. Z cukr§ŚskĨch vĨrobkŢ nab²z² bufet tŚeba vŊneļky nebo zmrzlinu. Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity 
Karlovy, Smetanovo n§bŚeģ² Alternativu ke klasick®mu bufetu nab²z² tŚeba studentsk® bistro Na Hollaru. K j²dlu 
tam maj² napŚ²klad dom§c² pol®vky, m¿sli s jogurtem nebo sendviļe. V n§pojov®m l²stku lze naj²t pŚedevġ²m 
vĨbŊrovou k§vu z malĨch praģ²ren nebo dom§c² limon§dy.  
Vġeobecn§ fakultn² nemocnice, Karlovo n§mŊst² U hlavn² vr§tnice Vġeobecn® fakultn² nemocnice na KarlovŊ 
n§mŊst² se nach§z² prodejna obļerstven² a restaurace Momento. Slouģ² pŚedevġ²m pro n§vġtŊvn²ky a 
zamŊstnance nemocnice a nab²z² sn²danŊ, svaļiny i obŊdy.  
Rektor§t Univerzity Karlovy, Karolinum Bufet v budovŊ rektor§tu Univerzity Karlovy v Celetn® ulici slouģ² 
pŚedevġ²m univerzitn²m studentŢm. Na obŊd nebo svaļinu si tam ale mŢģe zaj²t kdokoliv. Je vġak nutn® vyhnout 
se dobŊ mezi pŚedn§ġkami, kdy se u vĨdejn²ho pultu tvoŚ² fronty. V nab²dce lze naj²t nŊkolik druhŢ obloģenĨch 
chleb²ļkŢ, bagety i k§vu. Nechyb² smaģenĨ sĨr s hranolky ani majon®zov® sal§ty.  
 
Foto popis|  
Regionalni mutace| Mlad§ fronta DNES - Praha 
 

Quest: Mafia III je hern² prŢġvih roku 
14.10.2016    ĻRo - wave.cz    str. 00    quest 

    Jarom²r Mºwald,Luk§ġ Kunce         

Je jenom m§lo her, kter® by Ļeġi milovali tolik jako prvn² Mafii. Jak dopadl dlouho vyhl²ģenĨ tŚet² d²l, kterĨ uģ 
celĨ vznikal ve SpojenĨch st§tech? A jak§ je souļasn§ situace ģenskĨch postav ve hr§ch? 
 
Anita Sarkeesian. Leckdo se jenom pŚi vysloven² tohoto jm®na osype. Anita se zamŊŚuje na ġovinismus a 
misogynii ve hr§ch, svĨm pŚ²stupem vġak neust§le vyvol§v§ kontroverzi. Jej² prohl§ġen² nebĨvaj² podloģena 
ģ§dnou analĨzou. ĂZpravidla se zamŊŚ² na jednu hru a na sv®m dojmu pak postav² obecnou tezi. Jaksi ale 
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zapomene zm²nit, ģe to je pouze jej² osobn² dojem. To, ģe stoj² mezi publicistikou a vŊdou, je jej² nejvŊtġ² 
probl®m,ñ Ś²k§ Tereza Krobov§ z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK. ĂAnita akademikŢm dŊl§ medvŊd² sluģbu. 
Poukazuje na dŢleģit® probl®my, kter® skuteļnŊ existuj², ale tak ġpatnĨm zpŢsobem, ģe nakonec nikdo nem§ 
z§jem o nich v§ģnŊ diskutovat.ñSarkeesian ļasto zmiŔuje, ģe hr§ļi-muģi nahl²ģej² na ģensk® postavy sexisticky. 
Podle zkoum§n² Krobov® se to ale vŢbec netĨk§ jenom muģŢ. ĂSledovala jsem partu holek pŚi hran² Uncharted 4 
a snaģila se zjistit, jestli maj² stejnŊ sexistick® pozn§mky jako kluci. Ve skuteļnosti maj² jeġtŊ v²c sexistick® 
pozn§mky. Nemysl²m si, ģe jsem objevila nŊco nov®ho, jen prostŊ nikoho nenapadlo se tŊch holek pt§t, jestli je 
DrakeŢv zadek zaj²m§.ñ CelĨ rozhovor s Terezou Krobovou o ģen§ch a muģ²ch ve hr§ch si poslechnŊte v 
nov®m Questu.https://youtu.be/TNiHOpHbCzMJe tŊģk® mluvit o Mafii III v pozitivn²m duchu. Uģ nen² ģ§dn® 
tajemstv², ģe nejnovŊjġ² d²l slavn® mafi§nsk® s®rie se prostŊ nepovedl, ale je to ohromn§ ġkoda. Hra totiģ m§ 
velkĨ potenci§l, hlavnŊ, co se pŚ²bŊhu tĨļe. Krvav§ pomsta jakoģto z§kladn² motiv nepatŚ² k nejzaj²mavŊjġ²m, ale 
retrospektivn² zpŢsob vypr§vŊn² ano. Ten nav²c perfektnŊ zapad§ do stylu Ameriky 60. let. Je skvŊl®, ģe se 
autoŚi neb§li kontroverzn²ch t®mat a vyobrazuj² dobu se vġ²m, co k n² patŚ². Na jedn® stranŊ rasismus, drogy a 
prachy, na t® druh® skvŊl§ muzika a kr§sn§ auta.Jenģe to je asi vġechno, co se o tŚet² Mafii d§ Ś²ct v dobr®m. 
Vġechno ostatn² se pohybuje mezi prŢġvihem a prŢmŊrem. PŚedevġ²m je hra neuvŊŚitelnŊ stereotypn². Vġechny 
mise, i ty pŚ²bŊhov®, jsou vyroben® podle jedin® ġablony a ani po 20 odehranĨch hodin§ch se nic nezmŊn². 
Zkr§tka dŊl§te poŚ§d to sam® dokola. Bohuģel se Mafii III nedaŚ² svoje hern² neduhy vykompenzovat ani 
grafikou. Snad ģ§dn§ z letoġn²ch velkorozpoļtovĨch her nevypad§ tak ġpatnŊ. Vzpom²nky na PlayStation 2 s 
novou Mafi² oģ²vaj².NeuvŊŚiteln® mnoģstv² ġpatnĨch designerskĨch rozhodnut² hŚe podrazilo nohy, podŚ²zlo j² krk 
a hodilo ji alig§torŢm. Nenapad§ n§s jedinĨ dŢvod, proļ byste Mafii III mŊli upŚednostnit pŚed jinĨmi mŊstskĨmi 
akcemi. Trh§ n§m to srdce, ale na v²c neģ 3 body ze 7 to nen².Quest: Minulost, pŚ²tomnost a budoucnost 
Destiny 
 
 
URL| http://www.rozhlas.cz/_zprava/1659680 
 

MatŊj Michaliļka: Ve sv® pr§ci jsem se rozhodl lidem bl²ģe pŚibl²ģit, co je to 
vlastnŊ burza 

14.10.2016    RakovnickĨ den²k    str. 03    Rakovnicko - zpravodajstv² 
    JANA ELZNICOVĆ         

StŚedoġkolsk§ pr§ce MatŊje Michaliļky v r§mci SOĻ se zabĨvala kapit§lovĨmi trhy.  
 
Rozhovor  
 
Rakovn²k ï Osmn§ctiletĨ MatŊj Michaliļka, student maturitn²ho roļn²ku rakovnick®ho Gymn§zia Zikmunda 
Wintra, zv²tŊzil na krajsk® pŚehl²dce SOĻ (StŚedoġkolsk§ odborn§ ļinnost) a postoupil na pŚehl²dku n§rodn². I 
zde dopadl vĨbornŊ. Byl ve sv® kategorii ĂEkonomika a Ś²zen²ñ ļtvrtĨ.  
 
* Mohl bys ļten§ŚŢm Rakovnick®ho den²ku struļnŊ a srozumitelnŊ popsat, o ļem tv§ ¼spŊġn§ pr§ce 
pojedn§vala?  
 
 ZabĨvala se kapit§lovĨmi trhy a obecnŊ burzou. Mnoho lid² slovo burza zn§, ale ne jej² strukturu. Tak 
jsem se rozhodl ji pŚibl²ģit. V teoretick® ļ§sti jsem se vŊnoval jej²mu popisu. Ten jsem rozdŊlil na nŊkolik ļ§st². 
VŊtġinu ļten§ŚŢ bude ale mysl²m zaj²mat sp²ġe praktick§ ļ§st m® pr§ce, kdy jsem se rozhodl obchodovat 
prostŚednictv²m takzvan®ho on-line demo¼ļtu. S nepravĨm kapit§lem, ale za re§lnĨch trģnĨch podm²nek. 
Z§roveŔ se mi podaŚilo z²skat profesion§ln² AOS (automatizovanĨ obchodn² syst®m) od zn§m®ho. Jedn§ se o 
jak®hosi robota, kterĨ je schopen samostatnŊ obchodovat na burzovn²ch trz²ch. S t²m jsem pak v obchodov§n² 
soutŊģil a v z§vŊru porovnal naġe vĨsledky.  
 
* Jak toto obchodov§n² dopadlo?  
 
 Robot svŢj poļ§teļn² kapit§l zhodnotil o des²tky procent. J§ jsem skonļil v minusu.  
 
* Jak tŊ vŢbec toto t®ma napadlo?  
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 Burza mŊ zaj²mala vģdy a SOĻka mi pomohla se dostat hloubŊji do jej²ch z§konitost². řekl jsem si, ģe 
pr§ce na toto t®ma mne rozhodnŊ posune d§l, coģ se potvrdilo. Se zn§mĨm, o kter®m jsem hovoŚil, jsme se dali 
dohromady a snaģ²me se podnikat.  
 
* Jak?  
 
 Vylepġujeme a vyv²j²me dalġ² roboty a postupnŊ je chceme zaļ²t prod§vat. N§ġ projekt ale jeġtŊ nen² v 
takov®m stavu, aby mohl j²t na trh.  
 
* V ļem n§m mŢģe takovĨ robot pomoci?  
 
 PomŢģe naġemu klientovi zhodnotit jeho voln® finanļn² prostŚedky s velmi zaj²mavĨmi procenty. Obļas 
se n§m podaŚ² zhodnotit pen²ze o v²ce neģ 100 %, a to za p§r sekund. Zkr§tka jen robota zapneme a ten vġe 
potŚebn® vyhodnot² s§m. Pro porovn§n², v bance mŢģe bĨt klient r§d za 1 % roļnŊ.  
 
* MŢģeġ prozradit jm®no sv®ho spoleļn²ka?  
 
 Jmenuje se David Uzel. Je mu ġestadvacet let a pracuje v makl®Śsk® spoleļnosti. On se v naġ² firmŊ 
vŊnuje vĨvoji robota a j§ marketingu. Jak jsem jiģ naznaļil, byl to on, kdo byl u m® SOĻky st²novĨm 
konzultantem. SkuteļnĨm konzultantem mi pak byla naġe profesorka Ivana Brabcov§. Vedla moji pr§ci po 
form§ln² str§nce, aby mŊla vġechny n§leģitosti. David mi pak pom§hal s jej² technickou str§nkou.  
 
* A kdyģ ses s n² dostal do n§rodn²ho kola...  
 
 Tak mŊ to hodnŊ pŚekvapilo. Dost jsem se stresoval, ale j§ se vlastnŊ stresoval i na kole krajsk®m. 
VŢbec jsem postup neļekal. SkuteļnŊ. NŊkteŚ² spoluģ§ci na roļn²kov® pr§ci dŊlali i rok dopŚedu. A j§ ji zaļal 
ps§t aģ v Ś²jnu, pŚiļemģ se mŊla odevzdat v polovinŊ prosince!  
 
* Potvrdil se zn§mĨ fakt, ģe kdyģ ļlovŊk nŊļemu skuteļnŊ rozum², kdyģ ho nŊco bav², tak na prezentaci sv®ho 
z§jmu nepotŚebuje zase tolik ļasué  
 
 Asi ano. Jak je vidŊt, dobŚe to dopadlo.  
 
* Jak® bylo n§rodn² kolo?  
 
 Zcela jin® neģ to krajsk®. Ta ¼roveŔ je opravdu nŊkde jinde. Byl jsem na pokoji s matematikem, fyzikem 
a dŊjepiscem. S poslednŊ jmenovanĨm jsem mohl norm§lnŊ komunikovat. Ale ti dva byli, v dobr®m slova 
smyslu, uģ docela jinde. Budouc² vŊdci. A kdyģ se pak dozv²te, ģe ve zmiŔovan®m n§rodn²m kole skonļili 
des§t², tak si pak Ś²k§te, jac² jsou asi ti, co zv²tŊzili. V pŚ²rodn²ch vŊd§ch mus²te pŚij²t s nŊļ²m vĨjimeļnĨm, 
abyste se v n§rodn²m kole prosadili. Je tam obrovsk§ konkurence. TŚeba jsem slyġel, ģe jeden soutŊģ²c² v 
chemii vymyslel vlastn² slouļeninu. To, ģe jsem se do n§rodn²ho kola dostal, povaģuji za velkĨ ¼spŊch, ale na 
druhou stranu zdŢrazŔuji, ģe kdybych si vybral pr§ci v oboru pŚ²rodn²ch vŊd, tak se tam urļitŊ nedostanu.  
 
* A vyhlaġov§n² vĨsledkŢ?  
 
 Na kraji ġlo vġe velice rychle. Odprezentoval jsem svoji pr§ci a mohl jet domŢ. Celost§tn² pŚehl²dka byla 
zdlouhavŊjġ², coģ bylo nepŚ²jemn®. PŚijel jsem v p§tek a ļekal do soboty. Veļer jsem ġel do kina a r§no litoval, 
ģe jsem se veļer radŊji nepŚipravoval. Vġe jsem se snaģil jeġtŊ dohnat. Pak pŚiġla prezentace. Kdyģ bylo po 
vġem, tak se mi ulevilo a zaļal jsem si uģ²vat doprovodn®ho programu. Hradec je pŊkn® mŊsto, bylo to tam fajn. 
Ļek§te totiģ do nedŊle, neģli se dozv²te nŊjak® vĨsledky. Bylo ale zaj²mav®, ģe vyhlaġuj² jen prvn² tŚi m²sta, 
pokud tedy nedostanete zvl§ġtn² cenu. Ģe jsem skonļil ļtvrtĨ, jsem se dozvŊdŊl aģ zpŊtnŊ, kdyģ jsme dostali 
katalog vĨsledkŢ. Z vyhlaġov§n² jsem tedy odch§zel mrzutĨ, ale o to v²ce jsem pak byl mile pŚekvapen.  
 
* Za p§r mŊs²cŢ maturujeġ. Kam povedou tv® dalġ² kroky?  
 
 R§d bych zkusil Fakultu bankovnictv² a financ² na Vysok® ġkole ekonomick® nebo Karlovu univerzitu, 
konkr®tnŊ Fakultu soci§ln²ch vŊd ï ekonomie a finance.  
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ĂZ vyhlaġov§n² jsem odch§zel mrzutĨ, ale o to v²ce jsem pak byl mile pŚekvapen.ñ  
 
Foto autor| Foto:Den²k/ J. Elznicov§ 
Foto popis| STUDENT GZW Rakovn²k MatŊj Michaliļka. 
Region| StŚedn² Ļechy 
 

Michaliļka: Ve sv® pr§ci jsem se rozhodl  lidem bl²ģe pŚibl²ģit, co je to 
burza 

14.10.2016    rakovnicky.denik.cz    str. 00    Moje Rakovnicko 
    Jana Elznicov§         

Rakovn²k ï Osmn§ctiletĨ MatŊj Michaliļka, student maturitn²ho roļn²ku rakovnick®ho Gymn§zia Zikmunda 
Wintra, zv²tŊzil na krajsk® pŚehl²dce SOĻ (StŚedoġkolsk§ odborn§ ļinnost) a postoupil na pŚehl²dku n§rodn². 
 
" I zde dopadl vĨbornŊ. Byl ve sv® kategorii ĂEkonomika a Ś²zen²" ļtvrtĨ. 
Mohl bys ļten§ŚŢm Rakovnick®ho den²ku struļnŊ a srozumitelnŊ popsat, o ļem tv§ ¼spŊġn§ pr§ce 
pojedn§vala?ZabĨvala se kapit§lovĨmi trhy a obecnŊ burzou. Mnoho lid² slovo burza zn§, ale ne jej² strukturu. 
Tak jsem se rozhodl ji pŚibl²ģit. V teoretick® ļ§sti jsem se vŊnoval jej²mu popisu. Ten jsem rozdŊlil na nŊkolik 
ļ§st². VŊtġinu ļten§ŚŢ bude ale mysl²m zaj²mat sp²ġe praktick§ ļ§st m® pr§ce, kdy jsem se rozhodl obchodovat 
prostŚednictv²m takzvan®ho on-line demo-¼ļtu. S nepravĨm kapit§lem, ale za re§lnĨch trģnĨch podm²nek. 
Z§roveŔ se mi podaŚilo z²skat profesion§ln² AOS (automatizovanĨ obchodn² syst®m) od zn§m®ho. Jedn§ se o 
jak®hosi robota, kterĨ je schopen samostatnŊ obchodovat na burzovn²ch trz²ch. S t²m jsem pak v obchodov§n² 
soutŊģil a v z§vŊru porovnal naġe vĨsledky. 
Jak toto obchodov§n² dopadlo?Robot svŢj poļ§teļn² kapit§l zhodnotil o des²tky procent. J§ jsem skonļil ?v 
minusu. 
Jak tŊ vŢbec toto t®ma napadlo?Burza mŊ zaj²mala vģdy a SOĻka mi pomohla se dostat hloubŊji do jej²ch 
z§konitost². řekl jsem si, ģe pr§ce na toto t®ma mne rozhodnŊ posune d§l, coģ se potvrdilo. Se zn§mĨm, o 
kter®m jsem hovoŚil, jsme se dali dohromady a snaģ²me se podnikat. 
Jak?Vylepġujeme a vyv²j²me dalġ² roboty a postupnŊ je chceme zaļ²t prod§vat. N§ġ projekt ale jeġtŊ nen² v 
takov®m stavu, aby mohl j²t na trh. 
V ļem n§m mŢģe takovĨ robot pomoci?PomŢģe naġemu klientovi zhodnotit jeho voln® finanļn² prostŚedky s 
velmi zaj²mavĨmi procenty. Obļas se n§m podaŚ² zhodnotit pen²ze o v²ce neģ 100 %, a to za p§r sekund. 
Zkr§tka jen robota zapneme a ten vġe potŚebn® vyhodnot² s§m. Pro porovn§n², v bance mŢģe bĨt klient r§d za 1 
% roļnŊ. 
MŢģeġ prozradit jm®no sv®ho spoleļn²ka?Jmenuje se David Uzel. Je mu ġestadvacet let a pracuje v makl®Śsk® 
spoleļnosti. On se v naġ² firmŊ vŊnuje vĨvoji robota a j§ marketingu. Jak jsem jiģ naznaļil, byl to on, kdo byl u 
m® SOĻky st²novĨm konzultantem. SkuteļnĨm konzultantem mi pak byla naġe profesorka Ivana Brabcov§. 
Vedla moji pr§ci po form§ln² str§nce, aby mŊla vġechny n§leģitosti. David mi pak pom§hal s jej² technickou 
str§nkou. 
A kdyģ ses s n² dostal do n§rodn²ho kolaéTak mŊ to hodnŊ pŚekvapilo. Dost jsem se stresoval, ale j§ se vlastnŊ 
stresoval i na kole krajsk®m. VŢbec jsem postup neļekal. SkuteļnŊ. NŊkteŚ² spoluģ§ci na roļn²kov® pr§ci dŊlali i 
rok dopŚedu. A j§ ji zaļal ps§t aģ v Ś²jnu, pŚiļemģ se mŊla odevzdat v polovinŊ prosince! 
Potvrdil se zn§mĨ fakt, ģe kdyģ ļlovŊk nŊļemu skuteļnŊ rozum², kdyģ ho nŊco bav², tak na prezentaci sv®ho 
z§jmu nepotŚebuje zase tolik ļasuéAsi ano. Jak je vidŊt, dobŚe to dopadlo. 
Jak® bylo n§rodn² kolo? 
Zcela jin® neģ to krajsk®. Ta ¼roveŔ je opravdu nŊkde jinde. Byl jsem na pokoji s matematikem, fyzikem a 
dŊjepiscem.S poslednŊ jmenovanĨm jsem mohl norm§lnŊ komunikovat. Ale ti dva byli, v dobr®m slova smyslu, 
uģ docela jinde. Budouc² vŊdci. A kdyģ se pak dozv²te, ģe ve zmiŔovan®m n§rodn²m kole skonļili des§t², tak si 
pak Ś²k§te, jac² jsou asi ti, co zv²tŊzili. V pŚ²rodn²ch vŊd§ch mus²te pŚij²t s nŊļ²m vĨjimeļnĨm, abyste se v 
n§rodn²m kole prosadili. Je tam obrovsk§ konkurence.TŚeba jsem slyġel, ģe jeden soutŊģ²c² v chemii vymyslel 
vlastn² slouļeninu. To, ģe jsem se do n§rodn²ho kola dostal, povaģuji za velkĨ ¼spŊch, ale na druhou stranu 
zdŢrazŔuji, ģe kdybych si vybral pr§ci v oboru pŚ²rodn²ch vŊd, tak se tam urļitŊ nedostanu. 
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A vyhlaġov§n² vĨsledkŢ?Na kraji ġlo vġe velice rychle. Odprezentoval jsem svoji pr§ci a mohl jet domŢ. 
Celost§tn² pŚehl²dka byla zdlouhavŊjġ², coģ bylo nepŚ²jemn®. PŚijel jsem v p§tek a ļekal do soboty. Veļer jsem 
ġel do kina a r§no litoval, ģe jsem se veļer radŊji nepŚipravoval. Vġe jsem se snaģil jeġtŊ dohnat. Pak pŚiġla 
prezentace. Kdyģ bylo po vġem, tak se mi ulevilo a zaļal jsem si uģ²vat doprovodn®ho programu. Hradec je 
pŊkn® mŊsto, bylo to tam fajn. Ļek§te totiģ do nedŊle, neģli se dozv²te nŊjak® vĨsledky. Bylo ale zaj²mav®, ģe 
vyhlaġuj² jen prvn² tŚi m²sta, pokud tedy nedostanete zvl§ġtn² cenu.Ģe jsem skonļil ļtvrtĨ, jsem se dozvŊdŊl aģ 
zpŊtnŊ, kdyģ jsme dostali katalog vĨsledkŢ. Z vyhlaġov§n² jsem tedy odch§zel mrzutĨ, ale o to v²ce jsem pak byl 
mile pŚekvapen. 
Za p§r mŊs²cŢ maturujeġ. Kam povedou tv® dalġ² kroky?R§d bych zkusil Fakultu bankovnictv² a financ² na 
Vysok® ġkole ekonomick® nebo Karlovu univerzitu, konkr®tnŊ Fakultu soci§ln²ch vŊd ï ekonomie a finance." 
 
 
URL| http://rakovnicky.denik.cz/zpravy_region/michalicka-ve-sve-praci-jsem-se-rozhodl-lidem-blize-priblizit-co-
je-to-burza-20161013.html 
 

Sudety zŢstaly etnicky pestr® 
15.10.2016    Lidov® noviny    str. 11    Rozhovor 

    Blahoslav Hruġka         

Budovat pohraniļ² pom§hali Ļeġi ze vġech koutŢ Evropy. A tak® NŊmci a Romov®, Ś²k§ autor knihy o tom, co 
bylo po odsunu  
ROZHOVOR TħDNE Andreas Wiedemann  
 
NŊmeckĨ historik Andreas Wiedemann mezi svĨmi pŚ²buznĨmi ģ§dn® NŊmce z Śad tŊch odsunutĨch nem§. 
T®ma Sudet pro nŊj nebylo emocion§lnŊ zat²ģen®.  
 
Na rozd²l od svĨch kolegŢ, kteŚ² b§daj² pŚedevġ²m v nŊmeckĨch pramenech, str§vil nŊkolik let prol®z§n²m 
ļeskĨch okresn²ch archivŢ. A narazil na mnoģstv² pŚ²bŊhŢ dokl§daj²c²ch, jak bylo pohraniļ² n§rodnostnŊ pestr® i 
po odsunu nŊmeck®ho obyvatelstva. ĂNaġel jsem tŚeba dopis, v nŊmģ si ļeskĨ pisatel stŊģuje na starousedl²ky, 
ģe moc drģ² s NŊmci, a je proto tŚeba poslat je do vnitrozem², aby se spr§vnŊ sģili s ļeskĨm elementem,ñ 
popisuje Wiedemann, kter®mu na konci z§Ś² vyġla kniha PojŅ s n§mi budovat pohraniļ².  
 
* LN V titulu vaġ² knihy je pouģito heslo ĂPojŅ s n§mi budovat pohraniļ²ñ, pŚevzat® z dobov®ho tisku. Jakou roli 
hr§la tŊsnŊ po v§lce m®dia? PŚispŊla k nov®, budovatelsk® atmosf®Śe?  
 
 M®dia hr§la od poļ§tku vĨznamnou roli. Nejen r§dio, ale i tiskoviny. Hned po v§lce vych§zely apely, aby 
Ļeġi odeġli do pohraniļ² a pŚevzali po NŊmc²ch opuġtŊn® z§vody a statky. Neġlo jen o bŊģn§ m®dia. Existoval i 
specializovanĨ ļtrn§ctiden²k Osidlov§n², kterĨ vyd§val praģskĨ Osidlovac² ¼Śad. Vych§zel tak® libereckĨ 
Zpravodaj z pohraniļ². Ne vģdy se ale v m®di²ch objevovala jen budovatelsk§ propaganda. Psalo se tak® o 
n§silnĨch excesech, o pot²ģ²ch s udrģen²m vĨroby po odchodu NŊmcŢ. Nebo o konfliktech mezi starousedl²ky a 
novŊ pŚ²choz²mi. Zm²nil bych tŚeba PeroutkŢv Dneġek nebo katolick® Obzory.  
 
* LN Jak na tom byla ekonomika pohraniļ²? Z mnoha tov§ren zmizeli dŊln²ci i mistŚi, grunty zŢstaly opuġtŊn®é  
 
 V archivech jsou des²tky zpr§v od novŊ dosazenĨch spr§vcŢ fabrik, kteŚ² si chtŊli udrģet nŊmeck® mistry 
tak dlouho, jak jen to pŢjde. A zasazovali se o to, aby jim jejich situaci usnadnili, protoģe vŊdŊli, ģe odborn²ky 
rychle nahradit nedok§ģou. TŚeba v hornictv² to bylo typick®. Je nutn® si uvŊdomit, jak moc bylo pohraniļ² 
hospod§Śsky oslaben®. Po roce 1945 zaniklo osm tis²c provozŢ a skonļilo 70 tis²c Śemesln²kŢ. Pot²ģe s 
nedostatkem lid² v odbornĨch profes²ch ale nebyly jen tŊsnŊ po odsunu. V roce 1947 existoval pl§n na 
rozptĨlen² zbĨvaj²c²ho nŊmeck®ho obyvatelstva Ļech a Moravy do vnitrozem², kde mŊli NŊmci splynout a 
asimilovat se. Ale opŊt se naġlo dost lid², kteŚ² argumentovali t²m, ģe za nŊ nen² n§hrada. Tak® je tŚeba Ś²ct, ģe 
nikdo nepoļ²tal s t²m, ģe se podaŚ² obyvatelstvo pohraniļ² vymŊnit v pomŊru jeden Ļech za jednoho NŊmce. 
Dokonce i pŚedseda Osidlovac²ho ¼Śadu, mladĨ komunista Miroslav Kreysa, v intern²m dokumentu z jara 1945 
varoval, ģe v pohraniļ² hroz², ģe kvŢli odsunu zaniknou cel® vesnice. Nakonec bylo pŚijato smŊrn® ļ²slo, podle 
nŊhoģ dosaģen² limitu 75 procent obyvatelstva pŚedv§leļn®ho stavu bude povaģov§no za ¼spŊch, tedy 
kompletn² dos²dlen².  
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* LN A tŊch tŚ² ļtvrtin se dos§hlo?  
 
 To se opravdu ġpatnŊ poļ²t§. Po v§lce existovala v pohraniļ² velk§ fluktuace. Spousta lid², co sem z 
vnitrozem² pŚiġla, zase po ļase odch§zela. Hledali lepġ² pŚ²leģitosti, nezvykli si tu, byla tu ġpatn§ infrastruktura. 
CelkovŊ ģilo po roce 1945 v pohraniļ² o tŚetinu m®nŊ lid² neģ pŚed v§lkou. A ze dvou tŚetin ġlo o novŊ pŚ²choz². 
Tak® z§leģ² na tom, o jak®m pŚ²hraniļ² mluv²me. Oblasti v z§padn²ch Ļech§ch byly uģ za prvn² ļeskoslovensk® 
republiky pŚev§ģnŊ nŊmeck®, ale tŚeba jiģn² Morava mŊla v²c sm²ġen® obyvatelstvo.  
 
* LN Jak® oblasti bĨvalĨch Sudet byly pro novoos²dlence atraktivn²?  
 
 Lid® ġli logicky pŚedevġ²m tam, kde existoval nŊjakĨ prŢmysl nebo rozvinut® zemŊdŊlstv². Coģ nebyly 
oblasti tŊsnŊ pŚil®haj²c² k hranic²m, protoģe ty jsou pŚev§ģnŊ hornat®. Tam pozdŊji vznikala horsk§ druģstva, 
kter§ ale pŢvodn² budn² hospod§Śstv² nedok§zala nahradit. V zemŊdŊlstv² byl nav²c probl®m, ģe statky po 
NŊmc²ch pŚeb²rali roln²ci, kteŚ² dŚ²ve vykon§vali jen pomocn® pr§ce. A starat se o cel® hospod§Śstv² bylo ļasto 
nad jejich s²ly. Horn² hranice pŚidŊlovan® pŢdy byla tŚin§ct hektarŢ, coģ je pro nezkuġen®ho zemŊdŊlce hodnŊ. 
Ļtvrtina vġech zemŊdŊlcŢ, kteŚ² pŚiġli do pohraniļ² tŊsnŊ po v§lce, do roku 1947 zase odeġla. Mnoz² z tŊch, kteŚ² 
zŢstali, pak zvolili jinĨ druh obģivy. Stali se z nich napŚ²klad tov§rn² dŊln²ci, protoģe industrializace pohraniļ² byla 
vl§dn²m programem. Typick® je to tŚeba pro Đst² nad Labem, kde vznikly nov® tov§rny, a t²m i pracovn² m²sta a 
bydlen².  
 
* LN Po v§lce se v pŢvodnŊ etnicky homogenn²ch oblastech objevili lid® z vnitrozem², ale i obyļejn² dobrodruzi, 
ģili tu neodsunut² NŊmci. Jak rŢznorod§ spoleļnost to byla?  
 
 HodnŊ heterogenn². Z celkem 1,5 milionu lid², kteŚ² pŚiġli do roku 1947, byla vŊtġina ĻechŢ z vnitrozem². 
Ale bylo tu 160ï190 tis²c Slov§kŢ, p§r tis²c RomŢ a tak® na 200 tis²c reemigrantŢ ï Ļeġi ze Slovenska a 
MaŅarska, 40 tis²c lid² z VolynŊ, asi 20 tis²c z Rumunska. Ale k tomu Ļeġi z dalġ²ch koutŢ Evropy, NŊmecka, 
Rakouska nebo Francie. K tomu nesm²me zapom²nat na zhruba 160 tis²c NŊmcŢ, kteŚ² nebyli odsunuti a mohli v 
pohraniļ² nad§le zŢstat. Homogenn² spoleļenstv² to urļitŊ nebylo. Takģe se st§valo, ģe uļitelka st§la za 
katedrou a v lavic²ch mŊla dŊti tŚeba z osmi rŢznĨch koutŢ Evropy. A mnoh® z nich ļesky ani poŚ§dnŊ neumŊly, 
protoģe doma mluvily tŚeba rumunsky. SamozŚejmŊ se zdŢrazŔovalo, ģe jsou to Slovan®, Ļeġi, ale jejich kulturn² 
a jazykov® koŚeny byly mnohem pestŚejġ².  
 
* LN Jak spolu tyto kulturnŊ nesourod® skupiny vych§zely?  
 
 V Sudetech se vytv§Śely ļasto podivuhodn® koalice. Jeden ļas doġlo napŚ²klad ke sbl²ģen² volyŔskĨch 
ĻechŢ s pŢvodn²mi NŊmci. ObŊ skupiny mŊly ġpatnou zkuġenost s Rusy, nav²c to byli vŊŚ²c² lid®, coģ se o 
novoos²dlenc²ch Ś²ct ned§. Zejm®na mezi skl§Śi panovaly dobr® vztahy mezi Slov§ky a rumunskĨmi Ļechy ï oni 
byli na okraji spoleļnosti, neumŊli poŚ§dnŊ Śeļ. Zpoļ§tku tak® starousedl²ci spolupracovali s NŊmci, zejm®na z 
Śad protifaġistickĨch aktivistŢ. A to dokonce v r§mci n§rodn²ch vĨborŢ. PodŊji byla ale tahle koalice umŊle 
rozb²jena, dbalo se na to, aby byly ¼Śady obsazov§ny Ļechy. Pokud moģno tŊmi z vnitrozem², kteŚ² nemŊli v 
bĨvalĨch Sudetech ģ§dn® vazby.  
 
* LN Doba tŊsnŊ po v§lce je spojena s takzvanĨmi zlatokopy, coģ byli lid®, kteŚ² ġli c²lenŊ po majetku odsunutĨch 
NŊmcŢ. Jak vĨznamnĨ to byl fenom®n?  
 
 V dobovĨch m®di²ch se d§ naj²t hodnŊ kritiky na toto t®ma, protoģe zlatokopov® byli krimin§ln² ģivly, 
nezapadali do pŚedstavy o budov§n² nov®ho pohraniļ². Byl to ale okrajovĨ fenom®n, drtiv§ vŊtġina novŊ 
pŚ²choz²ch chtŊla v pohraniļ² naj²t bydlen² a pr§ci. Mysl²m, ģe ģ§dnĨ historik pŚesnŊ nedok§ģe Ś²ct, nakolik 
spoleļensky z§vaģnĨ byl fenom®n zlatokopŢ. Uģ jen proto, ģe se ten term²n pozdŊji zneuģ²val v politick®m boji. 
Jako zlatokopov® byli oznaļov§ni tŚeba nepohodln² n§rodn² spr§vci, s jejichģ stylem Ś²zen² fabrik byly ¼Śady 
nespokojen®. Panovalo tam podezŚen², ģe sv®ho postaven² zneuģ²vaj² k osobn²mu prospŊchu.  
 
* LN Ve sv® pr§ci zmiŔujete i jednu vŊc, kter§ nen² u n§s vġeobecnŊ zn§m§. M§ se za to, ģe domy a staven² po 
NŊmc²ch se d²lem rozkr§daly, d²lem rozdŊlovaly. St§t na nich ve skuteļnosti vydŊl§val, protoģe si je nov² 
majitel® museli odkoupité  
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 Ano, st§t majetek ofici§lnŊ prod§val. I kdyģ hodnota nemovitost² byla mnohem niģġ², neģ by odpov²dalo 
trģn² cenŊ. TŚeba hospod§Śsk® staven² bylo k m§n² za hodnotu dvou roļn²ch sklizn². N§bytek byl urļov§n podle 
pŚedv§leļnĨch ļ²sel. A samozŚejmŊ existovala cel§ soustava slev ï pro ¼ļastn²ky odboje, reemigranty, 
partyz§ny, rodiny. VĨsledn§ cena tak byla n²zk§, ale zadarmo nemovitosti nikdo nez²skal. Nebylo ale nutn® platit 
rovnou. St§t na koupi poskytoval ¼vŊry, coģ bylo dŢleģit® zejm®na v zemŊdŊlstv². Zvl§ġŠ pro ty, kteŚ² pŚevzali 
hospod§Śsk§ staven² a statky pozdŊ a ve ġpatn®m stavu, ļasto uģ bez zv²Śat. Ti nebyli schopni spl§cet ani 
¼vŊry, natoģpak sloģit celou sumu rovnou. Zadluģen² hr§lo vĨznamnou roli v letech 1948 a 1949, v ran® f§zi 
kolektivizace. Pokud hospod§Ś s ¼vŊrem vstoupil do druģstva, dluh mu byl umaz§n nebo zcela odpuġtŊn. Moģn§ 
i proto kolektivizace v pohraniļ² byla dokonļena rychleji neģ ve vnitrozem². MŢģeme jen spekulovat, zda 
rozd§v§n² ¼vŊrŢ malĨm roln²kŢm byla skuteļn§ pomoc, nebo jen trik, kterĨ napomohl rychl®mu prŢbŊhu 
kolektivizace.  
 
* LN Role komunistŢ pŚi prosazov§n² kolektivizace je mysl²m dobŚe zmapovan§. Nakolik bylo pov§leļn® 
os²dlov§n² pohraniļ² v reģii komunistick® strany?  
 
 Komunist® tohle t®ma od poļ§tku opanovali. Moģn§ i d²ky tomu, ģe jako prvn² vyc²tili, ģe pŢjde opravdu 
o velkou spoleļenskou vŊc. TŊsnŊ po v§lce jeġtŊ neexistoval ģ§dnĨ ¼Śad st§tn² spr§vy pro osidlov§n², ten zaļal 
pracovat aģ v z§Ś² 1945. KSĻ mŊla ale uģ pŚedt²m vnitrostranickou osidlovac² komisi. N§rodn² socialist® sice 
tak®, ale neprosadili se. Vġechny dŢleģit® ¼Śady, kter® Ś²dily os²dlov§n², obsadili strategicky komunist® ï 
Osidlovac² ¼Śad, ministerstvo zemŊdŊlstv² a samozŚejmŊ ministerstvo vnitra, kter®mu podl®hal Fond n§rodn² 
obnovy. VĨznamnou roli hr§li i v pohraniļn²ch regionech, tŚeba pŚi provŊrk§ch n§rodn²ch spr§vcŢ na pŚelomu let 
1945 a 1946. PŚed volbami v kvŊtnu 1946 pak komunist® ve zvĨġen® m²Śe rozd§vali majetkov® dekrety. Pr§vnŊ 
to bylo sporn®, protoģe dekret jeġtŊ neznamenal z§znam do pozemkovĨch knih. Na obyvatelstvo pohraniļ² tento 
populistickĨ krok ale zabral. Zat²mco v ļeskĨch zem²ch komunist® dostali 43 procenta, v pohraniļ² 53. TŚeba v 
Đst² nebo DŊļ²nŊ ale dokonce pŚes 60 procent. A komunisty v pohraniļ² volilo hodnŊ zemŊdŊlcŢ, coģ byli pŚed 
v§lkou typiļt² voliļi agr§rn²kŢ.  
 
* LN C²lem komunistŢ bylo vybudovat nov® pohraniļ² ï hospod§Śsky, etnicky i politicky. D§ se po 60 letech Ś²ct, 
ģe tu vznikla nŊjak§ nov§ spoleļnost? A odliġuje se vŢbec pohraniļ² nŊjak od zbytku zemŊ, nebo se ten rozd²l 
d§vno setŚel?  
 
 Kdyģ pojedete po d§lnici, tak si ģ§dn®ho rozd²lu nevġimnete. Staļ² ale odboļit na okresky, zajet do 
zapadlĨch vesnic a nelze si nevġimnout, ģe tu m§ krajina jinou tv§Ś. NŊkter® domy jsou rozpadl®, jinde zase 
tuġ²te, ģe nŊco chyb², ģe tu kdysi ģilo mnohem v²c lid². Tuhle promŊnu dobŚe zdokumentovala skupina historikŢ 
kolem hnut² Antikomplex. A jestli tu maj² lid® jinou identitu? To je ot§zka sp²ġ na nŊjak®ho sociologa. Pro mŊ je 
ļesk® pohraniļ² regionem plnĨm pŚ²bŊhŢ. Kdyģ se tu d§te do Śeļi s lidmi, kaģdĨ v§m po chv²li zaļne vypr§vŊt, 
odkud sem pŚiġla jeho rodina. K tŊm pŚ²bŊhŢm patŚ² i navazov§n² kontaktŢ s NŊmci, kteŚ² se zaj²maj², kde maj² 
rodinn® koŚeny. Tohle dobŚe funguje. NaġtŊst² uģ nejsme v dobŊ, kdy autobus nŊmeckĨch penzistŢ v pohraniļ² 
vyvol§val paniku, ģe tu nŊkdo chce zp§tky svoji chalupu.  
 
*** 
 
Andreas Wiedemann (45)  
 
* Narodil se v Gºttingenu, vyrŢstal v D¿sseldorfu, kde tak® na UniverzitŊ Heinricha Heineho vystudoval modern² 
a vĨchodoevropsk§ studia. * Disertaci o os²dlov§n² ļesk®ho pohraniļ² obh§jil u profesora Detlefa Brandese. * V 
Praze pŢsobil jako pedagog na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Pracoval tak® jako redaktor 
nŊmeck®ho vys²l§n² Ļesk®ho rozhlasu. * Ļesky vydal dvŊ knihy. Pr§ce o Nadaci Reinharda Heydricha v Praze 
vyġla v roce 2004. Koncem z§Ś² nakladatelstv² Prostor vydalo knihu PojŅ s n§mi budovat pohraniļ². * Je ģenatĨ, 
m§ dvŊ dŊti.  
 
O autorovi| S HISTORIKEM HOVOřIL Blahoslav Hruġka 
Foto autor| FOTO MAFRA ï DAN MATERNA 
Foto popis| ĂPro mŊ je ļesk® pohraniļ² regionem plnĨm pŚ²bŊhŢ,ñ Ś²k§ historik. Kniha na toto t®ma mu nyn² vyġla 
i ļesky. 
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Expert: DaŔov® r§je patŚ² k ģivotu stejnŊ jako nemoci 
17.10.2016    seznam.cz    str. 00    Dom§c² 

    Adam Junek         

Ļesko pŚijde roļnŊ na dan²ch kvŢli offshore destinac²m o 15 aģ 50 miliard korun miliard korun, odhaduje 
ekonom Petr JanskĨ z Karlovy univerzity. 
 
Aģ o tŚetinu v²ce by ļeskĨ st§t vybral na dan²ch od firem, kdyby nevyuģ²valy z valn® ļ§sti leg§ln² moģnosti 
sniģovat si je pŚes struktury v takzvanĨch daŔovĨch r§j²ch. Ke 150 aktu§lnŊ vybranĨm miliard§m na korpor§tn² 
dani by mohly bern² ¼Śady dostat dalġ²ch 50 miliard korun roļnŊ, kdyby k optimalizac²m nedoch§zelo.  
ĂSamo Ministerstvo financ² m§ konzervativnŊjġ² odhady. Ty se pohybuj² do patn§cti miliard. Takģe ta suma, o 
kterou st§t kvŢli daŔovĨm r§jŢm na dan²ch roļnŊ pŚich§z², je mezi tŊmito patn§cti aģ pades§ti miliardami,ñ uvedl 
v rozhovoru pro Seznam Zpr§vy ekonom Petr JanskĨ, kterĨ se na problematiku daŔovĨch r§jŢ specializuje.  
ExkluzivnŊ na Seznam Zpr§vyNov§ zjiġtŊn² z Panama Papers: Kellner mŊl v daŔovĨch r§j²ch s²Š firem  
Podle aktu§ln² statistiky spoleļnosti Bisnode m§ mateŚskou spoleļnost v nŊkter®m ze st§tŢ, kter® plat² za 
daŔovĨ r§j, 13 252 firem. Nejpopul§rnŊjġ² nad§le zŢst§v§ Nizozem² a Kypr, kter® firmy vol² prim§rnŊ kvŢli 
stabiln²mu pr§vn²mu prostŚed² a jednoduġġ² daŔov® legislativŊ.  
ĂDaŔov® r§je patŚ² k ģivotu stejnŊ jako nemoci. Nemoci n§s stejnŊ jako daŔov® r§je netŊġ², ale mus²me s nimi 
ģ²t,ñ hodnot² JanskĨ z Institutu ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy.  
K zatajov§n² vlastnick® struktury dlouhodobŊ slouģ² destinace jako Seychely nebo ostrovn² st§ty Karibiku, jako 
jsou napŚ²klad Britsk® Panensk® ostrovy. Jejich popularita ovġem v r§mci celosvŊtov®ho taģen² proti daŔovĨm 
podvodŢm kles§.  
Panamsk® dokumenty ģij² st§le i ve svŊtŊ. Aktu§lnŊ kauza zas§hla finanļn²ka Arrona Bankse, kterĨ financoval 
kampaŔ za vystoupen² Brit§nie z EU.  
ĂKauzy zn§m® jako BermudaLeaks nebo Panama Papers, kter® d§vaj² nahl®dnout do detailŢ, jak jsou daŔov® 
r§je vyuģ²van® nebo i zneuģ²van®, spolu s mezin§rodn²m tlakem na tyto jurisdikce, aby se v²ce zapojily do boje s 
pran²m ġpinavĨch penŊz, sniģuje vŢli firem tŊchto offshore destinac² vyuģ²vat. Aļkoli jde z valn® ļ§sti o leg§ln² 
operace, negativn² publicita s t²m spojen§ je odrazuje,ñ m²n² JanskĨ.  
Statistiky mu d§vaj² za pravdu. Letos poļet ļeskĨch firem s vlastn²kem s²dl²c²m v daŔov®m r§ji poklesl o 167. 
Nejv²ce jich zmizelo pr§vŊ ze Seychel nebo BritskĨch PanenskĨch ostrovŢ.  
 
 
URL| https://www.seznam.cz/zpravy/clanek/expert-danove-raje-patri-k-zivotu-stejne-jako-nemoci-3274 
 

Jan Ml§dek 
17.10.2016    zpravy.iDNES.cz    str. 00    Zpr§vy iDNES.cz / Politika 

    iDNES.cz         

BĨvalĨ ministr v kabinetu JiŚ²ho Paroubka se do Poslaneck® snŊmovny a vl§dy se vr§til po volebn²m v²tŊzstv² 
ĻSSD v roce 2013. V letech 2005-6 Ś²dil zemŊdŊlskĨ resort, v kabinetu Bohuslava Sobotky vede ministerstvo 
prŢmyslu a obchodu. 
 
V roce 2001, kdy byl n§mŊstkem ministra financ², nedostal Ml§dek bezpeļnostn² provŊrku na stupeŔ tajn® (v²ce 
zde). Podle nŊkterĨch zdrojŢ to bylo proto, ģe mŊl intimn² vztahy s ģenami z Ruska. On s§m tvrd², ģe o provŊrku 
zaģ§dal a Ś²zen² bylo pŚeruġeno.  
 
O tŚi roky pozdŊji zpŢsobil skand§l, kdyģ na sjezdu ĻSSD oznaļil ģivnostn²ky za "parazity", od ļehoģ se 
distancoval i pŚedseda strany Bohuslav Sobotka a Ml§dek se za sv§ slova omluvil ( v²ce zde ). 
 
V SobotkovŊ tĨmu vġak zŢstal jako st²novĨ ministr financ² a v lednu 2014 nakonec pŚevzal ministerstvo prŢmyslu 
a obchodu. Ne¼spŊġnŊ kandidoval v sen§tn²ch volb§ch 2016 na T§borsku, ve druh®m kole voleb ho porazil 
starosta Mlad® Voģice  Jaroslav VŊtrovskĨ .  
 
Ml§dek pŚedal po prohranĨch volb§ch premi®rovi Bohuslavu Sobotkovi dopis, ve kter®m dal k dispozici svou 
ministerskou funkci. Informaci zveŚejnil na Twitteru. Sobotka jeho rezignaci odm²tl (v²ce ļtŊte  ZDE ). 
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Poslancem se stal poprv® v roce 2002, ale kdyģ se stal ministrem zemŊdŊlstv², na poslaneckĨ mand§t v prosinci 
2005 rezignoval. V  ParoubkovŊ  vl§dŊ zŢstal aģ do konce jej²ho funkļn²ho obdob² v z§Ś² 2006. V roce 2010 se 
ne¼spŊġnŊ uch§zel o kŚeslo v sen§tu za volebn² obvod T§bor.  
 
Jan Ml§dek Ģije v obci Dr§chov, je potŚet² ģenatĨ, m§ celkem pŊt dŊt². Z²skal inģenĨrskĨ titul na Vysok® ġkole 
ekonomick® v Praze a titul CSc. d²ky ļinnosti v Prognostick®m ¼stavu ĻSAV od roku 1985. N§slednŊ vstoupil 
do KSĻ (1986), kde setrval aģ do sametov® revoluce. Studiu se z§roveŔ vŊnoval na Matematicko-fyzik§ln² 
fakultŊ Univerzity Karlovy. 
 
Po listopadov® revoluci zaļal ġiroce uplatŔovat sv® odborn® ekonomick® znalosti, aŠ uģ jako asistent na FakultŊ 
soci§ln²ch vŊd UK ļi v poradenskĨch funkc²ch na feder§ln²m ministerstvu hospod§Śstv² (1991-92) a 
ministerstvu prŢmyslu a obchodu (1992-95). 
 
Po nŊkolik obdob² stŚ²davŊ zast§val ¼Śad Śeditele Ļesk®ho Institutu Aplikovan® Ekonomie s.r.o. V roce 1995 
vstoupil do ĻSSD. Nad§le stŚ²dal dŢleģit® ¼Śady v ekonomick® oblasti. Mezi lety 1999-2001 zastupoval Ļeskou 
republiku u Mezin§rodn²ho mŊnov®ho fondu jako viceguvern®r. Mimo jin® zast§val post m²stopŚedsedy dozorļ² 
rady Ļesk® poġty s.p. a pŚedsedy pŚedstavenstva FONTES RERUM, druģstva pro ekonomick§, politick§ a 
soci§ln² studia.  
 
 
URL| http://wiki.idnes.cz/jan-mladek-cvo-/politici.aspx?c=A140128_215707_politici_ber 
 

BĨvalĨ mluvļ² ĻNB Petruġ nastoupil do Home Credit 
18.10.2016    e15.cz    str. 00    Finance a bankovnictv² 

             

Rok po odchodu z centr§ln² banky zmŊnil tŚiaļtyŚicetiletĨ Marek Petruġ opŊt pr§ci. Zl§kala ho spoleļnost Home 
Credit patŚ²c² pod skupinu PPF nejbohatġ²ho Ļecha Petra Kellnera. 
 
Petruġ, absolvent medi§ln²ch a komunikaļn²ch studi² na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, pracoval v 
posledn²m roce jako konzultant ve firmŊ OGResearch. Na zaļ§tku Ś²jna ale nastoupil do spoleļnosti Home 
Credit International jako Head of Financial Communications. Jeho ¼kolem m§ bĨt "pos²len² a dalġ² rozvoj 
spoleļnosti jakoģto spolehliv®ho a rychle rostouc²ho l²dra mezi glob§ln²mi poskytovateli spotŚebitelsk®ho 
financov§n² mezi finanļn²mi institucemi a investory", p²ġe Petruġ na sv®m profilu s²tŊ LinkedIn.  
 
Svou kari®ru zaļ²nal Petruġ jako dopisovatel tiskov® agentury Reuters, n§sledovala pracovn² zkuġenost v 
praģsk® kancel§Śi headhuntersk® spoleļnosti Egon Zehnder International. Do ĻNB nastoupil pak v roce 2009 a 
do roku 2014 tam byl Śeditelem komunikace a mluvļ²m. Pot® pŢsobil rok jako Śeditel sekce kancel§Ś v ĻNB.  
 
 
URL| http://www.e15.cz/clanek/1324091/byvaly-mluvci-cnb-petrus-nastoupil-do-home-credit 
 

BĨvalĨ Śeditel komunikace ĻNB Petruġ nastoupil do Home Creditu 
18.10.2016    roklen24.cz    str. 00    Zpr§vy Online 

    ļtk         

BĨvalĨ Śeditel odboru komunikace Ļesk® n§rodn² banky Marek Petruġ (43) od Ś²jna nastoupil do spoleļnosti 
Home Credit International jako ġ®f finanļn² komunikace. Napsal to dnes server e15.cz. Petruġ po pŢsoben² v 
ĻNB pracoval v posledn²m roce jako konzultant ve firmŊ OGResearch.  
Petruġ absolvoval medi§ln² a komunikaļn² studia na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Do ĻNB pŚiġel 
v roce 2009 z praģsk® kancel§Śe Egon Zehnder International. PŚedt²m pracoval napŚ²klad v agentur§ch ĻTK a 
Reuters.  
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Home Credit, zaloģenĨ v roce 1997 v Ļesku, je jedn²m z pŚedn²ch poskytovatelŢ spotŚebitelsk®ho financov§n² 
ve stŚedn² a vĨchodn² EvropŊ, Spoleļenstv² nez§vislĨch st§tŢ a Asii. Majoritn²m vlastn²kem (88,6 procenta) je 
PPF nejbohatġ²ho Ļecha Petra Kellnera. Minoritn²m akcion§Śem Home Creditu (11,4 procenta) je investiļn² 
holdingov§ spoleļnost EMMA OMEGA vlastnŊn§ JiŚ²m Ġmejcem. 
 
 
URL| http://roklen24.cz/a/wi3uL 
 

Rozhovor s politologem Janem Charv§tem 
18.10.2016    ĻRo Plus    str. 01    11:34 Interview Plus 

             

Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Strany, kter® ġly do letoġn²ch voleb s protiimigrantskou r®torikou, neuspŊly. Koalice SPD a SPO z²skala v 
krajskĨch volb§ch celorepublikovŊ pŊt procent hlasŢ, ostatn² strany s podobnĨm zamŊŚen²m jeġtŊ m®nŊ. V 
sen§tn²ch volb§ch pŚedstavitel® alternativy pro Ļeskou republiku nikde nepostoupili do druh®ho kola. Zmizelo 
toto t®ma z ļesk® politick® sc®ny, nebo se ho chopili lid® v hlavn²m proudu ļesk® politiky? DobrĨ poslech 
Interview Plus pŚeje Jan Bumba. Hostem je politolog Jan Charv§t z Institutu politologickĨch studi² Fakulty 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. DobrĨ den. 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
DobrĨ den. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Vy jste, pane Charv§te, uģ pŚedem odhadoval nebo pŚedpokl§dal, ģe antiimigraļn² strany a hnut² neļek§ ¼spŊch 
ve volb§ch. Potvrdilo se tedy vaġe oļek§v§n². Je to t²m, ģe si lid® uvŊdomili, ģe zde t®mŊŚ ģ§dn² migranti 
nejsou? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe tŊch dŢvodŢ je v²c. Prvn²m z nich, a ten, kterĨ nejv²c, ŚeknŊme, vedl k tomu pŚesvŊdļen² 
nejenom m®mu, je ten, ģe tŊch stran je pŚ²liġ mnoho a ģe se prostŊ tŚ²ġt² z§jem jaksi tŊch voliļŢ o to nŊkterou z 
nich volit. To se nakonec uk§zalo, ģe pravda byla jenom ļ§steļnŊ. Pan Okamura dok§zal v podstatŊ vyluxovat 
jaksi hlasy vġech tŊch ostatn²ch subjektŢ. Nicm®nŊ uģ docela dlouho pŚed tŊmi volbami bylo zŚeteln®, ģe to t®ma 
samotn® antiimigrace, ŚeknŊme, je do znaļn® m²ry ne sice vyļerpan® jako t®ma, ale vyļerpan® jako takovĨ ten 
moment, kterĨ jaksi medi§lnŊ rezonuje a lid® na nŊj dobŚe reaguj². A samozŚejmŊ tŚet²m momentem je, ģe 
ļ§steļnŊ alespoŔ se to dostalo i do jaksi programu tŊch zavedenĨch etablovanĨch stran nebo aspoŔ nŊkterĨch, 
takģe Śada lid² patrnŊ ztratila dŢvod pro to, aby volila nŊkterou z tŊchhle tŊch malĨch stran. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Pokud ale jedn²m z tŊch dŢvodŢ je, ģe to t®ma je tŚeba ļ§steļnŊ vyļerpan®, tak ļ²m to, ģe prezident Miloġ 
Zeman dok§ģe ļi dlouho dok§zal z²sk§vat na protiimigraļn² r®torice body a jin² politici ne? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Tak to t®ma je vyļerpan® v tom smyslu, ģe nen² schopn® pŚit§hnout velk® mnoģstv² voliļŢ. Nen² vyļerpan® jaksi 
samo o sobŊ. Ten probl®m aŠ uģ s migrac², nebo s integrac², nebo, ŚeknŊme, s tou muslimskou ot§zkou, aŠ uģ si 
pod t²m pŚedstav² kdokoliv cokoliv, ten samozŚejmŊ existuje, jo, a bude existovat i nad§le. A ot§zka je, jakĨm 
zpŢsobem se to bude uchopovat, jakĨm zpŢsobem se s t²m bude pracovat. A tady pan prezident, stejnŊ ale jako 
cel§ Śada dalġ²ch jaksi lid² v tŊch malĨch stran§ch, tohle to t®ma nŊjakĨm zpŢsobem jaksi uchopovali, dok§zali 
prod§vat celkem dlouho jako, jako t®ma dŢleģit® a vĨznamn®. Akor§t se ob§v§m, ģe prostŊ se vyļerpal 
skuteļnŊ ten potenci§l, ten panickĨ potenci§l, kterĨ to vyvol§valo, a ģe dneska uģ n§m to nepŚijde zvl§ġtn², 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  123 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

pŚestoģe samozŚejmŊ ty poļty uprchl²kŢ sice klesly ļ§steļnŊ, ale poŚ§d pŚich§z² jaksi velk® mnoģstv² uprchl²kŢ, 
migrantŢ jaksi do Evropy a patrnŊ se to jen tak nezastav². 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Jedn²m z tŊch politikŢ, kteŚ² toto t®ma st§le drģ², kterĨ pron§ġ² na adresu migrantŢ ostr§ slova, je sen§tor 
Jaroslav Doubrava z hnut² Severoļeġi.cz., kterĨ obh§jil mand§t v Đst² nad Labem. On tŚeba v chatu na 
Parlamentn²ch listech pouģ²v§ vŊty, jako Brusel rozhoduje, naġe vl§da poskakuje, nebo pokud jde o kv·ty a 
migraci vŢbec, v²te asi, ģe ji odm²t§m, ģe odm²t§m, aby n§m sem pŚich§zeli nevzdŊlan² a nevzdŊlateln² lid® jen 
proto, ģe je madam Merkelov§ do Evropy tah§ a zve. To jsou tedy slova Jaroslava Doubravy. Je nŊjak§ n§hoda, 
pane Charv§te, ģe oslovil voliļe pan Doubrava pr§vŊ na Đstecku? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Ne, to mysl²m, ģe nen². Pan Doubrava je tady pomŊrnŊ jaksi zakoŚenŊn jaksi uģ z doby, kdy jaksi byl ļlenem jin® 
politick® strany. A je to t®ma, tam je pomŊrnŊ dobŚe vidŊt, jednak ten samotnĨ ĐsteckĨ kraj je pomŊrnŊ hodnŊ 
zat²ģenĨ celou Śadu probl®mŢ dlouhodobŊ. Je to kraj, kde se z pohledu, ŚeknŊme, jaksi dlouhodob®ho docela 
dobŚe daŚ² t® krajn² pravici a nejenom j² samozŚejmŊ. StejnŊ tak i jaksi komunistick§ strana je tady pomŊrnŊ 
¼spŊġn§. Pokud bychom se pod²vali na celkov® vĨsledky voleb, tak je to vlastnŊ jedinĨ kraj, kde se podaŚilo, 
kdybychom seļetli jaksi vĨsledky vġech tŊch uskupen² antiimigrantskĨch, tak se dostali nŊkam pŚes hranici 
jeden§cti procent, coģ je pomŊrnŊ hodnŊ. Je to kraj, kde byla relativnŊ nej¼spŊġnŊjġ² tŚeba DŊlnick§ strana, 
kterou si spousta lid² poŚ§d jeġtŊ asociuje s tou jako, jako tu typickou stranu krajn² pravice, pŚestoģe uģ to tak 
¼plnŊ nen², tady z²skala zhruba tŚi procenta. Takģe j§ si mysl²m, ģe pan jaksi sen§tor to pomŊrnŊ dobŚe v², na co 
tady lid® slyġ², aŠ uģ je to ot§zka romsk§, anebo teŅ prostŊ ta migrantsk§, protoģe prostŊ je tu celkem dost lid², 
kteŚ² tohle to budou vn²mat pozitivnŊ a budou na to reagovat svĨm hlasem. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
JeġtŊ jeden aspekt. Voleb na severu, abych tak Śekl, jak Đst², tak nedalekĨ Most mŊly volebn² ¼ļast jeġtŊ niģġ² 
neģ smutnĨch patn§ct procent, coģ byl republikovĨ prŢmŊr. Mluv²m samozŚejmŊ teŅ o sen§tn²ch volb§ch, druh® 
kolo sen§tn²ch voleb. Sen§torka Alena Dernerov§, kter§ obh§jila mand§t v MostŊ, Śekla v rozhovoru pro ĻeskĨ 
rozhlas, ģe to je t²m, ģe lid® jsou zklaman² a nikomu nevŊŚ². Proļ ovġem, by mŊ zaj²malo, to zklam§n² ti lid® 
neprojev² t²m, ģe prostŊ pŢjdou k volb§m a daj² hlas nŊkomu, kdo zat²m nemŊl ġanci nebo t²m, ģe sami by 
vstoupili do politiky? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
To je v z§sadŊ d§no t²m, ģe ta spousta, spousta zklamanĨch lid² obecnŊ nejenom na severu je zklam§na 
obecnŊ politikou jako takovou a v podstatŊ do n², nevŊŚ² j², pokl§daj² ji za nŊco ġpatn®ho, neļist®ho, do ļeho 
sami nechtŊj² vstupovat a z§roveŔ nedŢvŊŚuj² v podstatŊ nikomu, kdo se v t® politice nŊjakĨm zpŢsobem 
pohybuje. Ļas od ļasu se objev² nŊjak§ vĨrazn§ osobnost. Oni na chv²li teda jaksi ztrat² tu svou jaksi ostraģitost 
a tomu ļlovŊku to daj², aby v n§sledn®m obdob² zjistili, ģe ani tento ļlovŊk nenaplnil jaksi jejich pŚedstavy. Takģe 
z toho zase nŊjakĨm zpŢsobem vycouvaj²... 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
A tam je, promiŔte, ģe v§m do toho sk§ļu, pane Charv§t. Ale pokud tedy je to tak, ģe nevŊŚ²m politice, vŢbec 
nevŊŚ²m politice, jak§ je alternativa? Co ti lid® si pŚedstavuj², ģe pŚijde m²sto t® politiky? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ se ob§v§m, ģe takhle jaksi pŚ²mo, takhle racion§lnŊ ti lid® neuvaģuj². Oni prostŊ vn²maj², ŚeknŊme, tu politiku 
sp²ġ emotivnŊ, jako nŊco ġpatn®ho a t²m p§dem prostŊ nemaj² ģ§dnĨ dŢvod jaksi j²t volit, protoģe to prostŊ 
nepokl§daj² za dŢleģit®, maj² pocit, ģe v t® politice stejnŊ budeme vģdycky donuceni udŊlat to, co si bude pŚ§t 
nŊkdo vŊtġ² a vĨznamnŊjġ² neģ my, aŠ uģ je to Evropsk§ unie, Spojen® st§ty, Rusko, to je celkem jedno, jo, a t²m 
p§dem je vlastnŊ ¼plnŊ jedno, abych do toho jakkoliv zasahoval, protoģe j§ obyļejnĨ ļlovŊk vlastnŊ nemŢģu 
udŊlat nic. 
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Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Z vaġeho pohledu politologa je takovĨ ten vġeobecnĨ nez§jem o politiku nebezpeļnĨ, mŢģe tŚeba v takov®m 
prostŚed² snadnŊji pŚij²t k moci nŊjakĨ autorit§ŚskĨ vŢdce? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
MŢģe. SamozŚejmŊ vid²me, ģe kdyģ jaksi ty lid® obecnŊ nechtŊj² chodit k volb§m, tak mŢģe v z§sadŊ zv²tŊzit 
ten, kdo pŚit§hne tŚeba jenom malou menġinu lid². Ale dok§ģe je jaksi mobilizovat, aby jaksi mu disciplinovanŊ 
odevzdali sv® hlasy, coģ se jaksi prŢbŊģnŊ samozŚejmŊ st§v§, kdybychom si tŊch patn§ct procent prom²tli jaksi 
do nŊjakĨch konkr®tn²ch ļ²sel, tak bychom vidŊli, ģe vlastnŊ za zvolen²m nŊkterĨch lid² skuteļnŊ stoj² jaksi ¼plnŊ 
drobounk® menġiny, kter® bychom za jinĨch okolnost² v politice vŢbec nemuseli vn²mat a jejich hlas by jaksi 
nezazn²val. Takģe samozŚejmŊ otev²r§ to cestu tŊm, kteŚ² dok§ģou bĨt jaksi vĨraznŊ populistiļt² a vĨraznŊ 
pŚit§hnout pozornost. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Hostem dneġn²ho Interview je odborn²k na politickĨ extremismus Jan Charv§t z Institutu politologickĨch studi² 
Fakulty soci§ln²ch vŊd. Mluvili jsme, pane Charv§te, o zklam§n² a deziluzi Śady lid², z§roveŔ v Ļesk® republice 
ģijeme v jedn® z nejbohatġ²ch a nejbezpeļnŊjġ²ch zem² na svŊtŊ. Kde se bere ta frustrace tŊch lid², to tŚeba 
ventiluj² ten svŢj ġpatnĨ ģivotn² pocit t²m, ģe se spojuj² do skupin zamŊŚenĨch tŚeba proti nŊjak® n§boģensk® 
nebo etnick® skupinŊ? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
My skuteļnŊ ģijeme jaksi jak na m²stŊ, tak v obdob², kter® n§m velmi vĨraznŊ pŚeje, ob§v§m se, ģe si tuhle tu 
skuteļnost skuteļnŊ Śada lid² v podstatŊ neuvŊdomuje. A pŚitom staļ² v podstatŊ vykroļit mimo hranice Evropy 
a uvid²te to velice zŚetelnŊ a nemus²te jezdit zrovna do SĨrie, staļ² v podstatŊ kamkoliv skuteļnŊ jaksi d§l na 
vĨchod od n§s a na jihovĨchod, ŚeknŊme, t²m nemysl²m do Ruska. Ale pojedete-li do Asie, prostŊ staļ² Thajsko, 
kter® je dneska velmi obl²benou jaksi destinac², tak uvid²te ¼plnŊ jinĨ styl ģivota, zpŢsob ģivota a tak d§l a tak 
d§l. Ale to samozŚejmŊ spousta lid² nedŊl§. Nem§ tu moģnost. A maj² pocit, ģe jejich ģivoty nejsou tak naplnŊn®, 
jak mŊli pocit, ģe jim bylo slibov§no zejm®na po roce 89. J§ se ob§v§m, ģe tady skuteļnŊ jako vid²me n§stup t® 
generace lid² okolo, ŚeknŊme, 40 let, kteŚ² zaģili, ŚeknŊme, ten rok 89 v tom jaksi ran®m obdob², vstupovali uģ 
vlastnŊ jaksi na do pr§ce nebo na vysok® ġkoly jaksi po roce 89, podlehli t® pŚedstavŊ, ģe prostŊ teŅ se vġechno 
bude daŚit, teŅ bude vġechno dobŚe, vybudujeme jaksi ten novĨ syst®m, vr§t²me se do Evropy, bude tady trģn² 
hospod§Śstv², kdo bude dobŚe pracovat, ten se bude m²t dobŚe. A teŅ prostŊ podl®haj² tomu pocitu, ģe oni 
pracuj², pracuj² tvrdŊ a jedin®, co z toho maj², je, ģe maj² kaģdĨ mŊs²c prostŊ ve schr§nce hromadu sloģenek a 
maj² na krku hypot®ku a nemaj² pŚed sebou jaksi vizi toho, ģe to bude nŊjakĨm zpŢsobem vĨraznŊ lepġ². A v 
tomhle momentŊ samozŚejmŊ ten pocit, ģe nŊkdo dost§v§ nŊco, co vy jste nedostal, a je zase ¼plnŊ lhostejn®, 
jestli bychom se bavili o d§vk§ch pro Romy, nebo o pomoci jaksi uprchl²kŢm, je prostŊ nesm²rnŊ irituj²c². A 
souļasnŊ maj² pocit, ģe to, co si Ś²kaj² se svĨmi kamar§dy v pr§ci nebo v hospodŊ, tak vlastnŊ jako je n§zor, 
kterĨ je rozġ²ŚenĨ, bŊģnĨ, ale pŚitom ho nikde neslyġ², ģe by ho nŊkdo t®matizoval v r§mci t® politiky. To 
znamen§, vlastnŊ m§me pŚed sebou lidi, aspoŔ j§ se jaksi takto domn²v§m, kteŚ² poch§zej² z majority, kteŚ² jsou 
vlastnŊ relativnŊ dobŚe jaksi na tom, ŚeknŊme, ekonomicky... 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
No, ono, ono pardon, ģe v§m zase do toho vstoup²m, ale kdyģ nŊkdo mŢģe j²t do hospody a do pr§ce, tak uģ na 
tom vlastnŊ dobŚe je. 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
JasnŊ. Ale nejsou na tom tak dobŚe, jak si mysl², prostŊ mus² platit hypot®ky, mus² platit ty... 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
J§ rozum²m, ano, rozumŊl jsem t® argumentaci ano. 
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Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
A maj² prostŊ pocit, ģe to, co jim jaksi nŊkdo sl²bil, se vlastnŊ nesplnilo. A ģe nejsou spokojen², ģe ta, ģe ten tlak, 
kterĨ vytv§Ś² modern² spoleļnost, je vlastnŊ nesm²rnŊ silnĨ, jo, kterĨ je patrnŊ v nŊkterĨch oblastech silnŊjġ², neģ 
bĨval v minulosti, na nŊ prostŊ dol®h§ a oni jaksi nemaj² ten pocit, ģe by to bylo do budoucna nŊjak® lepġ², 
nevid² ten horizont, kterĨ byl tŚeba v tŊch osmdes§tĨch letech, pardon, v tŊch devades§tĨch letech, vstoup²me 
do Evropsk® unie, kter§ jaksi vyŚeġ² ty probl®my... 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Zp§tky do Evropy, ano, pamatujeme vġichni to heslo. D§ se odhadovat, jak velk® je v Ļesk® republice procento 
tŊch lid², kteŚ² maj² ten pocit, kterĨ jste popisoval, ģe prostŊ nedos§hnou na dobrĨ ģivot, i kdyģ se snaģ² a ģe za 
to mŢģe nŊkdo jinĨ? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ se ob§v§m, ģe tohle to se ned§ tak ¼plnŊ jaksi odhadnout. Ty vĨsledky tŊch souļasnĨch voleb jakoby 
naznaļovaly, ģe to procento je vlastnŊ n²zk®, neģ je to moģn§ tŊch 5 - 6 procent, kter® jaksi, moģn§ 10 procent, 
a je to ot§zka ale, kolik z tŊch lid² k volb§m vŢbec nepŚiġlo, je ot§zka samozŚejmŊ, bav²me se o 10 procentech 
jaksi voliļŢ v krajskĨch volb§ch, ke kterĨm ale pŚiġlo dohromady 35 procent voliļŢ vŢbec, jo. Takģe samozŚejmŊ 
to ļ²slo by bylo asi niģġ². Ale j§ se domn²v§m, ģe jde sp²ġ o to, ģe jde skuteļnŊ o pomŊrnŊ jako kompaktn² 
skupinu, jej²ģ hlas prostŊ je slyġet a bude slyġet do budoucna. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
KvŢli protiisl§mskĨm aktivistŢm nepŚehl²ģ² se jin® extremistick® proudy? Co tŚeba takovĨ levicovĨ extremismus? 
Existuje vŢbec v dneġn² Ļesk® republice? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ se pŚizn§m, ģe jsem pomŊrnŊ dost skeptickĨ k pouģ²v§n² toho pojmu extremismus jako takov®mu. Ani 
pravicovĨ, ani levicovĨ extremismus mi ¼plnŊ nevyhovuje. A Ś²k§m to vģdycky studentŢm, protoģe ten pojem 
vlastnŊ nem§ ģ§dn® pevn® kontury, velmi ġpatnŊ se s n²m pracuje. Vytv§Ś² pocit, ģe existuje nŊjak§ jaksi obecnŊ 
extremistick§ ideologie, od kter® se pak odvozuj² ty vġechny ostatn², coģ vlastnŊ vŢbec nen² pravda. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Tak j§ zkus²m, j§ zkus²m bĨt konkr®tnŊjġ². Vy jste mluvil o lidech kolem ļtyŚic²tky. Co tŚeba takovĨ squatting? A 
teŅ uģ tŚeba mluv²me o lidech kolem dvac²tky. Marxistick§ ideologie u mladĨch lid², triļka s Che Guevarou. To je 
m·da, nebo je tu nŊjak§ skupina takovĨch ļerstvŊ dospŊlĨch, kter§ chce nŊjakou marxistickou revoluci? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
TeŅ jste spojil nŊkolik vŊc² dohromady, kter® k sobŊ ne vģdycky ¼plnŊ patŚ². Squatting dlouhodobŊ je vlastnŊ u 
n§s pŚ²tomnĨ. J§ se pŚizn§m, ģe ho tak ¼plnŊ nepokl§d§m za projev extremismu, i kdyģ bychom ho nepochybnŊ 
zaŚadili jaksi do projevu, ŚeknŊme, tŚeba radikalismu, radik§ln²ho pojet² jaksi fungov§n² spoleļnosti. Triļka a Che 
Guevarou se u n§s ve skuteļnosti pŚ²liġ nenos². Pokud je nŊkdo nos², tak jsou to vŊtġinou italġt² turist®, pro kter® 
se stal urļitĨm jaksi kulturn²m symbolem, ale v ļesk®m prostŚed² ten klasick§ a marxismus jako takovĨ je v 
podstatŊ ¼plnŊ jako jin§ z§leģitost, kterou najdete samozŚejmŊ v nŊkterĨch ohledech. P§r lid² v§m Śekne, ģe jsou 
marxistick® nebo postmarxistick®. SamozŚejmŊ dneska se velmi ļasto pouģ²v§ takov§ ta, v podstatŊ to je 
ch§pan® jako nad§vka neomarxismus, ale je to pojem, kterĨ vlastnŊ nem§ uģ vŢbec ģ§dnĨ smysl, ten je ¼plnŊ 
vypr§zdnŊnĨ a v podstatŊ akor§t ti lid® chtŊj² Ś²ct, ģe, pardon, ģe jim to pŚipom²n§ ten komunismus, tak jak to 
bylo pŚed rokem 89. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
A kdyģ, pardon, kdyģ tŚeba hovoŚ²te se studenty na fakultŊ, sledujete u nich, ģe by tŚeba se zvyġovalo procento 
tŊch, kdo nŊjakĨm zpŢsobem sympatizuj² s marxismem? 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  126 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Ne. PŚizn§m se, ģe sympatizanty s marxismem si v podstatŊ moc nevybav²m. Jsou lid®, kteŚ² by se sami oznaļili 
asi za levici, za radik§ln² levici, nŊkteŚ² moģn§ za anarchisty, nŊkteŚ² moģn§ za socialisty. A tito lid® jsou vidŊt 
v²c, protoģe vlastnŊ dlouhou dobu po roce 89 v ļesk®m vysok®m ġkolstv² pomŊrnŊ pŚevaģoval naopak logicky 
historicky jaksi danĨ pŚ²stup, ģe velk§ ļ§st studentŢ se pokl§dala za liber§ly nebo za konzervativce. Takģe 
teprve pŚed p§r lety v podstatŊ se zaļal objevovat jako relativnŊ mal§ skupina studentŢ, kter§ se, kter§ se 
celkem otevŚenŊ hl§sala k tomu, ģe jsou tedy jaksi levicovŊ orientovan². Ale vŊtġina z nich funguje jinĨm 
zpŢsobem. Pracuje s jinĨmi z§leģitostmi. Kdyģ mluv²te o squattingu a pod²v§te se na autonomn² centrum 
Klinika... 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
J§ trp²m, trp²m s v§mi, pane Charv§te. 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Nemus²te, zcela v poŚ§dku. Pod²v§te se na autonomn² centrum Klinika, tak vlastnŊ uvid²te projekt, kterĨ m§ jaksi 
relativnŊ ġirġ² jaksi podporu, kter®ho se ¼ļastn² spousta lid², kter® bychom asi nemohli ¼plnŊ oznaļit za nŊjak® 
ani za marxisty, moģn§ ani za jaksi radik§ln² levici. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
J§ jsem to vŢbec nechtŊl k§drovat. SkuteļnŊ mŊ zaj²m§ v§ġ pohled odborn²ka na nŊjak®, ŚeknŊme, krajn² 
politick® proudy. Jestli pokud tedy mŢģeme nŊjakĨm zpŢsobem definovat ten protiisl§mskĨ nebo protimuslimskĨ 
proud, kterĨ je i artikulov§n, tak jestli existuj² i dalġ², a nab²zel jsem pr§vŊ tu moģnost toho krajnŊ levicov®ho. 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
JasnŊ. To znamen§ krajn² levice ano, taky u n§s existuje, ale je v z§sadŊ pomŊrnŊ hodnŊ, hodnŊ vĨraznŊ 
margin§ln², a to dlouhodobŊ. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Co na druh® stranŊ spektra? Existuj² v Ļesk® republice jeġtŊ skinheadi? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Existuj², ale to je v podstatŊ z§leģitost subkulturn², kter§ se do znaļn® m²ry jaksi depolitizovala a kter§ uģ nem§ 
ten charakter, kterĨ m²vala dŚ²v. To znamen§, ģe kdyģ dneska potk§te na ulici skinheada, vŊtġinou to nen² 
rasista ani neonacista. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
ř²k§ politolog, odborn²k na politickĨ extremismus Jan Charv§t z Institutu politologickĨch studi² Fakulty 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Pane Charv§te, my vid²me po cel®m svŊtŊ od SpojenĨch st§tŢ aģ po 
Filip²ny, ģe ¼spŊchy slav² takov² protisyst®mov² politici. NŊkdo jim Ś²k§ tŚeba populist®. Proļ zrovna teŅ, proļ ve 
svŊtŊ teŅ proch§z² takov§ vlna, kdyģ byla Śeļ o tom Marxovi, tak takov® straġidlo populismu. 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
To je samozŚejmŊ velmi jaksi zaj²mav§ ot§zka. Neum²m na ni odpovŊdŊt jaksi stoprocentnŊ. Ale aspoŔ v r§mci 
Evropy bychom patrnŊ mohli Ś²ct, ģe vid²me vlastnŊ n§stup generace, kter§ uģ nevyrŢstala v tom bipol§rn²m 
svŊtŊ, jaksi z§pasen² mezi vĨchodem a z§padem, a kter§ hled§ nŊjak® jin® odpovŊdi a mezi kterou prostŊ se 
zformovali jaksi lid®, kteŚ² jsou ti, kteŚ² dŚ²ve nesouhlasili tŚeba s politikou z§padn², tak v z§sadŊ jaksi byli aŠ uģ 
sami od sebe, nebo, nebo zvnŊjġku umlļov§ni troġiļku t²m jaksi odkazem pr§vŊ na to, ģe ta nab²zen§ moģnost, 
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ŚeknŊme, jaksi vĨchodn² je mnohem horġ², a tohle uģ dneska neexistuje. To znamen§, ģe vlastnŊ to tam, kde se 
objevuje urļitĨ jaksi znepokojen² z politiky, tak se mŢģe projevit jaksi plnŊ. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Je, mysl²te, kdyģ hovoŚ²te tedy o konci bipol§rn²ho svŊta a teŅka pŚiġel tam nŊjakĨ katalyz§tor v podobŊ t® 
finanļn² a ekonomick® krize, kter§ zaļala tedy v letech 2007 - 2008? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ si mysl²m, ģe tato urychlen§ a mohli bychom jmenovat vlastnŊ Śadu dalġ²ch kriz², mohli bychom mluvit o 
Śeck® krizi, mohli bychom mluvit o krizi, ŚeknŊme, ukrajinsk® a tak d§l a tak d§l, to znamen§ tyhle vġechny vŊci, 
pomŊrnŊ, pomŊrnŊ vĨraznŊ tuhle tu situaci samozŚejmŊ jaksi urychluj². 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
A m§te vysvŊtlen² pro to, ģe i v zavedenĨch demokraci²ch z²sk§vaj² ¼spŊchy politici, kteŚ² otevŚenŊ lģou? TŚeba 
kampaŔ pŚed referendem o odchodu Spojen®ho kr§lovstv² z Evropsk® unie, takzvan² Brexiters pouģ²vali zcela 
zav§dŊj²c² ¼daje o tom, kolik zemŊ plat² do unijn²ho rozpoļtu. A j§ t²m nar§ģ²m na to, ģe pŚed p§r lety, pŚed p§r 
des²tkami let ti takzvan² solidn² politici by nŊco takov®ho prostŊ si nemohli dovolit. TeŅ najednou veŚejnost je k 
tomu tolerantn²? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
My vid²me urļit® hrubnut² samozŚejmŊ jaksi mravŢ obecnŊ a my vid²me do znaļn® m²ry asi i vliv soci§ln²ch s²t², 
kter® vlastnŊ umoģŔuj² ġ²Śen² vġeho moģn®ho, jaksi informaci vġeho moģn®ho druhu vļetnŊ tŊch jaksi ¼plnŊ, 
¼plnŊ nesmyslnĨch. A to se samozŚejmŊ mus² nŊkde nŊjakĨm zpŢsobem projevit. A druhĨ moment, kterĨ bych 
jeġtŊ doplnil k tomu, co jsem Ś²kal pŚedt²m. To, co vid²me napŚ²ļ t²m z§padn²m svŊtem, alespoŔ mimo nŊj, 
mohou bĨt ty dŢvody jin®, je skuteļnŊ urļit® jaksi znechucen² a urļit§ vzd§lenost jakoby nebo prohlubuj²c² se 
propast mezi tŊmi bŊģnĨmi lidmi, mezi tou bŊģnou populac² a tŊmi politiky. To, co dŚ²v nevadilo, protoģe v 
podstatŊ buŅ ty karty byly jasnŊ rozdan® v tom bipol§rn²m svŊtŊ, jako tŊch moģnost² vlastnŊ moc nebylo, anebo 
po tom roce 89 mŊla Śada lid² pocit, ģe jak pravil Francis Fukuyama, ģe jo, dŊjiny skonļily, teŅ bude n§sledovat 
jenom to v²tŊzstv² t® liber§ln² demokracie, takģe vlastnŊ pokud se dŊjou nŊjak® vŊci ġpatn®, tak jsou to v 
podstatŊ jenom jako drobnosti a nen² zapotŚeb² se nad t²m zamĨġlet, ale tohle se zd§, ģe jaksi oba dva ty 
narativy jsou do znaļn® m²ry vyļerpan®, jo, a ģe prostŊ dorostla ta generace, kter§ uģ to t²mhle zpŢsobem 
nevn²m§ a kter§ prostŊ m§ pocit, ģe nen² reprezentovan§ v t® politice, a proto sah§ vlastnŊ po lidech, kteŚ² 
nemaj² probl®m skuteļnŊ ani s t²m, ģe vlastnŊ lģou, protoģe ti lid®, kteŚ² je vol², maj² pocit, ģe mainstream tak® 
lģe a ģe t²m p§dem je vlastnŊ ¼plnŊ v poŚ§dku, kdyģ i ta protistrana s§hne po troġku ostŚejġ²ch vĨrazech, kter® 
moģn§ nejsou ¼plnŊ v poŚ§dku, ale my pŚece vġichni v²me, jak to je. To je vlastnŊ pŚ²klad Donalda Trumpa ¼plnŊ 
zŚetelnŊ. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Kde vede vŢbec takov§ hranice, pokud se to nŊjak d§ definovat, mezi tŊmi "obyļejnĨmi lidmi" a tou "elitou" nebo 
t²m establishmentem? Jak se ļlovŊk stane vŢbec souļ§st² onoho nen§vidŊn®ho establishmentu? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
To je samozŚejmŊ, stane se... 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
J§ pŚedpokl§d§m, ģe vy jako univerzitn² uļitel a j§ jako novin§Ś veŚejnopr§vn²ho m®dia asi taky jsme uģ v tom 
nen§vidŊn®m establishmentu. 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
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UrļitŊ bychom byli zaŚazeni do t® kategorie t® nen§vidŊn® elity a patrnŊ v z§sadŊ i tedy toho establishmentu. 
Znamen§ to, ģe se pod²l²te nŊjakĨm zpŢsobem, kterĨ ovlivŔuje jin®, na fungov§n² t® spoleļnosti a nejste jenom 
ten pasivn² pŚ²jemce, kterĨ nŊjakĨm zpŢsobem prostŊ stoj² a dopadaj² na nŊj ty z§kony a ty sloģenky. To 
znamen§, ģe jaksi pracovn²ci v m®di²ch, lid® v politice uģ od relativnŊ niģġ²ch samozŚejmŊ jaksi stupŔŢ aģ po ty 
lidi, kteŚ² uļ² na ġkol§ch obecnŊ nejenom na univerzit§ch, do t®hle t® kategorie samozŚejmŊ patŚ². 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Kde by ġlo hledat vysvŊtlen² toho, ģe tolik lid², taky jste na to uģ ļ§steļnŊ narazil, v Ļesk® republice i vġude 
jinde ve svŊtŊ je ochotno vŊŚit konspirac²m, takovĨm tŊm konspiraļn²m teori²m, tomu, ģe ve skuteļnosti vl§dne 
nŊjak§ skryt§ s²la? Kde hledat koŚeny? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
Tohle je kombinace dvou pŚ²stupŢ nebo dvou vŊc². Zaprv®, to prvn², co v§s k tomuhle tomu vede, je pocit vaġ² 
vlastn² bezmocnosti, jo, je mnohem vlastnŊ pŚ²jemnŊjġ² i pro v§s bĨt pŚesvŊdļenĨ o tom, ģe za jinĨch okolnost² 
byste mŊl vliv na nŊjak® vŊci, ale teŅ nemŢģete ne proto, ģe se nesnaģ²te nebo jste to nezkusil nebo nen² nikdo, 
komu byste vŊŚil, ale protoģe nŊjak§ zl§ entita za, za sc®nou v§m vlastnŊ ubliģuje a neumoģŔuje to. A druh§ vŊc 
je pr§vŊ rozġ²Śen² tŊch soci§ln²ch m®di², kter® na jedn® stranŊ nesm²rnŊ, ŚeknŊme, demokratizovalo nŊkter® vŊci 
v r§mci m®di² a medi§ln²ho svŊta obecnŊ, na stranŊ druh® odhalilo velmi dobŚe, ģe vlastnŊ nejsme jako 
spoleļnost pŚipraveni ohodnotit informace, kter® dost§v§me, ģe to neum²me, ģe jsme si zvykli vlastnŊ na to, ģe 
informace dost§v§me, ale ne ģe bychom si je sami mŊli nŊjakĨm zpŢsobem ovŊŚovat a vĨsledek je, ģe spousta 
lid² naprosto nen² schopna rozliġit jaksi mezi zdroji, odkud k nim pŚich§zej² ty informace, nen² schopn§ uvaģovat, 
ŚeknŊme, racion§lnŊ o tom, kter§ zpr§va mŢģe bĨt a kter§ nemŢģe bĨt jaksi re§ln§. A vĨsledek je, ģe pak prostŊ 
vŊŚ² skuteļnŊ, tak jak jsem to Ś²kal, kdejak®mu nesmyslu. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
Co se s t²m d§ dŊlat, kdyģ nezab²r§ racion§ln² argumentace, vŊdeck® dŢkazy, kritick® myġlen², to, co patŚilo do 
arzen§lu dŚ²ve, teŅ uģ to je pryļ. Co s t²m? 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
To je samozŚejmŊ jaksi hodnŊ tŊģk®. J§ si mysl²m, ģe jako vġechno ostatn² prostŊ je to obdob², kter® nŊjakĨm 
zpŢsobem projde a ģe ļ§st tŊch lid² se bude muset sem jaksi srazit s t²m, ģe ty jejich pŚedstavy jsou vlastnŊ 
chybn®. A nŊkteŚ² z nich to opust², ļasem si uvŊdom², ģe to je prostŊ nesmysl, a ļ§st z nich u toho setrv§, bude 
u toho setrv§vat i nad§le, ale jejich vliv a vĨznam ve spoleļnosti klesne. My jsme uģ teŅ vidŊli, ģe vlastnŊ 
vŊtġina tŊch stran, kter® velmi intenzivnŊ vyuģ²vaj² pr§vŊ rŢzn® hoaxy a tyhle ty z§leģitosti, v tŊch volb§ch ¼plnŊ 
propadla, to znamen§, ģe jaksi tohle mŢģeme naopak vn²mat jako pozitivn² krok, kterĨ naznaļuje, ģe ty hoaxy 
sice jsou, ģe do jist® m²ry otravuj² jaksi vzduch v t® spoleļnosti, ale ģe jejich skuteļnĨ dopad je vlastnŊ velmi 
omezenĨ. 
 
Jan BUMBA, moder§tor 
-------------------- 
ř²k§ politolog, odborn²k na politickĨ extremismus Jan Charv§t z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. 
Pane Charv§te, dŊkuji mnohokr§t za rozhovor. Zvl§ġtn² podŊkov§n² za to, jak jste se stateļnŊ popral s hlasovou 
indispozic². Velice si cen²me toho, ģe navzdory tomu jste byl naġ²m hostem. DŊkujeme, na shledanou. 
 
Jan CHARVĆT, politolog, Institut politologickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy 
-------------------- 
J§ dŊkuju a omlouv§m se vġem, ģe museli poslouchat, jak chrchl§m. 
 

Akademici ocenili Jirkov za zak§zky 
18.10.2016    Pr§vo    str. 10    Severoz§padn² Ļechy 

    (koc)         
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Jirkov je dobrĨm zadavatelem veŚejnĨch zak§zek. TakovĨ je verdikt vĨzkumn²kŢ z Univerzity Karlovy (UK), kteŚ² 
hodnotili tendry ve vġech mŊstech Ļesk® republiky za posledn² tŚi roky.  
 V pŚ²padŊ Jirkova prozkoumali na 40 veŚejnĨch zak§zek, kter® mŊsto vypsalo v letech 2013 aģ 2015. A 
v porovn§n² s dalġ²mi menġ²mi mŊsty v republice se svĨmi vĨsledky zaŚadilo mezi 25 procent nejlepġ²ch, a 
vyslouģilo si tak ocenŊn² DobrĨ zadavatel 2014.  
 ĂPoļ²t§me jeden§ct ukazatelŢ pokrĨvaj²c²ch rŢzn® f§ze zak§zky od vyps§n² po plnŊn². NapŚ²klad kolik 
firem se o zak§zky uch§z² nebo jestli se zak§zky moc ļasto neruġ² a podobnŊ,ñ pŚibl²ģil pravidla hodnocen² JiŚ² 
Skuhrovec z Fakulty soci§ln²ch vŊd UK, kterĨ je jedn²m z autorŢ projektu.  
 Po zhodnocen² zm²nŊnĨch ukazatelŢ pŚidŊlil tĨm akademikŢ Jirkovu takzvanĨ zIndex v hodnotŊ 75, coģ 
je nejlepġ² vĨsledek ze vġech mŊst okresu. ĂVysok§ hodnota zIndexu znamen§, ģe je ve veŚejnĨch zak§zk§ch 
menġ² prostor pro korupci a plĨtv§n²,ñ dodal Skuhrovec.  
 Body mŊsto z²skalo hlavnŊ z§sluhou dŢvŊryhodn®ho jedn§n². Lepġ²mu vĨsledku naopak zabr§nil fakt, 
ģe se do nŊkterĨch soutŊģ² nepŚihl§silo dost firem. To ale ¼Śad nemŢģe ovlivnit.  
 Z§kladem pro takovĨ ¼spŊch je podle m²stostarostky Dany Jurġtakov® (ODS) dŢsledn® dodrģov§n² 
z§kona.  
 RovnŊģ starosta Radek Ġtejnar (ĻSSD) vn²m§ ocenŊn² jako dŢkaz, ģe Jirkov jde spr§vnou cestou. 
ĂKritici n§m obļas vyļ²taj², ģe nevyuģ²v§me elektronick® zak§zky. Ale tohle ocenŊn² jasnŊ ukazuje, ģe kdyģ se 
zak§zka dobŚe nap²ġe standardn² cestou, je to jen ku prospŊchu vŊci,ñ poznamenal starosta.  
 
Regionalni mutace| Pr§vo - severoz§padn² Ļechy 
 

DaŔov® kouzlo Dubaje roste. Extr®mnŊ nepŚ²stupn® ¼zem², zjiġŠuj² ļesk® 
berŔ§ky 

18.10.2016    seznam.cz    str. 00    Dom§c² 
    Adam Junek         

Firem, jejichģ vlastn²ci maj² s²dlo v daŔovĨch r§j²ch, celkovŊ ubĨv§. V kurzu jsou ale st§ty, kter® pŚes 
mezin§rodn² tlak informace o ĂsvĨchñ spoleļnostech taj². 
 
Panama Papers, OffShoreLeaks nebo LuxLeaks. To jsou n§zvy nejzn§mŊjġ²ch kauz ¼nikŢ dokumentŢ, kter® 
ukazuj², jak firmy nebo jednotlivci, vļetnŊ politikŢ a celebrit, z cel®ho svŊta vyuģ²vaj² daŔovĨch r§jŢ ke sniģov§n² 
svĨch dan² a ukrĨv§n² nezdanŊn®ho majetku. Odhalen² z tŊchto pŚ²padŢ pak zvĨġila mezin§rodn² tlak na st§ty 
poskytuj²c² extr®mn² daŔov® vĨhody a hlavnŊ moģnost zakrĨt skuteļn® vlastn²ky, aby v boji proti pran² ġpinavĨch 
penŊz spolupracovaly.  
ZŢst§vaj² ale zemŊ, kter® d§l vzdoruj² a informace o firm§ch registrovanĨch na jejich ¼zem² a vlastn²c²ch pŚed 
¼Śady ostatn²ch st§tŢ taj². Do nich podle expertŢ na daŔov® f²gle teŅ pŚesouvaj² sv® aktivity ti, kterĨm 
nevyhovuje, ģe tradiļn² ĂtajnŢstk§Śsk®ñ destinace jako Seychely nebo Britsk® Panensk® ostrovy zaļaly s bern²mi 
¼Śady z cel®ho svŊta alespoŔ z§kladn² informace sd²let.  
ExkluzivnŊ na Seznam Zpr§vyNov§ zjiġtŊn² z Panama Papers: Kellner mŊl v daŔovĨch r§j²ch s²Š firem  
To je tŚeba pŚ²pad SpojenĨch arabskĨch emir§tŢ a jedn® z jejich metropol² Dubaje.  
ĂAktu§lnŊ je Dubaj pro n§s extr®mnŊ nepŚ²stupn§. Jsou ochotni spolupracovat a pŚed§vat informace vĨhradnŊ 
tehdy, pokud jde o vyġetŚov§n² terorismu. Tedy je tŚeba ¼dajnŊ ukryt® majetky spojit s financov§n²m 
teroristickĨch skupin. To u jakkoliv z§vaģnĨch, leļ pouze daŔovĨch deliktŢ jde jen stŊģ²,ñ uvedl pod podm²nkou 
pro Seznam zdroj z daŔov® spr§vy.  
Proto specialist® bern²ho ¼Śadu zamŊŚen² pr§vŊ na odhalov§n² ¼nikŢ pŚes daŔov® r§je s obavou pozoruj² n§rŢst 
z§jmu pr§vŊ o zakl§d§n² firem v emir§tech. Zat²mco v roce 2010 bylo ļeskĨch firem s adresou ve SpojenĨch 
arabskĨch emir§tech jen 180, letos v pololet² uģ je to dle ġetŚen² spoleļnosti Bisnode 308.  
Naopak celkovŊ je trend opaļnĨ. Jen za letoġn² rok ubylo bezm§la 170 firem, jejichģ majitel plat² danŊ v 
nŊkter®m ze st§tŢ povaģovanĨch za daŔovĨ r§j. Celkem je takovĨch firem 13 252.  
ĂPŚisp²vaj² k tomu i kauzy jako je Panama Papers. Aļkoliv z valn® ļ§sti nejde o neleg§ln² ļinnost, firm§m ġkod² i 
publicita spojen§ s takovĨmi ¼niky, a tak jejich z§jem o daŔov® r§je kles§,ñ m²n² Petr JanskĨ z Institutu 
ekonomickĨch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy.  
Kauza Panama Papers vypukla letos v dubnu, kdyģ se uk§zalo, ģe novin§Śi d²ky whistleblowerovi z²skali pŚ²stup 
k milionŢm dokumentŢ o fungov§n² panamsk® firmy Mossack Fonseca. Tato pr§vn² kancel§Ś zakl§dala pro 
klienty offshore skoŚ§pky po cel®m svŊtŊ. A ļ§st dokumentŢ se tĨkala i Ļeska.  
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Podle informac² Seznamu se i ļesk§ daŔov§ spr§va minim§lnŊ k ļ§sti materi§lŢ dostala a dosud provŊŚuje, zda 
nŊkterĨ z ļeskĨch klientŢ moģnosti daŔovĨch r§jŢ nezneuģil.  
Dokumenty se j² hodily prozat²m hlavnŊ v kauze stroj²rensk® skupiny ĻKD miliard§Śe Petra Speychala. Zapadly 
totiģ do jiģ roky bŊģ²c²ho vyġetŚov§n² moģnĨch daŔovĨch ¼nikŢ v s²ti firem, do n²ģ mŊla bĨt podle vyġetŚovatelŢ 
zapojena i hlavn² souļ§st holdingu ï spoleļnost ĻKD Praha DIZ. T® dokonce daŔov§ Kobra na jaŚe obstavila 
kvŢli domŊŚen® dani za 800 milionŢ korun ¼ļty. Spoleļnost kvŢli tomu skonļila v ¼padku.  
SvŊtovĨ skand§l Panama PapersV kauze jde o 11,5 milionu dokumentŢ uniklĨch z panamsk® spoleļnosti 
Mossack Fonseca, kter§ pro sv® klienty zakl§d§ struktury v daŔovĨch r§j²ch.  
Dokumenty, kter® m®di²m poskytl whistleblower, ukazuj², jak tŚeba svŊtov² st§tn²ci ļi sportovn² hvŊzdy vyuģ²vaj² 
daŔovĨch r§jŢ k obch§zen² dan².  
Kauza st§la post napŚ²klad islandsk®ho premi®ra nebo ġpanŊlsk®ho ministra prŢmyslu. Zas§hla tak® Śadu bank.  
 
 
URL| https://www.seznam.cz/zpravy/clanek/danove-kouzlo-dubaje-roste-extremne-nepristupne-uzemi-zjistuji-
ceske-bernaky-3281 
 

Pomohl Ml§dkovi BabiġŢv ¼tok? 
18.10.2016    iuhli.cz    str. 00    Z domova 

    ĻTK, Redakce         

O tom, ģe bude Ml§dek v pozici ministra pokraļovat, rozhodl premi®r Sobotka. Foto: vlada.cz 
 
Ministr prŢmyslu a obchodu Jan Ml§dek dodrģel po prohranĨch sen§tn²ch volb§ch na T§borsku svŢj slib a dal 
premi®ru Sobotkovi k dispozici i svou ministerskou funkci. PŚedseda vl§dy vġak Ml§dka podrģel. 
 
Je moģn®, ģe Ml§dkovi paradoxnŊ pomohl slovn² ¼tok pŚedsedy hnut² ANO Andreje Babiġe, kterĨ sv®ho 
ministersk®ho kolegu pŚed 2. kolem sen§tn²ch voleb nazval parazitem. Ale premi®r Sobotka mohl rovnŊģ uznat, 
ģe Ml§dek zareagoval na kritiku v minulosti a zvĨġil svou vĨkonnost. Jeho vĨsledky z posledn² doby jsou totiģ 
pomŊrnŊ pŢsobiv®. 
 
Ml§dkovo dosavadn² pŢsoben² ve vl§dn² funkci, v n²ģ je od ledna 2014, vid² pozitivnŊ hlavnŊ podniky, kter® jej 
oceŔuj² za podporu exportu a ļerp§n² evropskĨch penŊz. Trnem v oku je ale naopak ekologŢm. Ministr je 
laure§tem letoġn² antiekologick® ceny Rop§k roku, kterou dostal uģ i loni. DŢvodem byl fakt, ģe se mu podaŚilo 
prosadit prolomen² ¼zemn²ch limitŢ tŊģby hnŊd®ho uhl² v lomu B²lina. 
BuŅ naġe zemŊ nem§ jin® probl®my, anebo je ten vĨbor nŊjak 'cinklej' 
Prosadil i st§tn² energetickou koncepci, jeģ stoj² na jadern® energii, na tŊģbŊ hnŊd®ho uhl² a je v n² podle 
ekologŢ malĨ dŢraz na obnoviteln® zdroje. Obhajobu Rop§ka Ml§dek na twitteru okomentoval takto: "BuŅ naġe 
zemŊ nem§ jin® probl®my, anebo je ten vĨbor nŊjak 'cinklej'." 
 
ĻtŊte tak®: 
Ml§dek: PŚ²spŊvek horn²kŢm by mŊl platit st§t 
Babiġ odm²t§ kompenzace pro horn²ky z Mostecka 
 
V posledn² dobŊ Ml§dka asi nejv²ce zamŊstn§vala situace kolem tŊģebn² spoleļnosti OKD, kter§ je v ¼padku. 
Ml§dek mimo jin® pŚedloģil n§vrh, aby st§t OKD pŢjļil 700 milionŢ korun, coģ kabinet schv§lil. Mezi dalġ² t®mata 
jeho resortu patŚilo schvalov§n² kompenzac² pro propuġtŊn® horn²ky, diskuse kolem podpory vĨrobcŢm energie 
z obnovitelnĨch zdrojŢ nebo vĨbŊr lokality pro budouc² hlubinn® ¼loģiġtŊ jadern®ho odpadu. PŚed sen§tn²mi 
volbami Ml§dek avizoval, ģe svou kandidaturu spoj² s budoucnost² ve funkci ministra. 
 
Ml§dek m§ bohatou politickou minulost, v parlamentu poprv® zasedl v ļervnu 2002, kdy se stal ļlenem 
Poslaneck® snŊmovny (do prosince 2005). Do doln² komory pak ¼spŊġnŊ kandidoval opŊt v Ś²jnu 2013. Se 
Sen§tem se mu aģ tak nevedlo, na T§borsku kandidoval jiģ v roce 2010, kdy ho ale porazil z§stupce ODS Pavel 
Eybert. 
 
Letos jej porazil nestran²k za ANO a starosta Mlad® Voģice Jaroslav VŊtrovskĨ. Ministr financ² a pŚedseda hnut² 
ANO Andrej Babiġ jej pŚitom pŚed volbami oznaļil za "politick®ho parazita". 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  131 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

 
Narodil se 1. ļervna 1960 v JindŚichovŊ Hradci. Je absolventem Vysok® ġkoly ekonomick® v Praze, studoval i 
na Matematicko-fyzik§ln² fakultŊ. V minulosti pŢsobil v Prognostick®m ¼stavu ĻSAV (1984 aģ 1990), jako 
asistent na katedŚe ekonomie Fakulty soci§ln²ch vŊd UK (1991), poradce a n§mŊstek feder§ln²ho ministra 
hospod§Śstv² (1991 aģ 1992), extern² poradce ministra prŢmyslu a obchodu (1992 aģ 1995), Śeditel Ļesk®ho 
institutu aplikovan® ekonomie, n§mŊstek m²stopŚedsedy vl§dy pro hospod§Śskou politiku (1998 aģ 1999), prvn² 
n§mŊstek ministra financ² (1999 aģ 2001), viceguvern®r Mezin§rodn²ho mŊnov®ho fondu za ĻR (1999 aģ 2001) 
a ļlen vl§dy - v obdob² listopad 2005 aģ z§Ś² 2006 byl ministrem zemŊdŊlstv² u JiŚ²ho Paroubka. V letech 1986 
aģ 1989 byl ļlenem KSĻ, od roku 1995 je v ĻSSD. Ml§dek je potŚet² ģenatĨ a m§ pŊt dŊt². 
 
Mohlo by v§s zaj²mat: 
VIDEO: Monstrum jak z Hollywoodu 
VIDEO: I gigant obļas padne na kolena 
VIDEO: UkradenĨ dampr dojel aģ na n§mŊst² 
 
 
URL| http://iuhli.cz/skonci-mladek-na-mpo/ 
 

Jak se dŊl§ hrozba 
18.10.2016    Lidov® noviny    str. 11    N§zory 

    ONDřEJ DITRYCH         

ĐHEL POHLEDU  
 
Tendenļn² analĨzy ani zveliļov§n² a zkreslov§n² vnŊjġ²ch bezpeļnostn²ch rizik spoleļnosti neprospŊj²  
 
Evropsk® hodnoty, vlastn²mi slovy nevl§dn² odborn§ instituce br§n²c² liber§ln² demokracii, vydaly novou studii. 
Modeluj² v n² ļtveŚici sc®n§ŚŢ v tŚ²let®m vĨhledu a pŚiŚazuj² jim pravdŊpodobnost uskuteļnŊn².  
 Vyzn²v§ to cel® dost dŊsivŊ. V EvropŊ vypukne obļansk§ v§lka (60 %), a jestli ne, Marine Le Penov§ 
jako francouzk§ prezidentka zasad² Ădefinitivn² r§nu evropsk® integraciñ a rozloģ² NATO (40 %). Pokud se tohoto 
¼kolu nezhost²,mŢģe k nŊmu v®st rusk§ agrese v Pobalt² (30 %). Moskva pŚi n² moģn§ pouģije i jadern® zbranŊ 
ï naġtŊst² jen v neobydlenĨch oblastech ï, coģ povede k tomu, ģe na Z§padŊ pŚevl§dne politika usmiŚov§n², 
ļesk§ spoleļnost opr§ġ² vzpom²nku na Mnichov a ĂpŚesvŊdļen² atlantist® budou povaģov§ni za bl§znyñ.  
 Na moģn® naplnŊn² tŊchto sc®n§ŚŢ mus² podle think tanku ĂzodpovŊdn² politici pŚipravovat ļeskĨ st§t a 
ļeskou spoleļnostñ.  
 Leckdo mŢģe nad t²mto poļinem m§vnout rukou. Evropsk® hodnoty bij² proti Ăneleg§ln² a neŚ²zen® 
migraciñ na poplach dlouhodobŊ a rusk® agenty vid² za kaģdĨm rohem. Probl®m pŚitomnen² v tom, ģe vnŊjġ² 
bezpeļnostn² prostŚed² nevytv§Ś² pro ļeskou spoleļnost rizika. Probl®m je v jejich obrovsk®m zveliļen², 
zkreslen² a zatemnŊn² jejich pŚ²ļin a hybatelŢ, kter® se re§lnŊ hroz² odrazit v procesu tvorby dŢleģitĨch 
veŚejnĨch politik.  
 Zvl§ġŠ pokud se nyn² tv§Ś² jako vĨsledek vyuģit² odborn® metody a vyvol§v§ toto zd§n² tŚeba t²m, ģe k 
bit² na poplach pŚid§v§ (absurdnŊ vysok® a nepodloģen®) pravdŊpodobnostn² hodnoty, kter®maj² jejich temn® 
pŚedpovŊdi uļinit objektivn²mi, a proto uvŊŚitelnĨmi.  
 
Nic neģ katastrofa  
 
Problematick® je ostatnŊ i samotn® zaļlenŊn² vĨhradnŊ katastrofickĨch sc®n§ŚŢ. Takov® sc®n§Śe dod§vaj² 
mimoŚ§dnŊ nepravdŊpodobnĨm, aļ potenci§lnŊ velmi vĨznamnĨm ŚetŊzcŢm ud§lost² na ĂrealitŊñ. Jako ģivŊ 
vyveden® obrazy naġich zakoŚenŊnĨch obav pŚeb²jej² racion§ln² v§ģen² n§kladŢ a vĨnosŢ. Jako n§stroje 
Ăkatastrofick® politikyñ zpŚ²tomŔuj² existenļn² budouc² hrozby pŚedstavuj²c² z§sadn² zlom v ģivotŊ spoleļnosti a 
nav§dŊj² t²m k pŚij²m§n² radik§ln²ch preventivn²ch protiopatŚen². Nic, co by liber§ln² demokracii svŊdļilo.  
 K tomu nepŚ²mo pŚisp²vaj² k ġ²Śen² strachu a paranoie a nechtŊnŊ napom§haj² z§mŊrŢm skupin, jako je 
ISIS, kter® se tyto pocity snaģ² c²lenŊ vyvol§vat. TŚeba kdyģ pŚedpov²daj² Ăfaktick® smaz§n² ġed® z·ny mezi 
islamisty a um²rnŊnŊjġ²mi muslimyñ (40 %), nebo dokonce Ăradikalizaci znaļn® ļ§sti spoleļnostiñ v podstatn® 
ļ§sti st§tŢ EU, kter§ mj. povede k vĨznamn® ztr§tŊ podpory mainstreamovĨch politickĨch stran (80 %). 
ZodpovŊdn² politici, d§vejte dobrĨ pozor!  
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 Doporuļen², kter§ jsou soubŊģnŊ pŚedstavena, jsou pŚitom aģ pŚekvapivŊ m²rn§. PŚinejmenġ²m ve 
srovn§n² s apokalyptickĨmi vizemi toho, co n§s velmi pravdŊpodobnŊ v bl²zk® budoucnosti ļek§. St§tn² tajemn²k 
pro n§rodn² bezpeļnost, dokonce ani pos²len² kapacit arm§dy br§nit ¼zem² ĻR rozleptan® NATO prostŊ 
nenahrad².  
 BezprostŚedn²m ¼ļinkem podobnĨch sc®n§ŚŢ tak mŢģe bĨt hlavnŊ rozġ²Śen² vĨġe zm²nŊn®ho pocitu 
strachu a zranitelnosti a ztr§ta perspektivy, kter® se ale snadno mohou do ġpatnĨch rozhodnut² prom²tnout v 
(nedalek®) budoucnosti.  
 PŚitom pŚesnŊ tohle sc®n§Śe jako strukturovan® pŚ²bŊhy o budoucnosti dŊlat nemaj². Zlomov® ud§losti 
se odborn²kŢm na zahraniļn² politiku dlouhodobŊ pŚedpov²dat nedaŚ². ProstŚed², ve kter®m se odehr§v§, je pŚ²liġ 
sloģit®. Sc®n§Śe ale mohou bĨt n§strojem tvoŚiv®ho zkoum§n² moģnĨch budoucnost² a rozġiŚov§n² horizontu 
naġich ¼vah o tom, co n§s ļek§ a jak proces zpŚ²tomŔov§n² budoucnosti mŢģeme byŠ d²lem ovlivnit. AlespoŔ 
jako vedouc² tĨmu autorŢ nŊkolika ned§vnĨch scen§ristickĨch studi² bezpeļnostn²ho prostŚed² zpracovanĨch 
Đstavem mezin§rodn²ch vztahŢ pro ministerstvo zahraniļ² jsem o tom pŚesvŊdļenĨ. VeŚejn§ debata o 
bezpeļnosti m§ tento horizont bohuģel velmi z¼ģenĨ. Pozice jsou v n² pŚ²liġ ļasto tvoŚeny na z§kladŊ zaģitĨch, s 
realitou nekonfrontovanĨch a emocion§lnŊ a ideologicky zaloģenĨch pŚedpokladŢ. Nikde to nen² vidŊt tak 
zŚetelnŊ jako u t®matu migrace, kter§ jako Ăcivilizaļn² a bezpeļnostn²ñ fenom®n z pŚedpovŊd² EvropskĨch 
hodnot vych§z² jako causa prima t®mŊŚ vġech nadch§zej²c²ch kalamit.  
 ZamŊŔov§n² odbornosti za ideologii, kter§ se pouze hal² do jej²ho h§vu, jenom prohlubuje palļivĨ 
probl®m zuģuj²c²ho se prostoru pro promĨġlen² relevantn²ch politickĨch ot§zek.  
 Evropsk® hodnoty d²ky sv® katastrofick® politice a zd§nlivŊ odbornĨm, ve skuteļnosti ale tendenļn²m 
analĨz§m k prohlubov§n² tohoto probl®mu bohuģel ¼ļinnŊ pŚisp²vaj².  
 
*** 
 
Autor pŚedn§ġ² o bezpeļnosti na FakultŊ soci§ln²ch vŊd UK. Mezin§rodn² vztahy studoval v Praze, Uppsale a 
Cambridgi a v minulosti pracoval mj. jako analytik na vrchn²m velitelstv² spojeneckĨch sil NATO.  
 
BezprostŚedn²m ¼ļinkem podobnĨch sc®n§ŚŢ tak mŢģe bĨt hlavnŊ rozġ²Śen² pocitu strachu a zranitelnosti a 
ztr§ta perspektivy, kter® se ale snadno mohou do ġpatnĨch rozhodnut² prom²tnout v budoucnosti  
 
O autorovi| ONDřEJ DITRYCH, vysokoġkolskĨ pedagog 
Foto autor| FOTO MAFRA ï PETR TOPIĻ 
Foto popis| M§me se b§t? PŚi pohledu na nŊkter® politick® proudy mŢģe bĨt odpovŊŅ kladn§. Proļ tedy jeġtŊ 
pŚil®vat oleje do ohnŊ? 
 

Berl²nsk® jedn§n² o osudu Ukrajiny 
19.10.2016    ĻT 24    str. 01    20:00 90' ĻT24 

             

JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
A teŅ uģ podrobnŊji k dneġn²mu hlavn²mu t®matu. V Berl²nŊ po v²c neģ roļn² pauze jedn§ normandsk§ ļtyŚka. 
PŚedmŊtem diskus² je samozŚejmŊ situace na vĨchodŊ Ukrajiny a dodrģov§n² takzvanĨch MinskĨch dohod. 
Kyjev, NŊmecko, Francie a Rusko se pokus² obnovit m²rov® rozhovory, kter® uv²zly na mrtv®m bodŊ. Spory 
panuj² hlavnŊ okolo vyhl§ġen² voleb na ¼zem² kontrolovan®m separatisty. Konflikt si od dubna roku 2014 
vyģ§dal v²c neģ 9 600 obŊt². A na ¼vod m²Ś²me do Berl²na za zpravodajem Ļesk® televize V§clavem 
ĻernohorskĨm. V§clave, pŚeju dobrĨ veļer. To jedn§n² zaļalo pŚibliģnŊ v 19 hodin. S ļ²m na nŊj jednotliv² l²dŚi 
pŚij²ģdŊli? 
 
V§clav ĻERNOHORSKħ, zpravodaj ĻT v NŊmecku 
-------------------- 
DobrĨ veļer. D§ se Ś²ci, ģe pŚijeli na nŊj s velmi opatrnĨm optimismem, kterĨ se jeġtŊ v tŊch veŚejnĨch 
vyj§dŚen²ch snaģili m²rnit. V podstatŊ Angela Merkelov§ Śekla pŚed t²m jedn§n²m, ģe je nutn® spolu mluvit, i kdyģ 
ty n§zory obou t§borŢ jsou diametr§lnŊ rozd²ln® a tohle bude zŚejmŊ minimum moģn®ho, na kter®m i ta dneġn² 
schŢzka skonļ², kdyģ vid²me to, kdyģ se pod²v§me na to, co se dŊje na vĨchodŊ Ukrajiny, nejde jen o Ukrajinu, 
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jde tŚeba i o SĨrii, tak doopravdy ty dva t§bory se dnes seġly jenom proto, aby si sdŊlili navz§jem sv® pozice, ale 
nŊjakĨ z§sadn² prŢlom v tŊch jedn§n²ch se rozhodnŊ ļekat ned§. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Mimochodem s t²m, V§clave, souvis² dotaz div§ka Milana, kterĨ se pt§: "Ļekaj² se z veļern² schŢzky nŊjak® 
z§vŊry nebo to je schŢzka jen pro schŢzku, aby svŊt vidŊl, ģe se situace na UkrajinŊ Śeġ²?" Jak to je? 
 
V§clav ĻERNOHORSKħ, zpravodaj ĻT v NŊmecku 
-------------------- 
No, v praktick® rovinŊ by mŊla n§sledovat nŊjak§ tiskov§ konference zhruba mezi des§tou a pŢlnoc², ale jak 
v²me z pŚedchoz²ch podobnĨch setk§n², mŢģe se to prot§hnout na hodiny a hodiny, ale kdyģ se pod²v§me na to, 
ģe tito ļtyŚi politici, tito ļtyŚi l²dŚi tŊch kl²ļovĨch zem² se naposledy tv§Ś² v tv§Ś setkali pŚed rokem, tak i to je 
dŢvod, ŚeknŊme, k m²rn®mu optimismu i jenom to, ģe spolu zasednou k jednomu stolu a budou spolu mluvit, byŠ 
tedy ty jejich pozice jsou diametr§lnŊ odliġn®, kdyģ se tŚeba pod²v§me na ty uģ zm²nŊn® volby na ¼zem² 
kontrolovanĨch proruskĨmi separatisty. Tak to je vŊc, respektive tento spor je v podstatŊ pŚ²mo zakl²ļovanĨ v 
tŊch MinskĨch dohod§ch, kter® stanov², ģe nejdŚ²v by se mŊly konat volby a aģ pot® by mŊl Kyjev z²skat zpŊt 
kontrolu nad ukrajinsko-ruskou hranic², ale vl§dŊ v KyjevŊ tvrd², ģe pŚece nebude poŚ§dat volby na ¼zem², kde 
jsou, ruġt² voj§ci nebo Ruskem podporovan² separatist®. NejdŚ²v chce z²skat zpŊt kontrolu nad tou hranic² a pak 
aģ konat ty, poŚ§dat ty volby, takģe vid²me, ģe tenhle spor se v podstatŊ zd§ v tuto chv²li neŚeġitelnĨ. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Ano, i to je, V§clave, t®ma, kter® dnes veļer detailnŊ rozebereme. D²ky za informace. HezkĨ veļer. Je ļas 
pŚedstavit hlavn²ho hosta dneġn² Devades§tky, Karel Svoboda z Institutu mezin§rodn²ch studi² Fakulty 
soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. DobrĨ veļer pŚeju. 
 
Karel SVOBODA, Institut mezin§rodn²ch studi², FSV UK 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Div§k GF: "V Berl²nŊ se veļer po v²c neģ roce sejde, seġla kvŢli ukrajinsk® krizi normandsk§ ļtyŚka." 
Jednoduch§ ot§zka: "VyŚeġ² nŊco?" 
 
Karel SVOBODA, Institut mezin§rodn²ch studi², FSV UK 
-------------------- 
J§ jsem sliboval, ģe nebudu odpov²dat jednoslovnŊ, nicm®nŊ ne. M§m obavy, ģe ned§ se ļekat ģ§dn® vyŚeġen², 
ono z§zrak je, ģe se seġli. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
No, a pr§vŊ, potom se nab²z² ot§zka, zda uģ to, ģe se seġli, je nŊjakĨ sign§l, zda to mŢģe bĨt pozitivn² sign§l. 
 
Karel SVOBODA, Institut mezin§rodn²ch studi², FSV UK 
-------------------- 
Tak sign§l je to zhruba o tom, ģe jsou schopni, schopni po nŊjak® dobŊ zase komunikovat, ale, ale Ś²k§m, na 
re§lnou situaci na Donbase to vliv m²t, m²t aģ zas tak velkĨ nebude. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
To, ģe to, ģe se seġli, je maximum moģn®ho? Nic v²c od toho ļekat nemŢģeme? 
 
Karel SVOBODA, Institut mezin§rodn²ch studi², FSV UK 
-------------------- 
V souļasn® dobŊ ano. Ony ty, ony ty jednotliv® strany, a tady mysl²m, hlavnŊ tu ruskou a tu ukrajinskou, maj² 
rozd²ln® z§jmy, a to tak moc konfliktn², ģe prostŊ nen² ġance, ģe by se to nŊjak vyŚeġilo. 
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JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
A teŅ uģ moģn§ obt²ģnŊjġ² ot§zka div§ka DISM, ten se pt§: "Kdo m§ vŊtġ² pod²l viny na ukrajinsk® krizi, Rusko a 
nebo Ukrajina?" 
 
Karel SVOBODA, Institut mezin§rodn²ch studi², FSV UK 
-------------------- 
Tak velmi jednoduġe br§no, tak je to ukrajinsk§ vnitŚn² z§leģitost a Rusko se do n² vm²chalo uģ jenom, uģ jenom 
svoj² invaz² na Krym, takģe, takģe ta vina je jednoznaļn§. Nicm®nŊ, nicm®nŊ prostŊ to, co se dŊje v souļasn® 
dobŊ na Donbase a to, kdo m§, kdo m§ jaksi vinu na boj²ch nebo neboj²ch, j§ m§m obavy, ģe v souļasn® dobŊ 
uģ to nen² tak zase z§sadn². 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Div§k DAYD: "NemŊla by bĨt pŚ²tomna na schŢzce normandsk® ļtyŚky i delegace SpojenĨch st§tŢ a 
Severoatlantick® aliance?" 
 
Karel SVOBODA, Institut mezin§rodn²ch studi², FSV UK 
-------------------- 
Je to logick®. Na druhou stranu nev²m, ļemu by to pomohlo. Ono prostŊ ta situace je zablokovan§ sama o sobŊ. 
Rusko prostŊ zast§v§ jin® pozice neģ ti evropġt² partneŚi a Spojen® st§ty, kter® maj² jeġtŊ o nŊco nesmiŚitelnŊjġ² 
pozici vŢļi Rusku, tak nev²m, nejsem si jistĨ, ģe by to nŊļemu pomohlo. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Div§k moģn§ nar§ģel na to, do jak® m²ry ten normandskĨ form§t, tedy ta ļtyŚka, je st§le jeġtŊ aktu§ln², mŢģe 
pŚispŊt k nŊjak®mu posunu, anebo do jak® m²ry se ten normandskĨ form§t pŚekonal, kdyģ vezmeme v potaz, ģe 
Francie kvŢli teroristick® hrozbŊ nen² ¼plnŊ v nejlepġ² kondici o nestrannosti NŊmecka moģn§ je moģn® 
pochybovat, kdyģ zn§me n§klonnost nŊkterĨch politikŢ SPD smŊrem k Rusku, tak tedy je normandskĨ form§t 
st§le jeġtŊ aktu§ln²? MŢģe pŚin®st posun? 
 
Karel SVOBODA, Institut mezin§rodn²ch studi², FSV UK 
-------------------- 
Tak ten form§t je aktu§ln² st§le. Ono, pokud to pŚivede bojuj²c² strany k jednac²mu stolu, tak je to pozitivn², ten 
z§kladn² a nejvŊtġ² probl®m je, ģe tam neust§le um²raj² lid®. To je prostŊ, prostŊ to nejhorġ² a opŊt ten, ta 
pŚ²tomnost SpojenĨch st§tŢ by pouze zvĨġila tlak na Rusko, j§ t²m neŚ²k§m, ģe je to ġpatnŊ nebo dobŚe, to nen², 
nejsou kategorie, ve kterĨch j§ bych pracoval, nicm®nŊ nev²m, nejsem si jistĨ nebo jsem si jistĨ, ģe by to niļemu 
aģ zas tak neprospŊlo. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Moģn§ jeġtŊ jinak. Ta role medi§tora, nebyla by kupŚ²kladu Evropsk§ komise, to nŊkteŚ² koment§toŚi zmiŔuj², 
¼spŊġnŊjġ² coby medi§tor mezi Ruskem a Ukrajinou? 
 
Karel SVOBODA, Institut mezin§rodn²ch studi², FSV UK 
-------------------- 
Jenomģe probl®m je v tom, ģe jaksi Rusko vn²m§ ty evropsk® zemŊ jako, jako zemŊ na stranŊ, na stranŊ 
Ukrajiny, takģe, takģe oni nemohou dost dobŚe vystupovat jako medi§toŚi, jestliģe je jedna strana vn²m§ jako, 
jako souļ§st t® druh® strany. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Karel Svoboda, mŢģete s n²m samozŚejmŊ i chatovat. Www.hydeparkct24.cz, j§ v§s teŅ na chv²li nech§m naġ² 
asistentce ĢanetŊ, kter§ v§m pomŢģe odpov²dat div§kŢm. 
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Ellen BRENDLOVĆ, redaktorka 
-------------------- 
Ano, pojŅme se na to souhrnnŊ pod²vat. Vġe zaļalo tady v ukrajinsk®m hlavn²m mŊstŊ KyjevŊ. VzpomeŔme si 
na s®rii dlouhotrvaj²c²ch protestŢ po tom, co prezident Janukovyļ odm²tl podepsat ukrajinsko-evropskou 
asociaļn² dohodu. Tak a tyto demonstrace odstartovaly celou ukrajinskou krizi, na kterou nav§zala takzvan§ 
krymsk§ krize, ve kter® se angaģovalo i sousedn² Rusko. No, a pr§vŊ Rusk§ federace tam na jaŚe jeġtŊ roku 
2014 vyslala sv® voj§ky, kteŚ² obsadili kl²ļov§ m²sta. Obļan® poloostrova pak v referendu rozhodli, ģe chtŊj², 
aby se Krym odtrhl od Ukrajiny a pŚipojil k Rusku. Tak, pokud se na to pod²v§me d§l, tak situace eskalovala i 
nad§le. Tady na vĨchodn² hranici Ukrajiny se zaļaly, zaļaly sem postupovat skupiny ozbrojencŢ a zaļaly tam 
obsazovat spr§vn² stŚediska, a to konkr®tnŊ v DonŊck®, Luhansk® a v Charkovsk® oblasti. Ukrajinsk§ vl§da 
samozŚejmŊ proti nim vojensky za¼toļila a podaŚilo se j² ļ§steļnŊ obnovit kontrolu nad ¼zem². To se bav²me 
tedy jeġtŊ o ļervenci roku 2014. I tak ale nemŊla nad ¼zem²m kontrolu ¼plnou, a proto tedy, kdyģ byl v t®to 
oblasti pobl²ģ obce Hrabovo na konci t®hoģ roku, tady se mŢģete pod²vat, sestŚelen civiln² malajsijskĨ letoun, 
obŊ strany se zaļaly vz§jemnŊ obviŔovat, kdo za trag®dii mŢģe. No, a napjat§ situace taky pomŊrnŊ 
zkomplikovala ono n§sledn® vyġetŚov§n². PojŅme do souļasnosti, jak to na vĨchodŊ Ukrajiny vypad§ pr§vŊ teŅ. 
Podle dat z konce z§Ś² m§ tuto ļ§st, tedy tu modŚe oznaļenou pod kontrolou ukrajinsk§ ark§da, no, a tu spodn² 
ļ§st, ta je tedy ovl§dan§ proruskĨmi separatisty. No, a pr§vŊ v z§Ś² se bojuj²c² strany zav§zaly, ģe vytvoŚ² jakousi 
n§razn²kovou z·nu, ta by mŊla bĨt pr§vŊ na jihu on® Luhansk® oblasti, ta m§ obŊ strany konfliktu, tedy arm§du 
a separatisty, jaksi oddŊlit na celkem tŚech front§ch. Zat²m se ale tak stalo jen ve dvou oblastech. No, a boje na 
nŊkterĨch m²stech dodnes neust§vaj². No, a podle ukrajinsk®ho prezidenta Poroġenka nebude v oblasti klid, 
dokud Rusko nepolev² ve svĨch aktivit§ch. 
 
Petro POROĠENKO, ukrajinskĨ prezident 
-------------------- 
Abychom zastavili Putina a pŚinesli m²r na vĨchod m® zemŊ, staļ² udŊlat dvŊ vŊci. Za prv® se mus² st§hnout 
rusk® okupaļn² jednotky a zbranŊ a za druh® n§m mus² pŚedat kontrolu nad ļ§st² ukrajinsko-rusk® hranice. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Ke Karlu Svobodovi z Institutu mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy teŅ pŚibyl taky 
OndŚej Soukup, redaktor hospod§ŚskĨch novin, a Martin Riegl, politickĨ  geograf. P§nov®, dobrĨ veļer. 
 
OndŚej SOUKUP, redaktor, Hospod§Śsk® noviny 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
Martin RIEGL, politickĨ geograf, FSV UK 
-------------------- 
HezkĨ veļer. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Div§k Pavel: "Je jasn®, ģe Rusko svŢj n§zor a postoj k probl®mu nezmŊn², uģ minim§lnŊ z hrdosti ļi 
vnitropolitick® potŚeby. M§ smysl dŊlat nŊjak® schŢzky a jedn§n²? Rus rozum² jen s²le a s§m ji hojnŊ pouģ²v§. 
Zbytek svŊta nikoliv." Pane Soukupe? 
 
OndŚej SOUKUP, redaktor, Hospod§Śsk® noviny 
-------------------- 
Tak pŚedevġ²m nen² kromŊ toho Ruska, nen² nikdo, kdo by tu s²lu pouģ²vat chtŊl, takģe nevid²m ani ze strany 
SpojenĨch st§tŢ, ani ze strany Evropsk® unie nŊkoho, kdo by chtŊl pouģ²t s²lu, takģe nic jin®ho neģ to 
vyjedn§v§n² prostŊ nezbĨv§. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
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No, a za tŊch okolnost², kter® zmiŔuje Pavel, tedy ģe Rusko svŢj n§zor zjevnŊ nezmŊn², m§ smysl jednat? 
 
OndŚej SOUKUP, redaktor, Hospod§Śsk® noviny 
-------------------- 
Tak pŚinejmenġ²m se d§ zastavit o tom, o ļem hovoŚil Karel Svoboda, aspoŔ zastavit to zab²jen², protoģe to je 
skuteļnŊ jako nesmysln®. Tam jsou takov® poziļn² boje, kde neust§le kaģdĨ tĨden nŊkolik lid² zahyne, tak 
pokud se podaŚ² zastavit alespoŔ tohle, tak i to bude pokrok. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Pane Riegle, jak§ je vlastnŊ ta aktu§ln² situace pŚ²mo na vĨchodŊ Ukrajiny, kdyģ vzpomeneme l®to letoġn²ho 
rok, srpen, vyostŚen² situace po akc²ch, kter® se odehr§ly na Krymu, kter® Moskva oznaļila jako diverzn² akci 
Kyjeva. Tam se zd§lo, ģe horkĨ konflikt na vĨchodŊ Ukrajiny je opŊt na spadnut². Po nŊkolika tĨdnech doġlo ke 
zm²rnŊn² t® situace? 
 
Martin RIEGL, politickĨ geograf, FSV UK 
-------------------- 
NeŚekl bych ke zm²rnŊn², to kolega naznaļoval, ģe v podstatŊ ty pŚestŚelky a urļit§ m²ra konfrontace je na 
denn²m poŚ§dku a staļ² se opravdu pod²vat na webov® str§nky OBSE, coģ je ... 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Tomu rozum²m, promiŔte, ale pŚeci v tom srpnu doġlo k rapidn²mu zhorġen². Koment§toŚi mluvili o tom, ģe hroz² 
ta aktivn² f§ze toho konfliktu, to je v tuto chv²li zaģehn§no? 
 
Martin RIEGL, politickĨ geograf, FSV UK 
-------------------- 
To je pravda, ale poŚ§d to byla jedna v podstatŊ ud§lost, ŚeknŊme, teroristick®ho charakteru, ale opravdu ty 
pŚestŚelky tam jsou opravdu na denn²m poŚ§dku a sp²ġe bych Śekl, ģe to napŊt² je tam vĨraznŊ intenzivn², neģ to 
bylo v tŊch, ŚeknŊme, jarn²ch mŊs²c²ch a urļitŊ tam nelze hovoŚit o tom, ģe ten konflikt v podstatŊ nŊjakĨm 
zpŢsobem jde eskalovat vĨznamnŊ. Opravdu to napŊt² tam je opravdu pravideln®, doch§z² tam pravidelnŊ k 
¼mrt²m a ten konflikt je poŚ§d v§ģnĨ. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Pane Svobodo, d§ se vydedukovat, jak® z§jmy m§ aktu§lnŊ, jak® c²le Rusko na vĨchodŊ Ukrajiny, zda st§le je 
aktu§ln² projekt Novoruska nebo zda ty c²le jsou v tuto chv²li jin®? 
 
Karel SVOBODA, Institut mezin§rodn²ch studi², FSV UK 
-------------------- 
Dedukovat, opravdu mŢģeme jenom dedukovat. Do hlavy Vladimiru Putinovi nebo ostatn²m rozhodnŊ nevid²me, 
nicm®nŊ zd§ se, ģe v souļasn® dobŊ ta forma zamrzl®ho konfliktu je to, co tak trochu vyhovuje, protoģe Rusko 
udrģuje vlastnŊ svoji pomŊrnŊ silnou arm§du na hranic²ch Ukrajiny a pokud by nastala situace, ģe by teda 
Ukrajina se pokusila o silov® Śeġen², Rusko zas§hne, takģe pravdŊpodobnŊ mu tato situace pomŊrnŊ vyhovuje, 
ale j§ opravdu nevid²m do hlav ruskĨch pŚedstavitelŢ. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Ot§zka je, pane Riegle, jak dlouho to mŢģe Rusku vyhovovat, mysl²m, ta zamrzl§ f§ze toho konfliktu. ĻeskĨ 
rozhlas pŚed ļasem citoval ¼dajnŊ nez§visl®ho rusk®ho vojensk®ho analytika Pavla Felgenhauera, podle 
kter®ho by Rusko mohlo v lednu za¼toļit na ukrajinskou OdŊsu. PrĨ to naznaļuje nŊkolik faktorŢ, tŚeba, ģe 
OdŊsu Śada RusŢ vn²m§ za rusk® mŊsto a ¼tok by pos²lilo jejich, pos²lil jejich vlastenectv² nebo ģe by Rusko 
mohlo pouģ²t svoji flotilu a tak d§le, a tak d§le. OdŊsa nen² pŚipravena, na rozd²l od Mariupolu. D§v§ v§m to 
smysl? Mysl²m, to naļasov§n² a mysl²m ten c²l toho ¼toku. 
 
Martin RIEGL, politickĨ geograf, FSV UK 
-------------------- 



 
 

Pln® znŊn² zpr§v  137 
É 2016 NEWTON Media, a.s. 

www.newtonmedia.cz 

V souļasn® dobŊ ¼plnŊ, ¼plnŊ ned§v§. Mysl²m, ģe opravdu ten projekt Novoruska, a to zejm®na rusk® politick® 
elity se domn²valy, ģe to pŢjde mnohem sn§zeji. Oni, kdyģ zaprv® narazili na tvrdĨ odpor, urļitou nechuŠ ļ§sti 
toho m²stn²ho obyvatelstva se k tomu pŚipojit, tak si mysl²m, ģe se troġku st§hli, a tady ten svŢj projekt 
pŚehodnotili. Oni samozŚejmŊ ten zamrzlĨ konflikt jim vyhovuje, m§me ho v PodnŊstŚ², m§me ho v Gruzii v 
podstatŊ uģ des²tky let, je to samozŚejmŊ urļit§ politick§ p§ka vŢļi tomu st§tu a ta Ukrajina je z§roveŔ troġku 
jin§. Ukrajina opravdu m§ z§sadn² strategickĨ vĨznam pro Rusko federaci, pro jej² zahraniļn² politiku a oni sp²ġe 
potŚebuj² ten st§t ovlivŔovat jako celek, takģe j§ bych se sp²ġ domn²val, ģe oni budou c²lit na ekonomick® 
politick® oslabov§n², urļitou diverzi vŢļi, vŢļi Kyjevu, respektive vŢļi centr§ln² vl§dŊ, tam si mysl²m, ģe sp²ġe ty 
kroky budou smŊŚovat. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Mimochodem, OndŚeji, kdyģ Rusko zah§jilo sv® angaģm§ v SĨrii, velmi ļasto se mluvilo o tom, ģe situace na 
UkrajinŊ a situace v SĨrii, respektive to rusk® angaģm§, ģe jsou to spojen® n§doby. Plat² to st§le? 
 
OndŚej SOUKUP, redaktor, Hospod§Śsk® noviny 
-------------------- 
Tak v nŊjak®m smyslu ano, tŚeba co se tĨļe t® televizn² propagandy, tak samozŚejmŊ, jestliģe pŚed, j§ nev²m, 
rokem a pŢl vġechny zpr§vy zaļ²naly Ukrajinou a zd§lo se, ģe to vlastnŊ nen² o Rusku, tak teŅka je to ta SĨrie, 
ale ģe by to ¼plnŊ bylo spojeno, ŚeknŊme, vojensky, tak to si ¼plnŊ nemysl²m. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
Ano, pr§vŊ na to jsem nar§ģel, do jak® m²ry plat², ļ²m intenzivnŊjġ² angaģm§ v SĨrii, t²m v²ce si mŢģe 
oddechnout vĨchod Ukrajiny. 
 
OndŚej SOUKUP, redaktor, Hospod§Śsk® noviny 
-------------------- 
Tak okolo ukrajinsk® hranice je teŅka rozm²stŊno skuteļnŊ nŊkolik novĨch brig§d, sami Ukrajinci, vojenġt² 
experti Ś²kaj², ģe pokud by se Rusko rozhodlo k nŊjak®mu skuteļnŊ front§ln²mu ¼toku, tak je pomŊrnŊ 
pravdŊpodobn®, ģe, ŚeknŊme, do tŚech dnŢ se mohou dostat aģ ke Kyjevu. Ukrajinsk§ arm§da samozŚejmŊ je v 
podstatnŊ lepġ²m stavu, neģ byla na jaŚe roku 2014, kdy byla prakticky v naprost®m rozkladu, ale i tak by to 
nedok§zala zastavit, a to, ģe v SĨrii je prostŊ leteck®, leteck§ skupina, nŊjak§ ļ§st, nŊkolik tis²c lid², kteŚ² jsou na 
zemi, tak to, to by asi nezmŊnilo moc. 
 
JiŚ² VĆCLAVEK, moder§tor 
-------------------- 
JeġtŊ jedna vŊc mŊ zaj²m§, pane Riegle, jakĨ smysl m§ ta z§Śijov§ dohoda o vytvoŚen² tŚ² bezpeļnostn²ch 
koridorŢ? JakĨ smysl m§ vytv§Śet tŚi koridory, kde by se striktnŊ vzato bojovat nemŊlo, kdyģ na jinĨch m²stech 
se bojuje? 
 
Martin RIEGL, politickĨ geograf, FSV UK 
-------------------- 
M§ to smysl, v tom, za ¼ļelu deeskalace toho konfliktu. Opravdu deeskalovat to zejm®na v t® oblast, kde ta linie 
dotyku je nejģhavŊjġ² a kde doch§z² k nejļastŊjġ²m vĨskytŢm, ale samozŚejmŊ pakliģe si vezmeme Minsk® 
dohody ļ²slo dvŊ, tak v podstatŊ ukonļen² toho n§sil², staģen² zbran², vĨmŊna zajatcŢ, to byly v podstatŊ ty prvn² 
kroky a my poŚ§d, t®mŊŚ po roce a pŢl jsme poŚ§d u tŊch z§kladn²ch krokŢ, vŢbec se neposouv§me k tomu 
politick®mu, geografick®mu Śeġen², takģe v tomhle tom smŊru to je ponŊkud bez¼tŊġn®. 
 

Parladigma 
19.10.2016    Lidov® noviny    str. 20    Posledn² strana 

    TOMĆĠ BALDħNSKħ         

POSLEDNĉ SLOVO  
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PŚed p§r dny n§m (seri§lu Kosmo, kterĨ se v nedŊli zaļne vys²lat v Ļesk® televizi) vŊnovaly svoji pozornost 
Parlamentn² listy, d²ky ļemuģ jsem mŊl moģnost na pŚ²padu, kterĨ dokonale zn§m, prozkoumat ¼roveŔ jejich 
referov§n² o realitŊ. Pokud jste s fenom®nem PL obezn§meni, jistŊ v²te, ģe jejich ģurnalistika je jako exploze 
ģumpy ï je l®pe, kdyģ v§m o n² nŊkdo vypr§v², neģ kdyģ jste j² osobnŊ ¼ļasten. PŚipomeŔme si, ģe Śeditel 
redakce PL o sv®m periodiku pŚed ļasem prohl§sil, ģe se nepohybuje v paradigmatu PRAVDA/LEĢ a ģe 
posuzov§n² jejich ļl§nkŢ z tŊchto hledisek je ĂlpŊn² na svŊtŊ, kterĨ konļ²ñ. Na ļl§nku ĂSebevraģednĨ krok veden² 
ĻT. Komu by smrdŊly pen²ze? Jen aŠ to pust². Takto se mluv² o seri§lu, v nŊmģ bude nejen āAndrej Babiġóñ si 
skuteļnŊ mŢģeme dok§zat, ģe pravda/leģ je pro pestrou realitu tohoto webu skuteļnŊ pŚ²liġ svazuj²c². Uģ na 
titulku je nŊco zvl§ġtn²ho, tedy kromŊ faktu, ģe m§ tolik znakŢ, ģe by z nŊj Hemingway udŊlal kapitolu. Proļ je 
tam jm®no Andrej Babiġ v uvozovk§ch? PravdŊpodobnŊ proto, ģe v seri§lu m§me postavu ĂAntona Hrabiġeñ, 
kter§ by se do uvozovek hodila, a ģe o tomto faktu je celĨ ļl§nek. A ģe si v Parlamentk§ch ta jm®na popletli.  
 Pokud bychom chtŊli ļl§nek posuzovat z hledisek pravdy a lģi, ocit§me se na ¼pln® horsk® dr§ze. Text 
se vŊnuje faktu, ģe v naġem seri§lu vystupuje ĂAnton Hrabiġñ (pravda), a tud²ģ ģe seri§l jako celek je politickĨ 
¼tok na vicepremi®ra Babiġe (leģ, ĂHrabiġñ je v nŊm m§lo a ne politik) a oslovuje nŊkolik expertŢ, aby se k nŊmu 
vyj§dŚili. Je to vskutku prapodivn§ parta ï poslanec ANO Martin Kom§rek zaġt²tŊn faktem, ģe kdysi tvoŚil m®nŊ 
vtipnou polovinu dvojice, kter§ psala do MF DNES satirick® ĂObjevyñ, d§le bĨvalĨ vedouc² autoservisu v 
Koġic²ch Radim Hreha, kterĨ se kdysi omylem stal na rok Śeditelem Slovensk® televize, reklamk§Ś JiŚ² Mikeġ a, 
coģ je nejpozoruhodnŊjġ², pedagog z Fakulty soci§ln²ch vŊd Jan Jir§k, kterĨ mi kdysi jako studentovi vġtŊpoval 
etick® principy m®di². VŊŚ²m vġak, ģe se pro PL o vŊcech, o nichģ nic nev², vyjadŚuje pouze ze studijn²ch 
dŢvodŢ.  
 Tito Ăodborn²ciñ tluļou pr§zdnou sl§mu, jejich prohl§ġen² jsou pln§ Ăpokudñ a Ăjestliñ, redakci muselo d§t 
hroznŊ pr§ce pokroutit jejich obecn® proklamace do drsnŊ znŊj²c²ho titulku. Co maj² dŊlat, seri§l nevidŊli. 
Probl®m je v tom, ģe tenhle ĂutajovanĨñ projekt dodneġka vidŊlo v²c neģ tis²c lid² na veŚejnĨch projekc²ch, ģe 
kaģdĨ novin§Ś, kterĨ o to poģ§dal, dostal vġechny d²ly na DVD. Ģe i cviļen®mu makakovi by trvalo nejv²c deset 
minut lokalizovat pro ļl§nek zdroj, kterĨ v², o ļem mluv². Jenģe ani toho PL nejsou schopny. KoneckoncŢ, o 
existenci seri§lu se dozvŊdŊly z oslavn®ho, leļ stejnŊ neinformovan®ho ļl§nku v protibabiġovsk®m Svobodn®m 
f·ru, kterĨ konļil v²tŊzoslavnĨm zvol§n²m, ģe u n§s jeġtŊ existuje skupina umŊlcŢ, kter§ se nedala Hrabiġem 
zasponzorovat. Bohuģel z faktu, ģe jsem autor seri§lu a tak® p²ġu pro Lidov® noviny, je zŚejm®, ģe paradigma 
pravdy a lģi je v t®to dobŊ skuteļnŊ pŚ²liġ svazuj²c².  
 
Foto popis| 
 

Skoro jako protektor§tn² vl§da, Ś²k§ Bek. Univerzity vyvŊġuj² tibetsk® 
vlajky 

19.10.2016    echo24.cz    str. 00    Domov, Kr§tk® zpr§vy, Homepage 
    Echo24, ļtk, ren         

Za pŊt minut dvan§ct ve stŚedu se rozhodly nŊkter® ļesk® vysok® ġkoly vyvŊsit tibetsk® vlajky, vyslyġely tak 
vĨzvu rektora Masarykovy univerzity Mikul§ġe Beka. Podle akademikŢ je to reakce na ¼tern² prohl§ġen² 
vrcholnĨch pŚedstavitelŢ Ļesk® republiky v ļele s prezidentem Miloġem Zemanem a premi®rem Bohuslavem 
Sobotkou, v nŊmģ zdŢraznili strategick® partnerstv² s Ļ²nou. 
 
Za pŊt minut dvan§ct ve stŚedu se rozhodly nŊkter® ļesk® vysok® ġkoly vyvŊsit tibetsk® vlajky, vyslyġely tak 
vĨzvu rektora Masarykovy univerzity Mikul§ġe Beka. Podle akademikŢ je to reakce na ¼tern² prohl§ġen² 
vrcholnĨch pŚedstavitelŢ Ļesk® republiky v ļele s prezidentem Miloġem Zemanem a premi®rem Bohuslavem 
Sobotkou, v nŊmģ zdŢraznili strategick® partnerstv² s Ļ²nou. 
 
ĂJako nejvyġġ² ¼stavn² ļinitel® Ļesk® republiky, chceme spoleļnŊ zdŢraznit, ģe naġe zemŊ pŚi naplŔov§n² sv® 
dlouhodob® politiky vŢļi Ļ²nsk® lidov® republice vych§z² z principŢ strategick®ho partnerstv² mezi obŊma 
zemŊmi a ze vz§jemn®ho respektu ke svrchovanosti a ¼zemn² celistvosti Ļ²nsk® lidov® republiky, jej²ģ je Tibet 
souļ§st²,ñ p²ġe se ve spoleļn®m prohl§ġen², kter® podepsal prezident, premi®r a pŚedsedov® obou komor 
Parlamentu Milan ĠtŊch a Jan Ham§ļek. 
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Na prohl§ġen² reagoval nejdŢraznŊji rektor Masarykovy univerzity Mikul§ġ Bek. ĂVelk§ ļ§st univerzitn² veŚejnosti 
je zaskoļena t·nem toho prohl§ġen², tak jako mnoho nez§vislĨch koment§torŢ, i mnoho akademikŢ se domn²v§, 
ģe prostŊ pŚekraļuje standardn² hranice diplomatick®ho protokolu,ñ uvedl Bek. 
 
Đtern² prohl§ġen² ¼stavn²ch ļinitelŢ o ofici§ln² politice vŢļi Ļ²nŊ se podle Mikul§ġe Beka bl²ģ² zpŢsobu, jakĨm 
vystupovala protektor§tn² vl§da vŢļi Berl²nu a normalizaļn² vl§da vŢļi MoskvŊ. Nen² to bŊģnĨ t·n v komunikaci 
suver®nn²ho st§tu s ciz² mocnost², 
 
ĂVlajka by mŊla bĨt sign§l, kterĨ by mŊl v naġich studentech, moģn§ v ġirġ² veŚejnosti, probudit jakousi diskuzi a 
reflexi o tom, jak jsou zastupov§ny z§jmy Ļesk® republiky,ñ uvedl Bek. PŚed rektor§tem na Ģerot²novŊ n§mŊst² 
zŢstane vlajka nejsp²ġ do p§tku. 
 
Tibetskou vlajku ve stŚedu na podnŊt Mikul§ġe Beka pŚed polednem vyvŊsily i dalġ² vysok® ġkoly a instituce, ale 
tŚeba i brnŊnskĨ magistr§t. 
 
Dnes, v 11.55, vyvŊs² Śada ļeskĨch univerzit tibetskou vlajku. TŚeba se pŚidaj² dalġ²é ð Mikul§ġ Bek 
(@MikulasBek) 
 19. Ś²jna 2016 
 
Na Nov® radnici vlaje *tibet vlajka. Statut§rn² mŊsto *brno se jako univerzitn² mŊsto pŚipojilo k dneġn² akci. 
pic.twitter.com/TPYRuKadDC ð Brno (@brnomycity) 
 19. Ś²jna 2016 
 
Pozitivn² reakce s pŚ²slibem, ģe se k akci pŚipoj² i dalġ² univerzity, pŚiġly mimo jin® z Univerzity Karlovy, Vysok® 
ġkoly chemicko-technologick® nebo Jihoļesk® univerzity. VyvŊġen² vlajky na budovŊ Karolina potvrdil serveru 
Echo24.cz i Petr Podzimek z oddŊlen² vnŊjġ²ch vztahŢ Univerzity Karlovy. TŊsnŊ pŚed polednem pak vlajka pŚed 
s²dlem univerzity skuteļnŊ zavl§la, rektor Tom§ġ Zima vġak na m²sto dorazil pozdŊji. Vlajka bude na m²stŊ do 
ġest® hodiny veļern². 
 
ĂJ§ to osobnŊ bere jako kompenzov§n² stanoviska, kter® se vļera objevilo. My ct²me diskuzi a ct²me rŢzn® 
n§zory a je samozŚejm®, ģe lid® se setk§vaj² s rŢznĨmi osobnostmi svŊta a dalajl§mu vn²m§me jako ļlovŊka, 
kterĨ v sobŊ symbolizuje humanistick® ide§ly,ñ uvedl k tomu, proļ se Univerzita Karlova k vyvŊġen² vlajky tak® 
pŚidala, rektor Tom§ġ Zima. 
 
Vlajku ve stŚedu vyvŊsila i Fakulta soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. ĂFakulta tradiļnŊ vyvŊġuje tibetskou 
vlajku na den Tibetu, stejnŊ jako univerzita. Toto je symbolick§ podpora n§vġtŊvy dalajl§my,ñ Śekl pro Echo24.cz 
prodŊkan pro vnŊjġ² vztahy Filip L§b. Z toho, ģe by se vyvŊġen²m vlajky mohla fakulta st§t terļem kritiky strach 
nem§. ĂJsem pŚesvŊdļen o tom, ģe ģijeme ve svobodn® zemi, kde kaģdĨ mŢģe vyjadŚovat svŢj n§zor na dŊn² ve 
spoleļnosti, takģe takov® obavy nem§m. V takov®m stavu snad nejsme,ñ dodal pro Echo24.cz L§b. 
 
KoneļnĨ vĨļet zapojenĨch vysokĨch ġkol do posledn² chv²le nebyl zŚejmĨ. ĂBylo to narychlo, takģe nŊkter® se to 
tŚeba nestihnou dozvŊdŊt. Jin® se zase tŚeba pŚipoj², ale nestihnou n§m to d§t vŊdŊt,ñ doplnila Tereza Fojtov§. 
 
Na sv®m Facebooku o pŚipojen² k akci informovala i Univerzita Pardubice. Jej² veden² chtŊlo touto cestou 
vyj§dŚit znepokojen² nad postojem pŚedstavitelŢ ļesk®ho st§tu v souvislosti s n§vġtŊvou dalajlamy. 
ĂUpŚednostŔov§n² ekonomickĨch t®mat pŚed lidskĨmi pr§vy je nebezpeļn® i pro lidsk§ pr§va v Ļesk® republice 
a politov§n²hodn® i v souvislosti s pŚipom²n§n²m odkazu a 80. vĨroļ² narozen² prvn²ho polistopadov®ho 
prezidenta V§clava Havla,ñ uvedla univerzita. 
 
Ļeġi stoj² na dalajlamu frontu 
 
N§vġtŊvu dalajlamy na 20. roļn²k mezin§rodn² konference Forum 2000 zavrġila veŚejn§ pŚedn§ġka v praģsk® 
LucernŊ, kter§ zaļala hodinu po poledni. Oļek§vanĨ velkĨ z§jem ze strany veŚejnosti se potvrdil. Dokl§d§ to 
fronta t§hnouc² se z Lucerny aģ na V§clavsk® n§mŊst². V²ce ve fotogalerii. 
 
Dalajlama pŚedn§ġce podŊkoval ĻechŢm za jejich podporu Tibetu. Podle nŊj je dŢleģit§ pro TibeŠany i pro ide§l 
nen§siln®ho Śeġen² tibetsk® ot§zky. Z§roveŔ ale pŚipomnŊl, ģe se uģ pŚed pŊti lety vzdal politickĨch funkc² a nyn² 
se zasazuje jen o ochranu tibetsk® kultury a ģivotn²ho prostŚed². 
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Dalajlama pŚipomnŊl, ģe uģ pŚi jeho pondŊln²m pŚiv²t§n² v Praze pŚiġla na Hradļansk® n§mŊst² zhruba tis²covka 
lid² podporuj²c²ch Tibet. ĂJsem za to vdŊļnĨ a v§ģ²m si toho. Je to dŢleģit® nejen pro ġest milionŢ TibeŠanŢ, ale 
pro celĨ svŊt, pro ide§l nen§sil²,ñ Śekl. ZdŢraznil, ģe nen§siln® Śeġen² situace v Tibetu, kterĨ ovl§d§ Ļ²na, je 
jedin® moģn®. 
 
PŚipomnŊl vġak tak®, ģe s§m se nesnaģ² o zmŊnu politick®ho uspoŚ§d§n² v Ļ²nŊ a ģe se tibetskĨch politickĨch 
funkc² vzdal v roce 2011. ĂNad§le se ale zasazuji o ochranu tibetsk® kultury a o ģivotn² prostŚed² v Tibetu,ñ Śekl. 
Univerzity byly vģdy prŢkopn²ky Ăspr§vnĨchñ myġlenek, tvrd² Myn§Ś 
 
Celou situaci kolem ofici§ln²ho prohl§ġen² politikŢ a vyvŊġen² vlajek na univerzit§ch komentoval pro r§dio Impuls 
vedouc²m kancel§Śe prezidenta republiky Vratislav Myn§Ś s t²m, ģe mrz² nejednotnost vl§dy. ĂPokud se vl§da 
jednou podep²ġe pod dohodu s Ļ²nou a jeden z jej²ch ļlenŢ se pak setk§ s dalajlamou, tak ta nejednotnost mŊ 
velmi mrz²,ñ uvedl. TŚ²let§ pr§ce prezidenta i vl§dy o lepġ² spolupr§ci s Ļ²nou t²m mŢģe podle nŊj bĨt zmaŚena. 
 
Vl§da se podle nŊj vġak k cel® situaci mŊla postavit dŚ²ve a ne aģ pot®. Prohl§ġen² podle nŊj mŢģe zm²rnit 
nepŚ²zniv® dopady vŢļi Ļesku, konkr®tnŊ zm²nil hroz²c² Ăsankceñ. 
 
Univerzity podle Myn§Śe byly vģdy prŢkopn²ky Ăspr§vnĨchñ myġlenek. ĂJ§ tomu rozum²m, tak® jsem byl student, 
taky jsem naskoļil na prvn² dobrou. Bez toho, ģe by si nŊkdo ovŊŚil vġechna fakta a argumenty, jak to vlastnŊ 
funguje a je,ñ uvedl Myn§Ś 
ĻtŊte v²ce:Hrad, premi®r i parlament svornŊ ujiġŠuj² Peking: Politiku k Ļ²nŊ nemŊn²me 
 
 
URL| http://echo24.cz/a/wASbp 
 

Marek Petruġ, bĨvalĨ Śeditel komunikace ĻNB, nastoupil do spoleļnosti 
Home Credit 

20.10.2016    Kariera.iHNed.cz    str. 00     
    -rkp         

Do spoleļnosti Home Credit International od Ś²jna nastoupil jako ġ®f finanļn² komunikace bĨvalĨ Śeditel odboru 
komunikace Ļesk® n§rodn² banky Marek Petruġ. Napsal to dnes server e15.cz. Petruġ po pŢsoben² v ĻNB 
pracoval v posledn²m roce jako konzultant ve firmŊ OGResearch. 
 
Marek Petruġ (43) absolvoval medi§ln² a komunikaļn² studia na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy. Do 
ĻNB pŚiġel v roce 2009 z praģsk® kancel§Śe Egon Zehnder International. PŚedt²m pracoval napŚ²klad v 
agentur§ch ĻTK a Reuters.  
 
Martin KoŚenek a Katar²na Behulov§ novĨmi posilami v top managementu spoleļnosti Home Credit - ļtŊte ZDE  
 
Jana Ġufajzlov§ HR Śeditelkou spoleļnosti Home Credit - ļtŊte ZDE 
Home Credit, zaloģenĨ v roce 1997 v Ļesku, je poskytovatelem spotŚebitelsk®ho financov§n² ve stŚedn² a 
vĨchodn² EvropŊ, Spoleļenstv² nez§vislĨch st§tŢ a Asii. Majoritn²m vlastn²kem (88,6 procenta) je PPF. 
Minoritn²m akcion§Śem Home Creditu (11,4 procenta) je investiļn² holdingov§ spoleļnost EMMA OMEGA.  
 
 
URL| http://kariera.ihned.cz/pro-hr-manazery/c1-65484910-marek-petrus-byvaly-reditel-komunikace-cnb-
nastoupil-do-spolecnosti-home-credit 
 

Rusko moģn§ prodlouģ² pauzu v bombardov§n² vĨchodn² ļ§sti Aleppa 
20.10.2016    ĻRo Radioģurn§l    str. 02    18:10 OzvŊny dne - publicistika 
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Vladim²r KROC, moder§tor 
-------------------- 
Rusko moģn§ prodlouģ² pauzu v bombardov§n² vĨchodn² ļ§sti Aleppa, kde jsou koncentrov§ny s²ly odporu vŢļi 
reģimu Baġ§ra Asada. Ozn§mil to mluvļ² Kremlu. Dodal ale, ģe humanit§rn² pauza bude ukonļena, pokud ji 
povstalci zneuģij² k pŚeskupen² sil nebo rozpout§n² ¼tokŢ. Syrsk§ arm§da pro povstalce otevŚela speci§ln² 
koridory, kudy mohou obl®han® mŊsto opustit. Ti se to ale zdr§haj² uļinit, protoģe to povaģuj² za past. Drģ² 
Rusko bojuj²c² na stranŊ Asada kl²ļ k Śeġen² situace a o co vlastnŊ v Aleppu i v cel®m regionu hraje. To teŅ 
probereme s Janem Ġ²rem, odborn²kem na Rusko z Institutu mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd 
Univerzity Karlovy v Praze. DobrĨ den. 
 
Jan ĠĉR, odborn²k na Rusko, Institut mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze 
-------------------- 
DobrĨ veļer. 
 
Vladim²r KROC, moder§tor 
-------------------- 
Rusko se v posledn²ch tĨdnech stalo terļem siln® mezin§rodn² kritiky kvŢli sv®mu postupu v Aleppu. Padala i 
obvinŊn² z v§leļnĨch zloļinŢ a podobnŊ. Proļ teŅ Moskva tedy kĨvla na humanit§rn² pauzu v boj²ch. Je to 
reakce na tu kritiku, nebo t²m nŊco sleduje? 
 
Jan ĠĉR, odborn²k na Rusko, Institut mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze 
-------------------- 
Tak mysl²m si, ģe za t²m rozhodnut²m, respektive prohl§ġen²m mŢģe st§t nŊkolik faktorŢ. Za prv®, bych tady r§d 
upozornil na to, ģe Ruskou federaci podobn® prohl§ġen² o tom, ģe zastavuje bombardov§n² Aleppa, nic nestoj², 
jsou to pouze slova s t²m, ģe re§lnŊ ta vĨchodn² ļ§st mŊsta je nad§le obkl²ļena, to znamen§, ti rebelov® nemaj² 
moģnost doplnit svoje s²ly, ty humanit§rn² koridory, kter® mŊly bĨt otevŚeny, re§lnŊ nejsou vyuģ²v§ny, mimo jin® i 
s ohledem na tu pŚedchoz² skuteļnost a zkuġenost s rozstŚ²len²m humanit§rn²ho konvoje OSN. Takģe to 
bombardov§n² lze kdykoli obnovit, aniģ by Rusk§ federace na tom mohla nŊco ztratit. SamozŚejmŊ dalġ²m 
aspektem si mysl²m, ģe je ta masivn² desinformaļn² kampaŔ, kter§ tu vojenskou intervenci Rusk® federaci v 
SĨrii prov§z². Jej² podstatou je vys²l§n² konfliktn²ch sign§lŢ, kter® jsou vĨraznŊ matouc² pro mezin§rodn² 
spoleļenstv², vļetnŊ protivn²kŢ, a to samozŚejmŊ stŊģuje pŚij²m§n² rozhodnut². A asi tŚet² vŊc, na kterou bych 
tady mŊl upozornit, je to, ģe Rusk§ federace si t²mto zpŢsobem mŢģe budovat vyjedn§vac² pozici, protoģe v²me 
o tom, ģe vļera byl Vladimir Putin v Berl²nŊ, dneska se v Bruselu jedn§ o moģn®m rozġ²Śen² protiruskĨch sankc², 
takģe tohle to mŢģe bĨt dalġ² krok, kterak rozġtŊpit mezin§rodn² spoleļenstv² t²m, ģe d§m najevo, ģe jsem 
pŚipraven k jedn§n², popŚ²padŊ k nŊjakĨm ¼stupkŢm. 
 
Vladim²r KROC, moder§tor 
-------------------- 
A Śekl byste, ģe se MoskvŊ jej² angaģm§ v SĨrii vypl§c², mŊŚeno geopolitickĨm vlivem, nebo ģe se j² to nakonec 
vymst²? 
 
Jan ĠĉR, odborn²k na Rusko, Institut mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze 
-------------------- 
Tak rozhoduj²c² pro to, abych v§m mohl d§t jednoznaļnou odpovŊŅ, bude to, jakĨm zpŢsobem to angaģm§ 
nakonec skonļ². A ten konec je st§le do velk® m²ry otevŚen. Co se tĨļe nŊjak® operaļn² nebo taktick® roviny, 
tady si dovol²m tvrdit, ģe Rusk§ federace byla schopna dos§hnout urļitĨch vĨsledkŢ nebo geopolitickĨch vĨhod, 
nar§ģ²m na to, ģe vlastnŊ Rusko bylo schopno se upevnit v z§padn² SĨrii, z²skalo neomezen§ pr§va na pobyt 
svoj² arm§dy, vļetnŊ pŚ²stavu ve StŚedomoŚ², coģ samozŚejmŊ d§v§ MoskvŊ moģnost projekci vojensk® s²ly i do 
dalġ²ch regionŢ. Rusk§ federace dos§hla toho, ģe vlastnŊ nedoġlo k vĨrazn®mu utlumen² t® migraļn² vlny, coģ je 
faktor, kterĨ moment§lnŊ destabilizuje Evropu, coģ je nŊco, co Rusk§ federace mŢģe vyuģ²t i tŚeba pŚi 
vyjedn§v§n² o dalġ²ch ot§zk§ch z mezin§rodn² politiky, ve kterĨch je zaangaģov§na, nar§ģ²m tŚeba na tu 
st§vaj²c² ukrajinskou krizi, nicm®nŊ co se tĨļe nŊjak®ho toho strategick®ho kalkulu, tady bych si jist nebyl a 
mysl²m si, ģe minim§lnŊ to, ģe Rusko se izoluje od vyspŊl®ho svŊta v dlouhodob®m mŊŚ²tku, mŢģe Rusku pouze 
ubl²ģit. 
 
Vladim²r KROC, moder§tor 
-------------------- 
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PonŊkud v pozad² syrsk®ho konfliktu je obļansk§ v§lka v Jemenu, kter§ m§ ale pŚitom podobn® dŢsledky v 
podobŊ zcela rozvr§cen® zemŊ na jihu Arabsk®ho poloostrova. A je pomŊrnŊ zaj²mav®, ģe ze strany jejich 
akt®rŢ zaznŊly vĨzvy, aby se Rusko ujalo role zprostŚedkovatele. Nen² to dalġ² sign§l, ģe Rusko posiluje svŢj vliv 
v regionu? 
 
Jan ĠĉR, odborn²k na Rusko, Institut mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze 
-------------------- 
MŢģe to tak bĨt ch§p§no, ale to, ģe Rusko je k podobn® akci nebo intervenci vyzĨv§no, jeġtŊ neznamen§, ģe 
re§lnŊ k nŊļemu takov®mu dojde. J§ bych tady se odk§zal na to, co jsem Śekl v odpovŊdi na vaġi prvn² ot§zku, 
mysl²m si, ģe to mŢģe bĨt ļ§steļnŊ urļit§ informaļn² bublina, kter§ je mimoŚ§dnŊ dŢleģitou souļ§st² toho, tŊch 
v§leļnĨch operac², kter® Rusko v regionu prov§d². 
 
Vladim²r KROC, moder§tor 
-------------------- 
Ten jemenskĨ konflikt v sobŊ nese element ġ²itsko-sunnitsk®ho sporu, podobnŊ jako v§lka v SĨrii a Moskva v 
obou pŚ²padech stoj² sp²ġe na stranŊ ġ²itŢ, zat²mco Spojen® st§ty tedy na stranŊ sunnitŢ. Je to n§hoda nebo se 
tu rĨsuje ġirġ² sekt§ŚskĨ konflikt, v jehoģ pozad² tedy proti sobŊ budou st§t velmocenġt² rivalov® v jak®si nov® 
studen® v§lce. 
 
Jan ĠĉR, odborn²k na Rusko, Institut mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze 
-------------------- 
Pt§te se na v²c vŊc² najednou. Takģe j§ to zkus²m rozkl²ļovat postupnŊ. Ano, m§te pravdu, ģe minim§lnŊ v SĨrii 
je moģno velice vĨraznŊ vn²mat tu sekt§Śskou dimenzi toho prob²haj²c²ho konfliktu, to, ģe na jedn® stranŊ tady 
m§me Ruskou federaci spolu s ĉr§nem, spolu s vojsky Hizball§hu, kter®, kteŚ² vġichni se postavili na stranu 
Baġ§ra Asada. Na druh® stranŊ r§d bych tady upozornil na to, ģe to americk®, v pŚ²padŊ z§padn² angaģm§, 
rozhodnŊ nelze vn²mat jako angaģm§ na stranŊ sunnitsk® vŊtve isl§mu, konkr®tnŊ tŚeba ten Daesh, ten 
Isl§mskĨ st§t, to je, to je ryze sunnitsk® hnut² a v²me o tom, ģe Z§pad na rozd²l od Rusk® federace proti nŊmu 
re§lnŊ bojuje. 
 
Vladim²r KROC, moder§tor 
-------------------- 
To byl tedy politolog Jan Ġ²r. DŊkujeme, pŚejeme hezkĨ den, na shledanou. 
 
Jan ĠĉR, odborn²k na Rusko, Institut mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy v Praze 
-------------------- 
DŊkuji za zavol§n². 
 

Poln§ vidŊla povedenou premi®ru sv®r§zn®ho cestovatelsk®ho vypr§vŊn² 
Ladislava Zibury 

20.10.2016    JihlavskĨ den²k    str. 13    U n§s doma 
    MARCEL MORĢOL         

Odjel do Ļ²ny a Nep§lu, aby vidŊl to, co turisty nezaj²m§.  
PŊġky pŚi tom urazil 1 500 kilometrŢ  
 
Poln§ ï V dneġn²m uspŊchan®m svŊtŊ se rozhodl Ladislav Zibura vyrazit do protismŊru. Chod² z§sadnŊ pŊġky a 
nav²c vŊtġinou tam, kam by bŊģn®ho turistu nikdy nenapadlo zam²Śit. OjedinŊlou uk§zkou jeho cestovatelsk® 
filozofie byla cesta skrze Nep§l a Ļ²nu, kterou podnikl letos a nyn² o n² vyprav² na svĨch proslulĨch 
cestovatelskĨch besed§ch.  
 SvŊtovou premi®ru cestovatelsk® pŚedn§ġky o t®to cestŊ, nazvanou PŊġky mezi buddhisty a komunisty, 
v ¼terĨ veļer vidŊla Poln§ na Jihlavsku. Vļera si ji pak mohli poslechnout lid® v Uhersk®m Hradiġti a v pŚ²ġt²ch 
tĨdnech s n² Ladislav Zibura objede des²tky dalġ²ch m²st v Ļesku. A publikum bude odch§zet urļitŊ podobnŊ 
nadġen® jako v Poln®.  
 Zibura svĨmi pŚedn§ġkami bour§ pŚedstavu o nudnĨch cestovatelskĨch besed§ch.  
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PopravdŊ Śeļeno, pokud si chcete udŊlat pŚedstavu o Nep§lu ļi Ļ²nŊ, uspokoj² v§s urļitŊ l®pe nŊjakĨ cestopisnĨ 
film neģ Ziburova show. Chcete-li ovġem vŊdŊt, jak se v danĨch zem²ch ģije a pŚedevġ²m, jak byste je pŚi sv® 
cestŊ vidŊli vy, budete naopak nadġeni.  
 
MEZI HINDUISTY ZA BUDDHISTY  
 
V podobn®m duchu se neslo i vypr§vŊn² o Ļ²nŊ a Nep§lu. Tedy neuvid²te jedinou fotku Everestu a ani turisticky 
proslulou ļ²nskou tarakotovou arm§du.  
 Abychom Ziburovi neubliģovali ï on za tarakotovou arm§dou vyrazil, ale nakonec v duchu sv®ho 
putov§n² skonļil nŊkde ¼plnŊ jinde.  
Jeho pŚ²bŊhu to ovġem nijak neubliģuje, nevypr§v² totiģ o hor§ch Nep§lu a pam§tk§ch Ļ²ny. Cesta Nep§lem 
vedla jeho neturistickĨmi oblastmi. Nejprve na sever do Himal§je a pak zpŊt na jih k indickĨm hranic²m. ĂVŊtġina 
lid² si mysl², ģe Nep§l jsou vysok® hory, ale to jen ļ§st t®to zemŊ. StŚed tvoŚ² vrchovina a jih n²ģiny,ñ je aspoŔ na 
okamģik Zibura popisnĨ. Kdyģ pak uk§ģe plochou nep§lskou krajinu, nav§ģe vtipnou sentenc² o Nizozemsku. 
Jinak vġak neprov§d² krajinou, ale zaj²maj² ho pŚedevġ²m lid®.  
A k tŊm m§te pŚi pŊġ²m putov§n² nejbl²ģe.  
Z malĨch pŚ²bŊhŢ a zast§vek tak sestavuje svou cestu. Dok§ģe obr§zky z upr§ġenĨch kilometrŢ pŊġ²ho putov§n² 
nejen vybrat, ale pŚedevġ²m k nim pŚipojit vypointovan® pŚ²bŊhy. A um² sv® vypr§vŊn² v®st napŚ²ļ realitou. Tedy, 
jak s§m pŚizn§, vŊtġina Nep§lcŢ jsou ve skuteļnosti hinduist®, ale on nakonec doraz² do chr§mov®ho komplexu 
na jihu Nep§lu, jak®hosi buddhistick®ho Jeruzal®ma.  
 O tom, jak dokonale necestovatelsk® je jeho vypr§vŊn², svŊdļ² snad nejl®pe, ģe se ani nedozv²te, jakĨm 
nejvyġġ²m sedlem v Himal§j²ch proġel. Nen² to ovġem dŢleģit®, neboŠ pŚes Thorong La proch§zej² roļnŊ des²tky 
tis²c trekaŚŢ, a pokud v§s to jen trochu zaj²m§, najdete hromady ļl§nkŢ o tomto treku v ļasopisech i na 
internetu.  
 
ZAJĉMAJĉ HO LID£ A AĢ POTOM KYTKY  
 
Zibura je prostŊ zcela jinĨ cestovatel neģ ti, kteŚ² poŚ§daj² des²tky bŊģnĨch cestopisnĨch prom²t§n². Ti v§m sice 
dok§ģ² pojmenovat vġechny kytky i vrcholy hor, ale nedozv²te se, jak se domluv²te s Nep§lci, kdyģ nevl§dnete 
jejich rodnou Śeļ² a oni nemluv² anglicky. Zibura i z t®to situace dok§ģe vytŊģit zaj²mav® postŚehy a uk§ģe, ģe k 
cestov§n² vŢbec nepotŚebujete moc penŊz.  
ĂPŚijel jsem do Nep§lu a zjistil jsem, ģe mi nefunguje rooming a bankovn² karta,ñ otev²r§ peripetie, kter® mu 
nakonec usnadnily ģivot.  
Dok§zal uh§dat takovou cenu hotelu, ģe ho obdivovali i tradiļnŊ spoŚiv² izraelġt² turist®. ĂSp²m tam, kde nesp² 
ostatn² turist®,ñ fabuluje Zibura. Vyb²r§ si noclehy bez wifi. i kdyģ poļ²taļ ho doprov§z² celou cestu. ĂPŚipojen² mi 
d§v§ urļitĨ pocit bezpeļ²,ñ vysvŊtluje.  
 Po Nep§lu vyrazil mladĨ chodec na 800 kilometrovou cestu mezi ļ²nskĨmi mŊsty Chengdu a Sian. Tedy 
oblastmi, kde m§ mnohem menġ² ġanci potkat turistu neģ v Nep§lu. St§v§ se hostem des²tek Ļ²ŔanŢ, kteŚ² jej 
krmi i op²jej², a pozn§v§ jejich kaģdodenn² ģivot. SamozŚejmŊ neujde pozornosti bedliv® ļ²nsk® policie, kter§ ho 
odveze ze zak§zan® oblasti, a t²m prodlouģ² jeho putov§n².  
 To vġe se dŊje za pomoci ¼ģasnĨch anglicko-ļ²nskĨch pŚekladaļŢ, kter® dok§ģ² vyr§bŊt pŚ²mo ¼ģasn® 
slovn² z§pletky. Jak s ¼smŊvem zmiŔuj² cestovatel®, pokud nŊco mŢģe rozpoutat tŚet² svŊtovou v§lku, jsou to 
pr§vŊ ony Ădokonal®ñ internetov® pŚekladaļe.  
 
KONEC NA KOKOřĉNŉ  
 
A celĨ pŚ²bŊh konļ² velmi stylovŊ na KokoŚ²nŊ ¼vahou nad t²m, v jak pŚ²jemn® a ¼ģasn® zemi ģijeme.  
 Zibura m§ ¼ģasnĨ dar zaujmout posluchaļe a jeho projev mi v mnoh®m pŚipomnŊl skvŊl®ho horolezce a 
p§bitele Mirka Ġm²da z Police nad Metuj². Ġm²dovo vypr§vŊn² nebylo pouze o hor§ch, ale pŚedevġ²m o ģivotŊ v 
nich. Ani Ġm²dovi vģdy nez§leģelo na tom, zda se jeho pŚ²bŊhy na sto procent odehr§ly tak, jak veļer na 
pŚedn§ġce zaznŊly. Kouzlo vypr§vŊn² a nadġen® oļi, pŚedevġ²m posluchaļek, byly pro nŊj pŚednŊjġ².  
 Ono to nakonec funguje i na ty, kteŚ² na podobn® pŚedn§ġky chod² pŚedevġ²m kvŢli l§sce k dalekĨm 
zem²m.  
I kdyģ v ģivotŊ vyslechnete des²tky pŚedn§ġek, nakonec v§m v pamŊti zŢstanou jen takov² lid® jako Ġm²d ļi 
Zibura.  
 
*** 
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Ladislav Zibura  
 
- Narodil se 15. ļervna 1992 v ĻeskĨch BudŊjovic²ch ï V 16 letech zaļal poŚ§dat festival BudŊjovickĨ maj§les, 
ze kter®ho se podaŚilo vybudovat jednu z nejvŊtġ²ch neziskovĨch akc² v Ļesk® republice ï V roce 2011 vyrazil 
na svoji prvn² ; 900 kilometrŢ dlouh§ cesta do Santiaga de Compostela ho nadchla a rozhodl se v poutnictv² 
pokraļovat ï Ve stejn®m roce nastoupil na Pr§vnickou fakultu a Fakultu soci§ln²ch vŊd na KarlovŊ univerzitŊ ï 
Po prvn²m semestru se rozhodl vŊnovat jen m®di²m, pr§vnickou fakultu opustil a pŚihl§sil se ke studiu 
ģurnalistiky a hospod§Śsk® politiky na MasarykovŊ univerzitŊ v BrnŊ.  
ï Studium na UK jiģ Zibura dokonļil, nyn² studuje ģurnalistiku na MasarykovŊ univerzitŊ ï Na svoji prvn² pouŠ 
nav§zal dalġ²mi cestami ï v roce 2012 se vypravil na 1400kilometrovou pŊġ² cestu do ř²ma, v roce 2013 ujel 
3500 kilometrŢ na kole na cestŊ k Severn²mu moŚi a nazpŊt, v roce 2014 uġel pŊġky 1400 kilometrŢ na cestŊ do 
Jeruzal®ma, v roce 2016 podnikl 1500 kilometrŢ dlouhou cestu Nep§lem a Ļ²nou ï Nemotivuje ho v²ra, ale 
touha po dobrodruģstv² a pozn§v§n² lid² ï O sv® pouti do Jeruzal®ma napsal ¼spŊġnou knihu - Nyn² vyr§ģ² na 
dalġ² s®rii svĨch cestovatelskĨ show s prom²t§n²m a pov²d§n²m PŊġky mezi buddhisty a komunisty  
 
Foto autor| Foto. Den²k/archiv 
Foto popis| POUTNĉK. Ladislav Zibura dok§ģe bude v pŚ²ġt²ch tĨdnech a mŊs²c²ch obj²ģdŊt Ļesko se svĨm 
vypr§vŊn²m o pŊġ²m putov§n² Ļ²nou a Nep§lem. 
Region| Vysoļina 
 

Politolog: TOP 09 propadla v krajskĨch volb§ch i za Schwarzenberga 
21.10.2016    ct24.cz    str. 00    N§zory 

    rklos         

TOP 09 sch§z² region§ln² zakotven², chyb² j² pŚesvŊdļiv® m²stn² osobnosti, Ś²k§ politolog Stanislav Bal²k z 
Fakulty soci§ln²ch vŊd UK. Podle nŊj se strana nach§z² na z§sadn² kŚiģovatce, na kter® se mus² rozhodnout, 
co d§l. PŚitom vĨsledek v krajskĨch volb§ch nepovaģuje Bal²k za vĨraznĨ propad ï TOP 09 z²skala stejnĨ poļet 
mand§tŢ jako v roce 2012. 
 
Stanislav Bal²k ve Studiu 6 uvedl, ģe nen² tŚeba z posledn²ch voleb vyvozovat pŚehnan® z§vŊry, protoģe TOP 09 
krajsk® a komun§ln² volby nikdy neġly. PŚestoģe p§d pŚedsedy Miroslava Kalouska povaģuje za re§lnĨ, je 
pŚesvŊdļen, ģe v pozici pŚedsedy nad§le zŢstane, neboŠ za nŊj moment§lnŊ nevid² jinou moģnou n§hradu. 
 
Probl®m vid² v klesaj²c² schopnosti pŚimŊt sv® voliļe, aby pŚiġli k volb§m. ĂMoģn§ se vyļerp§v§ mobilizaļn² 
potenci§l, kterĨ strana mŊla, moģn§ pod dojmem ļast®ho stŚ²d§n² voleb a pod dojmem ļast®ho vyd§v§n² tŊch 
konkr®tn²ch voleb za ty kl²ļov®, v nichģ je potŚeba pŚij²t a stranu podpoŚit. To nefunguje ¼plnŊ dlouhodobŊ.ñ D§le 
vid² jako pŚ²ļinu mŊn²c² se dobu, kdy mohly stranŊ vyrŢst alternativy, kter® jsou srdci voliļe bliģġ². 
 
Pokles volebn²ch preferenc² TOP 09 ned§v§ politolog do souvislosti s odchodem Karla Schwarzenberga z ļela 
strany a s t²m, ģe jej nahradil Miroslav Kalousek. ĂI s Karlem Schwarzenbergem dopadly volby v roce 2012 
ġpatnŊ. Nen² to tak dlouho co probŊhly evropsk® volby 2014, a v tŊch naopak TOP 09 sahala po v²tŊzstv². 
SamozŚejmŊ jeġtŊ mŊla Karla v ļele, byŠ uģ velmi star®ho, ale oslovovala na jinĨch t®matech pro jinĨ org§n.ñ  
 
Strana TOP 09 byla zaloģena v roce 2009 Miroslavem Kalouskem (tehdy za KDU-ĻSL) Karlem 
Schwarzenbergem (tehdy nestran²k za SZ) a Petrem Gazd²kem (STAN). Od sv®ho vzniku se orientovala jako 
proevropsk§ a liber§lnŊ stŚedov§. Pod²lela se na vl§dŊ Petra Neļase v letech 2010 aģ 2013, nyn² je v opozici. V 
krajskĨch volb§ch roku 2016 z²skala 3,5 procenta hlasŢ a 19 mand§tŢ. 
 
 
URL| http://www.ceskatelevize.cz/ct24/nazory/1940500-politolog-top-09-propadla-v-krajskych-volbach-i-za-
schwarzenberga 
 

Kam mŢģete zaj²t 
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21.10.2016    ChrudimskĨ den²k    str. 06    Servis 
             

Burza obleļen² ve SlatiŔanech  
 
SlatiŔany ï PoŚadatel® v§s srdeļnŊ zvou na tradiļn² burzu obleļen², kter§ se kon§ ve Spoleļensk®m domŊ 21. 
Ś²jna od 14:00 ï 17:30 hodin. Na burze najdete podzimn² a zimn² obleļen², boty, batohy, hraļky a mnoho 
dalġ²ho. Burza bude doplnŊna o nov® obleļen².  
 
Cirkus Berosini  
 
Chrudim ï Od 20. do 23.  
Ś²jna mŢģete vyrazit na cirkus Berosini. U Tesca v§s bude bavit ve ļtvrtek a p§tek od 17 hodin, v sobotu od 
15:00, v nedŊli od 11:00. Pozor ï ve ļtvrtek 20.10. jednotn® vstupn® 100 Kļ.  
 
PraģskĨ d®mon  
 
Chrudim ï SoukromĨ neļapkovskĨ turnaj jednotlivcŢ PraģskĨ d®mon zaļ²n§ na p®tanque hŚiġti Za Vodojemem 
22. Ś²jna. Prezence: 9.15 ï 9.45 hod., zah§jen² 10.00 hod. Startovn®: 50 Kļ za osobu, obļerstven²: v pŚilehl® 
restauraci, poļet z§pasŢ: minim§lnŊ sedm, ubytov§n² pro pŚespoln² moģno zajistit. Podm²nky ¼ļasti: dobr§ vŢle, 
klidn® span², pravideln® zaģ²v§n², koule k zapŢjļen².  
 
Ļechy kr§sn®, Ļechy m®  
 
Nasavrky ï Podej mi ruku a d²vej se na kouzlo naġ² kr§sn® vlasti ï to je motto vĨstavy nazvan® Ļechy kr§sn®, 
Ļechy m®, kter§ probŊhne ve dnech 23. 10. ï 20. 11. 2016 na z§mku Nasavrky.  
Vernis§ģ fotografi² Ivany Hronov® a obrazŢ Mark®ty Ad§mkov® z Kameniļek se uskuteļn² 22.  
Ś²jna v 17 hodin. Đvodn² slovo bude m²t Vanda V§vrov§, obļerstven² zajist² Kruh zdrav² z ChrudimŊ.  
Vystoup²: Monika Maġkov§, Martin Langr a soubor Kl²ļenky pod veden²m Ivy Malinov®.  
 
Regulace intimity  
 
Chrudim ï Divadeln² spolek J. N. ĠtŊp§nka v§s zve na inscenaci Regulace intimity. v nedŊli 23. Ś²jna v 19:00 
hodin do Divadla Karla Pippicha. TvŢj charakter je to, co dŊl§ġ, kdyģ si mysl²ġ, ģe se nikdo ned²v§. Z ļeho maj² 
mlad² lid® strach? Co miluj²? V co vŊŚ²? Dvan§ct loŔskĨch absolventŢ herectv² praģsk® DAMU pŚipravilo 
spoleļnŊ s reģis®rem JiŚ²m Havelkou inscenaci, kter§ je otevŚenou zpovŊd², v n²ģ zkoumaj² hranice sv®ho 
vnitŚn²ho a vnŊjġ²ho svŊta.  
 
Den s dechovkou  
 
Skuteļ ï V nedŊli 23. Ś²jna v 11 hodin se v Kulturn²m klubu Skuteļ uskuteļn² IX. Den s dechovkou. Posledn² 
Ś²jnov§ nedŊle patŚ² tradiļnŊ dechov® hudbŊ.. K poslechu a tanci kromŊ dom§c² Ġeucousk® muziky zahraje 
Pohoranka a Zruļsk§ des²tka. O obļerstven² a dobrou pohodu bude postar§no.  
 
PŚedn§ġka ve Dvakaļovic²ch  
 
Dvakaļovice ï Na pŚedn§ġku a besedu s analytikem a odbornĨm asistentem Mgr. Karlem Svobodou Ph. D. z 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, Katedra ruskĨch a vĨchodoevropskĨch studi² a z Institutu 
mezin§rodn²ch studi² v Praze na t®ma Rusk§ politika ï doma i v zahraniļ² mŢģete pŚij²t ve ļtvrtek 27. Ś²jna od 
17.30 hodin do s§lu na evangelick® faŚe.  
 
Region| VĨchodn² Ļechy 
 

Rozhovory o brexitu zaļnou do konce bŚezna. Skotsko nesouhlas², spŊch§ 
s referendem 
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Britsk§ premi®rka Theresa Mayov§ potvrdila na summitu EU svĨm kolegŢm z dalġ²ch zem² Unie, ģe Brit§nie do 
konce bŚezna 2017 aktivuje ļl§nek 50 Lisabonsk® smlouvy, a zah§j² tak rozhovory o sv®m odchodu z Evropsk® 
unie. Po prvn²m jednac²m dni summitu EU v Bruselu to potvrdil pŚedseda vrcholnĨch unijn²ch schŢzek Donald 
Tusk. 
 
Pro pŚedsedkyni britsk® vl§dy Theresu Mayovou je ¼ļast na summitu EU premi®rou. Podle diplomatŢ dala svĨm 
kolegŢm z ostatn²ch zem² Unie najevo, ģe by nemŊli organizovat schŢzky bez britsk® ¼ļasti, protoģe zemŊ je 
st§le plnopr§vnĨm ļlenem Unie. 
 
V z§Ś² se l²dŚi 27 zem² EU bez britsk®ho z§stupce seġli v BratislavŊ, poprv® v tomto form§tu jednali na konci 
ļervna jen p§r dn² po britsk®m hlasov§n². 
 
ĂBrit§nie je st§le ļlenem EU se vġemi pr§vy a z§vazky,ñ uznal Tusk. ZdŢraznil ovġem tak®, ģe ostatn²ch 27 
ļlenŢ Unie m§ povinnost a z§vazek setk§vat se a prodiskutov§vat spoleļnou strategii a budouc² podobu jedn§n² 
s Brit§ni². ĂJ§ bych preferoval form§t v 28 (ļlenech) nejen pro pŚ²ġt² mŊs²ce, ale i roky a desetilet². Ale mus²me 
respektovat vĨsledek referenda,ñ poznamenal ġ®f Evropsk® rady. 
 
Zopakoval tak® dlouhodobĨ postoj EU, ģe pŚed form§ln²m spuġtŊn²m aģ dvouletĨch rozhovorŢ o britsk®m 
odchodu nebudou s LondĨnem v t®to vŊci ģ§dn§ vyjedn§v§n². Edinburgh pŚedloģil k veŚejn® diskuzi n§vrh 
z§kona o referendu o nez§vislosti 
 
S odchodem Velk® Brit§nie z Evropsk® unie nesouhlas² skotsk§ vl§da pod veden²m Skotsk® n§rodn² strany 
(SNP).  ĂSkotsko bude m²t moģnost znovu zv§ģit ot§zku sv® nez§vislosti, a to jeġtŊ pŚedt²m, neģ Spojen® 
kr§lovstv² vystoup² z Evropsk® unie,ñ prohl§sila opakovanŊ skotsk§ premi®rka Nicola Sturgeonov§ s t²m, ģe je 
podle n² vysoce pravdŊpodobn®, ģe se referendum uskuteļn² uģ pŚed rokem 2020.  
 
   pŚehr§t 
 
 
         video 
                    Kas§kov§: Pro Sturgeonovou je z§sadn² vŊc² udrģen² Skotska v r§mci vnitŚn²ho trhu EU 
 
    
 
Ve ļtvrtek zveŚejnil kabinet Sturgeonov® n§vrh z§kona o referendu o nez§vislosti Skotska - s c²lem umoģnit 
lidem vyj§dŚit se k navrhovan®mu znŊn² z§kona vļetnŊ jeho kl²ļov® ot§zky: MŊlo by bĨt Skotsko nez§vislou 
zem² (Should Scotland be an independent country)? 
 
ĂPokud by doġlo k tomu, ģe Skotsko bude m²t druh® referendum (a vyslov² se pro nez§vislost), tak by trvalo 
nŊkolik let, neģ by se vypoŚ§daly vztahy Skotska se zbytkem Spojen®ho kr§lovstv². Ale ne vġichni zast§nci 
nez§visl®ho Skotska z§roveŔ podporuj² setrv§n² zemŊ v EU,ñ poznamenala k t®matu Zuzana Kas§kov§ z 
Institutu mezin§rodn²ch studi² Fakulty soci§ln²ch vŊd UK. 
 
Today @DerekMackaySNP launched a consultation on the Draft Referendum Bill. Give your views here: 
https://t.co/RfKrrJ0X8f pic.twitter.com/cwRWgT0ORn&mdash; The SNP (@theSNP) October 20, 2016 
 
Skotov® odm²taj² Ăhard brexitñ 
 
V posledn²ch tĨdnech skotskou politickou reprezentaci rozhoŚļil postoj vl§dnouc²ch (v cel® Velk® Brit§nii) toryŢ 
(konzervativcŢ). Ti jsou zast§nci Ăhard brexituñ, ļili tvrd® verze rozchodu Velk® Brit§nie s Evropskou uni². S 
Edinburghem nav²c detaily procesu vystoupen² odm²taj² konzultovat. ĂPro hard brexit nem§ vl§da ģ§dnĨ mand§t, 
brexit se stal brexitem v podruļ² konzervativcŢ,ñ ohradila se Sturgeonov§. 
 
 Fakta 
 Jak Skotov® hlasovali 24. ļervna 2016 
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62 procent SkotŢ, kteŚ² se z¼ļastnili referenda, se vyslovilo pro setrv§n² Spojen®ho kr§lovstv² v EU. 
 
Proti odchodu z Unie hlasovali vŊtġinovŊ lid® ve vġech 32 skotskĨch volebn²ch obvodech. 
 
Tvrd® vystoupen² z Unie je spojeno s odchodem z Evropsk®ho jednotn®ho trhu. Skotsk® politick® ġpiļky jsou 
ostŚe proti tomuto kroku. Ob§vaj² se, ģe by mŊl negativn² vliv na ekonomiku. 
 
 
 
  
 
 
      Odkaz 
 
      Brexit 
 
Podle jedn® z nejnovŊjġ²ch studi² by Skotsko opuġtŊn²m spoleļn®ho trhu pŚiġlo o des²tky tis²c pracovn²ch m²st a 
jeho hrubĨ dom§c² produkt by zaznamenal dvou aģ pŊtiprocentn² pokles. 
 
ĂAnalĨzy ukazuj², ģe kvŢli brexitu by skotsk§ ekonomika roļnŊ pŚich§zela aģ o 11,2 miliard liber. TakovĨ je 
vĨhled do roku 2030,ñ potvrdil skotskĨ ministr financ² Derek Mackay. 
 
 
URL| http://www.ceskatelevize.cz/ct24/svet/1940770-rozhovory-o-brexitu-zacnou-do-konce-brezna-skotsko-
nesouhlasi-specha-s-referendem 
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    BEZ JASNħCH PRAVIDEL         

PROĻ SE JEĠTŉ VYDĆVAJĉ NOVINY, KDYĢ SE VĠE NAJDE NA INTERNETU? PROĻ SE M£DIĉM VŉNUJE 
TOLIK POZORNOSTI? JAK BY VYPADAL NĆĠ ĢIVOT, KDYBY M£DIA NARĆZ ZMIZELA? NA PODOBN£ 
OTĆZKY BY DNES MŉLY UMŉT ODPOVŉDŉT VĠECHNY DŉTI DĉKY MEDIĆLNĉ VħCHOVŉ.  
 
Medi§ln² vĨchova tvoŚ² jiģ deset let povinnou souļ§st z§kladn²ho vzdŊl§v§n². ĂĠkola mus² zaŚadit medi§ln² 
vĨchovu na 1. i 2. stupni, nemus² vġak bĨt zaŚazena v kaģd®m roļn²ku,ñ Śekla Strategii Jarmila Bal§ģov§, mluvļ² 
ministerstva ġkolstv², ml§deģe a tŊlovĨchovy. S medi§ln² vĨchovou je podle n² vhodn® zaļ²t klidnŊ jiģ od 1. 
roļn²ku, protoģe rozv²j² jednu z hlavn²ch kl²ļovĨch kompetenc² ï komunikativnost. ĂMedi§ln² vĨchova je velice 
dŢleģit§ pro uplatnŊn² jedince ve spoleļnosti. Mus² umŊt zpracovat, vyhodnotit a vyuģ²t podnŊty, kter® pŚich§zej² 
z okoln²ho svŊta, a to pŚedevġ²m pŚes m®dia ï dŊti by s nimi tedy mŊly zaļ²t pracovat co nejdŚ²ve,ñ doplnila 
mluvļ².  
 Podle medi§ln²ho analytika z Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy Radima Wol§ka by mŊly dŊti 
zaļ²t s medi§ln² vĨchovou odmaliļka. ĂJakmile d²tŊ zaļ²n§ vyuģ²vat m®dia, mŊlo by se uļit o nich pŚemĨġlet.  
Objevuj² se n§vody pro rodiļe, jsou programy pro ġkolky. Nemus² j²t o nic obt²ģn®ho ï z§kladem je rozhovor, 
kladen² ot§zek, hled§n² odpovŊd², pŚemĨġlen²,ñ Śekl Wol§k Strategii.  
 DŊti by mŊly pochopit, ģe ne vġechno, co se objev² v m®di²ch, mus² odpov²dat realitŊ. MŊly by se nauļit 
rozliġovat skuteļnost od jej²ho medi§ln²ho obrazu.  
D²ky medi§ln² vĨchovŊ by mŊly rovnŊģ umŊt rozpoznat nebezpeļ², na kter§ mohou narazit ve virtu§ln²m 
prostŚed² poļ²naje kyberġikanou na soci§ln²ch s²t²ch pŚes nedbal® zach§zen² s osobn²mi ¼daji aģ po klamavou 
reklamu.  
řada ġkol pŚi vĨuce medi§ln² vĨchovy tak trochu t§pe. S pŚechodem od osnov k r§mcovĨm vzdŊl§vac²m 
programŢm se ji podaŚilo prosadit v podobŊ takzvan®ho prŢŚezov®ho t®matu. Neexistuj² nicm®nŊ jasnŊ dan§ 
pravidla, co a jak vyuļovat. ĂMedi§ln² vĨchovu je moģn® zaŚadit do ġkoln²ho vzdŊl§vac²ho programu jako 
interaktivn² souļ§st vzdŊl§vac²ho obsahu jak®hokoliv vyuļovac²ho pŚedmŊtu nebo v podobŊ samostatn®ho 
pŚedmŊtu, projektu, semin§Śe, kurzu a podobnŊ,ñ vysvŊtlila Bal§ģov§ s t²m, ģe medi§ln² vĨchovu mŢģe vyuļovat 
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jakĨkoliv pedagog, v pŚ²padŊ samostatn®ho pŚedmŊtu vŊtġinou uļitel ļesk®ho jazyka, vĨchovy k obļanstv² nebo 
dŊjepisu, ale tak® informatiky.  
 Podle Wol§ka by se mŊla medi§ln² vĨchova pŚirozenŊ prol²nat st§vaj²c²mi pŚedmŊty. ĂUļitel ļeġtiny se 
vŊnuje jazyku v m®di²ch a pŚ²znakovĨm vĨrazŢm, historik roli m®di² v dŊjin§ch a dŊjin§m m®di², matematik tŚeba 
ot§zce prezentace vĨzkumŢ veŚejn®ho m²nŊn², zemŊpisec reprezentaci jinĨch kultur a zem² v m®di²ch.ñ Dalġ² z 
cest, jak se medi§ln² gramotnost na ġkol§ch rozv²j², je tvorba ġkoln²ch m®di². ĂT²m, ģe si dŊti zkouġej² vytv§Śet 
medi§ln² obsahy, z²sk§vaj² pŚedstavu o tom, jak vznikaj²,ñ doplnil Wol§k. POKUSïOMYL  
 
PŚestoģe medi§ln² vĨchova prob²h§ v ļeskĨch ġkol§ch jiģ pŚibliģnŊ deset let, uļitel® mnohdy nevŊd², jak by mŊla 
vypadat. Ke zpŢsobu jej² vĨuky se proto ani radŊji nevyjadŚuj². Z nŊkolika oslovenĨch ŚeditelŢ z§kladn²ch ġkol 
(mezi nimi byly i nŊkter® renomovan® ġkoly) Strategii neodpovŊdŊl ani jedinĨ. To nahr§v§ spekulac²m o tom, ģe 
medi§ln² vĨchova je ļasto ģ§kŢm pod§v§na metodou pokusïomyl. A o takovouto medializaci ġkoly samozŚejmŊ 
nestoj².  
 Na obhajobu uļitelŢ je ale nutno zdŢraznit, ģe v Ļesku aby kvalitn² ġkolen² ļi kurz medi§ln² vĨchovy pro 
uļitele pohledal. Nab²dka je zkr§tka velmi omezen§.  
 ĂPro pedagogy samostatn® studium medi§ln² vĨchovy vyļlenŊno nen². V r§mci dalġ²ho vzdŊl§v§n² 
existuj² rŢzn® kurzy, ale ty nejsou prvopl§novŊ urļeny pro pedagogy. Pokud se chce pedagog v t®to 
problematice vzdŊl§vat, mus² si nŊjakĨ kurz naj²t s§m. Ļerpat lze i z literatury. N§rodn² institut dalġ²ho 
vzdŊl§v§n² samostatn® kurzy zamŊŚen® pŚ²mo na medi§ln² vĨchovu nenab²z²,ñ zdŢraznila mluvļ² MĠMT s t²m, 
ģe pro uļitele je k dispozici jako souļ§st r§mcovĨch vzdŊl§vac²ch programŢ metodickĨ port§l na internetu a 
dostupn§ je i metodick§ pŚ²ruļka.  
 
MEDIĆLNĉ NEGRAMOTI  
 
Za deset let medi§ln² vĨchovy vznikla sice Śada metodickĨch pomŢcek, uļebnic a postupŢ, po kterĨch lze 
s§hnout, ne vġechny jsou ale kvalitn². Mnohdy se Ănap§l²ñ i sami uļitel®. Nen² divu. Na pedagogickĨch fakult§ch, 
kde se formuj², se jim zaļ²n§ nab²zet z§kladn² vhled do medi§ln² problematiky, st§le to ale nen² Ăonoñ. ĂMoģnost 
z²sk§n² aprobace medi§ln² pedagog, bŊģn§ v zahraniļ², u n§s zat²m nen²,ñ podotkl Wol§k.  
 Absenci kvalitn²ch vzdŊl§vac²ch kurzŢ ļi ġkolen² v t®to oblasti potvrdila Strategii i Dana RabiŔ§kov§, 
Śeditelka organizace Partners Czech, kter§ v minulosti kurzy medi§ln² vĨchovy pro uļitele poŚ§dala.  
Na projekt ĂRozumŊt m®di²mñ z²skala dŚ²ve organizace i nŊkolikamilionovou dotaci z Evropsk®ho soci§ln²ho 
fondu a ministerstva ġkolstv². V obdob² 2002ï2007 proġkolili na 600 uļitelŢ. ĂVzdŊl§v§n² v oblasti medi§ln² 
vĨchovy jsme zakonļili v roce 2007. Od t® doby jsme bohuģel pro nedostatek finanļn²ch  
 zdrojŢ uģ nic tak velk®ho realizovat nemohli,ñ uvedla RabiŔ§kov§, podle n²ģ ļesk® ġkoly v dan® 
problematice pokulh§vaj² t®mŊŚ ve vġem. ĂJe velmi mal§ informovanost obecnŊ o tom, jakĨ maj² m®dia vliv na 
utv§Śen² veŚejn®ho m²nŊn², i velmi n²zk§ medi§ln² gramotnost,ñ dodala.  
 
I NOVINĆř JE JEN ĻLOVŉK  
 
PŚes vġechny vĨġe popsan® probl®my m®dia do vĨuky neodmyslitelnŊ patŚ². Dneġn² ģivot je m®dii vĨznamnŊ 
prostoupen a ģ§dnĨ uļitel se nemŢģe t®matu vyhnout, m®dia se st§vaj² pŚirozenou souļ§st² vĨuky.  
Pokud m§ Śeditel ļi Śeditelka ġkoly ġtŊst² a k§pne na nŊjak®ho nadġence, kterĨ medi§ln² problematiku s chut² 
uļ², m§ vyhr§no. Mnohdy se ale st§v§, ģe se uļitel® t®to problematiky ob§vaj².  
 ĂVŊd² sice, ģe je s dŊtmi o m®di²ch tŚeba mluvit a mnoh§ medi§ln² t®mata se ve ġkol§ch Śeġ², ale 
odrazuje je, ģe dŊti jsou napŚ²klad ve vztahu k novĨm technologi²m a soci§ln²m s²t²m uģivatelsky zkuġenŊjġ²,ñ 
prozradil Wol§k.  
 NŊkter® ġkoly si zvou na besedy i lidi s medi§ln² prax², coģ je pro ģ§ky velmi uģiteļn® ï je dobr®, kdyģ 
se potkaj² s nŊkĨm z novin nebo z reklamn² agentury a zjist², ģe i novin§Ś je jenom ļlovŊk, kterĨ m§ sv® limity.  
 Nesypejme ale popel na hlavu jen ġkol§m a uļitelŢm. V prvn² ŚadŊ je pro kaģd® d²tŊ dŢleģit§ medi§ln² 
vĨchova v rodinŊ. Ne vġichni rodiļe ale maj² na takovou vĨchovu dost ļasu a nŊkteŚ² ji ani nezvl§dnou. Pokud 
rodiļ a uļitel nespolupracuj², d²tŊ se v m®di²ch jednoduġe ztrat². V dneġn²m svŊtŊ, kterĨ je protkanĨ m®dii vġeho 
druhu, by to byla velik§ chyba.  
 
VħCHOVNħ PřĉKLAD Medi§ln² vĨchova m§ ve svŊtŊ dlouhou tradici. PŚ²stup k jej²mu zaŚazen² do ġkoln² vĨuky 
se v rŢznĨch zem²ch svŊta liġ². Celospoleļensk§ potŚeba medi§ln² gramotnosti se zaļala projevovat jiģ v 
prŢbŊhu pades§tĨch a ġedes§tĨch let 20. stolet² zejm®na pod vlivem komercionalizace m®di² v USA - do 
syst®mu ġkoln² vĨuky byla tedy medi§ln² vĨchova poprv® integrov§na pr§vŊ tam. VelkĨ tlak na jej² vĨuku vyv²jeli 
pŚedevġ²m rodiļe ï dŊtem ļinilo obrovsk® pot²ģe odliġit informace ze zpravodajstv² od reklamy a povaģovaly je 
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za stejnŊ dŢleģit®. V USA se tak® vĨznamnŊ zapojuj² neziskov® organizace, kter® se c²lenŊ medi§ln² vĨchovou 
zabĨvaj² pŚedevġ²m prostŚednictv²m rŢznĨch projektŢ a programŢ. Vzorem pro vĨuku medi§ln² vĨchovy by mohla 
bĨt Kanada. V souļasn® dobŊ je souļ§st² pŚedmŊtu anglickĨ jazyk a vyuļov§na je tak® prŢŚezovŊ. Jej²m 
hlavn²m c²lem je rozv²jen² kritick®ho myġlen² a rozvoj aktivn²ho obļanstv². K ¼spŊġnŊjġ²m zem²m se Śad² i 
Austr§lie. Na stŚedn²ch ġkol§ch bŊģ² specifickĨ pŚedmŊt media studies (medi§ln² studia). Medi§ln² vĨchova je 
z§roveŔ integrov§na do anglick®ho jazyka, spoleļenskĨch vŊd i dalġ²ch pŚedmŊtŢ. Dlouholetou tradic² medi§ln² 
vĨchovy se mŢģe pyġnit Velk§ Brit§nie. Od roku 2007 m§ sv® pevn® m²sto jako samostatnĨ pŚedmŊt. StejnŊ je 
na tom MaŅarsko, kde se pŚedmŊt tĨk§ ģ§kŢ mezi 12 a 18 lety. Ve Francii je medi§ln² vĨchova integrov§na do 
z§kladn²ch pŚedmŊtŢ francouzskĨ jazyk, dŊjepis a zemŊpis, z§roveŔ se tam nab²z² voliteln® kurzy medi§ln² 
vĨchovy.  
 
Foto autor| FOTO: Profimedia 
Foto popis| MIĠMAĠ Uļitel ļeġtiny se vŊnuje jazyku v m®di²ch a pŚ²znakovĨm vĨrazŢm, historik roli m®di² v 
dŊjin§ch, matematik vĨzkumŢm veŚejn®ho m²nŊn², zemŊpisec reprezentaci jinĨch kultur a zem² v m®di²ch. D²tŊ 
si to mus² poskl§dat samo. 
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Si ?in-pchingova administrativa vŊŚ², ģe Ļ²na bude respektov§na, jen pokud bude siln§. Z reakc² na ļ²nsk® 
iniciativy je vġak zŚejmĨ opak: ļ²nsk§ s²la vyplĨv§ z respektu, kterĨ si u ostatn²ch z²sk§v§. 
 
 PŚed tŚemi lety pŚedstavil ļ²nskĨ prezident Si ?in-pching na sv® n§vġtŊvŊ ve StŚedn² a jihovĨchodn² Asii 
projekt P§su a Stezky, ambici·zn²ho propojen² Eurasie, Asie a Afriky. Prakticky pŚes noc tak zamotal hlavu 
z§padn²m i ļ²nskĨm analytikŢm vŊnuj²c²m se ļ²nsk® zahraniļn² politice. Jeho pl§n totiģ pŚedstavuje z§sadn² 
obrat od politiky otce ļ²nsk®ho ekonomick®ho z§zraku Teng Siao-pchinga, kterĨ po ud§lostech v roce 1989 
nab§dal ļ²nsk® veden², aby zemŊ klidnŊ sledovala zahraniļn² vĨvoj, skrĨvala sv® kapacity, z²sk§vala ļas, 
neupozorŔovala na sebe a nikdy se nestavŊla do vŢdļ² role. Tato mantra slouģila ļ²nsk® zahraniļn² politice po 
v²ce neģ dvŊ dek§dy a ovlivŔovala uvaģov§n² i praktickou politiku v takovĨch ot§zk§ch, jako jsou intervence 
OSN, ļlenstv² v mezin§rodn²ch organizac²ch nebo zapojen² do Śeġen² mezin§rodn²ch kriz². 
 
 Si nyn² postavil Ļ²nu do pomysln®ho inkluzivn² transregion§ln² iniciativy, centra kter§ ofici§lnŊ neslibuje 
nic menġ²ho neģ hospod§ŚskĨ blahobyt a podporu svŊtov®ho m²ru. Logickou ot§zkou tedy je, co vedlo Ļ²nu k 
tak radik§ln²mu obratu (a vzhledem k prostŚedkŢm investovanĨm do projektu uģ nikoli jen r®torick®mu). 
 
 OdpovŊdi lze hledat v mŊn²c² se ekonomick® i politick® situaci. VĨvoj euroamerick®ho pohledu na Ļ²nu 
ukazuje, jak dynamicky se v souļasn®m mezin§rodn²m syst®mu promŊŔuje vn²m§n² pŚ²leģitost², probl®mŢ a 
hrozeb. PŚed tŚiceti lety byla Ļ²nsk§ lidov§ republika relativnŊ chudou zem² se sice rostouc² ale jen omezenŊ 
pŚitaģlivou ekonomikou a arm§dou, kter§ by pŢsobila sp²ġe politov§n²hodnŊ, nebĨt jadernĨch zbran² a v²ce neģ 
milionu brancŢ. 
 
 JeġtŊ pŚed dvaceti lety nebyl obraz Ļ²ny pŚ²liġ odliġnĨ: zemŊ byla na Z§padŊ vn²m§na prizmatem 
ud§lost² na n§mŊst² Nebesk®ho klidu a vojenskĨch man®vrŢ v Tchajwansk® ¼ģinŊ. SouļasnŊ ale zaļala pŢsobit 
pŚitaģliv§ s²la rychle rostouc²ho ļ²nsk®ho hospod§Śstv² (Clintonovo: ñIt&rsquo;s the economy, stupid!ñ). Z 
hlediska Z§padu zd§nlivŊ nal®havŊjġ² ¼koly (Bosna, Som§lsko, Rwanda) pŚitom odsouvaly dŊn² ve vĨchodn² 
Asii na vedlejġ² kolej. 
 
 Po dalġ² dek§dŊ se situace razantnŊ zmŊnila. Z§pad v roce 2006 uģ pŊt let v§lļil s glob§ln²m 
terorismem, ļemuģ Ļ²na pŚinejmenġ²m nomin§lnŊ pŚitak§vala. SouļasnŊ bylo zŚejm®, ģe nŊkolik dek§d 
pokraļuj²c² rŢst katapultoval Ļ²nu mezi kl²ļov® mezin§rodn² ekonomick® akt®ry, coģ jen podtrhla finanļn² krize 
2007 a n§sledn§ recese v USA a EvropŊ. 
 
 Kontrast s rostouc² Ļ²nou nahlodal nejen pŚesvŊdļen² o dominanci liber§ln²ho trģn²ho modelu, ale do 
politick®ho diskurzu se tak® naplno vr§tily ¼vahy o tom, nakolik se ļ²nskĨ hospod§ŚskĨ rŢst pŚetav² do 
mocensk®ho pos²len² zemŊ. Rostouc² popt§vka po surovin§ch, nejen energetickĨch, nav²c zpochybnila, ģe by 
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ekonomick® aktivity musely m²t vģdy povahu hry s nenulovĨm souļtem. Energetick§ bezpeļnost se pomalu, ale 
jistŊ st§vala t®matem dne, coģ Ļ²nu, spotŚebov§vaj²c² energetick® suroviny v obrovsk®m a setrvale rostouc²m 
objemu, stavŊlo ze z§padn² perspektivy do nelichotiv®ho svŊtla. 
 
 Snaha vypomoci si obchodem s mezin§rodn²mi p§rii typu ĉr§nu nebo S¼d§nu tomuto negativn²mu 
vn²m§n² Ļ²ny na Z§padŊ jen nahr§la. Paradoxem vġak je, ģe re§lnĨ efekt ļ²nsk®ho pŢsoben² v oblastech, ze 
kterĨch z politickĨch ļi bezpeļnostn²ch dŢvodŢ z§padn² ropn® a plyn§rensk® spoleļnosti odeġly, byl syst®movŊ 
sp²ġe pozitivn². VytŊģen§ ropa totiģ nezbytnŊ nekonļila v Ļ²nŊ, ale ļasto na svŊtovĨch trz²ch, kde zvyġovala 
celkovĨ objem svŊtov® nab²dky a pom§hala tvoŚit cenu. Aļkoli se to mezi analytiky svŊtovĨch energetickĨch trhŢ 
vŊdŊlo, m®nŊ ochotnŊ se jiģ publikovaly tyto pozitivnŊjġ² aspekty pŢsoben² ļ²nskĨch energetickĨch spoleļnost² v 
zahraniļ². 
 
 A dnes? Ļ²na je tŊģko zpochybnitelnou dvojkou souļasn®ho mezin§rodn²ho syst®mu. Rusk§ anexe 
Krymu, v§lka v SĨrii a souvisej²c² vzestup Daeġe, nestabilita v severn² Africe a pokraļuj²c² vlna teroristickĨch 
¼tokŢ vyvol§vaj² obavy, ģe svŊt smŊŚuje od relativn² (by? mnohĨmi kritizovan®) stability pod americkou 
dominanc² k mnohem nest§lejġ²mu uspoŚ§d§n². Si ?in-pchingova iniciativa tak pŚich§z² v okamģiku, kdy 
americkĨ hegemon pŢsob² vyļerpanĨm dojmem a v americk® spoleļnosti jako by nabĨvalo na s²le vnitŚn² pnut², 
jehoģ nejkŚiklavŊjġ²m symptomem je Trumpova kandidatura. 
 
 Z hlediska naļasov§n² je iniciativa P§su a Stezky vĨhodn§, a to hned v nŊkolika oblastech, kter® Ļ²nu 
tr§p². V prvn² ŚadŊ zaļ²n§ ļ²nsk§ ekonomika zpomalovat. Aļkoli jej² rŢst je st§le impozantn² (za posledn²ch 40 
let rostla ļ²nsk§ ekonomika v prŢmŊru o 9 % roļnŊ), Peking tr§p² pŚ²liġn§ orientace ekonomiky na export a 
nadvĨroba. Ļ²nsk® veden² nav²c po roce 1989 propojilo svou budoucnost s t²m, ģe dok§ģe svĨm obļanŢm 
zajistit setrvalĨ ekonomickĨ rŢst. Ob§v§ se, ģe v okamģiku, kdy by se uk§zalo, ģe Ļ²na m²Ś² do recese, mohlo by 
to vyvolat rozs§hl® soci§ln² nepokoje a ohrozit vl§dnouc² reģim. Vybudov§n² lepġ² infrastruktury mezi 
jednotlivĨmi provinciemi a zvĨġen² propojenosti trhŢ se sousedy by mŊly v Ļ²nŊ stimulovat dom§c² popt§vku, 
vyrovnat rozd²ly mezi rozvinutĨmi vĨchodn²mi a jiģn²mi provinciemi a m®nŊ rozvinutĨm stŚedem a z§padem 
zemŊ a vyv®zt nadprodukci. 
 
 Nav²c pŚich§z² projekt P§su a Stezky za situace, kdy jsou dek§du star® obavy ze soupeŚen² o 
energetick® zdroje ve StŚedn² Asii a na Bl²zk®m vĨchodŊ (by? moģn§ jen doļasnŊ) zapomenuty. Hlavn²m 
dŢvodem je propad cen energetickĨch surovin v dŢsledku zdokonalen² tŊģby jejich nekonvenļn²ch zdrojŢ, jako 
je bŚidlicovĨ plyn nebo kanadsk® ropn® p²sky, zpomalen² glob§ln² ekonomiky a vysok® ¼rovnŊ tŊģby tradiļn²ch 
producentŢ v Persk®m z§livu. 
 
 Zat²mco ļ²nsk® energetick® z§jmy zŢst§vaj² stejn® (co nejvŊtġ² diverzifikace zdrojŢ i producentŢ), 
kontext se vĨznamnŊ zmŊnil ve prospŊch Pekingu, protoģe moment§lnŊ pŚevl§d§ dojem, ģe zdrojŢ bude 
dostatek. OstatnŊ dvŊ tŚetiny energie spotŚebov§van® Ļ²nou st§le pŚipadaj² na uhl², jehoģ je Ļ²na nejen 
nejvŊtġ²m konzumentem, ale tak® producentem. Sama z§vislost na spalov§n² uhl² kvŢli svĨm environment§ln²m 
dopadŢm vyvol§v§ kritiku doma i v zahraniļ², jej²ģ osten ale Ļ²na alespoŔ ļ§steļnŊ otupila podpisem PaŚ²ģsk® 
dohody o klimatu v loŔsk®m roce. 
 
 Produktovody a trasy dovozu ropy a plynu 
 
 Ļ²nsk® veden² se ostatnŊ dlouhodobŊ snaģ² o zvĨġen² pod²lu obnovitelnĨch zdrojŢ v energetick®m mixu, 
napŚ²klad podporou sol§rn² energie. D²ky tomu se Ļ²na v loŔsk®m roce stala nejvŊtġ²m svŊtovĨm producentem 
energie vyr§bŊn® fotovoltaickĨmi panely. I pŚesto jde ale o bŊh na dlouhou tra? - energetick®mu mixu i nad§le 
v®vod² neobnoviteln® zdroje a sol§rn² energie je v celkov® produkci margin§ln². 
 
 Ropa a zemn² plyn se na energetick®m mixu pod²lej² asi z jedn® ļtvrtiny. V pŚ²padŊ ropy pŚitom pŚibliģnŊ 
polovinu spotŚeby pokrĨv§ dom§c² produkce. D²ky souļasn®mu dojmu, ģe zdrojŢ je nadbytek, tak mŢģe Ļ²na 
zŢstat aktivn² ve StŚedn² Asii nebo na Bl²zk®m vĨchodŊ (a v sv® pŢsoben² r§mci P§su a Stezky tam patrnŊ i 
zintenzivnit), aniģ by to pŚitahovalo negativn² pozornost. Je jen ot§zkou, jak bude toto aktivnŊjġ² ļ²nsk® pŢsoben² 
ve sv®m sousedstv² vn²mat Rusko. To jako jeden z dŢleģitĨch dodavatelŢ ropy profituje z ļ²nsk® popt§vky, nen² 
ale souļ§st² P§su a Stezky a n§rokuje si zemŊ postsovŊtsk®ho prostoru jako svou sf®ru ekonomick®ho a 
politick®ho vlivu. Ze strategick®ho hlediska pŚedstavuje iniciativa P§su a Stezky odpovŊdĝna kritiku zejm®na 
SpojenĨch st§tŢ, podle n²ģ se Ļ²na v mezin§rodn²m syst®mu dlouho chovala jako ñfree riderñ, vyuģ²vaj²c² 
stabilitu zajiġtŊnou USA, aniģ by do udrģov§n² svŊtov®ho poŚ§dku investovala. Zm²nŊn§ iniciativa by mohla bĨt i 
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pokusem uklidnit sousedy, kter® znerv·zŔuj² asertivn² ļ²nsk® man®vry v Jihoļ²nsk®m a VĨchodoļ²nsk®m moŚi. 
ĻLR rozhodnŊ nen² sama, kdo se ve spornĨch vod§ch snaģ² pos²lit svou pozici, ale jej² rostouc² moc zvyġuje 
vĨznam i vŊcnŊ zanedbatelnĨch krokŢ do polohy indik§toru glob§ln²ch ļ²nskĨch ¼myslŢ. Spory se sousedy v 
Jihoļ²nsk®m moŚi a zejm®na s Japonskem vedly USA k pŚijet² strategie AirSea Battle, kter§ fakticky - by? zat²m 
jen doktrin§lnŊ - pŚipravuje americk® ozbrojen® s²ly na v§lku s Ļ²nou. Mnoh® napov²d§, ģe n§zev doktr²ny 
parafr§zuje strategii pŚijatou v 80. letech vŢļi SovŊtsk®mu svazu. KromŊ ekonomickĨch a politickĨch aspektŢ 
m§ iniciativa P§su a Stezky i bezpeļnostn² dimenzi. Zat²mco v uplynulĨch letech se Ļ²na br§nila vŊtġ²mu 
zapojen² do Śeġen² mezin§rodn²ch kriz², s rostouc²mi z§jmy v zahraniļ² bude nucena uvaģovat o tom, jak l®pe 
ochr§nit aktiva a pracovn²ky svĨch spoleļnost² v zahraniļ². Tento probl®m mŢģe outsourcovat soukromĨm 
vojenskĨm spoleļnostem, pŚ²padnŊ se dohodnout na ochranŊ s hostitelskou zem², jako v pŚ²padŊ dohody o 
budov§n² p§kist§nsko-ļ²nsk®ho ekonomick®ho koridoru, kde maj² ļ²nsk® pracovn²ky chr§nit p§kist§nsk® 
bezpeļnostn² s²ly. Nelze ale vylouļit, ģe alespoŔ v nŊkterĨch pŚ²padech Peking zvol² (nebo bude donucen 
akceptovat) ochranu svĨch z§jmŢ vlastn²mi silami. 
 
 Moment§lnŊ se zd§, ģe svŊt je pŚipraven (snad s vĨjimkou SpojenĨch st§tŢ) akceptovat silnŊjġ² a 
mocnŊjġ² Ļ²nu s pomŊrnŊ otevŚenou n§ruļ², pokud k tomu dostane pŚ²leģitost. Projekt P§su a Stezky uk§zal, jak 
hladovŊ ļekaj² ekonomiļt² partneŚi Pekingu na obchodn² pŚ²leģitosti a ļ²nsk® investice. Ļ²nsk® veden² bylo aģ 
pŚekvapeno, jakou odezvu iniciativa vyvolala. Do projektu Asijsk® banky pro investice do infrastruktury, kter§ m§ 
financovat projekty z iniciativy P§su a Stezky, se ostatnŊ zapojily i zemŊ, kter® se poļ²taj² mezi bl²zk® americk® 
spojence, jako je Velk§ Brit§nie nebo NŊmecko. Z§jem o vz§jemnŊ prospŊġn® obchodn² vztahy s ĻLR je 
skuteļnŊ masivn² a ekonomick® potŚeby zjevnŊ pŚehluġily nŊkdejġ² skepsi. Si ?in-pchingova administrativa vŊŚ², 
ģe Ļ²na bude respektov§na, jen pokud bude siln§. Z reakc² na ļ²nsk® iniciativy je vġak zŚejmĨ opak: ļ²nsk§ s²la 
vyplĨv§ z respektu, kterĨ si u ostatn²ch z²sk§v§. 
 
 PŚ²leģitosti, kter® ļ²nsk§ ekonomika nab²z², jsou obrovsk®. Je vġak ot§zkou, zda ļesk® firmy, kter® 
nejsou souļ§st² nadn§rodn²ch korporac², mohou obst§t na sv®bytn®m ļ²nsk®m trhu. Ļ²nsk® investice v Ļesku 
jsou nepochybnŊ v²tan®, ale pokud pŚich§zej² za cenu daŔovĨch a dalġ²ch ¼lev, mŊly by m²t jasnŊ prorŢstovĨ 
charakter a pozitivn² dopad na zamŊstnanost. Uģ z prvn²ho ļten² geografie ļesk® ekonomiky nav²c vyplĨv§, ģe u 
n§s se Ļ²na mŢģe tŊģko dostat na ¼roveŔ skuteļnŊ dominantn²ch obchodn²ch partnerŢ, jako je NŊmecko. 
VĨjimkou jsou velk® investiļn² celky typu dostavby jadern® elektr§rny Temel²n, kter® mohou pŚedstavovat dobrĨ 
test ļ²nsk®ho odhodl§n² a ļesk® vstŚ²cnosti (jakkoli to pŚi souļasnĨch cen§ch elektŚiny nepŢsob² re§lnŊ). 
 
 Ve skuteļnosti budou na Ļeskou republiku pŢsobit silnŊji glob§ln² syst®mov® dopady, kter® ļ²nskĨ 
vzestup vyvol§v§. Zde jsou ļesk® z§jmy pomŊrnŊ jasn®. V bezpeļnostn² oblasti je ģ§douc² Ļ²na, kter§ bude 
region§ln² krize Śeġit, a ne je vyvol§vat. V ļesk®m, evropsk®m i svŊtov®m z§jmu jsou ļ²nġt² peacekeepeŚi v 
Africe a na Bl²zk®m vĨchodŊ, ne napŊt² v ļ²nsk®m sousedstv². Ekonomicky je zapotŚeb² dalġ² otev²r§n² ļ²nsk® 
ekonomiky, lepġ² regulace ļ²nsk®ho trhu a zejm®na ochrana zahraniļn²ch investorŢ v oblastech, jako jsou 
autorsk§ pr§va a prŢmyslov® vlastnictv². Rozd²l mezi zdravou asertivitou a ġkodlivou agresivitou je ļasto 
delik§tn², ale Ļesk§ republika i zbytek svŊta potŚebuje, aby jej Ļ²na umŊla rozeznat a pŚiklonila se k tomu 
prvn²mu. 
 
 Autorka ļl§nku je z§stupkyn² Śeditele VĨzkumn®ho centra Asociace pro mezin§rodn² ot§zky a pŚedn§ġ² 
o zahraniļn² politice Ļ²ny a bezpeļnosti v severovĨchodn² Asii na Institutu politologickĨch studi² Fakulty 
soci§ln²ch vŊd UK.  
 
 Vyġlo v r§mci medi§ln² spolupr§ce s Liter§rn²mi novinami. 
 
 
URL| http://www.parlamentnilisty.cz/article.aspx?rubrika=1415&clanek=459336 
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Nov® studii EvropskĨch hodnot, kter§ obsahuje sc®n§Śe vĨvoje bezpeļnostn²ho prostŚed², se dostalo reakce od 
OndŚeje Ditrycha. Jeho text Lidov® noviny otiskly v ¼terĨ 18. 10. pod n§zvem Jak se dŊl§ hrozba.  
 Naġ²m z§mŊrem bylo mimo jin® vyvol§n² veŚejn® diskuse o tom, na jak® hrozby by se ļeskĨ 
bezpeļnostn² syst®m mŊl v n§sleduj²c²ch tŚech letech pŚipravovat.  
 KritickĨ koment§Ś proto v²t§me, ale mrz² n§s, ģe m²sto toho, aby s naġimi sc®n§Śi polemizoval a nast²nil 
nŊjakou alternativu, zŢstal u pokusu o zpochybnŊn² naġ² odbornosti. Ne vġak t²m, ģe by rozporoval cokoliv v 
naġem metodologick®m postupu, ale pouhĨm tvrzen²m, ģe naġe z§vŊry povaģuje za absurdn², zveliļen® ļi 
zkreslen®. Studii nazvanou ĂSc®n§Śe vĨvoje politicko-bezpeļnostn²ho prostŚed² z pohledu ĻR: 2016ï2019ñ jsme 
vytvoŚili na z§kladŊ osvŊdļen® metody Delphi, do n²ģ se mezi dubnemaz§Ś²m 2016 zapojilo ļtyŚiadvacet 
respondentŢ z Śad pŚedn²ch bezpeļnostn²ch expertŢ ļeskĨch akademickĨch, nevl§dn²ch, bezpeļnostn²ch a 
zpravodajskĨch instituc².  
 Na z§kladŊ jejich odbornĨch odpovŊd² jsme formulovali jak seznam mezin§rodn²ch akt®rŢ a hrozeb, 
kter® budou m²t nejvŊtġ² dopad na bezpeļnost Ļesk® republiky, tak i faktorŢ, trendŢ a zlomŢ, kter® budou m²t 
hlavn² vliv na jejich promŊnu.  
 VĨraznou ļ§st² studie jsou ļtyŚi sc®n§Śe, kter® nepovaģujeme za nejpravdŊpodobnŊjġ², ale 
nejz§vaģnŊjġ² pro bezpeļnost Ļesk® republiky, protoģe mohou ohrozit liber§lnŊ-demokratickĨ charakter naġeho 
politick®ho syst®mu (pŚiļemģ procentu§ln² ohodnocen² pravdŊpodobnosti, ģe se jednotliv® ud§losti i samotn® 
sc®n§Śe napln², je prostĨm prŢmŊrem odhadŢ jednotlivĨch expertŢ):1. Nekontrolovan§ masov§ migrace zapŚ²ļin² 
politickou implozi (zhroucen²) nŊkterĨch evropskĨch st§tŢ ï 60 procent.  
 2. Z§padoevropġt² demokratiļt² l²dŚi politicky prohraj² boj s islamismem ï 60 procent.  
 3. Prezidentka Marine Le Penov§ d§ definitivn² r§nu evropsk® integraci ï 40 procent.  
 4. Rusk§ agrese zniļ² legitimitu NATO a zapŚ²ļin² appeasement v Ļesku ï 30 procent.  
 Zn² to dŊsivŊ, ale i k tŊmto eventualit§m mŢģeme doj²t, pokud jako ĻR, Evropsk§ unie a NATO 
nezaļneme br§t prokazatelnŊ existuj²c² hrozby v§ģnŊ a nezaļneme intenzivnŊ pracovat na jejich prevenci. 
Kolega Ditrych nezpochybŔuje vĨznam a smysl promĨġlen² moģnĨch sc®n§ŚŢ vĨvoje, pouze ty naġe povaģuje za 
pŚehnan®. Toto tvrzen² by mŊl ale doprovodit konkr®tn²mi faktory a trendy, d²ky kterĨm k naġim extr®mn²m 
sc®n§ŚŢm nedojde.  
 My tŊch pozitivn²ch tendenc² bohuģel moc identifikovat nemŢģeme, a proto je naġe studie varov§n²m a 
vĨzvou k reformŊ bezpeļnostn²ho syst®mu, dokud je jeġtŊ ļas.  
 Pr§vŊ proto, abychom pak v krizovĨch situac²ch nemuseli ukvapenŊ pŚij²mat mimoŚ§dn§ opatŚen² 
omezuj²c² osobn² svobody a demokratick® instituce.  
 
O autorovi| RADKO HOKOVSKħ, Autor je Śeditelem think-tanku Evropsk® hodnoty, pŚedn§ġ² evropskou 
bezpeļnost na FakultŊ soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy a Metropolitn² univerzitŊ Praha. 
 

Kam ve voln®m ļase 
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Mluv² bible pravdu?  
 
Chrudim ï Ļesk§ kŚesŠansk§ akademie z. s., m²stn² skupina Chrudim poŚ§d§ v ¼terĨ 25. Ś²jna v 18 hodin v 
pŚedn§ġkov® s²ni Vodn²ch zdrojŢ Chrudim pŚedn§ġku P. doc. PhDr. Tom§ġe Petr§ļka, Ph. D., Th. D. Katedra 
divadeln²ch na t®ma Mluv² bible pravdu? Inspirace a neomylnost aneb jak porozumŊt Bibli.  
 
ĠipkovĨ turnaj  
 
Pohled ï V sobotu 29.10. se v obecn² hospŢdce v Pohledu uskuteļn² ġipkovĨ turnaj. Prezence od 15:00, start v 
16:00, hra: 301 MASTER OUT. Startovn®: 100 Kļ (v cenŊ je obļerstven²).  
 
Ġkrov§dsk® posv²cen²  
 
Ġkrov§d ï Na tradiļn² ġkrov§dsk® posv²cen², tud²ģ i na dom§c² zabijaļkov® hody mŢģete pŚij²t do HospŢdky Pod 
Kopcem. D²ky sv§tku budou moci netrpŊlivci ochutnat dom§c² vĨrobky jiģ v p§tek 28.10. od 17 hod. V dalġ² dny: 
sobota 10:00 ï 15:00 (od 17:00 StraġidelnĨ Halloween), nedŊle 10:00 ï 19:00 a pondŊl² 10:00 ï 19:00 hodin. 
Rezervace na tel.: 776 200 250 nebo v hospŢdce.  
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PŚedn§ġka ve Dvakaļovic²ch  
 
Dvakaļovice ï Na pŚedn§ġku a besedu s analytikem a odbornĨm asistentem Mgr. Karlem Svobodou Ph. D. z 
Fakulty soci§ln²ch vŊd Univerzity Karlovy, Katedra ruskĨch a vĨchodoevropskĨch studi² a z Institutu 
mezin§rodn²ch studi² v Praze na t®ma Rusk§ politika ï doma i v zahraniļ² mŢģete pŚij²t ve ļtvrtek 27. Ś²jna od 
17.30 hodin do s§lu na evangelick® faŚe.  
 
Benefiļn² koncert  
 
Chrast ï V ģivotŊ nastanou situace, kter® n§ġ ģivot zcela zmŊn², bohuģel nŊkdy v tom negativn²m smyslu. 
Takovou zmŊnou proġel i Tom§ġ Vagenknecht ï muzikant z Chrasti, kterĨ se po autohav§rii dostal do v§ģnĨch 
zdravotn²ch a existenļn²ch probl®mŢ. Proto se muzikanti z Chrasti a bl²zk®ho okol² rozhodli uspoŚ§dat benefiļn² 
koncert, jehoģ vĨtŊģek bude vŊnov§n pr§vŊ Tom§ġi Vagenknechtovi.  
Uskuteļn² se 29. Ś²jna od 19:30 v chrasteck® sokolovnŊ. CelĨ veļer bude moderovat Martin Dejdar.  
 
StraġidelnĨ Halloween  
 
Ġkrov§d ï Spolek Bzuk poŚ§d§ v sobotu 29. Ś²jna od 17 hodin v prostor§ch a okol² HospŢdky Pod kopcem 
StraġidelnĨ Halloween.  
PŚijŅte si uģ²t sv§tek vġech straġidel s jedineļnĨm programem v t®maticky vyzdobenĨch prostor§ch. TŊġit se 
mimo jin® mŢģete na straġidelnou stezku odvahy skrz Ġkrov§d, hry, soutŊģe, diskot®ku pro dŊti a ohnivou show. 
V prŢbŊhu veļera probŊhne vyhodnocen² nejstraġidelnŊjġ²ch masek a soutŊģ v dlab§n² dĨn² ï nezapomeŔte si 
je tedy pŚin®st spolu s dlabac²mi pomŢckami.  
Speci§lnŊ pro tuto akci budou prostory hospŢdky zvŊtġeny o provizorn² vyhŚ²vanou zimn² zahradu. Po celou 
dobu akce bude hospŢdka nekuŚ§ck§! Vstup zdarma.  
 
Region| VĨchodn² Ļechy 
 

Kdyģ mohou bĨt ģeny elegantn² pŚes den, proļ by nemohly i v posteli, pt§ 
se vietnamsk§ n§vrh§Śka. Ļeġky uļ² vyġ²vat 
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Vietnamka MiMi pŚijela do Ļesk® republiky pŚed tŚiadvaceti lety. 
Vystudovala mezin§rodn² vztahy, d²ky kterĨm prĨ l®pe pochopila ļeskou mentalitu. Ģiv² se ale jako m·dn² 
n§vrh§Śka. 
V prosklen®m ateli®ru na Hradļanech vytv§Ś² svatebn² ġaty, suknŊ i halenky a poŚ§d§ workshopy o vyġ²v§n². 
 
Nguyen Hoang Lan alias MiMi vychov§vala v dŊtstv² babiļka, kter§ ji kromŊ dom§c²ch prac² nauļila tak® ġ²t. To 
pro mladou Vietnamku bylo nakonec rozhoduj²c².  
 
Ve sv®m stŚeġn²m ateli®ru na Hradļansk® nyn² navrhuje svatebn² ġaty, uļ² ļesk® ģeny vyġ²vat a pro 
nadch§zej²c² Czech Design Week pŚichystala speci§ln² kolekci hedv§bnĨch pyģam.  
 
Po m²stnosti se rozprost²r§ vŢnŊ vietnamsk®ho zelen®ho ļaje a MiMi vzpom²n§, jak pŚed tŚiadvaceti lety pŚijela 
do Ļesk® republiky za svou matkou mal²Śkou, kter§ zde ģije od roku 1982. Nakonec tu zŢstala, vystudovala 
nejprve ļeġtinu pro cizince na Filozofick® fakultŊ Univerzity Karlovy a pot® absolvovala mezin§rodn² vztahy na 
FakultŊ soci§ln²ch vŊd.  
 
"I kdyģ se mŢģe zd§t, ģe jsem takovĨ obor studovala zbyteļnŊ, opak je pravdou. Z²skala jsem d²ky tomu spoustu 
znalost² o Ļesku a snad jsem pochopila i mentalitu m²stn²ch lid² a zemŊ v kontextu Evropy i svŊta," Ś²k§. D²ky 
ekonomickĨm pŚedmŊtŢm se zase nauļila spoļ²tat vĨrobn² a prodejn² cenu, pokrĨvat n§klady a bĨt ¼spŊġnou 
podnikatelkou.  
 




















































































